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Εποχή για «καλέσματα»

Εκτάκτως την Παρασκευή 25 Δεκεμβρίου με την «Κ»

Σελ. 21

Τουρκία-Ισραήλ και
δύο βήματα εμπρός

Προ των πυλών βρίσκονται οι δύο χώ-
ρες για την υπογραφή συμφωνίας, με
απώτερο σκοπό την εξομάλυνση των
σχέσεών τους, για πρώτη φορά μετά
τα γεγονότα του 2010. Η συμφωνία
αυτή, αν και είναι πρώιμο να κρίνει
κανείς τα γενικότερα αποτελέσματα
που θα έχει, είναι δεδομένο πως πε-
ριφερειακά αναμένεται να επηρεάσει
και την Κύπρο. Είναι μπροστά οι όποιοι
ενεργειακοί σχεδιασμοί που συμπε-
ριλαμβάνουν τη χώρα σε συνάρτηση
με το Ισραήλ, την Τουρκία να παρα-
μένει μετέωρη ως προς το τι μέλλει
γενέσθαι επί των ενεργειακών της
Ανατολικής Μεσογείου και όλα αυτά
υπό το βλέμμα των ΗΠΑ που εκφρά-
ζουν ήδη τη στήριξή τους σε αυτή την
επαναπροσέγγιση. Μπροστά στις νέες
αυτές εξελίξεις θα πρέπει η Κύπρος,
εφόσον είναι βασικός παίκτης στην
περιοχή, να κοιτάει δύο βήματα μπρο-
στά, σε συνδυασμό με την ορθή ανά-
γνωση των δεδομένων που φαίνεται
ότι αλλάζουν και πάλι. 

Επρεπε να περάσουν επτά μέρες προκει-
μένου η «Κ» να λάβει απαντήσεις από τις
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες για το κατά πόσο
γνώριζαν τα επίπεδα χρήσης ουσιαστικά
αντιβιοτικών στην κτηνοτροφία. Όπως

προκύπτει, η χρήση των αντιβιοτικών
είναι γνωστή πρακτική, αυτό, όμως, που
δεν ήταν ξεκάθαρο ήταν η κλίμακα στην
οποία χρησιμοποιούνται στην κυπριακή
κτηνοτροφία. Σελ. 16

ΓΡΑΦΟΥΝ
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ
Οι σαραντάρηδες
του Προεδρικού

ΜΙΧΑΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛΑΣ
Αυτή είναι η Ευρώπη
που μας αξίζει…

ΑΝΤΩΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ
Η ομιλία ενός πραγματικού
αρχηγού κόμματος

ΜΕΛΑΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ
Η Άγκυρα επαναπροσδιορίζεται

ΕΛΕΝΗ ΞΕΝΟΥ
Το «αμπελοπουλικό» φαινόμενο

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ
Ο πόλεμος της καρέκλας

ΤΑΣΟΣ ΤΡΥΦΩΝΟΣ
Κι όμως δεν είναι
τα αμπελοπούλια το θέμα…

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ
Το πολιτικό Big Bang πλησιάζει

ΚΩΣΤΑΣ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗΣ
Εκλογές στη Ν.Δ., επιτέλους

Aλλαγές στη χρήση αντιβιοτικών
Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες απαντούν γιατί κατέχουμε τα πρωτεία

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΧΟΡΟΣ

Ο «Καρυοθραύστης
ΧΧΧ» στο Θέατρο Ριάλτο
Για δύο παραστάσεις στην Κύπρο το Χοροθέ-
ατρο Οκτάνα σε χορογραφία του Κωνσταντί-
νου Ρήγου παρουσιάζουν το κλασικό παρα-
μύθι «Ο Καρυοθραύστης» με μία ματιά περισ-
σότερο ενήλικη. Στη Λεμεσό και στη Λευκω-
σίας στις  28 και 29 Δεκεμβρίου.

ΒΙΒΛΙΟ

Μαγειρική
του χθες, σήμερα
Το νέο βιβλίο της Αθηνάς Λοϊζί-
δου «Εύκολα & Κυπριακά» ξανα-
προτείνει παλιές συνταγές με
νέο άρωμα.

ΚΡΙΤΙΚΗ Θέατρο, μουσική, βιβλίο, τηλεόραση, κινηματογράφος

Σ H M E PA

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Το «Star Wars» επιστρέφει
Η επική ταινία εκτοξεύει ξανά το ενδιαφέρον των
φίλων του «Πολέμου των άστρων» στα ύψη. Ο Τζ.
Τζ. Άμπρας ξαναγυρίζει την ταινία στις ρίζες της. 

Στις κάλπες η Ν.Δ. και με σχέδιο Β

ΝΙΚΟΣ ΚΟΥΓΙΑΛΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Χαλούμι
και Κυπριακό
δεν συνδέονται

Οι διαδικασίες κατοχύ-
ρωσης του χαλουμιού
προχωρούν κανονικά
παρά και την επιστολή
Ακιντζί στην Ευρωπαϊκή

Επιτροπή, διαβεβαιώνει στη συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο Ν. Κουγιάλης.
Εμείς, προσθέτει, λάβαμε όλα τα μέ-
τρα για να διασφαλιστούν τα συμφέ-
ροντα όλων των Κύπριων παραγωγών
Ε/κ και Τ/κ. Ο υπουργός παραθέτει τα
οφέλη της Κύπρου από τη συμφωνία
του Παρισιού για το κλίμα. Σελ. 11 
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Ως ένα από τα κρισιμό-
τερα στοιχήματα στην
πρόσφατη ιστορία της
αναδεικνύεται για τη
Νέα Δημοκρατία η σημε-
ρινή, ομαλή διεξαγωγή
των εκλογών για την
ανάδειξη του νέου αρχη-
γού της κεντροδεξιάς
παράταξης. Το κλίμα
σφοδρής προσωπικής
αντιπαράθεσης μεταξύ
ορισμένων τουλάχιστον
εκ των διεκδικητών, σε
συνδυασμό με τις εμφα-
νείς δυσκολίες του εγ-
χειρήματος, εντείνουν
τη νευρικότητα. Σελ. 19

Παραμένει ως έχει
η διαχείριση Λαϊκής
Σχόλιο Μηχανισμού Εξυγίανσης

«Η Λαϊκή είναι μία διασυνοριακή Tράπεζα
και γι’ αυτό θα είναι υπό την επίβλεψη
του Ενιαίου Συμβουλίου Εξυγίανσης από
το 2016. Βρίσκεται ήδη σε διαδικασία
πώλησης των περιουσιακών στοιχείων
και εκκαθάρισης σε εθνικό επίπεδο και
η τρέχουσα διαδικασία θα συνεχίσει υπό
τις κυπριακές Αρχές, σε συνεννόηση με
το Συμβούλιο» σχολίασε αρμόδια πηγή
του Μηχανισμού. Οικονομική, Σελ. 6

Αναδιαρθρώσεις για
μεγάλους οφειλέτες
Τσόκκος, Louis, Ζαβός, Pafilia

Δύο εταιρείες του τουριστικού τομέα, η
Τσόκκος και η Louis, έθεσαν ενώπιον
των μετόχων τους τα πλάνα αναδιάρθρω-
σης των δανείων τους. Εκτός από την
Τσόκκος, σε αναδιάρθρωση του δανεισμού
τους με την Τράπεζα Κύπρου κατέληξαν
την περασμένη βδομάδα και οι Όμιλοι
Ζαβός και Pafilia. Οικονομική, σελ. 7

Και η Άγκυρα
μιλάει για διάσκεψη
Ανοιχτή συζήτηση για εγγυήσεις
Στην τουρκικήπρωτεύουσα μέσω τριών σχολών
συζητούν για τις εγγυήσεις στην Κύπρο μετά
την ενδεχόμενη λύση, με τους αναλυτές να
τοποθετούνται, πάνω στα λεχθέντα από τα
Κατεχόμενα, την ώρα που πολιτικοί κύκλοι
λένε ότι η τελική διαπραγμάτευση για το ζήτημα
των εγγυήσεων θα λάβει χώρα στο πλαίσιο της
σχεδιαζόμενης διεθνούς διάσκεψης. Σελ. 7 

Φωτιά το πρώτο
τρίμηνο  για τον ΠτΔ
Τι φέρνει το 2016 σε τρία θέματα
Οι εξελίξεις στο Κυπριακό, οι διαξιφισμοί ανά-
μεσα στους ανεξάρτητους αξιωματούχους
που προκαλούν τριγμούς και τα μεγάλα θέματα
της εσωτερικής διακυβέρνησης, όπως η ανερ-
γία και το ΓΕΣΥ μεταξύ άλλων, κρίνονται εν
πολλοίς το πρώτο τρίμηνο του 2016 και τα
αποτελέσματα αυτών αναμένεται να αποτε-
λέσουν ισοζύγιο για τη μετέπειτα πορεία της
διακυβέρνησης Αναστασιάδη. Σελ. 6

Με τη σημερινή συνάντηση
Αναστασιάδη – Ακιντζί κλείνει
μια παραγωγική χρονιά στο
Κυπριακό με τον ειδικό σύμ-
βουλο του γ.γ. του ΟΗΕ Έσπεν
Μπάρθ Άιντε, να έχει ασχο-
ληθεί ήδη με τον προγραμμα-
τισμό του νέου έτους με πρώτο

στόχο να φέρει κοντά τις εγ-
γυήτριες δυνάμεις για διαβου-
λεύσεις γύρω από τα θέματα
των εγγυήσεων, με έμμεση ή
άμεση συμμετοχή και των δύο
ηγετών, δημιουργώντας μία
άτυπη «πολυμερή». Οι σχεδια-
σμοί Άιντε υλοποιούνται ήδη

με την αποστολή σχετικών
προσκλήσεων στους Νίκο Ανα-
στασιάδη και Μουσταφά Ακιν-
τζί αλλά και στις κυβερνήσεις
των τριών εγγυητριών, (μετα-
βαίνει στην Αθήνα στις 4 Ια-
νουαρίου για συνάντηση με
τον υπουργό Εξωτερικών Νίκο

Κοτζιά) έτσι ώστε να εξασφα-
λιστεί η συμμετοχή τους σε
μια άτυπη διάσκεψη στο Ντα-
βός της Ελβετίας, όπου θα διε-
ξαχθεί η ετήσια σύνοδος του
Παγκόσμιου Οικονομικού Φό-
ρουμ από τις 20-23 Ιανουαρίου
2016. Σελ. 4 

Νέα ατζέντα προτεραιοτήτων ετοιμάζει
το Προεδρικό ενόψει εξελίξεων.

Βουλευτικές εκλογές τον Μάιο και λύση
του Κυπριακού το καλοκαίρι.

Εξωπραγματικά τα περί γαλλικού βέτο
στη φόρμουλα ασφάλειας της Λευκωσίας.

Διάσκεψη τον Ιανουάριο στο Νταβός
Ο  Έσπεν Μπαρθ  Άιντε οργανώνει άτυπη πολυμερή εμπλέκοντας τις εγγυήτριες δυνάμεις στις συνομιλίες 

Σε κλίμα έντονης αβεβαιότητας οι Ισπανοί προσέρχονται σήμερα στις κάλπες για εκλογή νέας κυβέρνησης. Οι δημοσκοπήσεις δεικνύουν
πτώση της δημοτικότητας του Μαριάνο Ραχόι. Οι ασφυκτικές οικονομικές πιέσεις των τελευταίων ετών ετοιμάζονται να βάλουν τη σφραγίδα
τους και στο ισπανικό πολιτικό σκηνικό. Ενώ το ποσοστό ρεκόρ 42% των εκλογέων παραμένει αναποφάσιστο, το μόνο βέβαιο ενόψει των
βουλευτικών εκλογών είναι ότι την επόμενη ημέρα η Ισπανία θα αναζητεί κυβέρνηση συνασπισμού. Σελ. 22

Σε θολό τοπίο οι σημερινές εκλογές στην Ισπανία

01- KATHI_20-12_KATHI NEW  18/12/15  23:50  Page 1



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Δ Ε Υ Τ Ε Ρ Η  Σ Ε Λ Ι Δ Α Κυριακή 20 Δεκεμβρίου 2015

Πρόεδρος Δ.Σ.: ΚΩΣΤΑΣ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗΣ • Διευθύνων Σύμβουλος: ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΛΟΤΤΙΔΗΣ • Διευθυντής: ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ • Αρχισυντάκτης: ΜΙΧΑΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛΑΣ

Αρχισυντάκτης Οικονομικού: ANΤΩΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ • Υπεύθυνος Ατελιέ: ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

Iδιοκτησία
«Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ, ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ

ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΕΚΔΟΣΗ ΚΥΠΡΟΥ ΛΤΔ»

Νίκου Κρανιδιώτη 7Ε, 3ος όροφος, 2411  Έγκωμη, Λευκωσία, Κύπρος
e-mail: info@kathimerini.com.cy   Τηλ.: 22472500   Fax: Σύνταξη +357 22472540

Fax: Διαφημιστικό Τμήμα - Μικρές Αγγελίες +357 22472550

Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΝΙΚΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑΣ - ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΓΙΩΡΓΟΣ ΜΑΝΤΕΛΑΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

1 Στη μεταγραφή. Βλέπει ο Κυπρια-
νού την Godχάρους να μπαίνει χέ-

ρια πόδια στο ΔΗΚΟ και σου λέει «το
κόμμα δεν είναι ποδοσφαιρική ομά-
δα να κάνει μεταγραφές». Κλίμα
αποδυτηρίων, πάντως, πότε πότε το
έχει, κ. Κυπριανού. #gate9

2 Στην ανάμνηση. Αυτή την εβδο-
μάδα δεν πέρασε η Θύρα 9 από

το ΑΚΕΛ να πει μια καλησπέρα. Θυ-
μήθηκα, όμως, διαβολικά, το πρώτο
ever σοκολατένιο tweet του μένω
εκτός σαν Αρβανιτάκη, Κατσουρίδη:
«Στηρίζουμε ομάδα, παίκτες, διοίκη-
ση: Ομόνοια για πάντα». Πρώτη του
αγάπη και παντοτινή. 

3 Στις μεταγραφές. Ακόμη, βέβαια,
να κάνει γνωστά τα στελέχη της η

Godχάρους. Δηλαδή, με Κουλία και
Μυλωνά παίρνεις και την Πόλη και το
Champions League άμα λάχει, από
την άλλη, όμως, έδρα στη Bουλή δεν
βλέπω. Στο Λόγο μου.

4 Στο τρώω. Ο Χαμπουλλάς καθά-
ρισε την έδρα με τα πουλιά, κι ας

λένε πως είπε ο θωρηκτός πως αν
«ήθελα Ματσάκη, έπαιρνα τον origi-

nal». Βέβαια, όπως τον βλέπω τον
Πρόεδρο εξελίσσεται σε κότα που
δεν διαγράφει κανένα λειρί. 

5 Στην τελειότητα. Μόνο «αγγίζω
την τελειότητα» δεν είπε σαν άλ-

λος κάτμαν ο Περδίκης θέλοντας να
εξηγήσει πως η κ. Χρυσοστόμου δεν
την άγγιζε, εξ ου και έφυγε από τους
Οικολόγους. Μόνο αν βρεθείς εκτός
Βουλής θα έχεις τον χρόνο να σκε-
φτείς πόσο τελειομανής είσαι.

6 Στην πίεση. Κάποιος πιέζει πράγ-
ματα και καταστάσεις για να κα-

τέβει ο Μπάιντεν τον Γενάρη Κύπρο.
Αν συνεχίσει το Κυπριακό να κινείται
με ρυθμούς χελώνας, μέχρι και ο Ομ-
πάμα θα κατέβει για σουτάκια στην
πράσινη γραμμή. Την μπάλα δεν ξέ-
ρω ποιος θα κάνει. 

7 Στη χάρη. Χάρη, ΥΠΟΙΚ, σου λέω
ότι συνάδελφοί σου σκίζουν τα

ρούχα τους για να μάθουν αν θα κα-

τέβεις βουλευτής ή όχι, πιο γρήγορα
απ’ ό,τι έσκισες εσύ το μνημόνιο. Ευ-
τυχώς που υπάρχουν οι υποψήφιες
Ορφανίδου και Κωνσταντίνου για να
έχει και ενδιαφέρον το σκίσιμο. 

8 Στη χαλαρότητα. Ερωτήθηκε μέ-
σα στην εβδομάδα, προσέξτε, ο

Χορταρέας- Μπάιντεν, και είπε πως
δεν έχει χρονοδιάγραμμα λύσης.
Όποτε ερωτηθούν, όμως, οι ηγέτες
λένε πως δεν υπάρχει καιρός για χά-
σιμο. Είμαστε σίγουροι ότι μιλάμε
όλοι για το ίδιο «Κυπριακό» ή να βά-
λω ΑΝΤ1 να δω τι λέει ο Λουκ;  

9 Στις ευχές. Ξέχασα να πω «πολλά
τα έτη» στον Νικόλα (από firepla-

ce) Παπαδόπουλο. Την 1η Δεκεμβρί-
ου του 2013 πήρε το τιμόνι του ΔΗΚΟ
για να το οδηγήσει στη νέα εποχή. 1η
Δεκεμβρίου του 2015 και δυόμισι
εβδομάδες μετά, τα σκυλιά είναι δε-
μένα (στη Στράκκα). 

10 Στην πίκρα. Λάθος η ατάκα
σου, Αθηνά μου, για το κομμω-

τήριο, αλλά όχι τόσο για να σε κάνει
να βγεις εκτός πολιτικής. Να μην χά-
σουμε αυτό το κουπ από τις οθόνες. 

ΑΡΙΣΤΟΙ ΤΩΝ ΑΡΙΣΤΩΝ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Ο Ευγένιος των πράξεων και ο Γιαννάκης των φράσεων...
Περίοδο ηρεμίας θέλει να περάσει ο
Σωκράτης μετά τα τελευταία γεγονό-
τα, για να μπορέσει να αρχίσει δυνα-
μικά τον αγώνα του κατά της διαπλο-
κής μετά τις γιορτές.  Όπως με πλη-
ροφορούν από το ΥΠΕΣ, ο υπουργός
μίλησε πρόσφατα και με τον Νίκαρο
για όσα γράφονται για την εμπλοκή
του στα ΜΜΕ και τον «πόλεμο» που
δέχεται από κανάλια και εφημερίδες.
Σύμφωνα με την πηγή μου, είπε ο
Σωκράτης τα δικά του και ο Νίκαρος
του απάντησε πολύ σύντομα: «Εάν ο
πόλεμος γυρίσει στην κυβέρνηση
έχουμε πρόβλημα»...

Αγχωμένος από τα όσα βιώνει τις τε-
λευταίες ημέρες πάντως ακούστηκε,
σύμφωνα με μία πηγή, να μονολογεί
«παρά υπουργός καλύτερα καναλάρ-
χης. Και παρά καναλάρχης καλύτερα
κομματάρχης».

Ψίθυροι ακούστηκαν την ώρα που ο
Γιαννάκης Ομήρου μιλούσε (το Σάβ-
βατο 12/12) στο θρησκευτικό μνημό-
συνο του Τάσσου. Ιδιαίτερα την ώρα
που χαρακτήρισε τον Τάσσο «Επιεική
με τους άλλους και απαιτητικό με τον
εαυτό του»! «Μα για ποιον Τάσσο μι-
λά»; Διερωτήθηκε παλαιό στέλεχος
της Ένωσης Κέντρου του μακαρίτη
του Τάσσου. «Ο δικός μας ο Τάσσος
ήταν επιεικής με τους άλλους;» ξανα-
ρώτησε και το βλέμμα του ενώθηκε
με τα απορημένα βλέμματα όσων
γνώριζαν τον απαιτητικό με όλους
τους συνεργάτες του, Τάσσο. «Πόσο
τον γνώριζε ο Γιαννάκης;» ρώτησε
νεαρό μέλος του ΔΗΚΟ. Η απάντηση
δόθηκε με μορφασμό απορίας. Κι αν
δεν επρόκειτο για μνημόσυνο, πολλοί
θα έβαζαν τα γέλια για το μαύρο χι-
ούμορ του Γιαννάκη...

Ο Κωστάκης είχε την εβδομάδα που
μας πέρασε νευράκια, όπως μαθαί-
νω. Ενοχλήθηκε πολύ από τις επικρί-
σεις για την πυθιακή του απόφαση
υπέρ και εναντίον του Χαμπουλλά.
Τελικά, Κωστάκη, είχες δίκαιο! Είναι
σκληρό να σε κρίνει ο λαός...

Ο κ. Πάμπος, στον λόφο της εξουσίας,
με ενημέρωσε στα πεταχτά πως το
δώρο που ο Νίκαρος ετοίμασε για τον
Κινέζο ΥΠΕΞ «δεν παίζεται». Δεν
αποκάλυψε, όμως, λεπτομέρειες για

να μη χαλάσει την έκπληξη, όπως
μου είπε...

Έντονες επικρίσεις από γυναίκα στέ-
λεχος του ΔΗΚΟ δέχεται ο πρίγκιπας
Νικόλαος για τη στενή προσέγγιση
προς την Ελένη Θεοχάρους. Όχι ότι
είναι η μόνη που αντιδρά (κάθε άλ-
λο...). Αυτή, όμως, αντιδρά πολύ. Πά-
ρα πολύ. «Σχεδόν αφρίζει», όπως με
ενημέρωσαν. Και όχι τώρα. Το... άφρι-
σμα χρονολογείται. Γι’ αυτό και ο
πρίγκιπας στρέφει με πριγκιπική
αδιαφορία το κεφάλι, όταν τύχει να
τη συναντήσει...

Πυξίδα στο τσουνάμι που προκάλε-
σαν τα αμπεπλοπούλια του Ευγένι-
ου Χαμπουλλά ψάχνει ακόμα ο ΔΗ-
ΣΥ και δη ο θυμωμένος Φούλης.
Όταν τον Νοέμβριο του 2014 ο Ευ-
γένιος αναλάμβανε τη θέση του
βουλευτή μετά την αποχώρηση του
Λευτέρη Χριστοφόρου, κανείς δεν
προμήνυε τη θύελλα που θα προκα-
λούσε έναν χρόνο μετά.  Ο Ευγένιος
εμφανίστηκε στην παρθενική του
δήλωση, κατά την τελετή ανακήρυ-

ξής του σε βουλευτή, με ένα ευγενι-
κό και συνεσταλμένο (τότε) χαμόγε-
λο, ενώπιον του Φούλη και άλλων,
και δήλωνε: «η Βουλή πρέπει να
αναβαθμίσει τον ρόλο της. Είναι κοι-
νώς αποδεκτό ότι τα τελευταία χρό-
νια η εικόνα που εκπέμπει η Βουλή,
καθώς και κάποιες αποφάσεις της
έχουν οδηγήσει στην απαξίωση της
πολιτικής».

Όπως έμαθα από την μάνταμ του Φού-
λη, ο αρχηγός από τότε περίμενε τη
θεαματική κίνηση του Ευγένιου, η
οποία θα αναβάθμιζε τον ρόλο της
Βουλής και θα έδιωχνε την εικόνα
απαξίωσης της πολιτικής. 

Ε, δεν άργησε να έρθει! Και ήταν όν-
τως θεαματική! Όπως και το στήσιμο
της πιατέλας με τα αμπελοπούλια, σε
αισθητική κοκκινοχωριάτικη! Ο Φού-
λης το είδε και έφριξε, δεν πίστευε
στα μάτια του! Παρολίγον να πετάξει
το ipad από το παράθυρο. Φώναζε
συνέχεια «τώρα ποιος μπορεί να
σβήσει τούτη την τάτσα» μου είπε
στεναχωρεμένη η μάνταμ. 

Και μου θύμισε πως ο Ευγένιος σε
εκείνη την παρθενική του δήλωση εί-
χε πει προφητικά, ότι θα είναι «ου-
σιαστικός και χρήσιμος στη Βουλή,
διότι ο κόσμος αντιμετωπίζει σωρεία
προβλημάτων και αναμένει λύσεις».
Και όντας του πρακτικού πήρε (στην
κυριολεξία όμως) το όπλο του και τον
νόμο στα χέρια του (κι αυτό στην κυ-
ριολεξία) και απέδειξε τι θα πει «ου-
σιαστικός και χρήσιμος» βουλευτής. 

Τη μεγαλύτερη έκπληξη την έκανε
προχθές που μίλησε για το Κυπριακό!
Όλοι περίμεναν να πει έστω και μία
κουβέντα για τους αμπελοπουλικούς
μεζέδες αλλά φευ...!

ΕΡΩΤΗΣΗ: Αληθεύει ότι μεγαλόσχημο
στέλεχος του ΔΗΣΥ ζήτησε από τον
Ευγένιο να παραιτηθεί, εάν όντως
αγαπά το κόμμα του;

ΚΟΥΪΖ: Ποιο όνομα τηλεαστέρα πη-
γαινοέρχεται τις τελευταίες ημέρες
στο γραφείο του πρίγκιπα Νικόλαου;
Θα συμφωνηθεί τελικά η ένταξή του
στο ψηφοδέλτιο;

Με άριστα 
το 10

Παρόλο που κινδυ-
νεύω να χαρακτηρι-
στώ γραφικός δεν θα
κουραστώ να επανα-
λαμβάνω ότι σε αυτό
τον τόπο τα τρία κα-

κά της μοίρας μας είναι η έλλειψη
λογοδοσίας, η ατιμωρησία και συ-
νακόλουθα η ασυδοσία που πραγ-
ματώνεται με τη διαπλοκή και τον
αθέμιτο πλουτισμό. Τον Μάρτιο του
1999 κορυφώθηκε το σκάνδαλο με
τον τότε υπουργό εσωτερικών (και
σήμερα κατάδικο στον Κορυδαλλό)
Ντίνο Μιχαηλίδη. Τον κατήγγειλε,
με στοιχεία, για αθέμιτο πλουτισμό,
ο τότε βουλευτής του ΔΗΣΥ Χρήστος
Πουργουρίδης. Στις κατηγορίες, ο
Μιχαηλίδης απάντησε ότι ο Πουρ-
γουρίδης είχε στόχο να καταφέρει
πλήγμα στην κυβέρνηση Κληρίδη.
Εισήγηση του τότε γεν. εισαγγελέα
Αλ. Μαρκίδη για διορισμό ποινικού
ανακριτή έπεσε στο κενό και τις κα-
τηγορίες ερεύνησαν ο γεν. ελεγκτής
Σπύρος Χρήστου και η επίτροπος Δι-
οικήσεως Ηλιάνα Νικολάου. Εν συ-
νεχεία το Υπουργικό αποφάνθηκε
ότι ουδέν μεμπτό υπήρχε. Γνωρίζον-
τας τον χαρακτήρα του τότε κυβερ-
νητικού εκπροσώπου Χρήστου Στυ-
λιανίδη και πιστεύοντας ότι δεν ήταν
δυνατό να συμπράττει σε τέτοιο
απροκάλυπτο κουκούλωμα, έγραψα
ένα άρθρο χρησιμοποιώντας το γνω-
στό απόφθεγμα του Μάνου Χατζιδάκι,
«Όποιος δεν φοβάται το πρόσωπο
του τέρατος, πάει να πει ότι του μοι-
άζει». Την επόμενη μέρα ο Στυλια-
νίδης, δικαιώνοντας την εκτίμησή
μου, ανακοίνωσε ότι παραιτείται για
λόγους αρχής σε θέματα εξυγίανσης
και διαφθοράς της δημόσιας ζωής.
Πέρασαν 16 χρόνια και η κατάσταση
στη δημόσια ζωή κατολισθαίνει σε
βάθη βορβορώδη. Οι προεκλογικές
δεσμεύσεις Αναστασιάδη για εξυ-
γίανση κατακρημνίστηκαν με τη
συμπλήρωση ενός έτους στην προ-
εδρία, με το περιβόητο «Κούρεμα»,
τον Μάρτη του 2013. Επιστρέφοντας
από τις Βρυξέλλες οργίλα διακήρυξε
ότι θα αποδοθεί δικαιοσύνη για το
οικονομικό έγκλημα που βύθισε την
Κύπρο σε δυσπραγία. Τρία χρόνια

μετά ουδείς οδηγήθηκε στη δικαιο-
σύνη, δικαιώνοντας μάλλον τον Κομ-
φούκιο, που είπε ότι: «Ο ανώτερος
άνθρωπος σκέφτεται μόνο τη δικαιο-
σύνη. Ο κατώτερος άνθρωπος σκέ-
φτεται μόνο τα συμφέροντά του»!
Σε αυτό συνηγορεί σειρά προεδρικών
πράξεων, αρχής γενομένης από την
παράτυπη αντικατάσταση του διοι-
κητή της ΚΤΚ, με τη Χρυστάλλα
Γιωρκάτζη. Η τελευταία, εκτός από
την εκπροσώπηση του Α. Βγενόπου-
λου από το δικηγορικό γραφείο του
συζύγου και της θυγατέρας της, βα-
ρύνεται και με την αυθαίρετη αλλαγή
των όρων του συμβολαίου της στην
ΚΤΚ, πράξη ποινικά κολάσιμη, την
οποία κουβαλά έκτοτε ο Πρόεδρος
σαν ανοικτή προσβολή κατά του δη-
μοσίου αισθήματος. Ακολούθησε η
διελκυστίνδα μεταξύ δύο ανεξάρ-
τητων αξιωματούχων που διόρισε
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης επικε-
φαλής της Νομικής Υπηρεσίας και
ο εξοστρακισμός του Ρίκκου Ερω-
τοκρίτου από τον Κώστα Κληρίδη.
Στη συνέχεια είχαμε τη δυσμενή
αντικατάσταση του Αρχηγού Αστυ-
νομίας Μιχαλάκη Παπαγεωργίου.
Ακολούθως υπήρξαν 7-8 «αυτοκτο-
νίες» στις Κεντρικές Φυλακές με τον
υπουργό Δικαιοσύνης να ποιεί τη
νήσσαν και τον Πρόεδρο να συμ-
πράττει. Εσχάτως γίναμε μάρτυρες
της σύγκρουσης του γενικού ελεγκτή
με τον υπουργό Εσωτερικών (και
όχι μόνο), της εμπλοκής της γενικής
λογίστριας Ρέας Γεωργίου και του
λακτίσματος (ως μη έπρεπε) του
Οδυσσέα Μιχαηλίδη από το Υπουρ-
γικό Συμβούλιο! 

Πέριξ του Προέδρου υπάρχει μια
φέρελπις γενιά σαραντάρηδων, με
σημαντικά διαπιστευτήρια έργου.
Φιλόδοξοι, δεν λέω, αλλά ποιος δεν
είναι; Προς αυτούς το ερώτημα: Βλέ-
ποντας το πρόσωπο του τέρατος δεν
φοβάστε ότι πάτε να του μοιάσετε;
Αν όχι, τότε πρέπει να λάβετε σοβαρά
υπόψη τα λόγια του Ιερού Αυγουστί-
νου: «Αν απουσιάζει η δικαιοσύνη,
τι άλλο είναι η πολιτική εξουσία,
παρά οργανωμένη ληστεία;»!

Οι σαραντάρηδες
του Προεδρικού

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ
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paraschosa@kathimerini.com.cy

Ναι, έχεις δίκιο, είμαι ασυγχώρητος. Πήγα παντού, εκτός από τη Δανία σου.
Πού θα πάει, θα σου έρθω… 

Δικαίωμα συμμετοχής έχουν οι εγεγγραμμένοι χρήστες στο site της «Κ»
www.kathimerini.com.cy

H άποψήσας

“ Με βάση την πρόοδο στις συνομιλίες για το
Κυπριακό τι πρέπει να γίνει με τις βουλευτι-
κές εκλογές του 2016;

Απαισιόδοξοι παρουσιάζονται οι πολίτες που πήραν μέρος στην ψη-
φοφορία της ηλεκτρονικής «Κ» σχετικά με το κατά πόσο οι εξελίξεις
στο Κυπριακό μπορούν να δικαιολογήσουν αναβολή των βουλευτικών
του 2016. Στο ερώτημα τι πρέπει να γίνει με την εκλογική διαδικασία
του ερχόμενου Μαρτίου, ποσοστό που αγγίζει το 50% τάχθηκε υπέρ
της διεξαγωγής των εκλογών, 30% τάχθηκε υπέρ του να αναβληθούν,
ενώ ένα ποσοστό πέραν του 20% εμφανίζεται αδιάφορο.

10001000 ημέρες*

ΔΕΝ ΞΕΧΝΩ

Σύνολο Ψήφων: 453

* Από την ημέρα της καταστροφής της
Κύπρου, χωρίς να κατηγορηθεί κανείς. 

Να αναβληθούν

Δεν με
ενδιαφέρει

Να διεξαχθούν

49.7%

29.8%
20.5%
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Της ΜΕΛΑΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Την ατζέντα των προτεραιοτήτων
του αναδιαμορφώνει το προεδρικό
περιβάλλον, επαναφέροντας στα
πλάνα του την κανονική διεξαγωγή
των βουλευτικών εκλογών που έχουν
οριστεί για τον ερχόμενο Μάιο, αφού
οι όποιες εξελίξεις στο Κυπριακό,
αν αυτές τελικά προκύψουν, μετα-
τίθενται οριστικά, πλέον, για το κα-
λοκαίρι. Η στασιμότητα που παρα-
τηρείται στις συνομιλίες μετά και
τον δεύτερο γύρο εντατικών δια-
πραγματεύσεων, ο οποίος ολοκλη-
ρώνεται σήμερα με την τελευταία
για το 2015 συνάντηση του Προ-
έδρου Νίκου Αναστασιάδη με τον
Τουρκοκύπριο ηγέτη Μουσταφά
Ακιντζί, έχουν αποσαφηνίσει το το-
πίο στο Προεδρικό, το οποίο μάλιστα
δεν κρύβει τη δυσφορία του με εκείνα
τα στελέχη της κυβερνητικής πα-
ράταξης που εξακολουθούν να καλ-
λιεργούν ευφορία για θετική κατά-
ληξη στο Κυπριακό, μέχρι και τον
ερχόμενο Μάρτιο. 

Στους δύο μήνες εντατικών δια-
πραγματεύσεων, οι συζητήσεις στο
περιουσιακό επί της ουσίας βρίσκον-
ται εκεί από όπου άρχισαν, σύμφωνα
με αρμόδιες πηγές. «Ακόμη και αν
στον επόμενο μήνα καταλήξουμε
στο περιουσιακό, όπως και στα υπό-
λοιπα κεφαλαιώδη ζητήματα, θα
είναι αδύνατο να οριστικοποιηθούν
όλες οι αναγκαίες λεπτομέρειες και
να υπάρξει συμφωνία η οποία να
τεθεί σε δημοψήφισμα τον ερχόμενο
Μάρτιο» υπέδειξε η ίδια πηγή, για
να προσθέσει υπό τύπον συμπερά-
σματος: «Αυτά, βέβαια, ισχύουν αν
εκείνο που θέλουμε είναι να κατα-
λήξουμε σε τέτοια συμφωνία, η οποία
να υπερψηφιστεί από τους Ελληνο-
κυπρίους σε δημοψήφισμα». 

Στη σημερινή, πάντως, συνάν-
τηση των δύο ηγετών, η οποία θα

συνοδευτεί και με την κοινή επί-
σκεψη του Προέδρου Αναστασιάδη
και του Τουρκοκύπριου ηγέτη στο
εργαστήριο της Διερευνητικής Επι-
τροπής για τους Αγνοουμένους, θα
επιχειρηθεί μία ανασκόπηση της
πορείας των συνομιλιών στα διάφορα
επιμέρους ζητήματα που απασχό-
λησαν τις δύο πλευρές σε αυτόν τον
γύρο των διαπραγματεύσεων, συμ-
περιλαμβανομένου και του περιου-
σιακού, ενώ θα οριστικοποιηθεί και
το πρόγραμμα των συναντήσεων
των ηγετών από τη νέα χρονιά. 

Ο Κινέζος ΥΠΕΞ
Λίγο πριν την εορταστική ανά-

παυλα, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
ολοκληρώνει τον κύκλο των επαφών
του με τα πέντε μόνιμα μέλη του
Συμβουλίου Ασφαλείας των Η.Ε.,
μετά και την αυριανή συνάντηση
που θα έχει με τον Κινέζο υπουργό
Εξωτερικών Wang Yi, ο οποίος φθά-
νει σήμερα στην Κύπρο για επίσημη
διήμερη επίσκεψη, στο πλαίσιο της
οποίας θα συναντηθεί, επίσης, με
τον πρόεδρο της Βουλής Γιαννάκη
Ομήρου, ενώ θα έχει συνομιλίες και
με τον Κύπριο ομόλογο του Ιωάννη
Κασουλίδη για διμερή, περιφερειακά
και διεθνή θέματα κοινού ενδιαφέ-
ροντος. Στη συνάντηση Προέδρου
και Κινέζου υπουργού Εξωτερικών
αναμένεται να κυριαρχήσει το Κυ-

πριακό, αφού, σύμφωνα με πληρο-
φορίες, ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
πέρα από την ενημέρωση στην οποία
θα προβεί για τα μέχρι τώρα απο-
τελέσματα των διαπραγματεύσεων
στο Κυπριακό, θα μεταφέρει, επίσης,
στον συνομιλητή του τη φόρμουλα
που Αθήνα και Λευκωσία επεξερ-
γάζονται από κοινού για το σύστημα
ασφάλειας που προτείνουν για τη
μετά τη λύση εποχή στην Κύπρο. 

Το στοιχείο της υπό επεξεργασίας
φόρμουλας, το οποίο ενδιαφέρει ιδι-
αίτερα τη Λευκωσία και θα επιδιώξει
να βολιδοσκοπήσει τις κινεζικές αν-
τιδράσεις, αφορά στην εισήγηση
για κατάργηση του συστήματος εγ-
γυήσεων και εμπλοκή του Συμβου-
λίου Ασφαλείας των Η.Ε. υπό το Κε-
φάλαιο 7 του Καταστατικού Χάρτη

του διεθνούς οργανισμού προς δια-
σφάλιση της εφαρμογής της λύσης.
Να υπενθυμίσουμε πως η Λευκωσία
έχει ήδη συζητήσει τη συγκεκριμένη
πρόταση με τη Βρετανία, τις ΗΠΑ
και τη Ρωσία, στο πλαίσιο των πρό-
σφατων επισκέψεων των υπουργών
Εξωτερικών των χωρών αυτών στην
Κύπρο και οι αντιδράσεις που εισέ-
πραξε, όπως πληροφορείται η «Κ»,
και από τα τρία αυτά μόνιμα μέλη
του Συμβουλίου Ασφαλείας ήταν
ενθαρρυντικές.

Μετά, πάντως, και την ενημέρω-
ση της Κίνας, παραμένει σε εκκρε-
μότητα η συζήτηση της ελλαδοκυ-
πριακής φόρμουλας και με τη Γαλλία,
αφού στην πρόσφατη σύντομη συ-
νάντηση που είχαν ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας και ο Γάλλος Πρόεδρος

Φρανσουά Ολάντ στο αεροδρόμιο
της Λάρνακας, κατά την επιστροφή
του δευτέρου από την επίσκεψή του
στο γαλλικό αεροπλανοφόρο Σαρλ
ντε Γκολ, δεν τέθηκε προς συζήτηση
το συγκεκριμένο θέμα. Στη βάση
αυτή, σε δεύτερες σκέψεις βάζουν
τη Λευκωσία πληροφορίες για δι-
πλωματικές συζητήσεις προερχό-
μενες από μία από τα πέντε μόνιμα
μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας
του ΟΗΕ, σύμφωνα με τις οποίες η
ελλαδοκυπριακή προτεινόμενη φόρ-
μουλα είναι άνευ αντικειμένου, αφού
η Γαλλία απορρίπτει εκ προοιμίου
το ενδεχόμενο το Συμβούλιο Ασφα-
λείας να εγγυηθεί υπό το Κεφάλαιο
7 του Καταστατικού Χάρτη του ορ-
γανισμού την εφαρμογή της λύσης
για ένα κράτος-μέλος της Ευρωπαϊ-

κής Ένωσης. Σύμφωνα με προηγού-
μενο δημοσίευμα της «Κ», αν και η
ελλαδοκυπριακή φόρμουλα για το
σύστημα ασφαλείας δεν έχει ακόμη
ολοκληρωθεί, στα βασικά της στοι-
χεία εισηγείται την αξιοποίηση του
Συμβουλίου Ασφαλείας των Η.Ε. υπό
το Κεφάλαιο 7, για διασφάλιση της
εφαρμογής της λύσης, πρόνοια, δη-
λαδή, που παραπέμπει σε εφαρμογή
αυτού του συστήματος ασφαλείας
κατά τη μεταβατική περίοδο.

Ωστόσο, στο τραπέζι συνεχίζουν
να πέφτουν διάφορες εναλλακτικές
ιδέες που διευρύνουν τα εμπλεκό-
μενα μέρη, παραπέμποντας εκτός
από το Συμβούλιο Ασφαλείας και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ εξα-
κολουθεί Αθήνα και Λευκωσία να
μην έχουν καταλήξει στις μεθοδο-
λογικές προσεγγίσεις και αν θα προ-
τείνεται ένα ή δύο συστήματα ασφα-
λείας, όπου το πρώτο θα αφορά στη
μεταβατική περίοδο και το δεύτερο
θα αφορά στην περίοδο πλήρους
ενεργοποίησης της νέας κατάστασης
πραγμάτων που θα προκύψει από
την ενδεχόμενη επίλυση του Κυ-
πριακού. Τα ευρύτερα θέματα κα-
τάργησης του συστήματος εγγυή-
σεων του 1960 και η υπό μελέτη ελ-
λαδοκυπριακή φόρμουλα αναμένεται
ότι θα τεθούν και στη συνάντηση
του ειδικού συμβούλου του γενικού
γραμματέα των Η.Ε. Έσπεν Μπαρθ
Άιντε με τον Έλληνα υπουργό Εξω-
τερικών Νίκο Κοτζιά, κατά την επί-
σκεψη του αξιωματούχου των Η.Ε.
στην Αθήνα, στις αρχές Ιανουαρίου.
Τους δύο αναμένεται ότι θα απα-
σχολήσει, επίσης, και το θέμα της
σύγκλισης πενταμερούς διάσκεψης,
το οποίο ανακίνησε ο Έσπεν Άιντε
με δηλώσεις του την εβδομάδα που
πέρασε μετά από τις ξεχωριστές συ-
ναντήσεις που είχε με τους δύο ηγέ-
τες, προκαλώντας έντονη δυσφορία
στη Λευκωσία.

Τον Μάιο βουλευτικές και λύση το καλοκαίρι 
Ακόμη και αν καταλήξουν στα κεφαλαιώδη ζητήματα, είναι αδύνατο να υπάρξει συμφωνία που θα τεθεί σε δημοψήφισμα τον Μάρτιο

<<<<<<<

Στους δύο μήνες εντατι-
κών διαπραγματεύσεων,
οι συζητήσεις στο περι-
ουσιακό επί της ουσίας
βρίσκονται εκεί από όπου
άρχισαν, σύμφωνα
με αρμόδιες πηγές.

Τη φόρμουλα που επεξεργάζονται σε συνεννόηση Λευκωσία και Αθήνα και προτείνει την εμπλοκή του Συμβουλίου
Ασφαλείας των Η.Ε. υπό το Κεφάλαιο 7 του Καταστατικού Χάρτη του διεθνούς οργανισμού προς διασφάλιση της εφαρ-
μογής της λύσης θα θέσει στον Κινέζο υπουργό Εξωτερικών αύριο ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας.
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ΗΝΩΜEΝΑ EΘΝΗ
Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΌΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΏΤΗ

Με τη σημερινή συνάντηση του Προ-
έδρου Αναστασιάδη και του Τουρ-
κοκύπριου ηγέτη Μουσταφά Ακιντζί,
παρουσία του ειδικού συμβούλου
Έσπεν Μπαρθ Άιντε, κλείνει μία
παραγωγική και γεμάτη συγκινήσεις
χρονιά στο Κυπριακό, με τις εξελίξεις
να εκτινάσσονται απ’ το ναδίρ (δια-
κοπή συνομιλιών λόγω τουρκικής
NAVTEX και «Μπαρμπαρός») στο
ζενίθ, μετά την ανάληψη της ηγεσίας
της τουρκοκυπριακής κοινότητας
από τον Μουσταφά Ακιντζί. Η ση-
μερινή συνάντηση, εκτός των άλ-
λων, θα ασχοληθεί και με τον προ-
γραμματισμό των συνομιλιών και
άλλων εξελίξεων τον Ιανουάριο και
σύμφωνα με καλά ενημερωμένες
πηγές, στα σχέδια του Νορβηγού
ειδικού συμβούλου του γενικού
γραμματέα είναι να φέρει κοντά τις
εγγυήτριες δυνάμεις για διαβουλεύ-
σεις γύρω από τα θέματα των εγ-
γυήσεων, χωρίς αυτό να αποκλείει
και την έμμεση ή άμεση συμμετοχή
και των δύο ηγετών, δημιουργώντας
μία άτυπη «πολυμερή».

Άιντε εντός έδρας
Η ιδέα του κ. Άιντε είναι, σύμ-

φωνα με τις ίδιες πηγές, να καλέσει
τους κ.κ. Αναστασιάδη και Ακιντζί,

αλλά και τους ηγέτες των τριών εγ-
γυητριών (άγνωστο το επίπεδο της
συμμετοχής) στο Νταβός της Ελβε-
τίας, όπου θα διεξαχθεί η ετήσια
σύνοδος του Παγκόσμιου Οικονο-
μικού Φόρουμ από τις 20-23 Ιανουα-
ρίου 2016. 

Το Παγκόσμιο Οικονομικό Φό-
ρουμ (του οποίου ο κ. Άιντε είναι
γενικός διευθυντής) έχει χρησιμεύ-
σει στο παρελθόν ως το μέρος που
φιλοξένησε στο περιθώριο των ερ-
γασιών του πολλές ιστορικού υψη-
λού επιπέδου συναντήσεις (Αραφάτ
– Περές, Παπανδρέου – Οζάλ κ.ά.).
Πέρυσι, ο Πρόεδρος Νίκος Αναστα-
σιάδης είχε συναντηθεί στο Νταβός
με τον Αμερικανό υπουργό Εξωτε-
ρικών Τζον Κέρι.

Κυβερνητική πηγή επιβεβαίωσε
ότι ο Πρόεδρος Αναστασιάδης έχει
λάβει την πρόσκληση για το Νταβός,
αλλά δεν έχει ακόμη απαντήσει αν
θα παρευρεθεί. «Ίσως. Δεν γνωρίζει
ακόμη ο Πρόεδρος» είπε.

Διπλωματικές πηγές αναφέρουν
ότι ο Άιντε έχει αρχίσει τη βολιδο-
σκόπηση των εμπλεκομένων, καθώς
θεωρεί ότι έφτασε η ώρα να εμπλα-
κούν στη διαδικασία και εγγυήτριες
δυνάμεις. Η Τουρκία εδώ και αρκετό
καιρό είναι της άποψης να εμπλα-
κούν οι εγγυήτριες δυνάμεις και να
συγκληθεί η πενταμερής, την οποία
συνδέει από την περίοδο των συ-
ναντήσεων του Greentree μεταξύ

Χριστόφια – Έρογλου, με πάρε-
δώσε κι εμμέσως επιδιαιτησία. Το
Συμβούλιο Ασφαλείας με ψήφισμα
προσδιορίζει ότι για να συγκληθεί
η πολυμερής θα πρέπει να συμφω-
νούν και οι δύο πλευρές.

Η ελληνική κυβέρνηση έχει μέχρι
στιγμής απαντήσει αρνητικά σ’ όλες
τις κρούσεις που της έγιναν από τα
Ηνωμένα Έθνη, με πιο πρόσφατη
απάντηση στη συνάντηση Άιντε -
Κοτζιά στη Νέα Υόρκη, στο περι-
θώριο της Γενικής Συνέλευσης του
ΟΗΕ. Ωστόσο, υπάρχει νέα προ-
γραμματισμένη συνάντηση του
Έσπεν Μπαρθ Άιντε με το Νίκο Κο-
τζιά στην Αθήνα, στις 4 Ιανουαρίου.

Η Ελληνική Κυβέρνηση έχει, ως
γνωστόν, ζητήσει την κατάργηση
των εγγυήσεων και την απόσυρση
των ελληνικών και τουρκικών στρα-
τιωτικών δυνάμεων από τη νήσο.

Μέχρι πρόσφατα, η θέση της Κυ-
πριακής Κυβέρνησης ήταν ότι έως
ότου φτάσουν οι διαπραγματεύσεις
σε ακτίνα συμφωνίας, δεν υπάρχει
λόγος σύγκλισης πολυμερούς. Κάτι
τέτοιο σίγουρα συνδέεται και με το

να κλείσει το περιουσιακό. Οι επί-
σημες δηλώσεις του Προέδρου της
Δημοκρατίας κι άλλων κυβερνητι-
κών επισήμων δεν δείχνουν ότι οι
δύο πλευρές έχουν φτάσει σε ακτίνα
συμφωνίας, παρά το γεγονός ότι
και οι δηλώσεις στην Κύπρο του
Αμερικανού υπουργού Εξωτερικών
Τζον Κέρι και οι δηλώσεις του γ.γ.
του ΟΗΕ Μπαν Κι Μουν την Τετάρ-
τη, σε δημοσιογραφική διάσκεψη
στην έδρα των Ηνωμένων Εθνών
(«είμαι ενθαρρυμένος από την πρό-
οδο στις διαπραγματεύσεις για την
Κύπρο. Μία λύση στην επί δεκαετίες
διαίρεση είναι εφικτή»), αφήνουν
να εννοηθεί ότι είτε έχουμε φτάσει
σ’ αυτή τη φάση ή είμαστε πολύ
κοντά, χωρίς να αποκλείεται και η
πιθανότητα μέσω της καλλιέργειας
αυτής της ευφορίας να δημιουρ-
γούνται συνθήκες άσκησης πίεσης
στην ελληνοκυπριακή πλευρά. 

Στο ερώτημα πόσο μακριά εί-
μαστε από ακτίνα συμφωνίας, δι-
πλωματική πηγή στη Λευκωσία
ανέφερε ότι «είναι ανοικτά το πε-
ριουσιακό, το εδαφικό, η ασφάλεια
και πολλές σοβαρές πτυχές άλλων
κεφαλαίων».

Ο Άιντε επιδιώκει 
άτυπη πολυμερή 
σε Νταβός
στα τέλη Ιανουαρίου
Θεωρεί ότι έφτασε η ώρα εμπλοκής των εγγυητριών
στη διαδικασία και άρχισε βολιδοσκοπήσεις 

Αμέσως μετά το Νταβός, ο ειδικός σύμβουλος του
γ.γ. του ΟΗΕ θα μεταβεί στην έδρα του διεθνούς ορ-
γανισμού στη Νέα Υόρκη, όπου στις 25 Ιανουαρίου θα
ενημερώσουν με τη Λίζα Μπατενχάιμ τα μέλη του
Συμβουλίου Ασφαλείας για τις εξελίξεις στο Κυπρια-
κό και την παρουσία της ΟΥΝΦΙΚΥΠ. Η έκθεση του
γ.γ. του ΟΗΕ για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ πρόκειται να δοθεί
στα μέλη του Συμβουλίου είτε στα τέλη Δεκεμβρίου
είτε την πρώτη εβδομάδα του Ιανουαρίου. Σύμφωνα
με διπλωματικές πηγές, δεν πρόκειται να υποβληθεί
στη φάση αυτή χωριστή έκθεση Καλών Υπηρεσιών
και κατά το παράδειγμα της προηγούμενης θα υπάρ-
χουν 2-3 παράγραφοι με συνοπτική παρουσίαση των
εξελίξεων στο Κυπριακό και καταγραφή ότι σημει-

ώθηκε πρόοδος. Στα ζητήματα της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, η έκ-
θεση αναμένεται να είναι τεχνικού χαρακτήρα, ενώ
αν και έχει γίνει σημαντικό έργο στην προετοιμασία
«έκτακτης ανάγκης» για την περίπτωση λύσης, μάλ-
λον θα αποφευχθεί η συμπερίληψή τους.
Ένα, επίσης, ζήτημα που θα παρουσιάσει ενδιαφέρον
ο τρόπος καταγραφής του είναι το «πράσινο φως» της
Άγκυρας στις έρευνες για λείψανα αγνοουμένων σε
στρατιωτικές περιοχές. Υπενθυμίζεται ότι με παρέμ-
βαση της τουρκικής διπλωματίας σχετική ανακοίνωση
του εκπροσώπου του γ.γ. άλλαξε. Η θητεία της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ λήγει στις 31 Ιανουαρίου κι έναρξη των δια-
βουλεύσεων για το ψήφισμα δεν αναμένεται να ξεκι-
νήσει πριν τις 15 Ιανουαρίου.

Έκθεση του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών

<<<<<<<

Η Τουρκία εδώ και καιρό
είναι της άποψης να εμ-
πλακούν οι εγγυήτριες
δυνάμεις, να συγκληθεί η
πενταμερής, την οποία
συνδέει με πάρε-δώσε κι
εμμέσως επιδιαιτησία.

Μέχρι τώρα η θέση του Προέδρου Αναστασιάδη ήταν ότι δεν υπάρχει λόγος σύγκλισης πολυμερούς έως ότου φτάσουν οι
συνομιλίες σε ακτίνα συμφωνίας. Τώρα καλείται να απαντήσει στην πρόσκληση που έλαβε από τον κ. Άιντε για το Νταβός.
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Του ΜIΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Το ότι το 2016 θα είναι κρίσιμο δεν
είναι απλώς και μόνο τρόπος του λέ-
γειν, αλλά αποτελεί πλέον ρεαλιστική
πρόταση, εφόσον τους τρεις πρώτους
μήνες της νέας χρονιάς θα κριθούν
στο σύνολό τους τρεις βασικοί άξονες
της πολιτικής Αναστασιάδη, κρίνον-
τας, παράλληλα, και τις πολιτικές
που θα εκπονηθούν:οι εξελίξεις στο
Κυπριακό, οι διαξιφισμοί ανάμεσα
στους ανεξάρτητους αξιωματούχους
που προκαλούν τριγμούς και τα με-
γάλα θέματα της εσωτερικής διακυ-
βέρνησης, αν δεν βγουν όπως σχε-
διάζει ή εύχεται το Προεδρικό, «θα
συμπαρασύρουν πιθανώς και όλο
το έργο που έχει γίνει μέχρι στιγμής,
προεξάρχουσας της οικονομίας» δή-
λωσε στην «Κ» αρμόδια πηγή. Τούτου
λεχθέντος, προκύπτει ότι, και με την
έξοδο της χώρας από το μνημόνιο
να είναι ορατή, οι προαναφερόμενοι
τρεις τομείς αναγιγνώσκονται μέσα

από συγκεκριμένο φακό, εφόσον
μία περίοδος ανοχής που επιδείχτηκε
από κοινωνικούς φορείς και τάξεις
με σκοπό να βγει η χώρα από το μνη-
μόνιο φτάνει στο τέλος της. Αυτό
διεφάνη από αντιδράσεις κλάδων
και εργαζομένων που γίνονται πλέον
εντονότερες, με τα τρακτέρ που πα-
ρέλασαν έξω από το Προεδρικό να
αποτελούν το τελευταίο παράδειγμα,
εφόσον σαν εικόνα δεν την είχε αν-
τιμετωπίσει πριν η διακυβέρνηση
Αναστασιάδη. Αντίβαρο αποτελούν
και θα αποτελέσουν οι μεταρρυθμί-
σεις στη δημόσια υπηρεσία και αλλού
που έχει δρομολογήσειο υφυπουργός
παρά τω Προέδρω Κωνσταντίνος
Πετρίδης, καθώς και η διαχείριση
του διαστήματος που απομένει μέχρι
την τυπική έξοδο από το μνημόνιο
εκ μέρους του οικονομικού επιτελείου
της Κυβέρνησης. 

«Θερινή» η λύση 
Αρχής γενομένης, όμως, από το

Κυπριακό, τα πράγματα δεν φαίνεται
να κυλούν εδώ και καιρό παρασυρ-
μένα από το αρχικό, διαπραγματευ-
τικό μομέντουμ μεταξύ του κ. Ανα-
στασιάδη και κ. Ακιντζί, παρά την
ώθηση που έδωσαν οι αφίξεις στην
Κύπρο των ΥΠΟΙΚ Ρωσίας και ΗΠΑ.
Όπως προκύπτει, η διαπίστωση αυτή
δεν περνάει απαρατήρητη και από

το Προεδρικό, που αντιμετωπίζει
παράλληλατο φαινόμενο της πίεσης
και από το εσωτερικό πολιτικό μέ-
τωπο για να τρέξουν οι εξελίξεις και
να οριστικοποιηθεί η λύση. Όμως,
είναιπιαδεδομένο πως οι βουλευτικές
εκλογές θα γίνουν τον Μάιο και το
καλοκαίρι βλέπουμε για λύση. Εν-
τούτοις, όπως δήλωσε ο ίδιος ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας στην τελευ-
ταία του συνέντευξη στην «Κ»,πέραν
του καλοκαιριού που είναι τελευταία
εξέλιξη, ίσως να βγει και η επόμενη
χρονιά χωρίς λύση στο Κυπριακό,
πόσωμάλλον εφόσον είναι απολύτως
ξεκάθαρο ότι ο ίδιος ο Πρόεδροςδεν
επιθυμεί να φέρει ένα σχέδιο λύσης
στο λαό απλώς για να το φέρει, πολύ
περισσότερο αν κρίνει ο ίδιος ότι
αυτό το σχέδιο είναι χειρότερο από
το σχέδιο Ανάν, το οποίο ο ίδιος δεν
δίστασε να το χαρακτηρίσει ως «δο-
τό». Η λόγος αυτός του κ. Αναστα-
σιάδη έβαλε επιπρόσθετο βάρος
στους δικούς του ώμους, σύμφωνα
με τα όσα υποστηρίζουν στην «Κ»
πολιτικοί αναλυτές, εφόσον «αν το
σχέδιο δεν είναι αυτό που ο ίδιος εν-
δόμυχα εγκρίνει ως καλό, δεν θα έχει
και την απαραίτητη ορμή για να το
περάσει στονλαό καινα το ψηφίσει».
Από την άλλη πλευρά και σύμφωνα
με τις ίδιες πηγές, «όταν θα υποπέσει
στη βάσανο του δημοψηφίσματος
το σχέδιο, θα πρέπει να περάσει δυ-
νατά. Πώς να γίνει δεκτό όταν η δια-
φορά, για παράδειγμα, ανάμεσα στο
“ναι” και το “όχι” θα είναι 51%-49%;».
Το συγκεκριμένο σενάριο μόνο ως
«εφιαλτικό» κρίνεται από αρμόδιες
πηγές, εφόσον κανείς δεν ξέρει ποια
θα είναι η διαχείριση αυτού του απο-
τελέσματος στο δημοψήφισμα, που
όχι μόνο δεν θα έχει δεύτερηπολιτική
ανάγνωση (όπως γίνεται σε βουλευ-

τικές ή προεδρικές αναμετρήσεις)
αλλά θα περιορίζει στο ελάχιστο τη
στιβαρότητα που απαιτείται για τη
συνέχεια της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Όπως προκύπτει, λοιπόν, εφό-
σον λύση με αστερίσκους δεν πρό-
κειται να υπάρξει, καταρρέει εν τη
γενέσει της και η όποια φιλολογία
είχε ανοίξει το τελευταίο διάστημα,
έστω και δειλά, που ήθελε να μπαίνει
σε δημοψήφισμα το σχέδιο λύσης,
αλλά να μένουν κάποια θέματα του
σχεδίου εκτός, όπως είναι οι νομο-
λογίες, για παράδειγμα. Εν κατακλείδι,
υπάρχει και ακόμη ένα σημείο που
καταμαρτυρούν με τη σιωπή τους
ακόμη και διπλωματικές πηγές στη
Λευκωσία, που αναμένεται να ασκή-
σουν πίεση προς τη διεξαγωγή δη-
μοψηφίσματος και αυτό δεν είναι
άλλο από το ότι είμαστε στον μήνα
Δεκέμβριο. «Ο ορίζοντας του καλο-
καιριού δίχως να υπάρχει κάτι απτό
στα χέρια μας για συζήτηση είναι
κοντά. Ο κ. Άιντε λέει πως δεν υπάρ-
χει χρονοδιάγραμμα όμως, οπότε,
πόσοςχρόνος θα δοθείτελικάστους
πολίτες να κατανοήσουν τι εμπεριέχει
συνολικά το σχέδιο;» έθεσε με νόημα

το ερώτημα στην «Κ» αρμόδια δι-
πλωματική πηγή. 

Διελκυστίνδα αξιωματούχων 
Έτερος γενεσιουργός πόλος προ-

βλημάτων φαίνεται εκ του αποτελέ-
σματος για την εικόνα στο εσωτερικό
να είναι αυτός μεταξύ των ανεξάρ-
τητων αξιωματούχων της πολιτείας
και το κλίμα που για άλλη μία φορά,
μετά την κόντρα Χάσικου-Μιχαηλίδη,
φαίνεται πως δεν είναι καλό. Αντι-
πολιτευτικοί κύκλοι, στέκονται ήδη
στο γεγονός πως περίπου αυτά που
συμβαίνουν τώρα θυμίζουν την κόν-
τρα μεταξύ Κώστα Κληρίδη και Ρίκ-
κου Ερωτοκρίτου, ενώ την ίδια ώρα
από τη μεγαλύτερη εικόνα δεν λείπει
και η διοικήτρια της Κεντρικής Τρά-
πεζας Χρυστάλλα Γιωρκάτζη, θέμα
που απασχόλησε επί μακρών την
επικαιρότητα.Επί των εξελίξεων που
αφορούν στη διοικήτρια, σύμφωνα
με το ρεπορτάζ, καταγράφεται στα-
σιμότητα στο όλο ζήτημα της αλλαγής
των όρων του συμβολαίου, αν και η
υπόθεση, όπως είχε προαναγγελθεί,
έφτασε στα χέρια ανεξάρτητων δι-
κηγόρων.Το γιατί παρουσιάζει στα-

σιμότητα έγκειται στονλόγο που κα-
θόριζε το θέμα ευθύς εξαρχής και
δεν είναι άλλος από το ότι δεν υπάρχει
κανένα εχέγγυο για το πώς θα κα-
ταλήξει η συγκεκριμένηδιαδικασία,
υπέρ ή εναντίον ποιου, κάτι που θα
δημιουργήσει νέα αναστάτωση σε
έναθέμα που κατά τα φαινόμενα θα
κοπάσει με το που θα ξεκινήσει.«Από
την άλλη, το ζήτημα της μείωσης
των εξουσιών της διοικήτριας της
ΚτΚ μέσω αλλαγών στο σύστημα
διακυβέρνησης δεν απαντά το τι
μέλλει γενέσθαι με το ζήτημα του
συμβολαίου» τόνισε στην «Κ» αρμό-
δια πηγή. Αυτό είναι επί της ουσίας
το δίλημμα στο οποίο θα κληθεί να
πάρει θέση ο ΠτΔ: να δώσει το «πρά-
σινο φως» ώστε να πάει παρακάτω
η υπόθεση του συμβολαίου της δι-
οικήτριας ή να μην το ανακινήσει
καν. Την ίδια στιγμή, σύμφωνα με
πληροφορίες, η γκρίνια που αφορά
συνολικότερα στο ζήτημα των ανε-
ξάρτητων αξιωματούχων είναι στην
πρώτη γραμμή, εφόσον όπως αφή-
νεται να εννοηθεί «δεν μιλάμε για
διορισμό ενός επικεφαλής σε μία
δευτερεύουσα δημόσια υπηρεσία,
αλλά για τις θεσμικές κεφαλές της
χώρας». Άνευ σχολιασμού δεν πέρασε
ούτε φυσικά από τα ΜΜΕ, αλλά ούτε
και από τα πολιτικά πηγαδάκια το
μπρος-πίσω της στήριξης στο πρό-
σωπο του γενικού ελεγκτή από τον
ίδιο τον ΠτΔ, που έρχεται σε σύγ-
κρουση με την ανακοίνωση που εξέ-
δωσετο Υπουργικό πριναπόμερικές
μέρες. Πολιτικές πηγές εκτιμούν πως
η κόντρα μεταξύ Χάσικου-Μιχαηλίδη
θα έχει και συνέχεια, γεγονός που
μόνο πονοκέφαλο μπορεί να προ-
καλέσει στο Προεδρικό, εφόσον θα
είναι η συνέχεια μιαςμακράς πορείας
στην οποία η κοινή γνώμη αφενός

βλέπει τη διελκυστίνδα να διαιωνί-
ζεται και από την άλλη, ό,τι έλθει
μελλοντικά θα είναι επιπρόσθετο
«βάρος» στις όποιες εξελίξεις υπάρ-
ξουν στο Κυπριακό, αλλά καισεάλλα
φλέγοντα ζητήματα. «Μόνο που μπαί-
νουμε στη διαδικασία να απαντάμε
ή να παίρνουμε θέση για τα ζητήματα,
εφόσον είναι στην πρώτη γραμμή
της επικαιρότητας, είναι ζήτημα»
πρόσθεσε στο ρεπορτάζ πολιτική
πηγή, για να καταλήξει ότι «την ώρα,
μάλιστα, που μερίδα του κόσμου βά-
σει στοιχείων, έχει θετική γνώμη για
τον γενικό ελεγκτή». 

Εσωτερική διακυβέρνηση 
Το έτερο μεγάλο στοίχημα στο

οποίοαναμένεται να μπουν οι βάσεις
για να αντιμετωπιστείείναι αυτό του
ΓΕΣΥ. Ζητούμενο στο συγκεκριμένο
θέμα είναι να διαφανεί πρόοδος σε
ένα ζήτημα που αφήνει εκτεθειμένη
σε κριτική μέχρι στιγμής την Κυβέρ-
νηση, εφόσον καταγράφηκαν τόσο

στο προσκήνιο όσο και στο παρα-
σκήνιο αντιφατικές αντιδράσεις από
συμβαλλόμενους υπουργούς. Ναι,
μεν, είναι καταγεγραμμένη η βού-
ληση και του ίδιου του ΠτΔ ώστε να
υπάρξει ΓΕΣΥ κατά τη δική του θη-
τεία, αλλά πρόκειται για ένα δαιδα-
λώδες θέμα με διαφορετικές παρα-
μέτρους που πρέπει να ληφθούν υπό-
ψη. «Αυτό δεν αποτελεί δικαιολογία,
εφόσον πρέπει να υπάρξει πρόοδος
στο ζήτημα, να φανεί ότι κάτι κινείται,
να έλθει έστω ένας νόμος για συζή-
τησηακόμη και αν σύμφωνα με υπο-
λογισμούς είναι δύσκολο να υπάρξει
ΓΕΣΥ στον επόμενο χρόνο» δήλωσε
στην «Κ» αρμόδια πηγή.Στο ίδιο μή-
κος κύματος κινείται και ακόμη ένα
φλέγον θέμα για την κοινωνία, η
ανεργία. Ζητούμενο για την Κυβέρ-
νηση είναι να περάσει η χώρα στην
ευημερία και των ανθρώπων, επι-
χείρημα που ακούστηκε κατά κόρον
κατά τη συζήτηση για τον προϋπο-
λογισμό στη Βουλή των Αντιπροσώ-
πων πρόσφατα. «234 χιλιάδες συμ-
πολίτες μας είναι στο όριο της φτώ-
χιας, αν και οι αναπτυξιακές δαπάνες
είναι αυξημένες στον προϋπολογι-
σμό» τόνιζαν στελέχη της αντιπολί-
τευσης στην ίδια συζήτηση, ενώ την
ίδια ώρα τόνιζαν επιπρόσθετα στε-
λέχη της κυβερνώσας παράταξηςότι
«μπορεί η οικονομία να κινείται και
να βγαίνει από τη στενωπό, δεν μπο-
ρείς να συνεχίσεις, όμως, με την
ανεργία στο 15%».

Οι τρεις δρόμοι της φωτιάς για τον Πρόεδρο
Κυπριακό, ανεξάρτητοι αξιωματούχοι και εσωτερική διακυβέρνηση κρίνουν τους σχεδιασμούς του Νίκου Αναστασιάδη το 2016

Της ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ 

Μέσα σε έξι μήνες θα πρέπει να έχουν συμ-
φωνήσει οι 28 ηγέτες της Ε.Ε. στην νέα
κοινή ακτοφυλακή - συνοριοφυλακή η
οποία θα έχει αυξημένες αρμοδιότητες
και τον βασικό έλεγχο των εξωτερικών
συνόρων της Ε.Ε. Αυτό ήταν μία από τις
βασικές αποφάσεις των 28 κατά τη διάρκεια
της Συνόδου Κορυφής κατά την οποία
ασκήθηκαν πιέσεις από τους 27 υπόλοιπους
ηγέτες της Ε.Ε. τόσο στην Άγκυρα όσο
και στην Αθήνα, ώστε να τηρηθούν τα
συμφωνημένα και να μειωθούν οι προ-
σφυγικές ροές που πιέζουν ολοένα και πε-
ρισσότερο μία σειρά από κράτη-μέλη. 

Κατά τη διάρκεια της περίπου τετρά-
ωρης συζήτησης για το θέμα της μετανά-
στευσης έγινε μία έντονη συζήτηση μεταξύ
των ηγετών με τη Γερμανίδα καγκελάριο
να κρατάει την πιο σκληρή στάση. Σύμ-
φωνα με δύο διπλωματικές πηγές κατά τη
διάρκεια της Συνόδου η κ. Μέρκελ συνέ-

κρινε την προσφυγική κρίση με αυτή του
ευρώ. Είπε ότι όταν η ευρωκρίση ξεκίνησε
«τα κράτη-μέλη αντιδράσαμε, καθώς οι
οικονομίες μας είναι όλες συνδεδεμένες».
Για τη Γερμανίδα Καγκελάριο το ίδιο θα
γίνει αν κλείσουν τα ευρωπαϊκά σύνορα.
«Κάτι τέτοιο θα έχει τόσο δραματικές συ-
νέπειες όσο και αν διαλυόταν το ευρώ»,
είπε χαρακτηριστικά κατά τη διάρκεια της
Συνόδου. Γι’ αυτό έδωσε σαν παράδειγμα
ότι αν κλείσουν τα σύνορα και «αναγκα-
στούμε να ελέγχουμε κάθε αυτοκίνητο
που περνάει αυτό θα είναι ένα τεράστιο
πλήγμα στην οικονομία μας». 

Η υποσημείωση λόγω Λευκωσίας 
Νωρίτερα είχε γίνει μια «έντονη» μίνι

σύνοδος με 11 ηγέτες στην οποία συμμε-
τείχε και ο Τούρκος Πρωθυπουργός Άχμετ
Νταβούτογλου κατά την οποία η πλειοψη-
φία των αρχηγών, σύμφωνα με διπλωμα-
τικές πηγές, ξεκαθάρισαν στον Τούρκο
ομόλογό τους ότι δεν πρόκειται να προβούν

σε μετεγκατάσταση Σύριων προσφύγων
από την Τουρκία, όπως είχε προηγουμένως
συμφωνηθεί, εάν η Άγκυρα δεν περιορίσει
τη ροή των προσφύγων. Άλλωστε, σημει-
ώνουν ότι από τότε που έγινε η συμφωνία
στις Βρυξέλλες με την Άγκυρα υπήρξε μία
πολύ μικρή μείωση των ροών από την
Τουρκία. Από τους 5.000 πρόσφυγες που
έφταναν ημερησίως στην Ελλάδα το νού-

μερο έπεσε μόνο στους περίπου 4. 000.
Γι’ αυτό και ορισμένοι Πρόεδροι, ανάμεσά
τους και ο Φρανσουά Ολάντ, τόνισαν την
ανάγκη σωστής επίβλεψης των συμφω-
νηθέντων με την Τουρκία και αυτό ακριβώς
γιατί τα κράτη-μέλη έχουν αποφασίσει να
συμβάλουν από τους εθνικούς του προ-
ϋπολογισμούς για να βοηθήσουν την Τουρ-
κία να αντιμετωπίσει τα 2,2 εκατομμύρια
μετανάστες που βρίσκονται στο έδαφός
της. Το θέμα της χρηματοδότησης της
Τουρκίας είναι για την Κύπρο ιδιαιτέρα
σημαντικό και αρκετά λεπτό θέμα. Στη
Σύνοδο Κορυφής του Οκτωβρίου στη Μάλ-
τα είχε αποφασιστεί ότι όλα τα κράτη-
μέλη θα συνεισφέρουν στα 3 δισ. που απο-
φασίστηκαν για την Τουρκία, μία απόφαση
που δεν ήταν εύκολη για τη Λευκωσία.
Όμως από τότε ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
είχε πει ότι ενώ καταλαβαίνει την ανάγκη
για βοήθεια προς τους Σύριους πρόσφυγες
θύμισε στους υπόλοιπους ηγέτες ότι στην
Κύπρο αυτή την στιγμή υπάρχουν 167.000

πρόσφυγες εξαιτίας της Τουρκίας και ότι
η Άγκυρα χρωστάει στη Λευκωσία από τα
πρόστιμα που της έχει επιβάλει το Δικα-
στήριο Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. Από
τότε είχε τοποθετηθεί ο κ. Αναστασιάδης
λέγοντας ότι αντί για τα 2,3 εκατομμύρια
που είναι το μερίδιο της Κύπρου για την
Τουρκία να δοθούν στους πρόσφυγες στην
Ιορδανία και τον Λίβανο. Σε αυτή την το-
ποθέτηση του κ. Αναστασιάδη αντιτάχθηκε
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή που ασκούσε πιέ-
σεις στη Λευκωσία, καθώς φοβόταν ότι
αν η Κύπρος δεν πλήρωνε το μερίδιό της
προς την Τουρκία μπορεί και άλλες χώρες
να ακολουθούσαν.

Την Τετάρτη το βράδυ όμως, το τελικό
πράσινο φως τελικά δόθηκε και μία υπο-
σημείωση μπήκε για την Κύπρο, λέγοντας
ότι το μερίδιο που της αναλογεί θα πάει
για τους πρόσφυγες στην Ιορδανία και
στον Λίβανο. Άλλωστε, κατά τη διάρκεια
της τοποθέτησης του Κύπριου Προέδρου
κανένας ηγέτης δεν αντιτάχθηκε. 

Ενεργειακές εξελίξεις 
Πολλά είναι τα ανοικτά ζητήματα στα οποία πρέπει να παρθούν αποφά-
σεις στο μέτωπο της ενέργειας, που δεν αφήνουν κανένα περιθώριο για
εφησυχασμό και άλλες αναβολές. «Για τα ενεργειακά λίαν συντόμως θα
πρέπει να δώσουμε οικόπεδα στις εταιρείες που ζητούν να ξεκινήσουν
γεωτρήσεις και τα χρονοδιαγράμματα είναι ασφυκτικά» δήλωσε στην «Κ»
αρμόδια πηγή, τονίζοντας πως «αυτό πρέπει να γίνει το πρώτο τρίμηνο
του 2016 δίχως άλλη καθυστέρηση, αν θέλουμε πράγματι να πιστεύουμε
ότι προχωράει ο ενεργειακός σχεδιασμός». Από την άλλη, σύμφωνα με
αναλυτές με τους οποίους επικοινώνησε η «Κ», μόνο οι επιβεβαιωτικές
γεωτρήσεις θα δείξουν τελικά το αν το πολύκροτο κοίτασμα «Ζορ» της Αι-
γύπτου επεκτείνεται και στην κυπριακή ΑΟΖ.

<<<<<<<

Όταν θα υποπέσει στη
βάσανο του δημοψηφί-
σματος το σχέδιο, θα πρέ-
πει να περάσει δυνατά.
Πώς να γίνει δεκτό όταν
η διαφορά, για παρά-
δειγμα, ανάμεσα στο
“ναι” και το “όχι” θα είναι
51%-49%; Το συγκεκρι-
μένο σενάριο μόνο ως
«εφιαλτικό» κρίνεται
από αρμόδιες πηγές.

<<<<<<<

Ο ορίζοντας του καλοκαι-
ριού δίχως να υπάρχει
κάτι απτό στα χέρια μας
για συζήτηση είναι κον-
τά. Ο κ. Άιντε λέει πως
δεν υπάρχει χρονοδιά-
γραμμα όμως, οπότε πό-
σος χρόνος θα δοθεί τελι-
κά στους πολίτες να κα-
τανοήσουν τι εμπεριέχει
συνολικά το σχέδιο; έθε-
σε με νόημα το ερώτημα
στην «Κ» αρμόδια
διπλωματική πηγή. 

Τα ανοικτά
μέτωπα 
Όλες οι δημοσκοπήσεις της
«Κ» για το 2015 έδειξαν την
πτώση στην εμπιστοσύνη που
δείχνουν οι πολίτες προς τους
θεσμούς της Δημοκρατίας.
Το ότι διαρκώς ενυπάρχουν
νέες εστίες αντιπαράθεσης
με δημόσιες αντεγκλήσεις
δεν λειτουργεί βοηθητικά
προς την αποκατάσταση της
σχέσης αυτής, γεγονός που
όπως αντιλαμβάνονται προ-
εδρικοί κύκλοι επιφέρει και
ανάλογο πολιτικό κόστος,
εφόσον μεγάλο μέρος της
αντιπολιτευτικής ρητορικής
βασίζεται στα ανοικτά μεταξύ
των ανεξάρτητων αξιωμα-
τούχων μέτωπα. 

Χρυστάλλα Γιωρκάτζη

Ρίκκος Ερωτοκρίτου Κώστας Κληρίδης

Οδυσσέας Μιχαηλίδης Σωκράτης Χάσικος

Σε Ιορδανία-Λίβανο η βοήθεια της Κύπρου στο προσφυγικό, όχι σε Τουρκία 
<<<<<<<

Ο κ. Αναστασιάδης θύμισε ότι
στην Κύπρο αυτή την στιγμή
υπάρχουν 167.000 πρόσφυγες
εξαιτίας της Τουρκίας και ότι η
Άγκυρα χρωστάει στη Λευκω-
σία από τα πρόστιμα που της
έχει επιβάλει το Δικαστήριο
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.
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Η δική σου  
αξιόπιστη  
τράπεζα

Καλά Χριστούγεννα και  
Ευτυχισμένο το Νέο Έτος 2016!

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Το ζήτημα των εγγυήσεων εξακο-
λουθεί να αποτελεί μία από τις κόκ-
κινες γραμμές της τουρκοκυπρια-
κής πλευράς στο τραπέζι των συ-
νομιλιών, όπως επιβεβαιώνουν οι
τελευταίες πληροφορίες από τα
Κατεχόμενα και την τουρκική πρω-
τεύουσα. Η τουρκική πλευρά επι-
θυμεί τη διαιώνιση του συστήματος
των εγγυήσεων μαζί με τη λύση
του Κυπριακού, ενώ την ίδια στιγμή,
η τουρκοκυπριακή ηγεσία υπο-
γραμμίζει τη σημασία των εγγυή-
σεων για την ασφάλεια των Τουρ-
κοκυπρίων. Την προηγουμένη εβδο-
μάδα, με επίσημη τοποθέτησή του,
το τουρκικό Υπουργείο Εξωτερικών
ξεκαθάρισε ότι το πρόβλημα των
εγγυήσεων είναι ένα ζήτημα που
θα διευθετηθεί στο τέλος των συ-
νομιλιών, σε μια διεθνή διάσκεψη,
στην οποία θα συμμετάσχουν οι
εγγυήτριες δυνάμεις και οι δύο κοι-
νότητες.

Επίσης, διαψεύστηκαν κατηγο-
ρηματικά οι πληροφορίες περί πα-
ρασκηνιακού διαλόγου και δια-
πραγματεύσεων ανάμεσα στην Άγ-
κυρα και στη Λευκωσία. Στο ίδιο
μήκος κύματος κινείται και η τουρ-
κοκυπριακή ηγεσία. 

Ο Μουσταφά Ακιντζί, μιλώντας
στον τουρκοκυπριακό Τύπο υπεν-
θύμισε ότι το σύστημα εγγυήσεων

έχει ιδιαίτερη σημασία για τους
Τουρκοκύπριους. 

Στη Άγκυρα, πέρα από τις επί-
σημες τοποθετήσεις της κυβέρνη-
σης και της τουρκοκυπριακής ηγε-
σίας, οι Τούρκοι αξιωματούχοι, δι-
πλωμάτες και ειδικοί αποφεύγουν
να τοποθετηθούν επί του ζητήμα-
τος, με τους αναλυτές όμως, οι οποί-
οι παρακολουθούν το όλο ζήτημα,
να υπογραμμίζουν με μεγάλη επι-
μονή ότι η τελική διαπραγμάτευση
για το ζήτημα των εγγυήσεων θα
λάβει χώρα στο πλαίσιο της σχε-
διαζόμενης διεθνούς διάσκεψης. 

Τρεις σχολές
Μπορεί η Άγκυρα να επιλέγει

να κρατήσει μέχρι στιγμής κλειστά
τα χαρτιά της για τις εγγυήσεις,
ωστόσο αυτό δεν σημαίνει ότι η
τουρκική πλευρά δεν είναι έτοιμη
και πρόθυμη να εξετάσει τον επα-
ναπροσδιορισμό και τον εκσυγ-
χρονισμό του συστήματος. Σε αυτό

το σημείο θα πρέπει να σημειωθεί
ότι στο συγκεκριμένο ζήτημα, στην
τουρκική πρωτεύουσα κυκλοφο-
ρούν τρεις διαφορετικές απόψεις.
Η εθνικιστική μερίδα του κυβερ-
νώντος κόμματος, η τουρκική αν-
τιπολίτευση και το επιτελείο του
τουρκικού στρατού θεωρούν ότι η
λύση του Κυπριακού εξαρτάται
από τη διαφύλαξη του συστήματος
των εγγυήσεων του 1960, κλείνον-
τας την πόρτα στην άμεση από-
συρση των τουρκικών στρατευμά-
των από την Κύπρο.

Μια δεύτερη ομάδα, η οποία
απαρτίζεται από μέλη του τουρκι-
κού Προεδρικού και τη «φιλελεύ-
θερη» πτέρυγα του κυβερνώντος
κόμματος, παρά το γεγονός ότι
συμφωνεί με την ιδέα της διατή-
ρησης του συστήματος εγγυήσεων
δίχως καμία αλλαγή και τροποποί-
ηση, δεν βιάζεται να αποκλείσει
το ενδεχόμενο της σταδιακής μεί-
ωσης των τουρκικών στρατευμάτων

στην Κύπρο. Τη συγκεκριμένη άπο-
ψη προβάλλει στα Κατεχόμενα και
ο ηγέτης του Ρεπουμπλικανικού
Τουρκικού Κόμματος, Μεχμέτ Αλί
Ταλάτ.

Τέλος, θα πρέπει να αναφερθεί
και μια τρίτη ομάδα, στην οποία
υπάρχουν φιλελεύθερα στελέχη
του Προεδρικού, της κυβερνητικής
παράταξης του τουρκικού διπλω-
ματικού σώματος. Αυτή η ομάδα
θεωρεί ότι μια ανανεωμένη εκδοχή
του Σχεδίου Ανάν θα δώσει τη λύση
στο πρόβλημα των εγγυήσεων και
σύμφωνα με αυτή την άποψη, την
οποία τη συμμερίζεται και ο δια-
πραγματευτής της τουρκοκυπρια-
κής ηγεσίας, Οζντίλ Ναμί, μετά τη
λύση, η Τουρκία θα συνεχίσει να
είναι η εγγυήτρια δύναμη του
«τουρκοκυπριακού ιδρυτικού κρά-
τους», ενώ παράλληλα θα λάβει χώ-
ρα η σταδιακή μείωση των ξένων
στρατευμάτων σε ολόκληρη την
Κύπρο. 

Τρεις σχολές
στην Άγκυρα
για εγγυήσεις
Στο τέλος των συνομιλιών θα διευθετηθεί
το ζήτημα, υποστηρίζει το τούρκικο ΥΠΕΞ

<<<<<<

Το ζήτημα των εγγυήσεων
αποτελεί την κόκκινη
γραμμή της τουρκικής
πλευράς στο Κυπριακό.
Αυτή είναι μια αδιαμφι-
σβήτητη πραγματικότητα.

«Το ζήτημα των εγγυήσεων αποτε-
λεί την κόκκινη γραμμή της τουρκι-
κής πλευράς στο Κυπριακό. Αυτή
είναι μια αδιαμφισβήτητη πραγμα-
τικότητα. Ωστόσο, σε αντίθεση με
όσα πιστεύουν οι Ελληνοκύπριοι, η
τουρκική πλευρά δεν κλείνει την
πόρτα στη διαπραγμάτευση και
στον διάλογο σε αυτό το σημαντικό
πεδίο». Η συγκεκριμένη επισήμαν-
ση έρχεται από ένα πρώην στέλε-
χος του τουρκικού στρατού, το
οποίο γνωρίζει πολύ καλά το Κυ-
πριακό και σύμφωνα με την ίδια
πηγή, το ζήτημα των εγγυήσεων
στη λύση, θα είναι προϊόν συμβιβα-
σμού. «Στην πραγματικότητα και οι
δύο πλευρές γνωρίζουν πολύ καλά
ότι οι μαξιμαλιστικές θέσεις δεν
πρόκειται να έχουν κανένα απολύ-
τως αποτέλεσμα. Δεν είναι δυνατόν

ο Έλληνας ΥΠΕΞ και η ε/κ πλευρά
να ζητούν την άμεση κατάργηση
των εγγυήσεων προτού ξεκινήσει ο
ουσιαστικός διάλογος σε αυτό το
πεδίο. Όπως επίσης δεν είναι δυ-
νατόν η τουρκική πλευρά να μη λά-
βει υπόψη της τις ευαισθησίες της
άλλης πλευράς», επισημάνει και
προσθέτει ότι «η συζήτηση γύρω
από τις εγγυήσεις στην ουσία είναι
μια μικρογραφία των συνομιλιών
στο Κυπριακό. Υπάρχουν δύο ενδε-
χόμενα: Κατάρρευση των συνομι-
λιών ή συμβιβασμός. Συμβιβασμός
σημαίνει αναθεώρηση του συστή-
ματος των εγγυήσεων και μείωση
των στρατευμάτων με ταυτόχρονη
διαιώνιση της παρουσίας του τουρ-
κικού στρατού, ως εγγυητής της λύ-
σης και της ειρήνης σε ένα κομμάτι
του νησιού». 

Η Άγκυρα πρόθυμη για διαπραγμάτευση

Ο Ακιντζί υπενθύμισε ότι το σύστημα εγγυήσεων έχει ιδιαίτερη σημασία για τους Τουρκοκύπριους, ενώ πολιτικοί κύκλοι της Άγκυρας λένε ότι η τελική δια-
πραγμάτευση για το ζήτημα των εγγυήσεων θα λάβει χώρα στο πλαίσιο της σχεδιαζόμενης διεθνούς διάσκεψης. 
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Της ΦΡΟΣΩΣ ΒΙΟΛΑΡΗ

Αρκετοί άνθρωποι βρίσκονται κα-
θημερινά αντιμέτωποι με χρηματικές
οφειλές, στις οποίες δεν μπορούν
να ανταποκριθούν. Τα ποσά αυτά
σε αρκετές περιπτώσεις δεν είναι
μεγάλα, εντούτοις, όπως έχει επα-
νειλημμένα καταγράψει το ρεπορτάζ,
δεν μπορούν να εξοφληθούν, με
αποτέλεσμα πολίτες να οδηγούνται
στις Κεντρικές Φυλακές. Το φαινό-
μενο της εξόφλησης των οφειλών
αυτών από τρίτους με σκοπό την
αποφυλάκιση είναι έντονο, ειδικό-
τερα αυτές τις μέρες των γιορτών

Η «Κ» επικοινώνησε με την ανα-
πληρώτρια διευθύντρια των Κεν-
τρικών Φυλακών Άννα Αριστοτέλους,
η οποία έδωσε τη διαβεβαίωση ότι
τις μέρες των γιορτών κανένας μι-
κροοφειλέτης δεν θα βρίσκεται στις
Φυλακές. Οι δε πολίτες οι οποίοι με
τη σειρά τους έτυχαν οικονομικής
βοήθειας για αποφυλάκιση, είχαν
οφειλές που κυμαίνονταν από 500
ευρώ μέχρι και 10.000 ευρώ και χάρη
στη βοήθεια συμπολιτών μας απο-
φυλακίστηκαν. «Μέχρι και το τέλος
της προηγούμενης εβδομάδας υπήρ-

χαν πέντε άτομα για οφειλές που
δεν υπερέβαιναν τα 10.000 ευρώ.
Μετά από διακανονισμό, τα άτομα
αυτά αποφυλακίστηκαν» δήλωσε
στην «Κ» η κ. Αριστοτέλους. 

H φυλακή δεν είναι λύση
Ο αριθμός των κρατουμένων στις

Κεντρικές Φυλακές έχει μειωθεί ση-
μαντικά, ειδικότερα το τελευταίο
διάστημα και δεν παρατηρούνται
φαινόμενα συνωστισμού, ενώ και
φέτος, όπως και πέρυσι, μετά από
πρωτοβουλία της κ. Αριστοτέλους,
κανείς μικροοφειλέτης δεν έμεινε
στις Φυλακές τις μέρες των γιορτών.
Σχολιάζοντας στην «Κ» το γεγονός
ότι πλέον οι άνθρωποι αυτοί δεν
κρατούνται ούτε λεπτό στις κλειστές
Φυλακές, η ίδια σημειώνει ότι «προ-
τιμάμε να ταλαιπωρηθούμε εμείς
παρά να ταλαιπωρήσουμε κάποιον
άνθρωπο που δεν φταίει και γι’ αυτό
οποιαδήποτε μέρα έρθει μέσα κρα-
τούμενος ενεργοποιούμαστε αμέσως
και τον τοποθετούμε στις ανοικτές
Φυλακές». Η εξέλιξη αυτή ήρθε με
πρωτοβουλία της Διεύθυνσης των
Φυλακών και πλέον δεν υπάρχει
αναμονή για τη συνεδρίαση της επι-

τροπής των Φυλακών, η οποία πραγ-
ματοποιείται μία φορά την εβδομάδα
και η οποία εξέταζε τα ανάλογα αι-
τήματα. Η διεύθυνση των Κεντρικών
Φυλακών, αλλά και η Νομική Υπη-
ρεσία έχουν εντοπίσει πολίτες – εθε-
λοντές, οι οποίοι ενεργοποιούνται
όποτε παραστεί ανάγκη, προκειμέ-
νου να αποφυλακιστεί ένας κρατού-
μενος. Περιγράφοντας τη διαδικασία
που πρέπει να ακολουθήσει κάποιος
που θέλει να συμβάλει στο έργο
αυτό, η κ. Αριστοτέλους αναφέρει
στην «Κ» ότι οι διαδικασίες έχουν

απλοποιηθεί στο ελάχιστο, πλέον.
«Οι πολίτες που θέλουν να αποπλη-
ρώσουν τα χρέη σε κάποιον, επι-
κοινωνούν μαζί μας και εμείς ανα-
λαμβάνουμε τον διακανονισμό» ση-
μειώνει η αναπληρώτρια διευθύντρια
των Κεντρικών Φυλακών, η οποία
γνωρίζει ότι αρκετές φορές πολίτες
εξέφρασαν την πρόθεσή τους να
δώσουν ό,τι μπορούν προκειμένου
να αποφυλακιστούν συνάνθρωποί
μας. Σε αυτό το πνεύμα υπογραμμίζει
ότι αυτό που αξίζει να σημειωθεί
είναι η ανωνυμία των περισσότερων

ανθρώπων που δίνουν τα χρήματα
αυτά. «Το πρώτο πράγμα που ζητούν
οι άνθρωποι αυτοί είναι να παρα-
μείνουν ανώνυμοι. Υπήρχε περί-
πτωση, στην οποία ήρθαν από τη
Λεμεσό στη Λευκωσία μόνο και μόνο
για να δώσουν χρήματα για να απο-
φυλακίσουν άτομα» αναφέρει, επι-
σημαίνοντας, εξάλλου, ότι παρά τις
όσες πληροφορίες βλέπουν το φως
της δημοσιότητας, κανείς επώνυμος
δεν έχει προβεί φέτος σε αποπλη-
ρωμή χρεών κρατουμένου. «Κανένας
γνωστός, πέραν της περσινής πε-
ρίπτωσης του επιχειρηματία ο οποίος
μας έδωσε για αποφυλακίσεις περί
τις 13 χιλιάδες ευρώ, δεν έδωσε
φέτος χρήματα. Οι πλείστοι άνθρω-
ποι είναι μικροεπιχειρηματίες που
ζητούν να παραμείνουν ανώνυμοι»
σημειώνει η κ. Αριστοτέλους. 

Συμβούλιο Αποφυλάκισης 
Εν αντιθέσει με τους γοργούς

ρυθμούς που ακολουθούνται στις
Κεντρικές Φυλακές, αναφορικά με
τις αποφυλακίσεις, το Συμβούλιο
Αποφυλάκισης Κρατουμένων Επ’
Αδεία κινείται στον αντίποδα, εξαι-
τίας, κυρίως, της καθυστέρησης που

παρατηρείται στις προγραμματι-
σμένες συνεδριάσεις. Αυτό, όπως
σημειώνει ο πρόεδρος του Συμβου-
λίου Φίλιππος Χαραλάμπους στην
«Κ», συμβαίνει λόγω του ότι τα μέλη
του Συμβουλίου δεν είναι μόνιμα
και ως εκ τούτου δεν μπορούν να
πραγματοποιούν σε τακτά χρονικά
διαστήματα συνεδριάσεις. Το εν λό-
γω πρόβλημα είχε σημειώσει πα-
λαιότερα και το υπουργείο Δικαιο-
σύνης, το οποίο είχε προχωρήσει
σε επίλυση θεμάτων πρακτικής φύ-
σεως που παρουσιάζονταν, όπως
ήταν ο χώρος συνεδριάσεώς του,
οπότε και παραχωρήθηκε κυβερνη-
τικό κτήριο κοντά στις Κεντρικές
Φυλακές. Σημειώνεται εδώ ότι δι-
καίωμα αίτησης στο εν λόγω Συμ-
βούλιο έχουν φυλακισμένοι οι οποίοι
έχουν εκτίσει τη μισή ποινή τους ή
ισοβίτες, οι οποίοι έχουν συμπλη-
ρώσει τα 12 χρόνια ποινής. 

Μέχρι σήμερα, ανέφερε στην «Κ»
ο κ. Φίλιππος Χαραλάμπους, το Συμ-
βούλιο έχει αποφυλακίσει 7 κρατου-
μένους, ανάμεσά τους ισοβίτες και
άλλους βαρυποινίτες και έχει απορ-
ρίψει 9 αιτήσεις, οι οποίες δεν πλη-
ρούσαν τα απαραίτητα κριτήρια. 

Κανένας μικροοφειλέτης στις φυλακές τα Χριστούγεννα 
Γιορτές στα σπίτια τους θα κάνουν συνάνθρωποί μας που βρέθηκαν κρατούμενοι για χρέη κάτω από 10.000 ευρώ

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Λιμάνι Λεμεσού, Ναυτιλία και Πολι-
τική Αεροπορία είναι οι τρεις προ-
τεραιότητες του υπουργού Μετα-
φορών για το 2016. Ο Μάριος Δη-
μητριάδης προβαίνοντας σε έναν
απολογισμό του έργου που επιτε-
λέσθηκε στο υπουργείο του το 2015
επιμένει ότι το κλείσιμο των Κυ-
πριακών Αερογραμμών δεν ήταν
λάθος και ότι ο ίδιος θα έβαζε ιδιώτη
επενδυτή πέντε χρόνια πριν. Στη
συνέντευξή του στην «Κ» καθορίζει
τα βήματα για αποκρατικοποίηση
του λιμανιού της Λεμεσού, ενώ κρί-
νει και το επίπεδο των δημόσιων
συγκοινωνιών.
–Πώς αποτιμάτε το έργο που έχει
επιτελεσθεί στο υπουργείο Με-
ταφορών για το 2015;

–Το 2015 ήταν μία χρονιά γεμάτη
με προκλήσεις. Σε μεγάλο βαθμό
είμαι ικανοποιημένος από το έργο
που έχει παραχθεί στο υπουργείο,
πάντα υπάρχουν περιθώρια για βελ-
τίωση, αλλά τουλάχιστον όσον αφο-
ρά στους μεγάλους στόχους που εί-
χαν τεθεί εξ αρχής πιστεύω ότι εί-
μαστε στον σωστό δρόμο. Οι μεγα-
λύτεροι στόχοι που είχαν τεθεί για
φέτος ήταν: Να αντιμετωπίσουμε
τις συνέπειες από το κλείσιμο των
Κυπριακών Αερογραμμών και μετά
να προχωρήσει η διαδικασία της
εμπορικοποίησης των υπηρεσιών
του λιμανιού στηΛεμεσό. Εγώ νιώθω
ότι όσον αφορά στις Κ.Α. έχουμε
καταφέρει με επιτυχία να αντιμε-
τωπίσουμε τις συνέπειες του κλει-
σίματος της εταιρείας, αφού η αε-
ροπορική κίνηση όχι μόνο δεν μει-
ώθηκε, όπως υπήρχε ο φόβος, αλλά
αντιθέτως αυξήθηκε μόνο για φέτος
πέραν του 3%. Επιπρόσθετα, προ-
βλέπουμε ότι αυτή η αύξηση της
αεροπορικής κίνησης θα συνεχισθεί

και του χρόνου. Ο τουρισμός όχι
μόνο δεν επηρεάστηκε αρνητικά,
αλλά παρά το γεγονός ότι υπήρξε
μείωση από τη ρωσική αγορά, αυ-
ξήθηκε από άλλες αγορές.
–Πέρα από τα αποτελέσματα στον
τουρισμό, το γεγονός ότι έκλεισε
μία κρατική εταιρεία δεν είναι
μείον;

–Αυτό που πρέπει να ενδιαφέρει
τους καταναλωτές είναι να λειτουρ-
γούν στο νησί όσο περισσότερες
εταιρείες γίνεται, να υπάρχει η μέ-
γιστη δυνατή συνδεσιμότητα στις
χαμηλότερες τιμές. Από αυτή την
άποψη, πιστεύουμε ότι αυτό έχει
διασφαλισθεί διότι έχουν προστεθεί
περισσότερες θέσεις από αυτές που
έχουν χαθεί. Δεν έχει σημασία για
τον καταναλωτή αν η υπηρεσία
αυτή προσφέρεται από μία κρατική
ή από μία άλλη εταιρεία του ιδιω-
τικού τομέα. Εξάλλου, είναι γεγονός
και πρέπει να το παραδεχθούμε ότι
οι Κ.Α. απορρόφησαν αρκετά χρή-
ματα από τον κρατικό προϋπολο-
γισμό τα τελευταία χρόνια και λόγω
του αυξημένου ανταγωνισμού το
μερίδιο που είχαν στην αγορά είχε
φθίνουσα πορείασυνεχώς. Δεν ήταν
μείον το κλείσιμο των Κ.Α. Τολμώ
να πω ότι στο σημερινό ανταγωνι-

στικό περιβάλλον δεν χωρούν κρα-
τικές εταιρείες μεταφορών.
–Εάν είχατε τη δυνατότητα να
γυρίσετε τον χρόνο πίσω, θα κά-
νατε κάτι διαφορετικό με τις Κ.Α.;

–Όχι. Αν είχα, όμως, τη δυνατό-
τητα να γυρίσω περισσότερα χρόνια

πίσω, θα φρόντιζα να γίνει εξορθο-
λογισμός των Κ.Α. με είσοδο στρα-
τηγικού επενδυτή τουλάχιστον πριν
πέντε χρόνια.
–Να πάμε στο λιμάνι Λεμεσού.
Το 2016 θα είναι χρονιά ορόση-
μο;

–Σίγουρα έχουν μείνει σε εκκρε-
μότητα κάποια θέματα, αλλά απ’
ό,τι φαίνεται θα προχωρήσουμε
σύμφωνα με τα χρονοδιαγράμματα.
Υπάρχουν επιμέρους προβλήματα,
υπάρχουν σημαντικά θέματα που
πρέπει να κλείσουν. Για παράδειγμα,

είμαστε σε διάλογο με τις συντεχνίες
της Αρχής Λιμένων Κύπρου για θέ-
ματα που αφορούν στο νέο οργα-
νόγραμμα, αλλά και θέματα που
αφορούν στο προσωπικό, όπως από-
σπαση στη δημόσια υπηρεσία ή το
ύψος του σχεδίου εθελούσιας αφυ-
πηρέτησης που προτιθέμεθα να
προσφέρουμε στο προσωπικό. Ο
στόχος είναι να είναι όλα έτοιμα
πριν το τέλος του ερχόμενου Γενάρη.
Εξάλλου, προβλέπουμε ότι μέχρι
τέλος του Μάρτη θα έχουν εγκριθεί
οι συμφωνίες με τους επενδυτές.
–Από τον ερχόμενο Απρίλιο το
εμπορικό κομμάτι του λιμανιού
της Λεμεσού θα περάσει σε ιδιώ-
τες;

–Από τον Απρίλιο θα ξεκινήσει
η μεταβατική περίοδος, διότι στο
διάστημα αυτό στο λιμάνι Λεμεσού
θα είναι και η Αρχή Λιμένων και ο
ιδιώτης επενδυτής. Η μεταβατική
περίοδος ενδεχομένως να διαρκέσει
από τρεις έως έξι μήνες.
–Θα είναι ένας επενδυτής ή πε-
ρισσότεροι;

–Ενδεχομένως να είναι και τρεις.
Υπάρχουν τρεις διαφορετικές συμ-
βάσεις ή μπορεί να είναι ένας και
να πάρει όλες τις συμβάσεις. Μέχρι
το τέλος του Ιανουαρίου θα γνωρί-
ζουμε.
–Ποιοι είναι οι στόχοι για το 2016;

–Πρώτον, η ολοκλήρωση εμπο-
ρικοποίησης του λιμανιού της Λε-
μεσού. Δεύτερον, η αναβάθμιση
της Ναυτιλίας και, τρίτον, να ολο-
κληρωθεί τουλάχιστον το πρώτο
μέρος αναδιάρθρωσηςτης Πολιτικής
Αεροπορίας με τη δημιουργία και
λειτουργία της κρατικής εταιρείας
Αεροναυτιλίας. Επίσης, η αναδιάρ-
θρωση του Τμήματος Πολιτικής Αε-
ροπορίας, καθώς και η επιτυχής
ολοκλήρωση των έργων που έχει
προκηρύξει ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας.

Ο ΥΠΟΥΡΓOΣ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ, ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ EΡΓΩΝ ΣΤΗΝ «Κ»

«Δεν ήταν μείον το κλείσιμο των Κ.Α.»
Μεγάλο στοίχημα για το 2016 η είσοδος ιδιώτη επενδυτή στο λιμάνι της Λεμεσού

Η Κυβέρνηση δεν φαίνεται ικανοποιημένη από την επένδυση που έχει κάνει στις δημόσιες συγκοινωνίες, αποκαλύ-
πτει στην «Κ» ο υπουργός Μεταφορών Μάριος Δημητριάδης.

–Το κεφάλαιο δημόσιες συγκοινωνίες
είχε προκαλέσει τριγμούς στην καρέκλα
που κάθεστε στο παρελθόν. Εσείς τους
έχετε νιώσει;

–Καθόλου, με την έννοια ότι προσπαθώ
να κάνω όσο το δυνατόν περισσότερα
μπορώ. Μία ορθολογιστική διαχείριση
μιας δύσκολης κατάστασης, η οποία έρχεται
από τα προηγούμενα χρόνια. Το πρόβλημα
που δημιουργείται με τη λειτουργία των
λεωφορείων είναι γιατί δεν τέθηκαν τα
σωστά κριτήρια από την αρχή, με αποτέ-
λεσμα να δημιουργούνται πολλές παρε-
ξηγήσεις με τους αναδόχους. Από δικής

μας πλευράς πιστεύουμε στις δημόσιες
μεταφορές και προσπαθούμε να βελτιώ-
σουμε την κατάσταση.
–Τι περισσότερο μπορεί να γίνει στις
δημόσιες συγκοινωνίες για να γίνουν
πιο ελκυστικές;

–Θα πρέπει να βελτιωθούν οι υπηρεσίες
που προσφέρονται στο κοινό, θα πρέπει
να εφαρμοσθεί η τηλεματική, οι αυτόματες
μηχανές ακύρωσης εισιτηρίων, να βελ-
τιωθούν οι υποδομές. Όλα αυτά έχουν
πάρει την πορεία τους, αλλά, δυστυχώς,
οι διαδικασίες που έχουμε στο Δημόσιο
είναι χρονοβόρες. Να σας δώσω το παρά-

δειγμα της τηλεματικής στο οποίο χρει-
άσθηκε χρόνος για να προκηρύξουμε τον
διαγωνισμό και όταν τελικά κατακυρώθηκε,
πήγε στην Αναθεωρητική Αρχή, με απο-
τέλεσμα περισσότερη καθυστέρηση. Εκεί
που υπολογίζαμε να έχει αρχίσει η εφαρ-
μογή του από το τέλος του 2015, τώρα με-
τακινούμαστε για τα μέσα του 2016.
–Στοιχίζουν ακριβά στο κράτος οι δη-
μόσιες συγκοινωνίες;

–Είναι λιγότερα τα όσα ξοδεύουμε από
προηγούμενα χρόνια. Αυτό που έχει ση-
μασία είναι να έχεις τη μέγιστη δυνατή
απόδοση με τα χρήματα που ξοδεύεις.

Αυτή τη στιγμή δεν μπορώ να πω ότι εί-
μαστε ικανοποιημένοι από την απόδοση
των χρημάτων που επενδύουμε στις δη-
μόσιες μεταφορές.
–Τελικά, το κράτος θα επενδύει μόνο
στα λεωφορεία ή και σε άλλες μορφές
δημόσιων συγκοινωνιών;

–Τουλάχιστον μέχρι το 2020 θα είναι
μόνο στα λεωφορεία. Μετά βλέπουμε.
Αυτό, όμως, το οποίο θα πρέπει να προ-
σέξουμε είναι όταν θα προκηρυχθεί νέος
διαγωνισμός για τα λεωφορεία να μπουν
όλα τα σωστά στοιχεία, ώστε αυτή τη φορά
να είναι πετυχημένη η λειτουργία τους.

“Αυτό που πρέπει να προσέ-
ξουμε είναι όταν θα προκη-
ρυχθεί νέος διαγωνισμός
για τα λεωφορεία να μπουν
όλα τα σωστά στοιχεία,
ώστε αυτή τη φορά να είναι πε-
τυχημένη η λειτουργία τους.

“Αν είχα, όμως, τη δυνατό-
τητα να γυρίσω κάποια
χρόνια περισσότερα πί-
σω, θα φρόντιζα να γίνει
εξορθολογισμός των Κ.Α.
με είσοδο στρατηγικού
επενδυτή τουλάχιστον
πριν πέντε χρόνια.

Προβληματική η κρατική επένδυση στις δημόσιες μεταφορές
Φ

ΙΛ
ΙΠ

Π
Ο

Σ 
ΧΡ

Η
ΣΤ

ΟΥ

«Μέχρι και το τέλος της προηγούμενης εβδομάδας υπήρχαν πέντε άτομα για
οφειλές που δεν υπερέβαιναν τα 10.000 ευρώ. Μετά από διακανονισμό, τα
άτομα αυτά αποφυλακίστηκαν» δήλωσε στην «Κ» η κ. Αριστοτέλους. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Μία νέα εποχή στη χρήση της κι-
νητής τηλεφωνίας στην εσωτερική
αγορά των 28 κρατών-μελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης σηματοδοτεί
η απόφαση της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής που αφορά στις χρεώσεις
στη χρήση των κινητών τηλεφώνων
εκτός εθνικής επικράτειας. Η Κο-
μισιόν επεμβαίνοντας για πρώτη
φορά στην πρακτική που εφαρμο-
ζόταν μέχρι σήμερα από τις εται-
ρείες κινητής τηλεφωνίας στις χρε-
ώσεις της γνωστής περιαγωγής κα-
θόρισε νέο πλαίσιο συμπεριφοράς,
το οποίο θα είναι ενιαίο για όλα τα

κράτη-μέλη και θα τεθεί σε εφαρ-
μογή από το καλοκαίρι του 2017.
Αυτό πρακτικά σημαίνει ότι από
την ημερομηνία εκείνη καταργούν-
ται όλες οι επιπρόσθετες επιβα-
ρύνσεις που ίσχυαν σε μία σειρά
υπηρεσιών της κινητής τηλεφωνίας
εκτός εθνικών ορίων.

Μετά από μεγάλη περίοδο δια-
βουλεύσεων και συζητήσεων η Κο-
μισιόν αποφάσισε όπως θέσει σε
εφαρμογή τους νέους κανονισμούς
με τους οποίους ουσιαστικά η εσω-

τερική αγορά της Ε.Ε. στο θέμα της
κινητής τηλεφωνίας ενοποιείται. Η
πρακτική που εφαρμόζεται ο κατα-
ναλωτής να επιβαρύνεται με τη δια-
φορά που προέκυπτε από τη χρήση
του κινητού του σε ευρωπαϊκές χώ-
ρες σε σχέση με τις εγχώριες χρε-
ώσεις τερματίζεται. Από τον Ιούνιο
του 2017 η χρήση κινητού τηλεφώ-
νου σε χώρες, κράτη - μέλη της Ε.Ε.
κάτω από κάποιες προϋποθέσεις
απελευθερώνεται και τα τέλη που
θα επιβαρύνουν τον χρήστη δεν θα
είναι άλλα από αυτά που ισχύουν
σε εθνικό επίπεδο. Η απόφαση της
Κομισιόν αφορά στις υπηρεσίες
κλήσεων – φωνής και βίντεο – γρα-
πτών μηνυμάτων (sms) και δεδο-
μένων (ίντερνετ). Η απόφαση της

Ευρωπαϊκής Επιτροπής ναι μεν τερ-
ματίζει μία πρακτική η οποία παρά
τις μειώσεις των τελευταίων χρόνων
ήταν ιδιαίτερα τσουχτερή για τις
τσέπες των καταναλωτών, θέτει,
όμως, ένα πλαίσιο εύλογης χρήσης
των κινητών τηλεφώνων. Αυτό ση-
μαίνει ότι η χρήση των κινητών
εκτός εθνικής εμβέλειας με μηδενικά
τέλη περιαγωγής θα υπόκειται σε
κάποιους περιορισμούς που θα
έχουν να κάνουν με τον μέσο όρο
χρήσης των κινητών τηλεφώνων
των Ευρωπαίων πολιτών σε άλλες
ευρωπαϊκές χώρες.

Για τον καθορισμό του πλαισίου
εύλογης χρήσης η Κομισιόν θα
πραγματοποιήσει σχετική μελέτη,
αλλά και θα διαβουλευτεί με τις

ρυθμιστικές αρχές των κρατών-με-
λών προκειμένου μέχρι το Δεκέμ-
βριο του 2016 να έχουν ετοιμασθεί
οι κανονισμοί – εκτελεστικές πρά-
ξεις που θα διέπουν το νέο ευρω-
παϊκό περιβάλλον στις υπηρεσίες
κινητής τηλεφωνίας. Η προεργασία
στόχο θα έχει να γεφυρώσει τις
ανισότητες που υπάρχουν στη χρή-
ση κινητών στα κράτη-μέλη βορρά
και νότου. Σε ό,τι αφορά στην Κύ-
προ, η ρυθμιστική αρχή που είναι
το Γραφείου Επιτρόπου Ηλεκτρο-
νικών Επικοινωνιών και Ταχυδρο-
μείων (ΓΕΗΕΤ) έχει αποστείλει ήδη
τα δεδομένα για τους Κύπριους κα-
ταναλωτές που κάνουν χρήση του
κινητού τηλεφώνου τους σε κρά-
τη-μέλη της Ε.Ε.

Τέλος στο χαράτσι των τελών περιαγωγής
Από τον Ιούνιο του 2017 καταργούνται οι επιβαρύνσεις στα τέλη κινητής τηλεφωνίας στην εσωτερική αγορά των μελών της Ε.Ε.

Τα συν και τα πλην
Η απόφαση της Κομισιόν αναμφί-
βολα θα έχει ευεργετικά αποτε-
λέσματα για τους χρήστες κινη-
τών τηλεφώνων ανεξαρτήτου
εθνικότητας. Από τους νέους
όρους χρήσης που θα εφαρμο-
στούν, οι Κύπριοι καταναλωτές
αναμένεται να επωφεληθούν
ακόμα περισσότερο. Κάνοντας
μία πρώτη σύγκριση των δεδομέ-
νων συμπεριφοράς των Κυπρίων
χρηστών κινητών εκτός εθνικής
επικράτειας με την αντίστοιχη άλ-
λων Ευρωπαίων πολιτών, ο μέσος
όρος χρήσης κινητών που αναμέ-
νεται να εφαρμοσθεί στην επι-
κράτεια της Ε.Ε. με τοπικές χρεώ-
σεις αναμένεται να είναι μεγαλύ-
τερος από τον υφιστάμενο. Από
την απόφαση για ενιαία τέλη θα
επηρεασθούν οι εταιρείες κινη-
τής τηλεφωνίας, οι οποίες θα
απολέσουν ένα σημαντικό μερί-
διο από τα ετήσια έσοδά τους. Σε
ό,τι αφορά στην Κύπρο, αλλά και
τις χώρες κράτη-μέλη του νότου,
οι οικονομικές επιπτώσεις σε
σύγκριση με τις εταιρείες του
βορρά θα είναι μεγαλύτερες λό-
γω αυξημένων εσόδων από τον

τουρισμό. Μάλιστα, αυτό που λέ-
γεται είναι ότι με την ενοποίηση
της ευρωπαϊκής αγοράς οι εται-
ρείες του νότου από την απώλεια
εσόδων θα επιδοτήσουν τις αντί-
στοιχες του βορρά. Ένα άλλο
στοιχείο το οποίο επί του παρόν-
τος δεν έχει διευκρινιστεί και εν-
δεχομένως να επιβαρύνει τους
καταναλωτές κυρίως του νότου
είναι αν η ενοποίηση και η κατάρ-
γηση των τελών περιαγωγής θα
επιφέρει αύξηση στα εθνικά τι-
μολόγια ως αντιστάθμισμα της
χασούρας που θα έχουν οι εται-
ρείες κινητής τηλεφωνίας. Σε
επίπεδο ρυθμιστικής αρχής, αυτό
το οποίο λέγεται είναι ότι οι μει-
ώσεις που έχουν γίνει στα τέλη
περιαγωγής από το 2012 και μετά
έχουν προσαρμόσει τις εταιρείες
στο νέο περιβάλλον. Από την
εφαρμογή της απόφασης της Κο-
μισιόν θα προκύψει ένα επιπρό-
σθετο κόστος για τις εταιρείες,
προκειμένου τα συστήματα κινη-
τής τηλεφωνίας να είναι συμβατά
με τις τιμολογιακές αλλαγές. Κό-
στος, το οποίο δεν θα μετακυλή-
σει στα εθνικά τιμολόγια. 

“Οι κανονισμοί – εκτελε-
στικές πράξεις βάσει των
οποίων θα καθορίζονται
οι κανόνες της πολιτικής
εύλογης χρήσης κινητών
τηλεφώνων εκτός εθνι-
κών ορίων θα είναι έτοιμοι
τον Δεκέμβρη του 2016.

Από τον Ιούνιο του 2017 θα τεθεί σε εφαρμογή η απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για κατάργηση των τελών πε-
ριαγωγής στο πλαίσιο μιας εύλογης χρήσης των κινητών τηλεφώνων εντός της Ε.Ε.
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Περισσότερο πανήγυρη του Κατα-
κλυσμού παρά ναό της Δημοκρα-
τίας θύμιζε η Βουλή κατά τη συ-
ζήτηση του προϋπολογισμού για
το 2016, με βουλευτές να βγάζουν
αλλήλους βίντεο και φωτογραφίες
κατά τις τοποθετήσεις, με γραφικές
ομιλίες και κόντρες που πάλευαν
με τον πάτο.

Χαμπουλλάς ο μαχόμενος
Η μάχη του Ευγένιου Χαμπουλλά

υπέρ της θήρευσης αμπελοπουλιών
τώρα φαίνεται να ξεκινά, καθώς
κατά τη συζήτηση του κρατικού
προϋπολογισμού παρουσίαζε στους
δημοσιογράφους την πολιτική που
θα ακολουθήσει για άρση της απα-
γόρευσης. Στα κομματικά πηγα-
δάκια πάντως αναφέρουν πως παρά
τις αντιδράσεις που προκάλεσε
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
το κυριακάτικο τραπέζι του Χαμ-
πουλλά, ο βουλευτής του ΔΗΣΥ

εξασφάλισε την επιστροφή του
στα κοινοβουλευτικά έδρανα. 

Κόντρες δαπέδου
Στη συζήτηση του προϋπολο-

γισμού δεν έλειψε και ένας απο-
λογισμός των καυγάδων που απα-
σχόλησαν την τελευταία χρονιά
τη Βουλή. Σε τοποθέτησή της η
Ειρήνη Χαραλαμπίδου, προσπα-
θώντας να αξιοποιήσει πλήρως
το χαρτί της επίθεσης που δέχθηκε
από τους βουλευτές του ΔΗΣΥ,
επικεντρώθηκε στη συμπεριφορά
της κοινοβουλευτικής ομάδας του
ΔΗΣΥ. «Ένα τσιγάρο, ένα αμπε-
λοπούλι, σεξιστική συμπεριφορά,
ρητορική μίσους, αυτή την κουλ-
τούρα δεν την κατανοώ» για να
της απαντήσει ο Ανδρέας Θεμι-
στοκλέους «είναι κρίμα στον γου-
μά αντί να κράζουν οι πετεινοί
να κράζουν οι όρνιθες». 

Στο ίδιο επίπεδο δαπέδου κινή-

θηκε και η κόντρα του βουλευτή
του ΔΗΣΥ Κωστάκη Κωνσταντίνου
με τον Γιώργο Περδίκη, που άρχισε
με αντιπαράθεση κατά τη διάρκεια
της συζήτησης για αύξηση του
εκλογικού μέτρου, όταν ο κ. Κων-
σταντίνου αποκάλεσε τον κ. Περ-
δίκη «καραγκιόζη». Όταν μιλώντας
στους προϋπολογισμούς ο κ. Περ-
δίκης θύμισε επικριτικά το συμβάν,
ο κ. Κωνσταντίνου εξήγησε ότι αν-
τέδρασε έτσι διότι ο κ. Περδίκης,
απευθυνόμενος προς τους βουλευ-
τές είχε πει: «Και τώρα μπορείτε
να πάτε να …κοιμηθείτε»… 

Οι Φαραώ 
Δηκοϊκοί κύκλοι μας εξήγησαν

ότι η ατάκα του Μάριου Καρογιάν
για τους Φαραώ που κάνουν τους
προστάτες των ευάλωτων ομάδων
φωτογραφίζει τη βασιλομήτωρα
Φωτεινή Παπαδοπούλου και τις
φιλανθρωπικές εκστρατείες στις

οποίες επιστρατεύεται, με στόχο
την προώθηση  ορισμένων υπο-
ψηφίων που η οικογένεια Παπα-
δοπούλου θέλει με κάθε τρόπο να
βρίσκονται στα έδρανα της Βουλής
τον ερχόμενο Μάη. Έκπληξη προ-
κάλεσε σε πολλούς η τοποθέτηση
Καρογιάν  για αυτούς που φεύγουν:
«όσοι από μας θα είναι ξανά εδώ
ή όσοι ο δρόμος θα μας οδηγήσει
σε νέες προκλήσεις και αναζητή-
σεις». Η ατάκα Καρογιάν χαρα-
κτηρίστηκε ως το κύκνειο άσμα
του τέως προέδρου του ΔΗΚΟ στη

Βουλή και την προαναγγελία για
όδευση σε άλλες πολιτικές λεω-
φόρους. 

Το βάρος Κατσουρίδη
Αρχηγικό προφίλ ενέπνευσε ο

κραταιός άντρας της Αριστεράς
Νίκος Κατσουρίδης κατά την ομιλία
του, αφού επέλεξε να μείνει μακριά
από την επωδό των υπόλοιπων
βουλευτών του ΑΚΕΛ, αποδόμησης
του λεγόμενου success story και
να επικεντρωθεί στο κυπριακό.
Μακριά από συναισθηματισμούς,
ο Νίκος Κατσουρίδης σε δέκα λεπτά
παρουσίασε αναλυτικά το πώς
έχουν τα πράγματα γύρω από το
κυπριακό. Θα πρέπει να σημειωθεί
πως η ομιλία του ήταν αλλιώτικη
καθώς τις προηγούμενες χρονιές
τοποθετούμενος τελευταίος και
χωρίς γραπτή ομιλία απαντούσε
καίρια στους βουλευτές που προ-
ηγούντο. Η ομιλία του Νίκου Κα-

τσουρίδη αποτέλεσε και το κύκνειο
άσμα του στα έδρανα της βουλής
καθώς ο περιορισμός θητειών αλλά
και η αποβολή του από το Κόμμα
τον θέτει πλέον εκτός κοινοβουλίου,
όχι όμως εκτός των πολιτικών δρώ-
μενων. 

Θα μας λείψει ο Φυττής
Οφείλουμε να παραδεχθούμε

πως η απουσία του Σοφοκλή Φυττή
από το προεδρείο της βουλής θα
είναι αισθητή στην επόμενη κοι-
νοβουλευτική θητεία. Η σύγχυσή
του στις πολύωρες συνεδρίες, η
αδυναμία του να αντιληφθεί τι
ακριβώς ψηφίζετο, η επιμονή του
να σχολιάζει κάθε τοποθέτηση πο-
λιτικών αρχηγών και βουλευτών,
όπως επίσης και οι αλησμόνητες
ατάκες του. Η ατάκα του για τους
προϋπολογισμούς είναι το «τα ριά-
λια ριάλια τζαι πούντα», κι ευτυχώς
δεν το προχώρησε!

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Πλήρης γεγονότων και μηνυμάτων
θεωρήθηκε η συζήτηση για τον
κρατικό προϋπολογισμό του 2016.
Τόσο πλήρης που ξεπερνούσε τo
στενό πλαίσιο προϋπολογισμού,
φτάνοντας ως την ατζέντα με την
οποία θα κινηθεί το κάθε κόμμα
κατά τις βουλευτικές εκλογές. Ένα
γεμάτο διήμερο που σηματοδότησε
την απαρχή της προεκλογικής πε-
ριόδου. Κάθε ομιλία μεθοδευμένη,
που δεικνύει σε ποιους τομείς επι-
λέγει να επικεντρωθεί προεκλογικά
το κάθε κόμμα, ενώ και σε κάποιες
περιπτώσεις αποκαλύπτει την προ-
σωπική ατζέντα βουλευτών. Το σί-
γουρο είναι πως τα τύμπανα πολέ-
μου μεταξύ κυβέρνησης και αντι-
πολίτευσης έχουν ξεκινήσει για τα
καλά, προμηνύοντας μία έντονη
προεκλογική περίοδο. 

ΔΗΣΥ στην απομόνωση;
«Είστε μόνοι σας, κύριοι του

ΔΗΣΥ» ανέφερε χαρακτηριστικά
ο κατά τα άλλα μετριοπαθής βου-
λευτής του ΔΗΚΟ Άγγελος Βότσης,
προμηνύοντας τις δύσκολες μέρες
που επέρχονται για τον ΔΗΣΥ, ιδι-
αίτερα στο ζήτημα των ιδιωτικο-
ποιήσεων. Το κόμμα της Δεξιάς,
με τις μαεστρικές κινήσεις του προ-
έδρου του κατάφερε να βγει αλώ-
βητο σε μία ιδιαίτερα δύσκολη κοι-
νοβουλευτική θητεία, εξασφαλί-
ζοντας συμμαχίες για την ψήφιση
δύσκολων και αμφιλεγόμενων κυ-
βερνητικών νομοσχεδίων, όπως
αυτό των εκποιήσεων, του πλαισίου
αφερεγγυότητας, αλλά και της πώ-
λησης δανείων. Λίγους μήνες πριν
από τις εκλογές, ο ΔΗΣΥ αντιλαμ-
βάνεται πως ενδέχεται να βρεθεί
μόνος εναντίον όλων στο ζήτημα
των ιδιωτικοποιήσεων, αλλά δεν

πτοείται και εμμένει στην απόφασή
του. Άλλωστε, παρόμοιο ήταν το
σκηνικό και κατά τη διάρκεια των
εκποιήσεων, με τον Πάφιο Πρόεδρο
να το ανατρέπει την τελευταία
στιγμή. «Οι αποκρατικοποιήσεις
αποτελούν τις μεγαλύτερες άμεσες
επενδύσεις που μπορούν να γίνουν
σε αυτό τον τόπο. Το δημόσιο συμ-
φέρον, το συμφέρον της οικονομίας
και του Κύπριου καταναλωτή δεν
μπορούν να μπαίνουν σε δεύτερη
μοίρα έναντι των ιδιοτελειών και
των αγκυλώσεων» επεσήμανε κατά
την τοποθέτησή του ο Αβέρωφ Νε-
οφύτου, σημειώνοντας με νόημα
πως «εμείς τα βασίλεια ορισμένων
δεν τα συντηρούμε και δεν θα τα
συντηρήσουμε». 

Πέραν των ιδιωτικοποιήσεων
είναι αποφασισμένος να αξιοποι-
ήσει πλήρως το χαρτί εξόδου από
το μνημόνιο με θετικές αξιολογή-

σεις και επιδόσεις και να επικεν-
τρωθεί στην επανάκτηση της αξιο-
πιστίας της χώρας. «Και αν επικεν-
τρωνόμαστε σήμερα στους αριθ-
μούς είναι γιατί αυτοί αποτελούν
την προϋπόθεση. Χωρίς αυτούς,
ούτε επενδύσεις, ούτε αξιοπιστία,
ούτε δουλειές μπορούν να υπάρ-
ξουν. Η σοφιστία που λέει πως οι
αριθμοί ευημερούν και οι άνθρωποι
δυστυχούν δεν είναι τίποτε άλλο
παρά η δικαιολογία. Το διαβατήριο
προς την παραμονή της κρίσης και
της δυστυχίας» ανέφερε χαρακτη-
ριστικά ο Αβέρωφ Νεοφύτου. Πα-
ρόμοια και η τοποθέτηση του Πρό-
δρομου Προδρόμου, ο οποίος χει-
ρίζεται, άλλωστε, το χαρτοφυλάκιο
της οικονομίας εκ μέρους του ΔΗΣΥ
με το χαρακτηριστικό «σχιζοφρε-
νικό να θέλεις να κάνεις συζήτηση
για την οικονομία και να ξεκινάς
λέγοντας ότι οι αριθμοί δεν έχουν

σημασία. Ίσως δεν υπάρχει πιο
σχιζοφρενικό από αυτό». Πέραν,
όμως, των θετικών αξιολογήσεων
και επιδόσεων, το κόμμα της Δεξιάς
δεν θα παραλείψει να αξιοποιήσει
πλήρως τη διακυβέρνηση Χριστό-
φια, εξαπολύοντας δριμεία κριτική
σε «αγκυλώσεις» της Αριστεράς,
που «οδήγησαν την οικονομία στην
κατάρρευση και να υπογραμμίσει
τα «σημαντικά βήματα βελτίωσης»
επί διακυβέρνησης Αναστασιάδη. 

Το ΑΚΕΛ αποδομεί
Το αφήγημα του επίπλαστου

success story, στο οποίο επιδόθηκε
η συντριπτική πλειοψηφία των
βουλευτών του ΑΚΕΛ κατά τη συ-
ζήτηση του προϋπολογισμού δεν
ήταν καθόλου τυχαία, αλλά πλήρως
μεθοδευμένη. Το ΑΚΕΛ εδώ και
καιρό προετοιμάζει τη δυναμική
επιστροφή του ως το κύριο κόμμα

της αντιπολίτευσης. Είναι γι΄ αυτό
τον λόγο που στην τελευταία Κεν-
τρική Επιτροπή του κόμματος,
κατά την οποία αποφασίστηκε και
η καταψήφιση του προϋπολογι-
σμού, κλήθηκε να παραστεί ολό-
κληρη η κοινοβουλευτική ομάδα
του ΑΚΕΛ, ούτως ώστε να οργα-
νωθεί για το πώς θα τοποθετείτο
κατά τη διάρκεια της Ολομέλειας.
Όπως και στον προϋπολογισμό,
έτσι και καθόλη την προεκλογική
περίοδο, το κόμμα της Αριστεράς
θα επικεντρωθεί στην αποδόμηση
του success story εξαπολύοντας
δριμεία επίθεση στις «ταξικές πο-
λιτικές υπέρ των πλουσίων» που
ακολουθεί η κυβέρνηση, αλλά και
καταγγέλλοντας σφόδρα ΔΗΣΥ και
κυβέρνηση για την άλλοτε στενή
σχέση και ενίοτε «προστασία» που
απολάμβαναν από τη Δεξιά οι τρα-
πεζίτες. 

Χαρακτηριστική η ομιλία του
Άντρου Κυπριανού: «Σε ό,τι αφορά
στα θέματα της οικονομίας, χορ-
ταίνουμε κάθε βράδυ από τα δελτία
ειδήσεων τους πανηγυρισμούς για
το κυπριακό success story και την
επικείμενη έξοδο από το μνημόνιο.
Κυβέρνηση και ΔΗΣΥ επιμένουν
να λένε τη μισή αλήθεια», αλλά και
η τοποθέτηση του Κοινοβουλευ-
τικού Εκπροσώπου του ΑΚΕΛ Γιάν-
νου Λαμάρη, ο οποίος, ασκώντας
κριτική στις κυβερνητικές πολιτικές
ανέφερε χαρακτηριστικά πως «οι
ακραίες ταξικές πολιτικές οδήγησαν
σε κρίση σε όλους τους τομείς». 

Η υφιστάμενη κοινοβουλευτική
θητεία υπήρξε ιδιαίτερα σκληρή
για το ΑΚΕΛ, η οποία σε συνδυασμό
με τη διακυβέρνηση Χριστόφια
την εγκλώβισε σε μία χρόνια πο-
λιτική απομόνωση. Πλέον το κόμμα
της Αριστεράς προσπαθεί να βρει
ξανά τα πόδια του και είναι έτοιμο
για σκληρό αντιπολιτευτικό λόγο
και ρόλο στην οικονομία. Ο Μάης
θα δείξει αν η απόφαση της ηγεσίας
να ποντάρει πλήρως στην αποδό-
μηση του success story είναι επι-
τυχής ή αν η πληγή της διακυβέρ-
νησης Χριστόφια, το κρατά ακόμα
δέσμιο στη δεύτερη θέση. 

ΔΗΚΟϊκές παραφωνίες
Με ιδιαίτερο ενδιαφέρον ανα-

μένεται να διαφανεί ο τρόπος με
τον οποίο θα κινηθεί τελικώς το
ΔΗΚΟ, καθώς ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος επιχειρεί σκληρό ροκ σε
Κυπριακό και η μετριοπαθής τάση
επικεντρώνεται στην οικονομική
πτυχή και την εναντίωσή της στις
ιδιωτικοποιήσεις. Ο πρόεδρος του
ΔΗΚΟ κατά την ομιλία του έδειξε
ξεκάθαρα πως προσπαθεί να στε-
φθεί ο ισορροπητικός παράγοντας
που στήριξε αφενός την κυπριακή

οικονομία με τα κρίσιμα νομοσχέ-
δια, αλλά αφετέρου έκανε τις ανά-
λογες τροποποιήσεις υπέρ των πο-
λιτών. Πέραν της οικονομίας, η
ομιλία του δείχνει πως επιδιώκει
σκληρή γραμμή στο εθνικό ζήτημα,
επαναλαμβάνοντας τον κίνδυνο
κατάλυσης της Κυπριακής Δημο-
κρατίας και καλώντας τον Πρόεδρο
Αναστασιάδη να αλλάξει την «απο-
τυχημένη» στρατηγική του. Όπως
αναφέρουν κομματικές πηγές πέριξ
του Προέδρου του ΔΗΚΟ, «στο Κυ-
πριακό δυστυχώς επιβεβαιωθήκα-
με» και εκεί φαίνεται πως θα επι-
κεντρωθούν μέχρι και τον Μάιο.
Υπάρχει, όμως, και η μετριοπαθής
τάση, γνωστή και ως εσωκομματική
αντιπολίτευση, η οποία δεν είναι
διατεθειμένη να οδηγηθεί το ΔΗΚΟ
στα άκρα σε ό,τι αφορά στο Κυ-
πριακό. Χαρακτηριστική η τοπο-
θέτηση του κύριου εσωκομματικού

αντιπάλου του Νικόλα Παπαδό-
πουλου, Μάριου Καρογιάν, κατά
τον προϋπολογισμό, όπου επεσή-
μανε πως ναι μεν η πορεία των δια-
πραγματεύσεων δεν δικαιολογεί
την υπεραισιοδοξία που κάποιοι
καλλιεργούν, από την άλλη, όμως,
τόνισε πως δεν πρέπει να βρουν
πρόσφορο έδαφος εκείνοι που διέ-
πονται από φοβικά σύνδρομα, κου-
νώντας το δάκτυλο στον Νικόλα
Παπαδόπουλο. Ιδιαίτερα αιχμηρή
ήταν και η Αθηνά Κυριακίδου, απο-
στέλλοντάς του αυστηρό μήνυμα:
«Με ενοχλούν πολύ δηλώσεις και
συμπεριφορές πολιτικών του τύπου
“Εμείς θα σώσουμε τον τόπο. Εμείς
θα σώσουμε την Κυπριακή Δημο-
κρατία”. Είναι προσβλητικό. Είναι
προσβλητικό και υποτιμητικό για
τον λαό μας. Η διαίρεση του λαού
σε εθνοσωτήρες και εθνοκατα-
στροφείς είναι ό,τι χειρότερο θα
μπορούσα να φανταστώ σε αυτές
τις κρίσιμες ώρες» .

Πέραν τούτου, η μετριοπαθής
τάση θεωρεί πως το κόμμα θα πρέ-
πει να επικεντρωθεί στην τιμωρία
των υπαιτίων της χρηματοπιστω-
τικής κρίσης, αλλά και να αποτρέ-
ψουν με κάθε τρόπο το ενδεχόμενο
των ιδιωτικοποιήσεων. Στην προ-
σπάθεια αυτή πρωτοστατεί ο Άγ-
γελος Βότσης, αλλά και ο Αλέκος
Τρυφωνίδης, προσπαθώντας να
δεσμεύσουν τον πρόεδρο του ΔΗ-
ΚΟ να μην συμπλεύσει τελικώς με
τον ΔΗΣΥ και να υπερψηφίσει τις
ιδιωτικοποιήσεις. Χαρακτηριστική
η τοποθέτηση του Άγγελου Βότση
πως η κυβέρνηση και ο ΔΗΣΥ, σε
αντίθεση με το ΔΗΚΟ, έχουν ιδε-
ολογικό θέμα με τις ιδιωτικοποι-
ήσεις. 

Αριστερόστροφη ΕΔΕΚ
Αριστερόστροφη προεκλογική

ατζέντα φαίνεται να ακολουθεί η
ΕΔΕΚ. Ο Μαρίνος Σιζόπουλος έχει
εδώ και καιρό καταστήσει σαφές
πως το κόμμα θα ξεφύγει από την
αλλοτινή πολιτική της διαμαρτυρίας,
με την επιδίωξη να αναλάβει ρυθ-
μιστικό ρόλο μεν, αντιπολιτευτικό
δε. Είναι γι’ αυτό το λόγο που το
κίνημα καταψήφισε τον προϋπο-
λογισμό, θέτοντας προηγουμένως
εισηγήσεις προς τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας για μία πιο κοινωνική
πολιτική. «Οι διαφορές μας με τη
σημερινή κυβέρνηση δεν είναι απλά
ιδεολογικές, είναι και πολιτικές.
Διαφορές οι οποίες αφορούν στα
μεγάλα και κρίσιμα θέματα πολιτι-
κής, όπως το Κυπριακό, την κοι-
νωνική πολιτική και την οικονομία»
ανέφερε κατά την τοποθέτησή του
ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος
της ΕΔΕΚ Γιώργος Βαρνάβα και
επανέλαβε ο βουλευτής Λεμεσού
Νίκος Νικολαϊδης, επισφραγίζοντας
πως η ΕΔΕΚ θα κρατήσει δρόμους
αντίθετους από το κυβερνών κόμμα,
την προσεχή προεκλογική περίοδο.
Ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ έχει αντιλη-
φθεί πως το ενδεχόμενο συναίνεσης
και σύμπλευσης με τον ΔΗΣΥ στοι-
χίζει στο κόμμα, σε μία ιδιαίτερη
κρίσιμη περίοδο και κρατά σαφείς
αποστάσεις. Ο Μάης θα δείξει αν
η έντονη αντιπολιτευτική τάση
έχει συγκρατήσει το σοσιαλιστικό
ακροατήριο. 

Προϋπολόγισαν για τις κάλπες τα κόμματα 
Προεκλογικός άμβωνας το βήμα της Βουλής με μηνύματα που σηματοδότησαν την έναρξη της προεκλογικής περιόδου

<<<<<<<

Η ηγεσία του ΔΗΚΟ 
έχει στο προεκλογικό 
της θηκάρι τη 
σκληρή γραμμή 
στο Kυπριακό, 
με τη μετριοπαθή τάση
να διαφοροποιείται.

<<<<<<<

ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ 
αφήνουν κατά μέρος 
το Kυπριακό και επιδί-
δονται σε μία αλληλοε-
πίρρηψη ευθυνών για
την κατάρρευση της
κυπριακής οικονομίας.

<<<<<<<

Τα αμπελοπούλια, 
η ποίηση, τα ρητά και 
οι στίχοι τραγουδιών 
δεν έλειψαν από τον 
προϋπολογισμό του 2016.

Ο Α. Νεοφύτου μένει μόνος, όπως όλα δείχνουν, στις ιδιω-
τικοποιήσεις, χωρίς να αποκλείεται με μαεστρικές κινήσεις
να κρατήσει στο πλευρό του τον Νικόλα Παπαδόπουλο.

Το ΑΚΕΛ επιχειρεί μεθοδευμένα την πλήρη αποδόμηση
του success story, αποποιούμενο οποιεσδήποτε ευθύνες
για την οικονομική κατάρρευση.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος θα πρέπει να αντιμετωπίσει
τους εσωκομματικούς αντιπάλους του, οι οποίοι επιμέ-
νουν στην καταψήφιση των ιδιωτικοποιήσεων.

Ο Μαρίνος Σιζόπουλος κλίνει προς Aριστερά, καθώς 
θεωρεί πως η όποια σύμπλευση με την κυβέρνηση, του
στοιχίζει πολιτικά.

Eβγαζαν βίντεο και φωτογραφίες σαν σε σχολική εκδρομή
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Συνέντευξη στη
ΜΕΛΑΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Χρηματοδοτήσεις, θέσεις εργασίας, ενίσχυση
της ανταγωνιστικότητας και απεξάρτηση
από ορυκτά καύσιμα είναι μερικά από τα
οφέλη που θα έχει η Κύπρος από τη συμ-
φωνία που επιτεύχθηκε στο Παρίσι για
το κλίμα. Στην συνέντευξή του στην «Κ»,
ο υπουργός Γεωργίας Νίκος Κουγιάλης
εξηγεί γιατί η ιστορική αυτή συμφωνία
αποτελεί νίκη της Ευρώπης. Αντικείμενο
της συνέντευξης και το χαλούμι, με τον
υπουργό να προειδοποιεί πως κάνουν με-
γάλο λάθος όσοι προσπαθούν να πολιτι-
κοποιήσουν το θέμα χαλούμι, ο φάκελος
του οποίου προχωρεί κανονικά στις Βρυ-
ξέλλες, παρά την επιστολή Ακιντζί. 
- Τι σημαίνει για την παγκόσμια κοι-
νότητα η συμφωνία που επιτεύχθηκε
στο Παρίσι για το κλίμα;

- Αποτελεί το αποκορύφωμα μιας σει-

ράς προσπαθειών από την παγκόσμια
κοινότητα για ουσιαστική αντιμετώπιση
της κλιματικής αλλαγής. Πρόκειται για
τη σημαντικότερη συμφωνία που έχει
γίνει ποτέ στον τομέα του περιβάλλοντος.
Αυτό, γιατί για πρώτη φορά περιλαμβά-
νονται δράσεις από όλα τα κράτη στην
υφήλιο. Τα μέτρα που υιοθετήθηκαν απο-
βλέπουν στην επιβράδυνση των επιπτώ-
σεων της κλιματικής αλλαγής εντός των
επόμενων δεκαετιών, στοχεύοντας στον
περιορισμό της αύξησης της παγκόσμιας
θερμοκρασίας και στην αποσύνδεση των
εθνικών οικονομιών από τον ορυκτό
πλούτο. 
- Τι νέο εισάγει σε σχέση με τη Συμ-
φωνία του Κιότο;

- Η νέα Συμφωνία, η οποία θα τεθεί

σε ισχύ το 2020, φιλοδοξεί να μειώσει
την υπερθέρμανση αρκετά πιο κάτω από
τους 2°C σε σχέση με την προβιομηχανική
εποχή, ενώ, μάλιστα, θέτει ως στόχο τον
περιορισμό της αύξησης σε 1,5°C. Μέσω
αυτής, οι παγκόσμιες εκπομπές άνθρακα
θα πρέπει να αρχίσουν να μειώνονται το
ταχύτερο δυνατό, ούτως ώστε στο δεύτερο
μισό του αιώνα να μειωθούν στα επίπεδα
που μπορούν να απορροφούν τα δάση,
επιτυγχάνοντας έτσι μία ισορροπία μη-
δενικών καθαρών εκπομπών. Επίσης,
από το 2020 οι ανεπτυγμένες χώρες θα
προσφέρουν βοήθεια 100 δισ. δολαρίων
το χρόνο, προκειμένου να βοηθήσουν
τις αναπτυσσόμενες χώρες να στραφούν
σε καθαρές πηγές ενέργειας. Λόγω των
αντιδράσεων των ΗΠΑ, της Κίνας και άλ-

λων χωρών, οι οποίες ανησυχούν για τις
επιπτώσεις στην οικονομία, η Συμφωνία
δεν θέτει νομικά δεσμευτικούς στόχους
για τις εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου,
ωστόσο η κάθε χώρα θα πρέπει να πα-
ρουσιάσει εθελοντικούς στόχους για μεί-
ωση ή συγκράτηση των εγχώριων εκπομ-
πών, οι οποίοι θα επανεξετάζονται κάθε
πέντε χρόνια από το 2018.
- Συγκριτικά με τους στόχους που η
Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέσει για την
κλιματική αλλαγή, πώς αξιολογείται
η συμφωνία του Παρισιού;  

- Αυτή η Συμφωνία αποτελεί μεγάλη
νίκη για την Ευρώπη και κυρίως για την
παγκόσμια κοινότητα. Οι βασικές επι-
διώξεις μας που αφορούν στο επίπεδο
του μακροπρόθεσμου στόχου, τις πεν-

ταετείς περιοδικές αναθεωρήσεις και τη
διαφάνεια, περιλαμβάνονται στη νέα
Συμφωνία. 
- Ποιες οι υποχρεώσεις και ποια τα
οφέλη για την Κύπρο από τη συμφωνία
του Παρισιού; 

- Με βάση το πακέτο κλίμα και ενέρ-
γεια, στο οποίο καθορίζεται δεσμευτικός
στόχος μείωσης της εκπομπής αερίων
θερμοκηπίου εντός της Ε.Ε. έως το 2030
κατά 40% σε σύγκριση με τις εκπομπές
του 1990, η Κυπριακή Δημοκρατία υπέ-
βαλε τις εθνικά καθορισμένες προθέσεις
συνεισφοράς.  Με βάση τα σχετικά κρι-
τήρια ο στόχος μείωσης των εκπομπών
αερίων θερμοκηπίου που αναμένεται να
καθοριστεί για την Κύπρο θα είναι μεταξύ
20 – 25 % από τα επίπεδα του 2005. Για
το σκοπό αυτό απαιτούνται αλλαγές, κυ-
ρίως στον τομέα της ηλεκτροπαραγωγής,
με κατάλληλη διείσδυση καθαρότερων
καυσίμων, όπως του φυσικού αερίου
στην παραγωγή, προώθηση κατάλληλων
πολιτικών και μέτρων για περαιτέρω εξοι-
κονόμηση ενέργειας και διείσδυση των
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. Παράλ-
ληλα, θα πρέπει να  επανεξεταστούν κα-
τάλληλα και οι άλλοι επιμέρους τομείς,
όπως των μεταφορών, της γεωργίας, της
δασοκομίας, της βιομηχανίας, της χρήσης
γης και της διαχείρισης αποβλήτων. Η
Κύπρος εκτιμάται ότι με την κατάρτιση
και εφαρμογή των κατάλληλων πολιτικών
και μέτρων, για επίτευξη του εθνικού
στόχου, πέραν της συμμετοχής της στη
συλλογική μείωση της εκπομπής αερίων
του θερμοκηπίου, θα έχει οφέλη από την
απεξάρτηση σε μεγάλο βαθμό από την
εισαγωγή ορυκτών καυσίμων, θα ενισχυ-
θεί η ανταγωνιστικότητά της, θα δημι-
ουργηθούν νέες θέσεις εργασίας και θα
μεταβούμε σε μία οικονομία χαμηλών
εκπομπών άνθρακα. Παράλληλα, μέσα
από το νέο πακέτο κλίμα και ενέργειας
της Ε.Ε. η Κύπρος θα μπορεί να αξιοποι-
ήσει κατάλληλα χρηματοδοτικά εργαλεία,
τα οποία θα υποστηρίζουν την υλοποίηση
των σχετικών πολιτικών και μέτρων.  

Πολλαπλά τα οφέλη της Κύπρου από το Παρίσι
Νίκη της Ευρώπης η Συμφωνία για το κλίμα, λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο υπουργός Γεωργίας Νίκος Κουγιάλης

Η επιστολή Ακιντζί
δεν καθυστερεί
το χαλούμι 
- Μετά και τηγνωστή επιστολή του κ. Ακιντζί
προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, πώς προ-
χωρεί ο φάκελος χαλούμι/hellim;

- Καμία καθυστέρηση δεν προκύπτει από
την επιστολή του κ. Ακιντζί. Ο φάκελος που
έχουμε καταθέσει  ανταποκρίνεται πλήρως στις
προδιαγραφές που θέτει η Ε.Ε. και παρά τα προ-
σκόμματα που έχουν θέσει ορισμένοι κύκλοι
σε πολιτικό επίπεδο η κατοχύρωση του χαλουμιού
ως προϊόντος Προστατευόμενης Ονομασίας
Προέλευσης προχωρά κανονικά. Όπως είναι
γνωστό, μετά τη δημοσίευση του φακέλου υπο-
βλήθηκαν 6 ενστάσεις. Με την κοινοποίηση
των ενστάσεων στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα
πρέπει να υποβληθούν εντός 2 μηνών, προθεσμία
που λήγει στις 28 Δεκεμβρίου, αιτιολογημένες
δηλώσεις ένστασης, ώστε η Επιτροπή να ελέγξει
το παραδεκτό αυτών των δηλώσεων. Η Επιτροπή
εάν λάβει παραδεκτή αιτιολογημένη δήλωση
ένστασης, θα την αποστείλει στην Κυπριακή
Δημοκρατία και θα καλέσει την αρχή ή το πρό-
σωπο που υπέβαλε την ένσταση και την Κυ-
πριακή Δημοκρατία να προβούν στις κατάλληλες
διαβουλεύσεις σε ένα εύλογο χρονικό διάστημα
που δεν μπορεί να υπερβαίνει τους 3 μήνες. 
- Υπάρχει οποιαδήποτε διασύνδεση της προ-
ώθησης του φακέλου με την επίλυση του
Κυπριακού; 

- Καμία διασύνδεση των ενστάσεων ή της
όλης διαδικασίας κατοχύρωσης του χαλουμιού
με τη διαδικασία επίλυσης του Κυπριακού. Τόσο
η κατάθεση του φακέλου όσο και η διαδικασία
κατοχύρωσης αποτελούν καθαρά τεχνοκρατικό
ζήτημα και η Κυπριακή Δημοκρατία ως κράτος-
μέλος έχει πράξει όλα όσα η ευρωπαϊκή νομοθεσία
σε ανάλογες περιπτώσεις προβλέπει. Αυτοί που
προσπαθούν να πολιτικοποιήσουν το θέμα κά-
νουν μεγάλο λάθος. Εμείς λάβαμε όλα τα μέτρα
για να διασφαλιστούν τα συμφέροντα όλων των
Κύπριων παραγωγών Ε/κ και Τ/κ. 

<<<<<<<

Αυτοί που προσπαθούν να
πολιτικοποιήσουν το θέμα
(χαλούμι) κάνουν λάθος. Ο φάκελος για κατοχύρωση του χαλουμιού προχωρά κανονικά, υποστηρίζει στη συνέντευ-

ξή του στην «Κ» ο υπουργός Γεωργίας Νίκος Κουγιάλης.
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Ο πόλεμος της καρέκλας

Προνόμιο και ασυλία
Ο Αφροαμερικανός θρυλικός ηγέτης Μάρ-
τιν Λούθερ Κινγκ είχε πει σε μία ομιλία του
λίγο πριν δολοφονηθεί για τους αγώνες και
τις ιδέες του, ότι «Δεν είναι δυνατό να είσαι
υπέρ της δικαιοσύνης για κάποιους ανθρώ-
πους και να μην είσαι υπέρ της δικαιοσύνης
για όλους τους ανθρώπους». Φυσικά, δεν
περιμένω ο ευπαίδευτος γενικός εισαγγε-
λέας Κώστας Κληρίδης να προασπίζεται τον
Μάρτιν Λούθερ Κινγκ, περιμένω, όμως, εξ
ονόματος του ανώνυμου και φορολογούμε-
νου πολίτη να προασπίζεται τη Δικαιοσύνη.
Τη Δικαιοσύνη, η απόδοση της οποίας απο-
τελεί τον πλέον ακριβή δείκτη λειτουργίας
της Δημοκρατίας. Την ώρα που ένας βου-
λευτής, δηλαδή νομοθέτης, όχι μόνο παρα-
νομεί, αλλά διαφημίζει την παρανομία, πε-
ριμένω από τον γενικό εισαγγελέα να αρθεί
στο ύψος του αξιώματός του και να διατάξει
τουλάχιστον έρευνα. Να τη διατάξει κι αν η
Δημοκρατία σε αυτόν τον τόπο είναι αυτή
που βιώνουμε σήμερα, ας την καταχωνιάσει
στη συνέχεια σε κάποιο συρτάρι της Νομι-
κής Υπηρεσίας, ως γνήσιο τέκνο του κατε-
στημένου, το οποίο από γενέσεως της Κ.Δ.
προσαρμόζει θεσμούς και εξουσίες στα μέ-
τρα των συμφερόντων του, έχοντας κάνει
τη λογοδοσία φρούτο εξωτικό και την ατι-
μωρησία προνόμιο και ασυλία του.

••••
Λαϊκό άσμα
Αντί, λοιπόν, ο γενικός εισαγγελέας να
πράξει ως όφειλε, το γύρισε στα λαϊκά
άσματα… Και εξηγούμαι: Ο κ. Κώστας Κληρί-
δης έκρινε ως αξιόμεμπτη μεν τη συμπερι-
φορά (παρανομία) του αμπελοπούλιου βου-
λευτή του ΔΗΣΥ Ευγένιου Χαμπουλλά, αλλά
γνωμάτευσε (!) ότι θα κριθεί από τον κόσμο
και όχι από Δικαστήριο. Δεν ξέρω εσάς, αλ-
λά εμένα μου θύμισε το ωραίο εκείνο λαϊκό
άσμα, «ας χωρίσουμε σαν φίλοι κι ας μας
κρίνει ο Θεός». Ο Ιανός εισηγείται όπως ο
Κώστας Κληρίδης δοκιμάσει την τύχη του
στο επόμενο «Voice», ίσως πάψει να δοκι-
μάζει την υπομονή του κόσμου. Ξέρετε, έχω
την άποψη ότι αν στην Κύπρο, όπως στις
Ηνωμένες Πολιτείες, ο γενικός εισαγγελέας
εκλεγόταν, οι Χαμπουλλάδες δεν θα συμπε-
ριφέρονταν σαν μουλάδες!

••••
Η ουσία των αμπελοπουλιών
Όταν λέμε ουσία των αμπελοπουλιών δεν
εννοούμε φυσικά τη γαστριμαργική, αλλά
την πολιτική. Ο Ευγένιος Χαμπουλλάς με την
ενέργειά του αυτή έσπρωξε τα προεκλογικά
του ρέστα προς την κάλπη της ελεύθερης
Αμμοχώστου, η οποία απολαμβάνει τερά-

στιο εισόδημα από την παράνομη θήρευση
και πώληση των αμπελοπουλιών. Γνωρίζον-
τας ότι ένας από τους αντιπάλους του στο
ψηφοδέλτιο του ΔΗΣΥ Αμμοχώστου θα είναι
ο σημερινός υπουργός Άμυνας Χριστόφο-
ρος Φωκαΐδης, ο οποίος έχει δώσει διαπι-
στευτήρια ενός σοβαρού και αξιόπιστου πο-
λιτικού, θέλησε να μαζέψει όσες ψήφους
κουβαλάνε στην ελεύθερη Αμμόχωστο τα
αμπελοπούλια. Τα άλλα είναι προφάσεις για
αφελείς ή και εθελοτυφλούντες.

••••
Άλλος για την κρίση του λαού
Ο Ιανός θυμίζει στους αναγνώστες του ότι ο
γενικός εισαγγελέας δεν έκρινε ως αξιό-
μεμπτη ούτε τη συμπεριφορά της διοική-
τριας της ΚΤΚ στο θέμα με τον Α. Βγενόπου-
λο, καθώς στην επιστολή του (8/9/2014)
προς την «Κ» που ήγειρε το θέμα, αναγνώρι-
ζε ότι: «Η Νομική Υπηρεσία γνώριζε εξ αρ-
χής ότι ο δικηγόρος κ. Α. Γιωρκάτζης είχε
αναλάβει τη νομική εκπροσώπηση του κ. Α.
Βγενόπουλου σε συγκεκριμένες νομικές
διαδικασίες και υπάρχει επί τούτου και σχε-

τική αλληλογραφία. Το γεγονός ότι ο κ. Α.
Γιωρκάτζης είναι ο εν διαστάσει σύζυγος της
κας. Χρ. Γιωρκάτζη ήταν, επίσης, γνωστό στη
Νομική Υπηρεσία και σε εμένα προσωπικά.
Το γεγονός ότι η θυγατέρα της κας Γιωρκά-
τζη αποχώρησε από δικηγορικό οίκο στον
οποίο εργοδοτείτο στη Λευκωσία για να ερ-
γαστεί στη δικηγορική εταιρεία του πατέρα
της κ. Α. Γιωρκάτζη στη Λεμεσό, προτού η
κα Χρ. Γιωρκάτζη διοριστεί διοικήτρια της
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, μου το
ανάφερε η ίδια η κα Γιωρκάτζη πριν από με-
ρικούς μήνες»… Ούτε καν στην κρίση του
λαού η Χρυστάλλα. Όλοι όρθιοι, ακολουθεί
ανάκρουση του εθνικού ύμνου…

••••
Παίρνει άφεση αμαρτιών 
Είναι, όμως, και το ζήτημα της παραποί-
ησης του συμβολαίου της διοικήτριας της
ΚΤΚ. Οι τελευταίες πληροφορίες που είδαν
το φως της δημοσιότητας από την «Κ» λένε
ότι σε περίπτωση που ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας αποφασίσει τελικά να μην προ-
χωρήσει σε υποβολή αίτησης στο Ανώτατο

για παύση της διοικήτριας Χρυστάλλας
Γιωρκάτζη, η εναλλακτική λύση θα ήταν η
παραμονή της στην ΚΤΚ, με περιορισμό
εξουσιών μέσω της αναδιάρθρωσης του
μοντέλου διοικητικής δομής. Δηλαδή ο Πρό-
εδρος αποφασίζει, παρά τις δημόσιες δια-
κηρύξεις του περί απόδοσης δικαιοσύνης,
να διαγράψει το ποινικά κολάσιμο ζήτημα
της παραποίησης του συμβολαίου της διοι-
κήτριας και να την αφήσει στην κρίση του
λαού. Ο Χαμπουλλάς προτιμά τα αμπελο-
πούλια και οι Κληρίδης -Αναστασιάδης το
λαγό!

••••
Η ευθύνη των ψηφοφόρων
Όποτε γίνει καμιά στραβή ή παρεξηγημένη
ενέργεια από κάποιο βουλευτή, συνηθίσαμε
στην αντίδραση «ο κόσμος τους εκλέγει». Και
είναι εν μέρει σωστό. Αλλά ποιος τους θέτει
στην κρίση του λαού ; Ποιος τους επιλέγει ως
εν δυνάμει εκπροσώπους του; Δεν είναι οι
ηγεσίες των κομμάτων που καταρτίζουν τα
ψηφοδέλτια; Το κόμμα είναι που ζητεί τη
βουλευτική ψήφο μας, ο βουλευτής ζητά τον

σταυρό προτίμησης. Η ευθύνη, λοιπόν, των
ψηφοφόρων περιορίζεται στις επιλογές που
θέτει η κάθε πολιτική ηγεσία στους ψηφοφό-
ρους της και αυτή η ευθύνη πρέπει να ανα-
γνωριστεί. Θα πρέπει στο σημείο αυτό να ση-
μειώσουμε ότι κατόπιν εορτής και μετά από
σφυροκόπημα στα ΜΜΕ, αποφάσισε ο πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου να κακί-
σει τη συμπεριφορά Χαμπουλλά. Ταπεινή μας
άποψη είναι ότι, όταν τίθενται θέματα αρχών
και νομιμότητας, η αντίδραση του ηγέτη πρέ-
πει να είναι ακαριαία και όχι να ακολουθεί την
κοινωνική πίεση. 

••••
Μα τι είναι αυτός
Μα τι είναι αυτός, μα τι είναι αυτός ο Γιώρ-
γος, λέει ένα άσμα τελευταίως, και η απάν-
τηση ήρθε διά της δημόσιας ανάκρισης του
υπουργού Υγείας Γιώργου Παμπορίδη στην
εκδήλωση της ΟΝΕ του ΔΗΣΥ, όπου απλά
ήταν εξαιρετικός. Άμεσος και πλήρως ενη-
μερωμένος για κάθε λεπτομέρεια που αφο-
ρούσε στα θέματα υγείας και ΓΕΣΥ, δεν
άφησε αναπάντητα ερωτήματα ούτε και
«πολιτικές τρύπες». Ξεχώρισε η αποφασι-
στικότητά του να λύσει τα προβλήματα που
εγείρονται ενώπιόν του και κυρίως η τοπο-
θέτησή του ότι προτεραιότητα για αυτόν
έχει ο ασθενής. Ευχή είναι το όραμα του
Γιώργου να το συμμερίζεται και όλη η κυ-
βέρνηση! 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Από τους Φαραώ στις φαραόνες! 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Βετεράνος πολιτικός
με περγαμηνές έλε-
γε ότι το Κυπριακό
δεν λύνεται αν δεν
μοιραστούν πρώτα
οι καρέκλες της

εξουσίας. Τα άλλα όλα είναι κού-
φια λόγια. Ο άνθρωπος θύμιζε δη-
μοσιεύματα στον αμερικανικό και
βρετανικό τύπο, τον Απρίλιο του
2004, λίγο μετά την απόρριψη του
σχεδίου Ανάν. Έγραφαν τότε ότι ο
λόγος της αποτυχίας της προσπά-
θειας των Ηνωμένων Εθνών ήταν η
άρνηση των πλούσιων, τότε, Ελλη-
νοκυπρίων, να μοιραστούν την κα-
ρέκλα της εξουσίας, με τους φτω-
χούς, τότε, Τουρκοκυπρίους.

Την ίδια περίοδο, στην Κύπρο λε-
γόταν στα μουλωχτά ότι ο λόγος
της απόρριψης του σχεδίου Ανάν
ήταν το αίμα που χώριζε τότε τις
ηγεσίες των δύο κοινοτήτων. Το
βαθύ κράτος και στις δύο κοινότη-
τες βίωνε ενοχικές κρίσεις συνεί-
δησης, θύμα των μεγαλοϊδεατι-
σμών των μητέρων πατρίδων και
των παθών που συνοδεύουν την
αλαζονεία της εξουσίας. 

Ο παλαίμαχος πολιτικός εκτιμούσε
ότι σε αυτή την προσπάθεια επίλυ-
σης του Κυπριακού, η διαφορά
βρίσκεται στο γεγονός ότι οι παί-
κτες που κινούν τα νήματα στην
περιοχή, είναι οι υπερδυνάμεις και
όχι τα μικροσυμφέροντα των ηγε-
τίσκων του τόπου. Αυτή την περίο-
δο που διαμοιράζονται τα ιμάτια
των αιματοκυλισμένων κρατών της
Μέσης Ανατολής, για χάρη των
αγωγών πετρελαίου και φυσικού
αερίου, για χάρη της ανοικοδόμη-
σης της περιοχής, η ταπεινωμένη
Κύπρος δεν θα μπορούσε να κάνει
«καμωματάκια» όπως στο παρελ-

θόν για να ξεφύγει από τα σχέδια
των ισχυρών του κόσμου. Τα συμ-
φέροντα είναι τόσο μεγάλα, που
σε μια νύκτα θα μπορούσαν να
ρυθμιστούν όλα, με τη συνταγή
του αιματοκυλίσματος, όπως συνέ-
βη το 1974 και όπως συμβαίνει σή-
μερα στις γειτονικές χώρες. 

Αρχές της νέας χρονιάς αναμένε-
ται να αρχίσει η διαδικασία του
«πάρε δώσε» στις διαπραγματεύ-
σεις για επίλυση του Κυπριακού. Οι
διαπραγματευτές θα πρέπει να
δείξουν αυτοσυγκράτηση και να τι-
θασεύσουν το πάθος για εξουσία.
Ωστόσο, οι «καρέκλες» θα πρέπει
να είναι αρκετές, ικανές να χωρί-
σουν τους περισσότερους ηγετί-
σκους του νησιού.

Μόνο έτσι θα μπορέσει να εφαρ-
μοστεί η λύση του Κυπριακού, χω-
ρίς να υπάρχουν αντιδράσεις και
προσκόμματα. Και η δικαιότερη λύ-
ση να βρεθεί, αν οι πρωταγωνιστές
δεν είναι ικανοποιημένοι, τότε θα
βρίσκουν χίλιους δυο νομικισμούς
για να ανατρέψουν τα συμφωνη-

μένα. Το 1963 για χάρη των δημάρ-
χων και με νομικίστικες προσεγγί-
σεις άρχισε η ανατροπή της συμ-
φωνία του 1960 και της ίδρυσης
της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

«Τον πλούτο πολλοί εμίσησαν, τη
δόξα ουδείς» λέει το ρητό, το
οποίο επιβεβαιώνεται καθημερι-
νώς σε όλο τον κόσμο και φυσικά
στην Κύπρο. Η εξουσία αποτελεί το
ισχυρότερο αφροδισιακό. Είναι
προτιμότερο να στερεωθεί η λύση
του Κυπριακού στις καρέκλες δε-
κάδων ηγετών του τόπου, παρά
στα κόκαλα χιλιάδων ανθρώπων.
Εξάλλου, κάθε σπιθαμή του τόπου
είναι βαμμένη με αίμα ηρώων και
δεν χρειάζονται και άλλοι ήρωες.
Η Κύπρος χρειάζεται δυνατά μυα-
λά, μετριοπαθείς ανθρώπους και
κυρίως ταπεινούς ηγέτες, οι οποίοι
θα θέτουν το συλλογικό πάνω από
το ατομικό συμφέρον. 

Ο εντοπισμός υδρογονανθράκων
στην περιοχή θα πρέπει να κατα-
στεί ευλογία και όχι κατάρα. Τα αρ-
νητικά παραδείγματα σε όλο τον
κόσμο, σε πετρελαιοπαραγωγές
χώρες, είναι πάμπολλα και δεν
χρειάζεται ακόμη ένα στην Κύπρο.
Τα έσοδα του κράτους θα μπορού-
σαν να θρέψουν όλους τους ηγέ-
τες και όλους τους πολίτες του τό-
που και με το παραπάνω.

Ο άνθρωπος είναι αχόρταγος, όσα
υλικά και αν έχει, όπως αποδει-
κνύεται και από τους ηγέτες του
τόπου, που τραβολογούνται σήμε-
ρα στα δικαστήρια. Η λύση του Κυ-
πριακού θα πρέπει να στερεωθεί
σε αγαθούς ανθρώπους, με την
αρχαιολογική έννοια, και όχι σε τυ-
χοδιώκτες, οι οποίοι ποτέ δεν θα
λείψουν από τον κόσμο.

Μάριος Καρογιάν

Π αρά τη σχετική πρόοδο στο
Κυπριακό, μένει η διευθέτηση
σύνθετων εκκρεμοτήτων. Στη

διαδικασία, άλλωστε, θα φανερωθούν
βούληση και προθέσεις όλων των
εμπλεκομένων. Ας δούμε, λοιπόν,
πώς τοποθετούνται αυτή τη στιγμή
ορισμένοι από τους κυριότερους
παίκτες. Οι ΗΠΑ αναζητούν μία δι-
πλωματική επιτυχία που θα επι-
σφραγίσει την προεδρία Ομπάμα.
Το Κυπριακό προσφέρεται για του-
λάχιστον δύο λόγους: δεν διακυ-
βεύονται μεγάλα συμφέροντα ισχυ-
ρών παικτών, η συμβολική του ση-
μασία είναι μεγάλη και μολονότι θε-
ωρείται «παγωμένη σύγκρουση»,
που δεν απειλεί με ένοπλη αντιπα-
ράθεση, εντούτοις συμβάλλει στη
γενικότερη αστάθεια της περιοχής.
Συν τοις άλλοις, η επίλυσή του θα
ενθαρρύνει τη σύγκλιση των δια-
φόρων σχημάτων Ελλάδας, Κύπρου,
Ισραήλ, Αιγύπτου με την Τουρκία,
συνδράμοντας στη μερική εξομά-
λυνση των σχέσεών τους, επιβεβλη-
μένη εξέλιξη, κατά τον Λευκό Οίκο,
για την αποκατάσταση της ισορρο-
πίας και κατ’ επέκταση της σταθε-
ρότητας. Κάτι τέτοιο θα εξυπηρε-
τούσε και την ομαλότερη, όπως εκτι-
μούν οι Δυτικοί, αξιοποίηση των
υδρογονανθράκων της Ανατολικής
Μεσογείου, με την εποικοδομητική
συμμετοχή ενός μέχρι πρότινος αυ-
τοαποκλεισμένου δρώντος (της Αγ-
κυρας), ο οποίος, μάλιστα, αναζητά
εναλλακτικές έναντι της Μόσχας,
καθιστάμενος και πιθανός πελάτης.

Αξιοσημείωτη διαφοροποίηση
στις διαπραγματεύσεις αποτελεί η
ενεργητικότερη συμμετοχή της Ε.Ε.,
η οποία δύναται να τις επηρεάσει,
χρησιμοποιώντας και χρηματοδοτικά
εργαλεία ως δέλεαρ. Τα πρόσφατα
τρομοκρατικά χτυπήματα κατέδειξαν
τη συσχέτιση θεμάτων ασφαλείας

περιφέρειας και ενδοχώρας, με επα-
κόλουθο η Ευρώπη να δίνει πλέον
ανάλογη έμφαση. Ετσι, η Κύπρος
αποκτά άλλης τάξεως αξία και θεάται
ως μία προκεχωρημένη αμυντική
antenna, η οποία, ανάλογα την πε-
ρίσταση, μπορεί να παρέχει διευ-
κολύνσεις στη μάχη απέναντι στο
ISIS (σημειωτέον ότι και η Ρωσία
ίσως ζητήσει παραχώρηση του κυ-
πριακού χώρου), αλλά και να υπο-
βοηθήσει στην αποτελεσματική επί-
βλεψη της ειρήνης, όποτε αυτή επι-
τευχθεί. Επιπλέον, η Ανατολική Με-
σόγειος προβάλλει ως επικουρική
λύση στην απόπειρα ενεργειακής

διαφοροποίησης από τη Ρωσία. Η
δε σταθερή προσέγγιση της Λευ-
κωσίας με κράτη της περιοχής προ-
ωθεί τη συνεννόηση μαζί τους, εδραι-
ώνοντας εμμέσως και τη θέση της
Ε.Ε. Αυτή βέβαια είναι η μία όψη
του νομίσματος. Η άλλη ορίζεται
ακολούθως: παρότι η υφιστάμενη
πολιτική της Τουρκίας δημιουργεί
εστίες αντιπαράθεσης, εξαναγκά-
ζοντας μάλιστα τους δυτικούς της
εταίρους να στηρίζουν «τραβηγμέ-
νες» και αχρείαστες ενέργειες, όπως
η κατάρριψη του ρωσικού μαχητικού,
καθώς και να κάνουν τα στραβά μά-
τια στην ιδιαίτερη σχέση της με το
«Ισλαμικό Κράτος», εντούτοις η συγ-

κυρία ευνοεί τη διάθεση συμβιβα-
σμού μαζί της. Βρισκόμενη σε συγ-
κρουσιακή πορεία με τη Μόσχα
ενεργοποιεί τα αντιρωσικά αντανα-
κλαστικά, η γεωγραφική της θέση
εκτιμάται ως απαραίτητη για τις επι-
χειρήσεις εναντίον του Χαλιφάτου
και την εποπτεία της ευρύτερης πε-
ριοχής, οι αξιόμαχες ένοπλες δυνά-
μεις της θεωρούνται χρήσιμες για
τη γεωγραφική του περικύκλωση,
οι προσφυγικές ροές, που εξελίσ-
σονται σε προτεραιότητα της Ε.Ε.,
μπορούν να ελεγχθούν μόνο με την
αρωγή της, ενώ, μολονότι προσώρας
περιθωριοποιημένη, θα πρέπει να
αποκτήσει λόγο στη Συρία, υποβοη-
θώντας στην αναχαίτιση της επιρ-
ροής Ρωσίας και Ιράν. Βάσιμα, η πίε-
ση που ασκείται από το Κρεμλίνο
θα υποχρεώσει –αργά ή γρήγορα–
τον Ερντογάν να επιζητήσει τον με-
τριασμό των ανοιχτών μετώπων, ει-
δικότερα σε περιφερειακό επίπεδο.

Οπωσδήποτε, μόνο μία συμμε-
τρική συμφωνία μπορεί να οδηγήσει
σε λύση που θα αντέξει στον χρόνο
και τις αντιξοότητες. Ομως, η πίεση
από την αποσταθεροποιημένη ει-
κόνα που παρουσιάζει η περιοχή, η
αναζήτηση συμμαχιών για την αν-
τιμετώπιση κρισιμότερων καταστά-
σεων, τυχόν αντισταθμίσματα για
την υιοθέτηση –εν προκειμένω- από
την Τουρκία μιας πιο παραγωγικής
και προβλέψιμης στάσης σε πιο φλέ-
γοντα ζητήματα, αλλά και η συγκρι-
τικά μικρότερη σημασία του Κυ-
πριακού, κινδυνεύουν να το θέσουν
σε τροχιά πρόσκαιρης συναλλαγής
αντί βιώσιμης διευθέτησης. Η ζημιά
σε μία τέτοια περίπτωση θα είναι
ανεπανόρθωτη.

Ο δρ Κωνσταντίνος Φίλης είναι διευθυν-
τής Ερευνών του Ινστιτούτου Διεθνών
Σχέσεων.

ΑΡΘΡΟ / Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Το Κυπριακό (εκ νέου) στο προσκήνιο

Με σειρά αναρτήσεών του στο twitter, ο πρόεδρος Αβέρωφ προώθησε την πρωτογενή παραγωγή, μαζεύοντας κολοκάσι και κάνοντας βόλτα
σε ελαιώνες. Το είδε ο Ευγένιος και θεώρησε ότι και τα αμπελοπούλια είναι πρωτογενής παραγωγή και τώρα τον ψάχνει ο Αβέρωφ να του εξη-
γήσει. Θα τον βρει, μάλλον, στην επόμενη Βουλή… 

“«Τον πλούτο πολλοί εμί-
σησαν, τη δόξα ουδείς»
λέει το ρητό, το οποίο
επιβεβαιώνεται καθημε-
ρινώς σε όλο τον κόσμο
και φυσικά στην Κύπρο.
Η εξουσία αποτελεί το
ισχυρότερο αφροδισιακό.

“Μόνο μία συμμετρική
συμφωνία μπορεί να
οδηγήσει σε λύση που
θα αντέξει στον χρόνο
και τις αντιξοότητες.

Ο βουλευτής Μάριος Καρογιάν για την
εξάποντη σπόντα από το βήμα της Βου-
λής: Πώς μπορεί εκείνοι που κινούσαν
τα νήματα της πραγματικής οικονομίας
και παραοικονομίας, αυτοί που συνήθι-
σαν να ζουν όπως οι Φαραώ, να παρι-
στάνουν τους προστάτες των φτωχών
και των κατατρεγμένων και να μετατρέ-
πονται σε αυτόκλητοι σωτήρες αυτών
που κατέστρεψαν; Νικόλα, τι λέει ο
βουλευτής σου; 
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Το πρόβλημα δεν είναι
ο Ευγένιος Χαμπουλ-
λάς. Ούτε και η φω-
τογραφία που ανήρ-
τησε στο facebook, η
οποία, όπως λέει ο

ίδιος, είχε την επικρότηση των 600
likes. Το πρόβλημα δεν είναι καν
το ότι ο κ. Χαμπουλλάς θεωρεί πως
με την ανάρτησή του καταπολεμά
την υποκρισία και την ψευτιά και
ότι κάνει την προσωπική του επα-
νάσταση απέναντι στο «θέατρο»
που χαρακτηρίζει, όπως λέει, αυτή
την κοινωνία.

Το πρόβλημα δεν είναι καν ότι
ο κ. Χαμπουλλάς είναι ένας βου-
λευτής που παρανομεί, ο οποίος,
μάλιστα, θεωρεί ότι η παρανομία
του είναι απόλυτα επιβεβλημένη
προκειμένου να συνεχίσει τον αγώ-

να του για τη διατήρηση των ηθών
και εθίμων αυτού του τόπου. Η
επαρχιώτικη νοοτροπία που ξεχει-
λίζει από τον κ. Χαμπουλλά και η
οποία του υπαγορεύει να θεωρεί
τον εαυτό του ως έναν ήρωα της
σύγχρονης κυπριακής πραγματι-
κότητας είναι ένα σύνδρομο το
οποίο χρειάζεται την παρακολού-
θηση ειδικών επιστημόνων (ψυ-
χιάτρων, ψυχολόγων, κοινωνιολό-
γων, γενετιστών κτλ.) και όχι της
δικής μου προσοχής.

Εκείνο, όμως, που χρειάζεται τη
δική μας προσοχή και που, εν τέλει,
αποτελεί και την ουσία όλου αυτού
του σάλου που δημιουργήθηκε
είναι το ποιος φέρει την ευθύνη,
ώστε γραφικοί τύποι σαν τον κ.
Χαμπουλλά, όχι μόνο να βρίσκονται
στα έδρανα της Βουλής και να νο-

μοθετούν, αλλά και να αντιμετω-
πίζονται από μία (όχι και τόσο αμε-
λητέα) μερίδα του πληθυσμού ως
οι «λεβέντες» και οι «μάγκες» της
πολιτικής, που έχουν το θάρρος να
λένε τα πράγματα με το όνομά τους
και να μην κρύβονται πίσω από το
δάκτυλό τους. Αυτό είναι το πρό-
βλημα, κυρίες και κύριοι. Πώς ένας
στενόμυαλος επαρχιώτης που δια-
θέτει την αλαζονεία του ημιμαθή
και τη νοοτροπία του «ψευτομάγκα»
βρίσκει τον χώρο να «παραδίδει»
μαθήματα ηθικής, ανάγοντας την
παρανομία του σε επαναστατική
πράξη, ενάντια στη σαπίλα του πο-
λιτικού μας συστήματος;

Αυτό είναι το ερώτημα το οποίο
θα έπρεπε να απασχολήσει όχι
μόνο τον καθένα μας ξεχωριστά,
αλλά, κυρίως, τους υπόλοιπους 55

της Βουλής, καθώς και την Κυβέρ-
νηση και όλους τους «θεματοφύ-
λακες» των θεσμών και των νόμων
αυτού του κράτους. Πώς είναι δυ-
νατόν, κύριοι, ένας Χαμπουλλάς
να δέχεται μηνύματα επιβράβευσης
της παρανομίας του, με το σκεπτικό
ότι «εφόσον οι άλλοι εφάαν τσαι
εσπάσαν από τα λεφτά του κοσμά-
κη, ο Χαμπουλλάς που μόνο αμπε-
λοπούλια έφαεν, είναι ο πιο καθαρός
και ο πιο έντιμος και ο πιο μάγκας
από τους πολιτικούς που το παίζουν
υποκριτές και που συνεχίζουν εις
βάρος του λαού να γεμίζουν τις
τσέπες τους».

Ποιος έφερε, κύριοι, τον τόπο
σ’ αυτό το σημείο, όπου, πλέον, το
μέτρο σύγκρισης της πολιτικής
ηθικής και καθαρότητας να είναι
ένας αξιοθρήνητος τύπος, όπως

τον κ. Χαμπουλλά; Ποιος επέτρεψε,
κύριοι, τη δημιουργία αυτών των
«αμπελοπουλικών» φαινομένων,
τα οποία σύμφωνα με τον τρόπο
σκέψης μεγάλης μερίδας πολιτών
όχι μόνο έχουν λόγο ύπαρξης, αλλά
και λόγο επιβράβευσης της ύπαρξής
τους;

Αυτό, κύριοι βουλευτές, αρχηγοί
κομμάτων, εισαγγελείς, πρόεδροι
και λοιποί πολιτικοί έχει μία και
μοναδική ερμηνεία, την οποία δεν
χρειάζονται ούτε ειδικοί ούτε και
επιστήμονες για να την αντιληφθεί
ένας σκεπτόμενος νους: Πως είναι
όλοι εσείς που δημιουργήσατε τον
κ. Χαμπουλλά. Είναι όλοι εσείς που
φέρετε ακέραιη την ευθύνη που
σήμερα οι θεσμοί, οι νόμοι και ένα
ολόκληρο πολιτικό σύστημα είναι
εγκλωβισμένο πάνω στα «βερκά»

του κάθε Χαμπουλλά, ο οποίος σε
υγιείς πολιτείες όχι μόνο δεν θα
ήταν βουλευτής, όχι μόνο δεν θα
προέβαλε τον εαυτό του σαν το μέ-
τρο της ηθικής, αλλά θα ήταν για
τα μπάζα. Το ότι σήμερα υπάρχει
ένας Χαμπουλλάς, ο οποίος με θρά-
σος χιλίων πιθήκων κυκλοφορεί
στα κανάλια και περιφέρει την πα-
ρανομία του σαν σημαία ενάντια
στην υποκρισία, ένα πράγμα μπορεί
να σημαίνει: Πως αυτό που τελικά
καταφέρατε, κύριοι, στην πολιτική
σας καριέρα είναι να ανάγετε στη
συνείδηση του λαού την «ττοπ-
πουζοσίνην» σε πολιτική αρετή.
Και είστε, όλοι σας, υπόλογοι γι’
αυτό το «έγκλημα» που έχετε δια-
πράξει!

Το «αμπελοπουλικό» φαινόμενο
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Φαίνεται πως είμαστε μία ωραι-
ότατη σούπα. Σε μία βαθιά γαβάθα,
πορσελάνινη, ακριβή και πλου-
μισμένη με σχέδια από χέρι στα-
θερό. Ελαφριά και κομψή, σετ
μαζί με άλλα είδη με τα οποία κο-

σμούμε την κουζίνα, αρκεί μόνο να μη μας
ταράξει κανείς. Διότι και η πιο ωραία και στα-
θερή σούπα του κόσμου, που φιλοξενείται
στην πλέον ακριβή και πορσελάνινη γαβάθα,
αν κάνεις πως κουνάς λίγο το τραπέζι, θα δεις
να δημιουργούνται μέσα της «κυματάκια».

Τότε, πάει η ομοιομορφία, η καλή εικόνα
της συνοχής και της αυτοτέλειας, μέχρι που
να σταματήσει να κουνάει το τραπέζι και να
επανέλθει η ωραία σούπα στην προηγούμενη,
αξιοζήλευτη κατάστασή της. Και η Ευρώπη
μία σούπα είναι και το μόνο που δεν ήθελε
ήταν κάποιος να της ταράξει
το τραπέζι της, ώστε μέσα
στην πορσελάνινη γαβάθα
της να δημιουργηθούν «κυ-
ματάκια». Σαν αυτά που
φέρνουν πρόσφυγες, πάνω
σε σκυλοπνίχτες, σαν αυτά
που πνίγουν παιδιά, κυμα-
τάκια που μας πνίγουν εν
αγνοία μας. Οι πρόσφυγες
χαλάσανε τη σούπα, μας
έβγαλαν από το λήθαργο
και μας διδάσκουν τη γύ-
μνια μας, που καμία σχέση
δεν έχει με τη δημοσιονο-
μική μας καθαρότητα και πληρότητα. Τώρα
διδασκόμαστε πώς να σηκώνουμε φράχτες
στα σύνορα, πώς να αντιβαίνουμε νόμους και
κανονισμούς που απαρτίζουν το «στιβαρό»
ευρωπαϊκό κεκτημένο, πως εντέλει υπάρχουν
θέματα απολύτως ανθρώπινα που η γραφει-
οκρατική διάνοια των Βρυξελλών δεν τα είχε
βάλει στα συρτάρια της και τώρα δεν ξέρει
πώς να τα αντιμετωπίσει.

Το «πινγκ πονγκ των προσφύγων» είπε ο
Guy Verhofstadt, πρέπει να σταματήσει. Θέ-
λοντας και μη, τον είδα σαν ακόμη ένα (Ζε
σουί Παρί) απελπισμένο αξιωματούχο, σαν
«απελπισμένο» χρήστη του facebook που απο-
φάσισε να βγει από το matrix των selfie και

να καταγράψει με μένος το πόσο τον άγγιξε
μία καταστροφή και πως αν αλλάξει την εικόνα
στο προφίλ του, θα είναι ένα με τα θύματα.
Το δυστυχές για όλους μας είναι πως οι Ευ-
ρωπαίοι αξιωματούχοι δεν είναι απλοί χρήστες
τους διαδικτύου που εγκύπτουν στην περι-
στασιακή δυστυχία, κοινωνώντας την ευαι-
σθησία τους. Η δυστυχία μας είναι πως αυτοί
οι άνθρωποι είναι οι φορείς της ευρωπαϊκής
ευαισθησίας των λαών, και άλλων ηγετών,
που έφεραν την ειρήνη σε μία ήπειρο και κοι-
τούσαν και τους άλλους.

Τώρα «οι άλλοι» έρχονται να μας βρουν,
διότι τόσα χρόνια ζεσταίναμε το αυγό του
φιδιού στις γειτονιές τους, και εμείς τι κάνουμε;
Χτίζουμε φράχτες, παίζουμε πινγκ πονγκ,
όπως πολύ σωστά είπε ο Verhofstadt, φωνά-
ζουμε να γυρίσουν όλοι στα σπίτια τους, φο-

βόμαστε και ψηφίζουμε πιο
δεξιά και πιο δεξιά, βλέπουμε
ζωές να χάνονται, ενώ έχου-
με χάσει πολύ περισσότερα
μεταξύ μας, προσπαθώντας
να κάνουμε συμφωνία με
μία Τουρκία που έχει υπό
κατοχή τη μισή Κύπρο, μισή
χώρα μέλος της Ε.Ε. Αν χά-
σαμε 40 χρόνια για να λύ-
σουμε το Κυπριακό, η Ευ-
ρώπη πέρασε 40 χρόνια λύ-
νοντας και δένοντας το κορ-
δόνι με την Τουρκία και τώ-
ρα, σκοντάφτει και πέφτει

και πέφτοντας βρίσκει λύση εκεί που ξέρει:
Στα λεφτά. Πάρε, Τουρκία, δισ. να μας κάνεις
τη χάρη να κάνεις αυτό που πρέπει. Ίσως να
είναι αυτή η Ευρώπη που μας αξίζει: του πινγκ
πονγκ, των ψυχών και των αξιών, με έμβλημα
τη δημοσιονομική τελειότητα. Δεν ξέρω. Αν-
τιλαμβάνομαι πάντως ότι οι νοσταλγοί της
αδιατάραχτης σούπας στην ακριβή πορσελάνη,
στην πλουμισμένη με σχέδια από χέρι σταθερό
και χωρίς αναταράξεις, θα κάνουν καιρό να
βρουν την ηρεμία τους. Ένα ποσοστό της
λύπης μου και σε αυτούς. Αυτό τους έμαθαν
να γνωρίζουν και αυτό ξέρουν...

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Αυτή είναι η Ευρώπη
που μας αξίζει… 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

Τα πρώτα βήματα εξομάλυνσης των σχέσεων
Τουρκίας και Ισραήλ, όπως αυτά προκύπτουν
από την προκαταρκτική συμφωνία που αξιω-
ματούχοι των δύο χωρών υπέγραψαν την
περασμένη Τετάρτη στην Ελβετία, υποδη-
λώνουν κάποιες πρώτες ενδείξεις ή και τάσεις

στην Άγκυρα για αναδίπλωση της εξωτερικής της πολιτικής.
Η προκαταρκτική συμφωνία, μεταξύ άλλων, προνοεί την
εκ νέου ανταλλαγή πρεσβευτών μεταξύ των δύο χωρών,
διευθέτηση των εκατέρωθεν απαιτήσεων, μετά το επεισόδιο
Μαβί Μαρμαρά το 2010, καθώς και την προοπτική συ-
νεργασίας των δύο χωρών στον ενεργειακό τομέα με εξα-
γωγές ισραηλινού φυσικού αερίου στην Τουρκία και την
περαιτέρω προώθησή του στις ευρωπαϊκές αγορές, μέσω
αγωγού που θα περνά από την τουρκική επικράτεια, υπό
την αίρεση, όμως, οριστικοποίησης της συμφωνίας. Αν
και η προκαταρκτική αυτή συμφωνία δεν προεξοφλεί την
πλήρη εξομάλυνση των σχέσεων Τουρκίας – Ισραήλ, δε-
δομένης της μη κατάληξης ακόμη των δύο πλευρών στο
κομβικής σημασίας θέμα της άρσης του αποκλεισμού της
Γάζας που αξιώνει η Άγκυρα, ωστόσο, δημιουργεί προοπτικές
προς αυτή την κατεύθυνση. 

Πολύ περισσότερο που έρχεται λίγες μόλις ημέρες μετά
τα πρώτα συμφιλιωτικά ανοίγματα του Τούρκου Προέδρου
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν προς το Ισραήλ. Εν αναμονή των
συναντήσεων που θα ακολουθήσουν μεταξύ των αξιω-
ματούχων των δύο χωρών, σε μία προσπάθεια οριστικο-
ποίησης της προκαταρκτικής αυτής συμφωνίας, αρχής
γενομένης από τον ερχόμενο Ιανουάριο, ήδη η ισραηλινή
αντιπολίτευση έχει εκφράσει τις διαφωνίες της προς μία
τέτοια προοπτική. Πρόκειται για διαφωνίες που εστιάζουν
τόσο στην πιθανότητα να πληγούν οι σχέσεις του Τελ
Αβίβ με τo Κάιρο, όσο και στις αρνητικές επιπτώσεις που
μπορεί να προκαλέσει στην τριμερή συνεργασία του
Ισραήλ με την Ελλάδα και την Κύπρο. 

Όχι τυχαία, πάντως, η επισημοποίηση από το γραφείο
του Ισραηλινού Πρωθυπουργού Βενιαμίν Νετανιάχου για
την πραγματοποίηση της τριμερούς συνάντησης κορυφής
στη Λευκωσία που έχει οριστεί για τις 28 Ιανουαρίου ήλθε
αμέσως μετά τις δηλώσεις Ερντογάν, σε μία προσπάθεια
αφενός να διασκεδάσει τις όποιες ανησυχίες Αθήνας και
Λευκωσίας και, αφετέρου να στείλει το μήνυμα στην
Άγκυρα πως σε αντίθεση με αυτήν, το Ισραήλ έχει και
άλλες διεξόδους στην περιοχή.

Και ενώ σε ό,τι αφορά στην τριμερή συνεργασία Ισραήλ,
Ελλάδας, Κύπρου, οι προθέσεις Νετανιάχου, συμπεριλαμ-
βανομένων και αυτών στον εξαιρετικά κρίσιμο τομέα της
ενέργειας, θα διαφανούν στην επικείμενη συνάντηση κο-
ρυφής που θα φιλοξενήσει η Λευκωσία, εξίσου σημαντικό
είναι μέχρι τότε να επιβεβαιωθεί αν όντως η Άγκυρα προ-
χωρεί σε αναδίπλωση της εξωτερικής της πολιτικής. 

Το μόνο βέβαιο είναι πως η προκαταρκτική συμφωνία
της Τουρκίας με το Ισραήλ έρχεται σε μία ιδιαίτερα δύσκολη
περίοδο για την Άγκυρα, αφού το καθεστώς Ερντογάν
βρίσκεται σε πλήρη απομόνωση στην περιοχή. 

Η σύγκρουση της Τουρκίας με τη Συρία, η διεθνής
κριτική που δέχεται για τη συνεργασία της με το ΙSIS και
η οικονομική στήριξη που προσφέρει στους τζιχαντιστές
μέσω του λαθρεμπορίου πετρελαίου, η αναζωπύρωση του
Κουρδικού, οι τριβές με το Ιράκ λόγω της εκεί παρουσίας
τουρκικού στρατού, την απόσυρση του οποίου έχει ζητήσει
με δημόσιες δηλώσεις του ακόμη και ο Αμερικανός αντι-
πρόεδρος Τζο Μπάιντεν, ο συνεχής ανταγωνισμός της με
το Ιράν, οι κακές σχέσεις που διατηρεί με τους περισσό-
τερους από τους υπόλοιπους γείτονές της, σε συνδυασμό
με την επικίνδυνη ρήξη των σχέσεών της με τη Ρωσία
από το επεισόδιο της κατάρριψης από την τουρκική πο-
λεμική αεροπορία του ρωσικού μαχητικού, αφήνουν μόνο
με μία διέξοδο την τουρκική εξωτερική πολιτική. Αυτή
της Δύσης. Μια τέτοιας εμβέλειας αναδίπλωση της τουρκικής
εξωτερικής πολιτικής δεν προϋποθέτει μόνο επαναπροσ-
διορισμό και επαναπροσανατολισμό προτεραιοτήτων και
στόχων έναντι του ΝΑΤΟ, των ΗΠΑ και της Ε.Ε., αλλά και
επαναπροσέγγιση με το Ισραήλ. Συνάμα, προϋποθέτει
πολιτική μετάλλαξη του Τούρκου Προέδρου Ταγίπ Ερντογάν
και υιοθέτηση μετριοπαθέστερων, εκ μέρους του, προ-
σεγγίσεων. Η προκαταρκτική συμφωνία Τουρκίας – Ισραήλ,
ανάλογα με την εξέλιξη που αυτή θα έχει, θα μπορούσε
συνεπώς να ερμηνευθεί ως η πρώτη πράξη στο έργο της
πολιτικής αναπροσαρμογής Ερντογάν και, κατ’ επέκταση,
επαναπροσέγγισης της εξωτερικής πολιτικής της Άγκυρας
όχι μόνο με το Ισραήλ, αλλά και με τη Δύση. 

Η Άγκυρα
επαναπροσδιορίζεται

ANAΔΙΑΤΑΞΕΙΣ / Tης ΜΕΛΑΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

antonioum@kathimerini.com.cy

<<<<<<

Οι πρόσφυγες χαλάσανε
τη σούπα, μας έβγαλαν
από τον λήθαργο και μας
διδάσκουν τη γύμνια
μας, που καμία σχέση
δεν έχει με τη δημοσιο-
νομική μας καθαρότητα
και πληρότητα.

Σιχαίνομαι τις θεωρίες συνωμοσίας. Τελικά,
όμως, θα αρχίσω να πιστεύω ότι μας ψεκάζουν
ομαδικώς και, ίσως, κάπως περισσότερο
πάνω από τη Βουλή. Δεν εξηγείται αλλιώς
το γεγονός ότι πρέπει να εξηγούμε τα αυτο-
νόητα στην Κύπρο του 2016, σε λίγες μέρες.

Αν θυμάστε, όσοι το θυμάστε, γίναμε μπίλιες με τον Ευγένιο
Χαμπουλλά στον αέρα της πρωινής μου εκπομπής του
LOVEFM, πριν από αρκετούς μήνες, πολύ πριν γίνει «σταρ»
και πρόσωπο της ημέρας. Τον «Ευγενή» τον γνώρισα μέσω
κοινών φίλων πριν από καιρό. 

Δεν φανταζόμουν, όμως, ποτέ ότι ο άνθρωπος που βρέ-
θηκε στη Βουλή μετά από απίστευτη και πρωτόγνωρη
«καραμπόλα» και που ζητούσε τις συμβουλές μου για τα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης θα έφτανε στο σημείο να πα-
ρανομήσει δημόσια όντας νομοθέτης. Βασικά πράγμα-
τα… Είσαι νομοθέτης, τηρείς τον νόμο, δεν τον παραβιάζεις,
ούτε καυχιέσαι δημόσια όταν τον καταπατείς προκαλώντας
θεσμούς και αρχές. Είναι δικαίωμά σου να αγωνίζεσαι να
τον αλλάξεις αν πιστεύεις ότι αυτό είναι το σωστό, αλλά
όχι να παρανομείς. Με αυτή τη λογική, αν κάποιος βουλευτής
γουστάρει να «φτιάχνεται», θα βγάλει μία φωτογραφία με
«χόρτο» στο τραπέζι του και θα μας γράψει «Στο Άμστερνταμ
το κάνουν. Σύντομα κι εδώ , στο coffee shop της γειτονιάς
σας». Δεν υπάρχει μία μερίδα κόσμου που είναι υπέρ της
αποποινικοποίησης της κάνναβης; Δεν υπάρχουν πολλοί
που διαφωνούν με το όριο των 100 χλμ. στους αυτοκινη-
τόδρομους; Έχουμε νόμους αλά καρτ; Έχουμε γίνει ζούγκλα;
Στον βωμό της ψηφοθηρίας και της αναγνωρισιμότητας
παρανομούν βουλευτές και το σύστημα σφυρίζει αδιάφορα;
Καταλάβατε ότι το θέμα δεν είναι τα αμπελοπούλια; «Ζοπ-
πόβορτε κυπριακέ λαέ», όπως μας χαρακτήρισε ο αείμνηστος
Θεμιστοκλής Δέρβης, είσαι μαζόχας; Γουστάρεις να σου
τρίβουν στη μούρη οι νομοθέτες σου ότι αυτοί μπορούν
να παραβούν τον νόμο κι εσύ όχι; Το δέχεσαι αυτό και
αποπροσανατολίζεσαι με αστεία επιχειρήματα περί πα-
ράδοσης και των κακών Ευρωπαίων; 

Με ξεπερνά, φυσικά, το γεγονός ότι ο Χαμπουλλάς θέλει
να εμφανίζεται και αντιδραστικός ενάντια στο «κακό»
αυτό σύστημα που κατέστρεψε την Κύπρο και την οικονομία
μέσα από το «έπος» του για τα αμπελοπούλια; Ο ποιος; Ο
δεύτερος επιλαχών που βρέθηκε εν μια νυκτί στη Βουλή
είναι εκτός συστήματος; Νόμιζα ότι το βαρέλι είχε πάτο,
αλλά έκανα λάθος. «Γιατί δεν κατεβάσατε την επίμαχη
φωτογραφία» τον ρωτά ο Πάρης Ποταμίτης στο ΡΙΚ για
να απαντήσει ο «τιτανοτεράστιος» πολέμιος του συστήματος:
«θα κατεβάζατε ποτέ εσείς μία φωτογραφία με τόσα li-
kes;»…  Εκεί πείστηκα ότι όντως μας ψεκάζουν… 

Λοιπόν, για να τελειώνουμε… είναι πασιφανές ότι το
θέμα γίνεται για ψηφοθηρικούς λόγους. Εδώ δεν είναι η
ουσία τα αμπελοπούλια, αλλά το αν είμαστε σοβαρό κράτος
με θεσμούς ή όχι; Επειδή αποτυγχάνουμε σε πολλούς
τομείς δεν σημαίνει ότι πρέπει να δεχτούμε και βουλευτές
να μας τρίβουν την παρανομία στη μούρη. 

Το κυνήγι, η παγίδευση και η κατανάλωση των συγκε-
κριμένων πουλιών απαγορεύεται επειδή πρόκειται για
αποδημητικά πουλιά, τα οποία πετούν από τους τόπους
γέννησής τους προς τους τόπους αναπαραγωγής τους.
Δεν το κάνει επειδή έτσι της γουστάρει, η Ευρωπαϊκή
Ένωση.  Επειδή είναι πολύ μικρά σε μέγεθος, ο τρόπος
παγίδευσής τους με δίχτυα θανατώνει και δεκάδες άλλα
είδη πουλιών, με αποτέλεσμα χιλιάδες πουλιά να βρίσκουν
μαρτυρικό θάνατο και να πετάγονται απλά. Επίσης, ένα
πολύ σημαντικό θέμα είναι ο τζίρος εκατομμυρίων σ’ αυτή
την παράνομη βιομηχανία με κέρδη αφορολόγητα.

Κύριε γενικέ εισαγγελέα μας «κουφάνατε»… Θα τον
κρίνει ο κόσμος; Αν αύριο, λοιπόν, σταματήσει η Αστυνομία
κάποιον να τρέχει με 200 χλμ. θα τον κρίνει ο κόσμος; Αν
κάποιος ανεβάσει μία παράνομη πράξη στο διαδίκτυο και
πάρει πολλά likes, μόνο ο κόσμος θα είναι ο κριτής; Κα-
ταργούμε νόμους, αρχές, θεσμούς, δικαστήρια, επειδή
ένας βουλευτής πουλάει μαγκιά; Μαγκιά δεν μας πούλησαν
και κάποιοι άλλοι βουλευτές με το πρώτο κούρεμα; Τι έγινε
μετά; Έβαλαν από τα δικά τους λεφτά σ’ αυτούς που τα
έχασαν; «Στων αμπελοπουλιών την ολόπισση ράχη» προ-
σπαθεί να ξαναβγεί βουλευτής ο Χαμπουλλάς. Αυτό το εμ-
πεδώσαμε όλοι. Πρέπει να αρχίσουμε να έχουμε περισ-
σότερες απαιτήσεις από τους βουλευτές μας και να ψηφί-
ζουμε πιο σωστά. Σε οποιαδήποτε άλλη χώρα θα είχε πάει
σπίτι του. Έχουν παραιτηθεί υπουργοί και βουλευτές για
λιγότερο σοβαρά θέματα απ’ αυτό. Στο εξωτερικό. Αλλά
είπαμε,  εδώ μας ψεκάζουν, μάλλον…

Τα αμπελοπούλια
δεν είναι το θέμα…

ΣΥΝΙΣΤΩΣΕΣ / Του ΤΑΣΟΥ ΤΡΥΦΩΝΟΣ

trifonost@sppmedia.com

Το βάρος δεν είναι στους δικούς της, αλλά στους δικούς μας ώμους. 
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Π αράξενο, αλλά πολύ δικό μας.
Την ημέρα που η Βουλή των
Αντιπροσώπων ψηφίζει ένα

ποσό της τάξης των 200 εκατ. ευρώ
για (νέα) ανακεφαλαιοποίηση του
υπό πίεση Συνεργατισμού, η συντε-
χνία της Ενώσεως Τραπεζοϋπαλλήλων
Κύπρου (ΕΤΥΚ) δίνει τη δική της εκ-
δοχή στα πράγματα: διεκδικεί με
48ωρη απεργία στη Συνεργατική Κεν-
τρική Τράπεζα να καταβληθούν στα
μέλη της αναδρομικά, ΑΤΑ και προ-
σαυξήσεις για το 2014 και για το 2015!
Η διοίκηση του Συνεργατικού Κινή-
ματος, απαντώντας στην ΕΤΥΚ, ση-
μειώνει πως «κάτι τέτοιο δεν είναι
συμβατό ούτε με τις πραγματικότητες
που αντιμετωπίζει η οικονομία, ούτε
με τις δεσμεύσεις που έχουν αναλη-
φθεί έναντι της κρατικής στήριξης».
Οι δύο άλλες συντεχνίες, ΠΕΟ και
ΣΕΚ, θεωρούν ότι η απόφαση της
ΕΤΥΚ συνιστά «ενέργεια δυσφήμισης
και απαξίωσης των εργαζομένων στον
Συνεργατισμό». 

Το επεισόδιο αυτό δεν αποτελεί
μία είδηση μακριά από τις δυνατό-
τητές μας. Για δεκαετίες αυτή η αν-
τίληψη αποτελούσε το πρότυπο της
συντεχνιακής δραστηριότητας. Διεκ-
δικήσεις χωρίς στρατηγική, χωρίς έν-
ταξη σε ένα ευρύτερο σχέδιο, ευκαι-
ριακές διευθετήσεις. Αυτό θεωρήθηκε
ως η κορυφαία κατάκτηση: να υπο-
ταχθούν τα κόμματα στην ισχύ της
κάθε φορά ΕΤΥΚ που απειλούσε με
«δυναμικά μέτρα», πίεζε κόμματα και
εκβίαζε το κράτος. 

Αυτές οι πρακτικές ηττήθηκαν κα-
τά κράτος το 2013. Η χρεοκοπία της
οικονομίας ήταν αποτέλεσμα μιας
σειράς από αδυναμίες ως αποτέλεσμα
της επικυριαρχίας της ελαστικότητας
στην εποπτεία του τραπεζικού συ-
στήματος και της επικυριαρχίας ενός
κύκλου από στρεβλώσεις στο δημόσιο
και ημιδημόσιο τομέα που, με διαφο-
ρετικό επίπεδο ευθύνης, αλλά και ενι-
αία, οδήγησαν σε σοβαρή κρίση δα-
νεισμού την κυπριακή οικονομία. Πί-
σω από τα δύο αυτά στοιχεία, τα οποία
πρακτικά ανήκουν στην ίδια οικογέ-
νεια πολιτικής αντίληψης, θα συναν-
τήσουμε την αδιαφορία για το δημόσιο
συμφέρον, την αντίληψη ότι το με-
ρικό/συντεχνιακό υπερβαίνει κάθε
άλλης ιεράρχησης, την κατάτμηση
της κοινωνικής οργάνωσης σε δεκάδες
μικροομάδες που διεκδικούσαν μόνο

τη δική τους αγωνιστική δικαίωση,
κάθε φορά που η συγκυρία (βουλευ-
τικές εκλογές ή παραμονές ψήφισης
προϋπολογισμών) επέτρεπε την απει-
λή για απεργία ή την «κατάκτηση»
μιας υπόσχεσης για κάποια μετεκλο-
γική διευθέτηση. 

Η δημόσια ανακοίνωση σχετικά με
την 48ωρη απεργία της ΕΤΥΚ δείχνει
ότι ελάχιστα έχουν αλλάξει στον τρόπο
που πολιτεύονται ορισμένες συντε-
χνίες. Και το χειρότερο: αισθάνονται
ότι μπορούν να επιβάλλουν τους όρους
τους, δείγμα γραφής ότι θεωρούν τον
εαυτό τους κριτή και όχι κρινόμενο
σχετικά με τα αίτια που οδήγησαν στη
χρεοκοπία. Ωστόσο, μία απλή ματιά
στο άναρχο, αποσπασματικό και κοι-
νωνικά άδικο κρατικό μισθολόγιο ή
στις ανισορροπίες στους μισθούς στους
ημικρατικούς οργανισμούς ή στον
τρόπο που η ΕΤΥΚ εκτίθεται στη δη-
μόσια συζήτηση δείχνει πώς μία στιγ-
μιαία πίεση των συντεχνιών οδηγούσε
σε μικρές ή μεγάλες αυξήσεις ανάλογα
με την επιρροή κάθε συντεχνίας, χωρίς
κανένα σχεδιασμό, χωρίς ιεράρχηση
κάποιου στόχου, χωρίς σχέση με τη
γενικότερη κατεύθυνση της οικονο-
μίας. Όσοι συνεβαλαν στην οικοδό-
μηση μιας απίστευτα αντιφατικής
αντίληψης για τις αμοιβές, όπως η
ΕΤΥΚ, σήμερα το μόνο που κάνουν

είναι να προσποιούνται ότι αγνοούν
τις αιτίες που οδήγησαν το κυπριακό
κράτος στα πρόθυρα της χρεοκοπίας,
ίσως έτσι να «αθωώνουν» τις δικές
τους συντηρητικές πρακτικές. Τι ση-
μαίνει να κρατήσουμε «κεκτημένα»
που αποκτήθηκαν πάνω στην πελα-
τειακή δικτύωση, την περιφρόνηση
απέναντι στους πιο αδύναμους και
την αυθαιρεσία που προέκυπτε από
την κομματική επιρροή στη μία ή την
άλλη διεκδίκηση; 

Ένα κράτος που δεν διαθέτει πό-
ρους δεν μπορεί να είναι αποτελε-
σματικό, ένα κράτος που δεν διαθέτει
ισχυρή οικονομική βάση θα λειτουργεί
στο κενό, καλλιεργώντας την αυτα-
πάτη ότι εύκολα και γρήγορα μπο-
ρούμε να επιτύχουμε ό,τι θέλουμε
και όποτε θέλουμε, φτάνει να ακο-
λουθούμε το πρότυπο της ΕΤΥΚ. Το
κράτος και τα κοινωνικά ρεύματα
που πραγματικά ενδιαφέρονται για
την κοινωνική δικαιοσύνη, θέτουν
πλαίσιο, κανόνες, καταπολεμούν τις
αιτίες που δημιουργούν τις ανισότη-
τες, ρυθμίζουν τις πολιτικές με βάση
την αρχή της κοινωνικής δικαιοσύνης
και της πρόσβασης των πολιτών στις
βασικές τους ανάγκες και τη στήριξη
στα πραγματικά εισοδήματά τους. 

Η κρίση ως ευκαιρία δεν φαίνεται
να κερδίζει την κρίσιμη μάχη. Δεκαε-

τίες επικυριαρχίας του πελατειακού
τρόπου οργάνωσης της κοινωνίας
μας, δεκαετίες επικυριαρχίας του ευ-
καιριακού συντεχνιασμού δεν υπο-
χωρούν εύκολα, αν και ολοένα και
περισσότεροι πολίτες αναγνωρίζουν
τη βασική αιτία που μας οδήγησε στα
σημερινά αδιέξοδα. Είναι σημαντικό
ότι σε αυτή την πράξη συντεχνιακού
τυχοδιωτισμού από την πλευρά της
ΕΤΥΚ, υπήρξαν σημαντικές αντιδρά-
σεις. Αυτό συνιστά πρόοδο. Πλέον,
πολλοί πολίτες αναγνωρίζοντας ότι
«δεν πάει άλλο», θέτουν ερωτήματα,
δυσπιστούν απέναντι σε παραδοσια-
κές πρακτικές, αναζητούν διαφορε-
τικές απαντήσεις. 

Οι πολιτικές που οδηγούν στη μεί-
ωση των ανισοτήτων συνιστούν την
πιο προοδευτική απάντηση στις ση-
μερινές δυσκολίες. Έστω και τώρα,
είναι σημαντικό το κράτος, τα κόμ-
ματα και οι κοινωνικοί εταίροι να δια-
γράψουν ένα πλαίσιο με το οποίο
μπορούμε να πετύχουμε ένα πιο δίκαιο
τρόπο στις αμοιβές, να θέσουν τις
προϋποθέσεις για το πώς μπορούμε
να περιορίσουμε τις ανισότητες μέσα
σε ένα πιο δίκαιο αναπτυξιακό περι-
βάλλον, σε μία ανοικτή και ανταγω-
νιστική κοινωνική οργάνωση. 

www.larkoslarkou.org.cy

ΕΤΥΚ με αιτία
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Πόσο μακριά βρίσκεται η λύση και τα προβλήματά της;
Του ΦΑΝΟΥ ΕΠΙΦΑΝΙΟΥ

Α φορμή για να γράψω αυτό το
σύντομο σημείωμά μου μού
έδωσε ο κύριος τίτλος στην κυ-

ριακάτικη εφημερίδα ΡΕΠΟΡΤΕΡ,
ημερομηνίας 13/12/2015: «Τα οικο-
νομικά της λύσης απειλούν τη συμ-
φωνία». Κατά την ταπεινή μου γνώμη
είναι αδιανόητο να γίνεται από οποι-
οδήποτε τέτοια σκέψη, διότι δεν πε-
ριποιεί τιμή σε κανέναν η θέση ότι
μπορεί να απειληθεί μία συμφωνία
για λύση του εθνικού μας προβλήμα-
τος με οικονομικά κριτήρια.

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι υπάρ-
χουν ακόμη προβλήματα στην πορεία
προς τη λύση, όμως οι διαπραγματεύ-
σεις συνεχίζονται και διαπιστώνεται
πρόοδος. Στη συνέντευξη του Προ-
έδρου Αναστασιάδη στη χθεσινή έκ-
δοση της Καθημερινής της Κυριακής
αναφέρει με πολλή σαφήνεια και με
καθαρότητα πού ακριβώς βρίσκεται

η πορεία των διαπραγματεύσεων,
χωρίς να αποκρύβει δυσκολίες που
υπάρχουν, αλλά τονίζει ότι ευελπιστεί
να ξεπεραστούν οι δυσκολίες και να
φθάσουμε στην ποθητή λύση, η οποία
δεν θα αφήνει νικητές και ηττημένους
και ότι η λύση θα ανταποκρίνεται στις
αρχές και αξίες που πρέπει να έχει μία
λύση για να είναι λειτουργική και βιώ-
σιμη, να επανενώνει το λαό και τη
χώρα μας. Δυστυχώς, υπάρχουν ακόμη
πολιτικοί ηγέτες οι οποίοι αντί να βοη-
θούν στην εξεύρεση της λύσης, δεν
χάνουν ευκαιρία να την πολεμήσουν
με τις καθημερινές τους τοποθετήσεις.
Ισχυρίζονται ότι υποστηρίζουν τη
λύση, όμως γνωρίζουν, αλλά δεν έχουν
το θάρρος να παραδεχτούν, ότι κάθε
άλλο παρά λύση θα φέρουν οι ανέφι-
κτες και ανεφάρμοστες απόψεις τους.
Έχουμε ξεπεράσει τα 41 χρόνια μετά
την εισβολή και τη στιγμή που έχουμε

επιτύχει να έχουμε το ενδιαφέρον και
στην πραγματικότητα την υποστήριξη
τόσο από την Ευρωπαϊκή Ένωση όσο
και τη διεθνή κοινότητα, με ιδιαίτερη
συμμετοχή των μελών του Συμβουλίου
Ασφαλείας, εμείς προβληματιζόμαστε
για την οικονομική πτυχή της λύσης.

Θέλω εδώ να αναφέρω ότι δεν είναι
τυχαίο που όλοι οι ηγέτες των κομμά-
των της άρνησης δεν έχουν καμία σχέ-
ση με τους πρόσφυγες που εγκατέλει-
ψαν τα σπίτια και τις περιουσίες τους
και δεν σέβονται και δεν εκτιμούν ότι
μετά τη λύση ένας μεγάλος αριθμός,
περίπου 100.000, θα αποκτήσουν την
περιουσία τους και οι ίδιοι ή οι κλη-
ρονόμοι τους θα μπορούν να επιστρέ-
ψουν στα χωριά, στις πόλεις και στις
περιουσίες τους που στερήθηκαν όλα
αυτά τα χρόνια. Θα είναι εγκληματικό
εάν καταπολεμηθεί η νέα αυτή προ-
σπάθεια για τη λύση.

Θα πρέπει να γίνει κατανοητό ότι
εάν και αυτή τη φορά δεν τα καταφέ-
ρουμε να λύσουμε το πρόβλημα μας
τότε δεν θα υπάρχει κανένα μέλλον
στην Κύπρο και τα παιδιά και τα εγ-
γόνια μας θα εγκαταλείψουν τη χώρα
μας. Και ενώ οι αρνητές της λύσης το-
νίζουν ότι η Κύπρος κινδυνεύει να
αφελληνισθεί, στην πραγματικότητα
αυτοί οι ίδιοι άνθρωποι της άρνησης
σπρώχνουν προς αυτή την κατεύθυν-
ση. Πιστεύω ότι έφθασε η κρίσιμη
ώρα που τα δύο μεγάλα κόμματα του
ΔΗΣΥ και του ΑΚΕΛ πρέπει να ξεκι-
νήσουν με συγκεντρώσεις να ενημε-
ρώνουν τον κόσμο για την πορεία των
διαπραγματεύσεων και να τονίζουν
τα πολλά θετικά της λύσης και της
επανένωσης.

Ο Φάνος Επιφανίου είναι ο επίτιμος πρό-
εδρος ΚΕΒΕ. info@epiphaniou.com

Συνταγή: Αμπελοπούλια με κουτόχορτο
Του ΝΙΚΟΥ ΚΕΤΤΗΡΟΥ

Κ ρυστάλλινα ποτήρια για κρασί. Πιθα-
νότατα για γαλλικό κρασί. Ασημένια
μαχαιροπήρουνα. Πορσελάνινη πια-

τέλα. Έτσι διατηρείται η παράδοση. Με την
προϋπόθεση, βεβαίως, ότι όλα αυτά θα χρη-
σιμοποιηθούν για το σερβίρισμα και την
καταλάνωση αμπελοπουλιών με πουργούρι
πιλάφι. Δεν είναι σε τέτοια τραπέζια που
μεγαλώσαμε όλοι; Γιατί όλος αυτός ο θόρυβος
για μία φωτογραφία στο Facebook; Ο βου-
λευτής έγινε λαϊκός ήρωας στην περιοχή
των Κοκκινοχωριών και ισχυρίζεται ότι η
νομοθεσία για την παγίδευση και κατανά-
λωση του παραδοσιακού εδέσματος είναι
λανθασμένη και ότι η Κύπρος μπορεί να
εξασφαλίσει παρέκκλιση από τις αρχές της
Ευρωπαϊκής Ενωσης.

Αν μπορεί να γίνει κάτι τέτοιο, καλώς
για τους ψηφοφόρους του βουλευτή. Εάν

όχι, όμως, το μόνο που θα επιτευχθεί μετά
το θόρυβο που προκλήθηκε είναι να αυξη-
θούν οι εκστρατείες, οι έλεγχοι, οι προσα-
γωγές στα δικαστήρια και τα πρόστιμα. Και
αυτοί που πανηγυρίζουν τώρα γιατί βρήκαν
τον θαρραλέο προστάτη τους θα πληρώσουν
τη νύφη. Γιατί για αυτούς τους αγρότες δεν
θα αποφανθεί ο γενικός εισαγγελέας ότι
«θα κριθούν από το λαό». Αυτοί θα κριθούν
από το δικαστήριο. Μπορεί, όμως, να εξα-
σφαλιστεί παρέκκλιση για την Κύπρο σε
ό,τι αφορά στο κυνήγι των αμπελοπουλιών;
Ας πάρουμε μία ανάλογη υπόθεση που απα-
σχόλησε την Ευρωπαϊκή Ένωση, για να
μπορέσουμε να βγάλουμε συμπέρασμα.

Στις 24 Σεπτεμβρίου 2015, η Κομισιόν
έλαβε απόφαση να κινήσει διαδικασία στο
Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης εναν-
τίον της Μάλτας. Η χώρα επεδίωκε ανάλογη

με την Κύπρο παρέκκλιση για τη θήρευση
τρυγονιών, τα οποία στη Μάλτα θεωρούνται
παραδοσιακό έδεσμα. Η κυβέρνηση της
Μάλτας είχε αποφασίσει το 2014 να επιτρέψει
την παγίδευση επτά προστατευόμενων πτη-
νών. Τότε, με επιστολή της η Κομισιόν,
υπενθύμιζε στους κυβερνώντες της Μάλτας
ότι η παγίδευση πτηνών, όπως τα τρυγόνια,
απαγορεύεται. Ανέφερε, όμως, ότι μπορεί
να δοθεί παρέκκλιση στη βάση της θήρευσης
μικρών αριθμών με αυστηρή επίβλεψη. 

Λίγους μήνες αργότερα, το εκτελεστικό
όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης έκρινε
ότι οι προϋποθέσεις δεν τηρήθηκαν και
απέστειλε ειδοποίηση τον Οκτώβριο του
2014, καλώντας τη Μάλτα να ανακαλέσει
την απόφαση για θήρευση των προστα-
τευόμενων πτηνών. Ωστόστο, η Μάλτα δεν
συμμορφώθηκε, με αποτέλεσμα η Κομισιόν

να αποστείλει αιτιολογημένη έκθεση τον
Μάιο του 2015 και αφού η Μάλτα επέμεινε,
τον Σεπτέμβριο κίνησε τη διαδικασία στο
Δικαστήριο. Είναι, επομένως, πολύ πιθανό
να αντιμετωπίσει και η Κύπρος ανάλογο
κίνδυνο εάν επιμείνει στο αίτημα να επι-
τραπεί το κυνήγι αμπελοπουλιών, έστω και
με την προϋπόθεση της παγίδευσης σε μι-
κρούς αριθμούς και υπό τον αυστηρό έλεγχο
των αρχών. Η Κομισιόν έχει ξεκαθαρίσει
στην Κύπρο από τις 18 Αυγούστου 2015 ότι
ο «εναλλακτικός σχεδιασμός» για επιλεκτικό
κυνήγι των αμπελοπουλιών δεν μπορεί να
προχωρήσει, αφού δεν πληρούνται τα κρι-
τήρια που προϋποθέτει η Ευρωπαϊκή Οδηγία
για τη Διατήρηση των Άγριων Πτηνών.

Συνεπώς, τα αμπελοπούλια παραμένουν
προστατευόμενο είδος. Το κυνήγι και η πα-
γίδευσή του απαγορεύονται. Η Κομισιόν

κάλεσε, μάλιστα, τη Λευκωσία να ενισχύσει
τον στρατηγικό σχεδιασμό για πάταξη φαι-
νομένων λαθροθηρίας, εκφράζοντας πα-
ράλληλα την απορία πώς θα ελέγχεται η
λαθροθηρία στην περίπτωση των αμπελο-
πουλιών αν δοθεί η πολυπόθητη για κάποιους
παρέκκλιση.Ο θόρυβος που δημιουργήθηκε
προκάλεσε την περασμένη Τρίτη παρέμβαση
από τον ίδιο τον αρμόδιο επίτροπο της Κο-
μισιόν. Ευρωπαϊκές εφημερίδες μεγάλης
κυκλοφορίας επανέφεραν το θέμα, καταγ-
γέλοντας την Κύπρο ότι δεν συμμορφώνεται.
Τα δεδομένα δεν μπορούν να είναι ενθαρ-
ρυντικά για όσους επιθυμούν την παρέκ-
κλιση. Αντίθετα, τώρα με τη δημοσιότητα
που έχει δοθεί, η κατάσταση για αυτούς
έχει γίνει ακόμα πιο δύσκολη.

Ο κ. Νίκος Κέττηρος είναι δημοσιογράφος.

Ε ίναι κοινά αποδεκτό ότι το Δίκαιο είναι ένα σύνολο
κανόνων που παράγεται και τίθεται σε ισχύ, με
μία διαδικασία που το ίδιο προβλέπει και ότι οι

κανόνες αυτοί καθίστανται υποχρεωτικοί, με στόχο
να ρυθμίζουν την κοινωνική, πολιτική και οικονομική
συμβίωση. Το Δίκαιο (σύνολο των νομικών κανόνων)
το θέτει και το τροποποιεί η νομοθετική εξουσία, με
μία συγκεκριμένη διαδικασία. Υποκείμενο παραγωγής
του Δικαίου είναι ο νομοθέτης. Το Δίκαιο, δηλαδή,
παράγεται από τη νομοθετική εξουσία, από συγκε-
κριμένα νομοθετικά όργανα, που αυτά ορίζονται από
το Σύνταγμα του Κράτους.

Το Δίκαιο, όμως, δεν παύει να έχει στενή και
άμεση σχέση με την πολιτική. Αυτή η αντίληψη στις
σύγχρονες δημοκρατίες άρχισε να εδραιώνεται ακόμη
περισσότερο. Οι ειδικότερες σχέσεις Δικαίου και πο-
λιτικής αναφέρονται στον τρόπο παραγωγής του Δι-
καίου, στην πολιτική διαδικασία κατά την οποία πα-
ράγεται το Δίκαιο, στις σχέσεις πολιτικής εξουσίας
και Δικαίου, στα αιτήματα της κοινωνίας και στα συμ-
φέροντα τα οποία προασπίζει το Δίκαιο. Συνεπώς, το
Δίκαιο εκτός από την πολιτική καταγωγή του εκτελεί
και πολιτική λειτουργία, αφού ο κανόνας Δικαίου απο-
τελεί την κύρια έκφραση του πολιτικού φαινομένου.
Οι νομικοί κανόνες με τη μορφή νόμων αποτελούν
«δικαιοποιημένη πολιτική θέληση».

Στα σύγχρονα κράτη, η λαϊκή θέληση ενσαρκώ-
νεται στη θέληση των πολιτικών κομμάτων. Τα πολιτικά

κόμματα είναι η οργα-
νωτική εκείνη μορφή
του λαού, που χωρίς αυ-
τή δεν έχει την ικανό-
τητα να εκφράσει τη
θέλησή του. Τα κόμμα-
τα διαμορφώνουν τη
θέληση του πολίτη, η
οποία επηρεάζεται από
τη κομματική θέληση.
Συνεπώς, εφόσον στο
δημοκρατικό πολίτευμα
η λαϊκή θέληση είναι η
θέληση του κράτους, η
ταυτότητα της θέλησης
των πολιτικών κομμά-

των με τη λαϊκή θέληση είναι συγχρόνως και ταυτότητα
της κομματικής με την κρατική εξουσία.  Τα μέλη του
κόμματος πρέπει ασφαλώς να είναι ενεργοί πολίτες,
αφού σήμερα στα σύγχρονα δημοκρατικά κράτη, η
Δημοκρατία βασίζεται στο πρότυπο του πολιτικά ενερ-
γού πολίτη. Πρόκειται για μία θεμελιακή αντίληψη
που περιγράφει και ο Θουκυδίδης στον Επιτάφιο του
Περικλή, «μόνοι γάρ τον τε μηδέν των δε μετέχοντα
ουκ απράγμονα, αλλ’ αχρείον νομίζομεν». Είναι, λοιπόν,
φανερό ότι η εύρυθμη λειτουργία ενός κράτους, αλλά
και η ειρηνική συμβίωση των ανθρώπων επιτελείται
μέσα από πρότυπα συμπεριφοράς και διασφαλίζεται
από τους νόμους, που ετοιμάζονται και τελικά ψηφί-
ζονται από τα πολιτικά κόμματα, τους βουλευτές και
γενικά από την πολιτική εξουσία.

Σήμερα, δυστυχώς, οι πολίτες αποξενωμένοι και
απογοητευμένοι από τους «άρχοντες» καθίστανται
συνεχώς ανενεργοί, αδιάφοροι και απόμακροι από τα
κόμματα και τους πολιτικούς, αφήνοντας να εκλέγονται
«εκπρόσωποί» τους, που αδυνατούν, όμως, να μετα-
φέρουν την πραγματική θέληση των πολιτών. Η
άσκηση νομοθετικής εξουσίας από μέρους των βου-
λευτών αποτελεί τη βασική μορφή συμμετοχής του
λαού στην κρατική εξουσία. Φορείς των πολιτικών
κομμάτων και των αρμόδιων οργάνων που είναι εν-
τεταλμένα στη θέσπιση των νόμων, αποτελούν φυσικά
πρόσωπα. Πρόσωπα που όπως και ο Πλάτων υποστη-
ρίζει στη Πολιτεία του «πρέπει να έχουν κάποια χα-
ρακτηριστικά». Γίνεται, λοιπόν, σαφές ότι η ποιότητα,
μα, κυρίως, η έκφραση της πραγματικής θέλησης της
κοινωνίας από τους εκλεγμένους αντιπροσώπους του
λαού είναι συνάρτηση του ήθους, της εντιμότητας
και της ευαισθησίας, της αρετής και της δικαιοσύνης
πρώτιστα, όπως και ο Πλάτων αναφέρει στη Πολιτεία
του «των αρχόντων» και της ηθικής ουσίας που πρέπει
να υπάρχει στους αρχομένους. 

Σημ.: Το θέμα αντλείται από το βιβλίο του Ανδρέα Δημη-
τρόπουλου, Καθηγητή της Νομικής Σχολής του Πανεπιστη-
μίου Αθηνών, Σύστημα Συνταγματικού Δικαίου

Ο Πανίκος Α. Λεωνίδου είναι δικηγόρος – αντιπρόεδρος Συμβου-
λίου ΤΕΠΑΚ.

Σχέση Δικαίου
και Πολιτικής

Του ΠΑΝΙΚΟΥ Α. ΛΕΩΝΙΔΟΥ

<<<<<<<

Η εύρυθμη λειτουρ-
γία ενός κράτους,
αλλά και η ειρηνική
συμβίωση των αν-
θρώπων επιτελείται
μέσα από πρότυπα
συμπεριφοράς και
διασφαλίζεται από
τους νόμους.
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Ας είναι το 2016 
ένα παράθυρο που ανοίγει 

σε μια νέα εποχή 
δημιουργικότητας, ανάπτυξης, 

καινοτομίας και ευημερίας.
Τις πιο ζεστές μας ευχές 

για τη νέα χρονιά.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Ποια αδελφοσύνη Κούρδων και
Τούρκων; Τη στιγμή που οι Κούρδοι
βρίσκονται αντιμέτωποι με την
απειλή της σφαγής και της εθνο-
κάθαρσης, το δυτικό κομμάτι της
χώρας σωπαίνει! Όσοι δεν αντι-
δρούν σε αυτή την κατάσταση είναι
συνένοχοι αυτού του μεγάλου εγ-
κλήματος. Υπάρχει μοναχά μία επι-
λογή: Αντίσταση στο φασισμό μέχρι
να εξασφαλιστεί η ελευθερία». Την
προηγούμενη εβδομάδα, ο Ντουράν
Καλκάν, ο οποίος είναι ένα από τα
υψηλόβαθμα στελέχη του κουρδι-
κού κινήματος, πέρασε το συγκε-
κριμένο μήνυμα σφραγίζοντας την
έναρξη μιας νέας περιόδου στον
πολιτικό βίο της Τουρκίας. Μετά
τις βουλευτικές εκλογές της 1ης
Νοεμβρίου και τη νέα νίκη του
Κόμματος Δικαιοσύνης και Ανά-
πτυξης (ΑΚΡ), η Τουρκία βρίσκεται
στο κατώφλι μιας γενικευμένης
εμφύλιας σύρραξης με τεθωρακι-
σμένα του στρατού να πλήττουν
στόχους μέσα σε κουρδικές γειτο-
νιές και τις δυνάμεις καταστολής
να επιστρατεύουν κάθε διαθέσιμο
μέσο για να «εξουδετερώσουν»
στελέχη του κουρδικού κινήματος. 

Εξαιτίας των συγκρούσεων και
του «νέου πολέμου των πόλεων»
χιλιάδες πολίτες εγκαταλείπουν
τις εστίες τους όταν η τουρκική
κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι οι στρα-
τιωτικές επιχειρήσεις έχουν έναν
και μοναδικό στόχο: την αποκα-
τάσταση της τάξης και της ασφά-
λειας στις νοτιοανατολικές επαρχίες
της χώρας. Η Άγκυρα παραδέχεται
το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια
γειτονιές και συνοικίες των κουρ-
δικών πόλεων έχουν περάσει στον
έλεγχο του κουρδικού κινήματος,
ενώ Κούρδοι αντάρτες ελέγχουν
ανενόχλητοι τις κεντρικές αρτηρίες
και τους μεγάλους δρόμους. Την
ίδια στιγμή, όμως, η τουρκική αν-
τιπολίτευση και το επιτελείο του
στρατού ασκούν κριτική στην κυ-
βέρνηση και ισχυρίζονται ότι οι
συνομιλίες για την ειρηνική επί-
λυση του κουρδικού ζητήματος ευ-
θύνονται για αυτή την αποκαρδιω-
τική εικόνα. 

Επαναπροσέγγιση
Ένας από τους σημαντικούς,

εξόριστους ιδεολόγους του κουρ-
δικού κινήματος, ο Βεϊσί Σαρίοζεν,
προσεγγίζει τις τελευταίες εξελίξεις
από μία πολύ ενδιαφέρουσα οπτική

γωνία. Κατά την άποψή του, οι τε-
λευταίες εξελίξεις στην Τουρκία
είναι κομμάτι του ευρύτερου πο-
λέμου της Μεσοποταμίας. Έχοντας
ενώσει εκ νέου τις δυνάμεις της
με τη Δύση, η Τουρκία επιχειρεί
να ελέγξει κινήματα, τα οποία δεν
υπακούουν στις εντολές της. Στην
περίπτωση του «Ισλαμικού Κρά-
τους», η Τουρκία στοχεύει σύμφωνα
με τον ίδιο στην ανάδυση ενός
νέου ισλαμιστικού κινήματος, το
οποίο δεν θα απειλεί τα συμφέροντα
της Άγκυρας και της Δύσης, ενώ
στην περίπτωση του κουρδικού κι-
νήματος, η Τουρκία αναζητεί έναν
συνεργάτη για την οικοδόμηση
του νέου πολιτεύματος της χώρας.
Και στις δύο περιπτώσεις, η τουρ-
κική πλευρά εμφανίζεται έτοιμη
να στρατολογήσει όλα τα διαθέσιμα
μέσα για την επίτευξη των στόχων
της. Ο κ. Σαρίοζεν υπενθυμίζει

στην «Κ» ότι «λίγο πριν τις εκλογές
του Ιουνίου οι σχέσεις της Τουρκίας
με τη Δύση γνώριζαν μεγάλη στα-
σιμότητα. Ωστόσο, μετά την ήττα
του Κόμματος Δικαιοσύνης και
Ανάπτυξης (ΑΚΡ), το Προεδρικό
ανέλαβε πρωτοβουλίες και προ-
σέγγισε εκ νέου τη Δύση». Στα
μέσα του Ιουλίου, η Τουρκία έδωσε
στην Ουάσινγκτον το «πράσινο
φως» για τη χρήση της βάσης Ίν-
τζιρλικ στο πλαίσιο των επιχειρή-
σεων κατά του «Ισλαμικού Κρά-
τους», ενώ την ίδια περίοδο, η Τουρ-
κία επωφελήθηκε στο έπακρον από
το προσφυγικό ζήτημα και προχώ-
ρησε στη σύσφιγξη των σχέσεών
της με τη Δύση. Με λίγα λόγια,
μέσα σε σύντομο χρονικό διάστημα,
η Τουρκία προσέγγισε εκ νέου τη
Δύση και επιχείρησε να «γητεύσει»
κινήματα, όπως το ΡΚΚ και το «Ισ-
λαμικό Κράτος», τα οποία δεν υπα-

κούουν στις εντολές της Δύσης και
της Άγκυρας. 

Σύμφωνα με τον κ. Σαρίοζεν, η
επαναπροσέγγιση Δύσης-Τουρκίας
επιφυλάσσει αντίκτυπο για πολλά
ανοικτά ζητήματα της Ανατολικής
Μεσογείου και της Μεσοποταμίας
και πως η Δύση και κυρίως οι ΗΠΑ
βγαίνουν κερδισμένες από αυτή
την υπόθεση. Ο έμπειρος αναλυτής
τονίζει ότι «λίγο πριν τις εκλογές
του Ιουνίου, η Δύση είχε θέσει επί
τάπητος όλα τα σενάρια για την
Τουρκία. Δεν απέκλειε ακόμη και
το ενδεχόμενο ενός πραξικοπήμα-
τος. Ωστόσο, οι εξελίξεις των τε-
λευταίων μηνών, έφεραν την Τουρ-
κία στο σημείο το οποίο επιθυμούσε
η Δύση. Η ανασυγκρότηση του
ΑΚΡ σύμφωνα με τις προτεραιότη-
τες των δυτικών συμφερόντων έχει
ως αποτέλεσμα την απόσυρση των
σχεδίων πραξικοπήματος». 

Το κουρδικό
και η πορεία
της Τουρκίας
προς τη Δύση 
Πώς άλλαξαν οι συσχετισμοί με την Ε.Ε.
και τα επίπεδα πολιτικής της Άγκυρας

<<<<<<<

Εξαιτίας των συγκρούσε-
ων και του «νέου πολέ-
μου των πόλεων» χιλιά-
δες πολίτες εγκαταλεί-
πουν τις εστίες τους,
όταν η τουρκική κυβέρ-
νηση ισχυρίζεται ότι οι
στρατιωτικές επιχειρή-
σεις έχουν έναν και μο-
ναδικό στόχο: την απο-
κατάσταση της τάξης και
της ασφάλειας στις νοτι-
οανατολικές επαρχίες
της χώρας.

Η Τουρκία βρίσκεται στο κατώφλι μιας γενικευμένης εμφύλιας σύρραξης με τεθωρακισμένα του στρατού να πλήττουν στόχους μέσα σε κουρδικές γειτονιές.
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Της ΦΡΟΣΩΣ ΒΙΟΛΑΡΗ

Eντονο προβληματισμό και ανη-
συχία προκάλεσαν τα αποτελέσμα-
τα βρετανικής έκθεσης για τη χρή-
ση αντιβιοτικών στον αγροτικό το-
μέα, που δόθηκαν στη δημοσιότητα
από το Centre for Disease Dyna-
mics, Economics & Police (CDDEP).
Ο σχετικός πίνακας δόθηκε στη
δημοσιότητα την περασμένη εβδο-
μάδα και ενώ σε διεθνές επίπεδο
σήμανε συναγερμό, στην Κύπρο,
αν και η χώρα φιγουράρει στην
πρώτη θέση, δεν προκλήθηκε και
τόσος ντόρος, όπως θα ανέμενε
κανείς. Η «Κ» ανέδειξε το εν λόγω
ζήτημα από την προηγούμενη εβδο-
μάδα και το έθεσε υπόψη των κα-

θόλα αρμόδιων, των Κτηνιατρικών
Υπηρεσιών, οι οποίες τήρησαν σιγή
ιχθύος παρά τις προσπάθειες για
τοποθέτησή τους επί του θέματος. 

Oι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 
«Στόχος μας ως Υπηρεσίες ήταν

και είναι πάντα η εφαρμογή μιας
ορθολογικού τύπου διάθεσης και
χρήσης των διάφορων αντιμικρο-
βιακών ουσιών στα ζώα, στη βάση
των Κανόνων Καλής Κτηνιατρικής
και Φαρμακευτικής Πρακτικής».
Έπρεπε να περάσουν επτά μέρες
προκειμένου η «Κ» να λάβει απαν-
τήσεις από τις Κτηνιατρικές Υπη-
ρεσίες για το κατά πόσο γνώριζαν
τα επίπεδα χρήσης ουσιαστικά αν-
τιβιοτικών στην κτηνοτροφία. Όπως
προκύπτει, η χρήση των αντιβιοτι-
κών είναι γνωστή πρακτική, αυτό,
όμως, που δεν ήταν ξεκάθαρο ήταν
η κλίμακα στην οποία χρησιμοποι-

ούνται στην κυπριακή κτηνοτροφία.
Σε ερώτηση της «Κ» κατά πόσο οι
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ήταν ενή-
μερες για το ότι η Κύπρος χρησι-
μοποιεί 425mg αντιβιοτικά ανά κιλό
κρέατος, σε αντίθεση με τη χώρα
πρότυπο που είναι η Δανία και χρη-
σιμοποιεί μόλις 50mg αντιβιοτικών,
η απάντηση είναι ότι ενημερώθηκαν
για την πρωτιά της χώρας μας, ου-
σιαστικά με τη δημοσιοποίηση της
έκθεσης. «Οι Κτηνιατρικές Υπηρε-
σίες ήταν ενήμερες για τα συγκε-
κριμένα δεδομένα από την πρώτη
στιγμή που αυτά ανακοινώθηκαν
στις σχετικές ομάδες εργασίας της
Ε.Ε., όπου και συμμετέχουν». Το τι
είναι γνωστό γύρω από τη χρήση
αντιβιοτικών στα ζώα πέρα από την
επιτρεπτή ποσότητα, είναι πως κα-
θίσταται αναγκαία και υπό συγκε-
κριμένες προϋποθέσεις και λόγους
επιβάλλεται για να αντιμετωπιστούν

περιπτώσεις ζωικών ασθενειών.
Επιπρόσθετα, τα αντιβιοτικά επι-
βάλλεται να χορηγούνται στη βάση
των ισχυουσών για κάθε αντιβιοτικό,
ενδείξεων χρήσης και χορήγησης,
οι οποίες ενδείξεις και αντενδείξεις
στηρίζονται σε κλινικές και άλλες
μελέτες. 

Σε ερώτηση της «Κ» εάν οι Κτη-
νιατρικές Υπηρεσίες δεν είχαν δια-
πιστώσει τη χορήγηση αντιβιοτικών
στα ζώα κατά τους ελέγχους όπου
πραγματοποιούν, τονίζεται ότι η
χρήση αντιβιοτικών είναι γνωστή
πρακτική, εντούτοις ίσως να είναι
δόκιμο να εφαρμοστεί μία οριακή
πολιτική στη χρήση. «Εφόσον η Κύ-
προς παρουσιάζεται να είναι πρώτη
στη χρήση αντιβιοτικών, εστιάζουμε
την προσπάθειά μας στο ελεγχθεί
και να μειωθεί η ποσότητα των χρη-
σιμοποιούμενων αντιβιοτικών ως
ένα από τα μέτρα ελαχιστοποίησης

της πιθανότητας οι παθογόνοι μι-
κροοργανισμοί να αναπτύξουν αν-
τιμικροβιακή αντοχή (ανθεκτικότητα
δηλαδή των μικροβίων)» τόνισαν
οι αρμόδιες υπηρεσίες. 

«Κανένας κίνδυνος» 
Μοναδική εξαίρεση κατάχρησης

των αντιβιοτικών φαρμάκων είναι
τα χοιρίδια, γνωστά ως γουρουνιές,
τα οποία βρίσκονται στην κορυφή
της λίστας των περισσότερων κα-
ταναλωτών, ειδικότερα αυτές τις
μέρες των γιορτών. Αυτό, εξάλλου,
είχε σημειώσει στην «Κ» η δρ. Πόπη
Νικολαίδου – Κανάρη, διευθύντρια
του Κρατικού Χημείου, αναφέρον-
τας χαρακτηριστικά ότι «η χρήση
τέτοιων φαρμάκων παρουσιάζει
σημαντική κατάχρηση στην περί-
πτωση των γουρουνιών, η οποία
οφείλεται στην καθαρή κερδοσκο-
πία των εμπόρων πάνω στα ζώα.

Με τη χρήση των αντιβιοτικών στα
μικρής ηλικίας χοιρίδια, αυτά αυ-
ξάνουν το βάρος τους, επιφέροντας
σημαντικά οικονομικά οφέλη κατά
την πώλησή τους στις αγορές». 

Όπως, πάντως, ανέφεραν οι Κτη-
νιατρικές Υπηρεσίες στην «Κ», παρά
την πρωτιά της Κύπρου στη χρήση
των αντιβιοτικών, δεν υπάρχει κα-
νένας κίνδυνος για τη δημόσια
υγεία. «Δεν υπάρχει κίνδυνος από
την κατανάλωση κρέατος εφόσον
εφαρμόζονται πιστά από όλους όλες
οι πρόνοιες της Κτηνιατρικής Επι-
στήμης και της Φαρμακευτικής,
λόγω των ελέγχων που γίνονται
στα ζωικά προϊόντα, αλλά και των
ελέγχων όσον αφορά στη χρήση
γενικά των φαρμάκων. Τα αποτε-
λέσματα των ελέγχων που γίνονται
δείχνουν ότι τα ζωικά προϊόντα
είναι απαλλαγμένα από κατάλοιπα
ουσιών, περιλαμβανομένων και των

αντιβιοτικών, γιατί τηρείται ο προ-
βλεπόμενος από τις κατασκευά-
στριες εταιρείες χρόνος αποχής
από την τελευταία φορά που χο-
ρηγήθηκε το σκεύασμα προκειμέ-
νου το ζώο να σταλεί για σφαγή
και κατ’ επέκταση ανθρώπινη κα-
τανάλωση». Στο πλαίσιο του ρε-
πορτάζ, ζητήθηκαν και τα επιτρεπτά
όρια χρήσης αντιβιοτικών στα ζώα. 

«Ο όρος “επιτρεπτά” όρια χρή-
σης αντιβιοτικών είναι γενικός.
Πέραν των ορίων για τη χρήση
τους, υπάρχουν και τα Μέγιστα
Όρια Καταλοίπων (Μaximum Re-
sidue Limits MRLs), που θεωρούν-
ται ως τα μέγιστα αποδεκτά όρια
παρουσίας των ουσιών αυτών στα
ζωικά προϊόντα. Τα μεν πρώτα, τα

όρια χρήσης όπως τα αναφέρατε,
είναι οι ενδεικνυόμενες δοσολογίες
που συστήνονται από τους κτη-
νιάτρους κατά τη συνταγογράφηση,
τα οποία καθορίστηκαν μετά από
σειρά μελετών και κλινικών δοκι-
μών. Η δοσολογία αυτή αναφέρεται,
επίσης, στη σήμανση κάθε φαρ-
μάκου. Αν για κάποιο φάρμακο
(στην περίπτωση αυτή αντιβιοτικό)
δεν έχουν γίνει οι απαιτούμενες
μελέτες για τη χορήγηση σε κάποιο
ζώο, τότε το φάρμακο αυτό δεν εγ-
κρίνεται για να κυκλοφορήσει.
Αυτό γιατί από τις μελέτες αυτές
καθορίζεται και ο χρόνος αναμονής
που πρέπει να μεσολαβήσει από
την τελευταία ημέρα θεραπείας
και χορήγησης του αντιβιοτικού,
μέχρι τη σφαγή ενός ζώου ή τη λή-
ψη γάλακτος, προκειμένου να μην
υπάρχουν κατάλοιπα στα ζωικά
προϊόντα» ανέφεραν οι Κ.Υ. 

Eρχονται αλλαγές στη χρήση αντιβιοτικών 
Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες απαντούν στην «Κ» γιατί κατέχουμε τα πρωτεία και τονίζουν ότι προωθούν μέτρα για αντιμετώπισή του

Του ΜΑΡΙΟΥ ΡΟΥΣΣΟΥ

Το οικοδόμημα του περιβάλλοντος
βασίζεται σε μία αλυσίδα αλληλοϋ-
ποστηριζόμενων «κρίκων», όπου
η απώλεια του ενός αποτελεί την
εξαφάνιση του αμέσως επόμενου.
Ο κανόνας αυτός ισχύει στη φύση
αιώνες τώρα και η περίπτωση των
αμπελοπουλιών δεν αποτελεί εξαί-
ρεση. Η παγίδευση, θανάτωση και
κατανάλωση του Μαυροσκούφου
είναι από τα κύρια οικολογικά και
περιβαλλοντικά προβλήματα της
Κύπρου και απασχολούν πτηνο-
λογικές οργανώσεις του νησιού,
αλλά και της Ευρώπης. 

Απαγορευμένα τα ξόβεργα
Παλαιότερα, η παγίδευση και η

μετέπειτα βρώση πτηνών στην Κύ-
προ αποτελούσε για ορισμένο μέρος
της κοινωνίας παραδοσιακή πρα-
κτική, επιχείρημα που σήμερα εμ-
βαθύνει τις διαμάχες. Αυτό που δεν
είναι ευρέως γνωστό και καταρρί-
πτει τη μυθολογία περί ευρωπαϊκής
επιβολής της απαγόρευσης είναι
το γεγονός ότι η παγίδευση πτηνών
με τη χρήση των λεγόμενων «ξο-
βέργων» ή δικτύων απαγορεύεται
με νομοθεσία του 1974 και με τον
Νόμο 152(Ι)/2003 της Κυπριακής
Δημοκρατίας. Επιπρόσθετα, η θα-
νάτωση πτηνών με τις πιο πάνω
πρακτικές είναι, επίσης, παράνομη
από το 1988, που ουσιαστικά επι-
κυρώθηκε νομοσχέδιο που προτά-
θηκε στις Διεθνείς Συμβάσεις (Σύμ-
βαση της Βέρνης του 1979 και Σύμ-
βαση της Βόννης του 1979). Η πιο
πρόσφατη σε ισχύ νομοθεσία είναι
η Ευρωπαϊκή Οδηγία για τα Πουλιά

(Οδηγία 2009/147/ΕΚ). Η παγίδευση
πτηνών κατά τους πιο πάνω τρό-
πους δημιουργεί αρνητικές αλυσι-
δωτές αντιδράσεις στο περιβάλλον
των περιοχών που φιλοξενούν τα
πτηνά. Στην Κύπρο έχουν κατα-
γραφεί πάνω από 360 είδη πτηνών,
εκ των οποίων, σύμφωνα με τις
πτηνολογικές οργανώσεις, τα 153
έχουν εντοπιστεί ως θύματα των
επιτηδείων και σημειώνεται ότι
τουλάχιστον τα 70 είδη πτηνών
που καταγράφονται αποτελούν προ-

στατευόμενα είδη και έχει κατα-
γραφεί μείωση του πληθυσμού τους.
Επομένως, υπάρχει σημαντική δια-
φορά από τις συνήθεις πρακτικές
κυνηγιού με όπλο και των παγίδων
με ξόβεργα ή δίκτυα, καθώς είναι
μη επιλεκτικά. Επιπρόσθετα, η πα-
γίδευση είναι μαζική και δεν τίθεται
στον κυνηγό, έστω νομοθετικά,
όριο στα θηράματα ανά εξόρμηση.

Σχέδιο και παρεκκλίσεις
Στις 6 με 8 Ιουλίου το 2011 είχε

πραγματοποιηθεί στη Λάρνακα το
πρώτο Πανευρωπαϊκό Συνέδριο
για την Παράνομη Θανάτωση Πτη-
νών με κύριο θέμα το πρόβλημα
της παράνομης παγίδευσης αμπε-
λοπουλιών. Η συνδιοργάνωση έγινε
από τη Συνθήκη της Βέρνης και

της Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας,
ενώ το «παρών» τους έδωσαν η
Αστυνομία των Βάσεων, η Terra
Cypria και ο Πτηνολογικός Σύνδε-
σμος Κύπρου. Η «Διακήρυξη της
Λάρνακας», όπως ονομάστηκε και
συμφωνήθηκε από όλους τους συμ-
μετέχοντες, αποτέλεσε τη βάση

για θέσπιση ενός σχεδίου για κα-
ταπολέμηση της λαθροθηρίας πτη-
νών. Το ούτως καλούμενο «Στρα-
τηγικό Σχέδιο Δράσης για την Αν-
τιμετώπιση της Παράνομης Παγί-
δευσης Πτηνών 2016 - 2020» συν-
τάχτηκε από τα εργαστήρια που
πραγματοποιήθηκαν το 2013, κα-

τατέθηκε για έγκριση από το
Υπουργικό Συμβούλιο το 2014 και
με την καθυστέρηση ενός χρόνου,
εγκρίθηκε, αλλά με τροποποιήσεις.
Το αρχικό Σχέδιο θέτει ως στόχους
τη μείωση της παγίδευσης πτηνών
κατά 75%, την εξάλειψη του φαι-
νομένου να προσφέρονται αμπε-
λοπούλια σε εστιατόρια, την επι-
βολή πιο αυστηρών χρηματικών
ποινών, με μέσο όρο τα 5.500 ευρώ,
τη στοχευμένη διαχείριση οικοτό-
πων και τη συνολικότερη ευαισθη-
τοποίηση του κοινού. Έπειτα από
την έγκριση του Υπουργικού Συμ-
βουλίου, στο σχέδιο προστέθηκε
από το υπουργείο Εσωτερικών ένας
«εναλλακτικός σχεδιασμός», με τις
περιβαλλοντικές μη κυβερνητικές
οργανώσεις να εκφράζουν την πλή-
ρη αντίθεσή τους σε αυτόν. Στον
«εναλλακτικό σχεδιασμό» γίνεται
αίτημα για παραχώρηση παρέκ-
κλισης ή και εξαίρεσης της επιλε-
κτικής θήρευσης αμπελοπουλιών
και προβλέπεται χαλάρωση των
νομοθεσιών αντί αυστηροποίηση
της νομοθεσίας και ποινών που
προβλέπει το Σχέδιο Δράσης για
μηδενική ανοχή κατά της άγριας
ζωής. Οι μη κυβερνητικές περιβαλ-
λοντικές οργανώσεις και φορείς
που σχετίζονται με το θέμα κάνουν
λόγο για μονομερή κίνηση του
υπουργείου Εσωτερικών, καθώς
δεν προηγήθηκε καμία διαβούλευση
με τις εμπλεκόμενες αρχές και τους
κοινωνικούς εταίρους. Επί της πα-
ρέκκλισης έχει απαντήσει αρνητικά
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέσω επι-
στολής του Ευρωπαίου επιτρόπου
Περιβάλλοντος, Θαλάσσιας Πολι-
τικής και Αλιείας, Karmenu Vella,

στις 18 Αυγούστου φέτος. Ένα μήνα
νωρίτερα (01/07/2015), ο υπουργός
Εσωτερικών Σωκράτης Χάσικος είχε
δηλώσει ότι θα γίνουν σεβαστές οι
αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, παραμένει, ωστόσο, στην αρ-
χική απόφαση, όπως σημειώνουν
οι περιβαλλοντικές οργανώσεις. Γί-
νεται δε έκκληση την οποία υπο-
γράφουν τέσσερις περιβαλλοντικές
οργανώσεις (17/12/15) προς το
υπουργείο Εσωτερικών και το
Υπουργικό Συμβούλιο όπως απο-
συρθεί άμεσα ο «εναλλακτικός σχε-
διασμός» από το Στρατηγικό Σχέδιο,
καθώς, όπως τονίζεται, μία τέτοια
παρέκκλιση δεν συνάδει με τις ευ-
ρωπαϊκές νομοθεσίες και κινείται
προς την εντελώς αντίθετη κατεύ-
θυνση του σχεδίου.

Μαύρη αγορά των 15 εκατ.
Σύμφωνα με στοιχεία της υπη-

ρεσίας Θήρας και Πανίδας του
υπουργείου Εσωτερικών, ο ετήσιος
τζίρος της παράνομης αγοραπω-
λησίας αμπελοπουλιών ανέρχεται
στα 15 εκατομμύρια ευρώ ετησίως,
ενώ οι τρεις περιοχές όπου «ανθίζει»
το παράνομο εμπόριο είναι η επαρ-
χία Αμμοχώστου, οι Βρετανικές
Βάσεις στη Δεκέλεια και η επαρχία
Λάρνακας.

Όπως παρατηρείται από τις στα-
τιστικές των οργανώσεων η παρά-
νομη εμπορία αμπελοπουλιών έχει
φτάσει σε επίπεδα «βιομηχανίας»,
γεγονός που ελλοχεύει πολλαπλούς
κινδύνους, καθώς τα αμπελοπούλια
είναι αδύνατο να αναπαραχθούν
σε ελεγχόμενο περιβάλλον, όπως
δύναται να συμβεί σε άλλες περι-
πτώσεις.

Οι απαγορεύσεις και η μαύρη αγορά των αμπελοπουλιών
Οι επιπτώσεις από το παράνομο κυνήγι πτηνών και οι συνεχείς προσπάθειες που καταβάλλονται για την καταπολέμησή του

<<<<<<<

O ετήσιος τζίρος της 
παράνομης αγοραπωλη-
σίας αμπελοπουλιών
ανέρχεται στα 15 εκατομ-
μύρια ευρώ ετησίως.

H παράνομη εμπορία αμπελοπουλιών έχει φτάσει σε επίπεδα «βιομηχανίας»,
γεγονός που ελλοχεύει πολλαπλούς κινδύνους.

Ο όρος «επιτρεπτά» όρια χρήσης αντιβιοτικών είναι γενικός. Πέραν των ορίων για τη χρήση τους, υπάρχουν και τα Μέγιστα Όρια Καταλοίπων (Μaximum
Residue Limits MRLs) που θεωρούνται ως τα μέγιστα αποδεκτά όρια παρουσίας των ουσιών αυτών στα ζωικά προϊόντα. 

<<<<<<<

Kaταβάλλεται προσπά-
θεια ώστε να ελεγχθεί και
να μειωθεί η ποσότητα
των χρησιμοποιούμενων
αντιβιοτικών ως ένα από
τα μέτρα ελαχιστοποί-
ησης της πιθανότητας 
οι παθογόνοι μικροοργα-
νισμοί να αναπτύξουν
αντιμικροβιακή αντοχή.

<<<<<<<

Δεν υπάρχει κίνδυνος
από την κατανάλωση
κρέατος, εφόσον 
εφαρμόζονται πιστά από
όλους όλες οι πρόνοιες
της Κτηνιατρικής 
Επιστήμης και της 
Φαρμακευτικής, λόγω
των ελέγχων που γίνονται
στα ζωικά προϊόντα. 
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  κείνους που ξέρουν καλύτερα,
τους επαΐοντες, εγώ τους ακούω
πάντα με προσοχή και συνήθως

δεν χάνω. Καιρό τώρα, μου έλεγαν,
φερ’ ειπείν, ότι τα χρήματα του κρά-
τους, δηλαδή της κυβέρνησης, τε-
λειώνουν τον Φεβρουάριο (συμπτω-
ματικώς, την περίοδο των μασκα-
ράδων). Και ιδού η επαλήθευση:
μπροστά στο ενδεχόμενο να μην
ολοκληρωθεί η αξιολόγηση και να
μην εκταμιευθεί το ένα δισ., η κυ-
βέρνηση έκανε τη στροφή αστρα-
πιαία (να φαντασθείτε ότι ο Σπίρτζης
δεν πρόλαβε ούτε ένα βογγητό να
βγάλει) και μάζεψε πίσω το «παράλ-
ληλο πρόγραμμά» της. Ολα αυτά,
να το επαναλάβω, για ένα δισ. Τόσο
άσχημα.

Είναι γνωστό –και υπερεκτιμημένο
από την πλευρά της κυβέρνησης–
ότι όσο η διεθνής κατάσταση πα-
ραμένει το ίδιο επικίνδυνα ρευστή,
δεν τίθεται θέμα Grexit από την
πλευρά της Ευρώπης. (Το υπαινίσ-
σεται ενίοτε ο Σόιμπλε, είναι αλήθεια·
αλλά είμαι βέβαιος ότι το κάνει πε-
ρισσότερο για να σπάει πλάκα με
τις αντιδράσεις στην Ελλάδα...) Από
την άλλη πλευρά, το τελεσίγραφο
των θεσμών, που έστειλε το παράλ-
ληλο πρόγραμμα στο παράλληλο
σύμπαν, φανερώνει ότι κάποια επι-
είκεια ή ευελιξία της Ευρώπης γύρω
από το θεματάκι μας δεν σημαίνει
ότι δημιουργούνται περιθώρια ανα-
τροπής του προγράμματος. Αυτό
που συμβαίνει και περιμένουν από
εμάς οι εταίροι είναι ότι προσαρμό-
ζουμε τον βηματισμό στις δυσκολίες
των περιστάσεων, αλλά ούτε στα-
ματάμε ούτε κάνουμε πίσω.

Η περιπέτεια με το παράλληλο πρό-
γραμμα δείχνει και κάτι ακόμη: πόσο
εύθραυστη είναι η κοινοβουλευτική
πλειοψηφία των 153, όσο και αν ο
πρωθυπουργός δηλώνει ασφαλής
με αυτήν. Η σπουδή και η επιπο-
λαιότητα στην κατάρτιση του προ-
γράμματος αντανακλούν ασφαλώς

την απίθανη ανικανότητα αυτής
της κυβέρνησης. Μας δίνουν όμως
και ένα μέτρο για να αντιληφθούμε
τις πιέσεις που έρχονται από την
κοινοβουλευτική ομάδα και τη δυ-
σφορία που βράζει, ενόψει δυσκο-
λότερων ψηφοφοριών.

Μιλούμε για μια ιδιαίτερη κατηγορία
ανθρώπων που μας κυβερνούν. Με
τον βαθμό της ιδιορρυθμίας τους, νο-
μίζω ότι τουλάχιστον οι τακτικοί ανα-
γνώστες αυτής της στήλης μάλλον
δεν είναι εξοικειωμένοι. Για τον λόγο
αυτόν είναι χρήσιμο να φωτίσω κάπως
την περίπτωση ενός υπουργού με
ένα περιστατικό που ορισμένοι ίσως
σνομπάρουν ως κουτσομπολίστικο,
αλλά έχει την αξία του ως προς την
κατανόηση της ποιότητας και της
σοβαρότητας των ανθρώπων που εί-

ναι στην κυβέρνηση και παίρνουν
τις αποφάσεις.

Προσφάτως ο υπουργός Ναυτιλίας
Θ. Δρίτσας δέχθηκε στο γραφείο του
εκπροσώπους του ελληνικού εφο-
πλιστικού «κομίτι» του Λονδίνου, οι
οποίοι και είχαν ζητήσει τη συνάν-
τηση. Η συνάντηση διήρκεσε δυόμισι
ώρες, αλλά επί μιάμιση ώρα ο υπουρ-
γός Ναυτιλίας τούς έλεγε πόσο δίκιο
είχε η σύζυγός του κυρία Τασία στο
μεταναστευτικό. Εντάξει! Ολοι κα-
ταλαβαίνουμε τι τραβάει στο σπίτι
του ο Δρίτσας και κάποιοι τον συμ-
πονούν. (Οι τελευταίοι είμαι βέβαιος
ότι υπάρχουν, μολονότι προσωπικώς
δεν γνωρίζω κανέναν τους.) Αλλά,
με την κατάσταση ως έχει σε όλα τα
ανοικτά μέτωπα, εκεί βρήκε την ευ-
καιρία να ξεσπάσει τον καημό του;

Ας πήγαινε με την παρέα της Ολγας
να ρίξει μια γυροβολιά στα μπου-
ζούκια. Πάντως, οι ιδιότητες που
υπονοεί η συμπεριφορά αυτή, όπως
περιγράφεται στο παραπάνω περι-
στατικό, μας δίνουν μιαν αντίληψη
των ορίων αντοχής και της κυβέρ-
νησης και της κοινοβουλευτικής
πλειοψηφίας. (Φαντασθείτε, δε, ότι
όσοι έχουν θέση στην κυβέρνηση
υποτίθεται ότι είναι η αφρόκρεμα
εν σχέσει με την Κ.Ο.)

Οσο αυτοί βολοδέρνουν –με τρόπο
μάλιστα τόσο άτσαλο που σε κάνει
να υποψιάζεσαι όχι απλώς ότι δεν
είναι εξοικειωμένοι με τη δουλειά
γενικώς, αλλά ότι ούτε καν ξέρουν
πώς γίνεται– η Ευρώπη αλλάζει. Πρό-
σωπα τα οποία έχουν τη δυνατότητα
να παρακολουθούν τις ευρωπαϊκές

εξελίξεις από πλεονεκτική θέση (λόγω
γνωριμιών και πείρας) τείνουν στη
διαπίστωση ότι η αλλαγή της «γεω-
μετρίας» των ευρωπαϊκών δομών εί-
ναι αναπόφευκτη.

Η κρίση του ευρώ είναι μεν «εν απο-
δρομή», όπως έλεγαν κάποτε οι για-
τροί, αλλά δεν έχει περάσει· ο δε κίν-
δυνος της αναζωπύρωσης υπάρχει.
Ταυτοχρόνως, το μεταναστευτικό
ουσιαστικά παύει, καταργεί, καταλύει,
πείτε το όπως σας αρέσει, το Σένγκεν,
δηλαδή την ελευθερία μετακίνησης
εντός των εσωτερικών συνόρων της
Ευρώπης: τον δεύτερο, μετά το ευρώ,
βασικό πυλώνα του ευρωπαϊκού οι-
κοδομήματος. Στην κατάσταση αυτή
επενεργούν και άλλοι παράγοντες,
στους οποίους εμείς –βυθισμένοι
στην υπόθεσή μας– δεν δίνουμε ση-

μασία και οι οποίοι θα έχουν επί-
δραση στα πράγματα, όπως, λ.χ., οι
διαφωνίες σε θέματα εξωτερικής πο-
λιτικής της Ε.Ε. μεταξύ των ανατο-
λικών χωρών (της ιστορικής διεύ-
ρυνσης του 2004) και των παλαιότε-
ρων μελών. Τι μπορεί να γίνει;

Η απάντηση «τίποτε» αποκλείεται εκ
των προτέρων. Ο λόγος είναι ότι το
κόστος της πλήρους κατάρρευσης
θα είναι οπωσδήποτε βαρύτερο για
όλους τους συμμετέχοντες στο ευ-
ρωπαϊκό εγχείρημα, παρά η προ-
σαρμογή των δομών του συστήματος,
προκειμένου η Ευρώπη και οι θεσμοί
της να διατηρηθούν και να συνεχί-
σουν. Η αλλαγή έρχεται, λοιπόν· και
το ερώτημα είναι εμείς πού θα βρε-
θούμε όταν θα έχει έλθει.

Είμαστε, έκτο χρόνο πια, υπό οικο-
νομικό έλεγχο. Πόσο φαντάζεσθε
ότι θα μπορέσουμε να συνεχίσουμε
έτσι, συντηρούμενοι με χαρτζιλίκια
και υπό αυστηρή κηδεμονία; Για
πόσο θα αντέξει το σύστημα εδώ,
προτού καταρρεύσει; Οσον αφορά
δε το μεταναστευτικό, που εκτός
των άλλων απειλεί και την ίδια τη
δημοκρατική τάξη στην Ευρώπη,
ούτε θα καταλάβουμε για πότε θα
βρεθούμε εκτός Σένγκεν, αν οι προ-
σπάθειες που γίνονται τώρα από την
Ευρώπη δεν αποδώσουν. Αν εμείς
δεν μπορούμε να κλείσουμε την πόρ-
τα μας στο μεταναστευτικό, θα κλεί-
σουν εκείνοι τη δική τους πόρτα σε
εμάς. Από μια παρόμοια κατάσταση,
στην οποία η Ελλάδα δεν θα μετέχει
στους βασικούς θεσμούς της Ενωσης,
οι μόνοι που μπορούν να ωφεληθούν
είναι ο Τσίπρας και οι φίλοι του.

Το συμπέρασμα (μέρα που είναι...)
λέει ότι χρειαζόμαστε επειγόντως
αντιπολίτευση. Φαντάζομαι ότι από-
ψε θα ξέρουμε αν θα μπορέσουμε
να την αποκτήσουμε.

Ε
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Πού θα βρεθούμε εμείς
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr
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  κατάσταση στη Συρία και
γύρω απ’ αυτήν είναι τόσο
ρευστή και τόσο επικίνδυ-

νη, που η βασανισμένη αυτή χώρα
θα κρίνει, σε μεγάλο βαθμό, πού
θα βρίσκεται ο κόσμος σε έναν
χρόνο από σήμερα. Εάν ευοδω-
θούν οι ειρηνευτικές συνομιλίες
που διεξάγονται (με τον τελευταίο
γύρο μόλις προχθές στη Νέα Υόρ-
κη), ίσως αρχίσει μια ομαλοποίηση
στην περιοχή – η οποία, ωστόσο,
θα είναι πολύ διαφορετική απ’
ό,τι πριν. Εάν συνεχίσει η κλιμά-
κωση των εχθροπραξιών, είναι
τέτοια η συγκυρία, τόσες οι με-
ταβλητές, που η περιοχή μας μπο-
ρεί να εμπλακεί σε έναν εφιάλτη
με μακροχρόνιες συνέπειες.

Οι αντικυβερνητικές διαδη-
λώσεις στη Συρία το 2010 οδή-
γησαν γρήγορα σε πόλεμο μεταξύ
σουνιτών και σιιτών μέσω των
αντιπροσώπων τους. Η κατάστα-
ση περιπλέχθηκε περισσότερο
με την άνοδο του «Ισλαμικού
Κράτους» του Ιράκ και της Συρίας
(ISIS) και τη μονομερή ανακήρυξη
του χαλιφάτου ενός ισλαμικού
κράτους που καταργεί σύνορα
τα οποία χάραξαν πριν από 100
χρόνια οι αποικιοκρατικές δυνά-
μεις Βρετανία και Γαλλία. Η αχα-
λίνωτη βαρβαρότητα του ISIS
προκάλεσε συναγερμό σε όλη
την περιοχή και, με τη σφαγή
Αμερικανών ομήρων αλλά και με

την επιδίωξή του να αφανίσει
ολόκληρους λαούς, τη στρατιω-
τική παρέμβαση των ΗΠΑ. Οι
Κούρδοι της Συρίας και του Ιράκ
γρήγορα αναδείχθηκαν στους
σημαντικότερους συμμάχους των
Αμερικανών, γεγονός που θορύ-
βησε την Τουρκία, η οποία φο-
βάται την αυτονόμηση των Κούρ-
δων, όχι μόνο στην περιοχή αλλά
και εντός των συνόρων της.

Η κατάρριψη ρωσικού μαχη-
τικού αεροσκάφους από τουρκικό
F16 στις 24 Νοεμβρίου κλιμάκωσε
την ένταση στην ήδη επικίνδυνη
νότια παραμεθόριο περιοχή της
Τουρκίας. Πέρα από τις σκληρές
κουβέντες που αντήλλαξαν αξιω-
ματούχοι των δύο χωρών –με τον
πρόεδρο Βλαντιμίρ Πούτιν να
«σέρνει τον χορό»– και εκτός από
τις σκληρές κυρώσεις που εφαρ-
μόζουν οι Ρώσοι εναντίον της
Τουρκίας, η επιπόλαιη ενέργεια
των Τούρκων είχε μία ακόμη σο-
βαρότερη επίπτωση: οι Ρώσοι αμέ-
σως ανέπτυξαν σύστημα αερά-
μυνας στη Βόρεια Συρία, που απο-
τρέπει κάθε δυνατότητα της Αγ-
κυρας να συνεχίσει αεροπορικές
επιδρομές εναντίον των Κούρδων
της Συρίας. Αλλά η ρωσική αερά-
μυνα προκαλεί προβλήματα και
για αμερικανικά αεροσκάφη, με
αποτέλεσμα οι ΗΠΑ να αναβάλουν
τις επιχειρήσεις τους εναντίον
του ISIS στη Βόρεια Συρία, δυτικά

του Ευφράτη. Ο υπ. Εξωτερικών
των ΗΠΑ Τζον Κέρι συζήτησε το
θέμα με τον Πούτιν την περασμέ-
νη εβδομάδα. Την Παρασκευή,
το ΝΑΤΟ ανακοίνωσε την απο-
στολή αεροσκαφών και πλοίων
στην περιοχή για την περιφρού-
ρηση του τουρκικού εναέριου χώ-
ρου. Με τόσες αεράμυνες σε εγρή-
γορση, εάν συμβεί κάποιο «ατύ-
χημα», θα εμπλακεί το ΝΑΤΟ, με
συνέπεια να ασχολούνται όλοι με
μια νέα διένεξη με τη Ρωσία και
όχι με την απειλή του ISIS. Μέσα
στη γενική σύγχυση δεν πρέπει
να μας διαφύγει η ολοένα πιο επι-
κίνδυνη κλιμάκωση του πολέμου
μεταξύ του τουρκικού στρατού
και των Κούρδων μαχητών εντός
Τουρκίας. Αυτές τις ημέρες δύο
σημαντικές πόλεις στην παραμε-
θόριο με το Ιράκ –το Σιλόπι και
το Τσίζρε– βρίσκονται υπό καθε-
στώς πολιορκίας από τις στρατιω-
τικές δυνάμεις. Με τόσα μέτωπα
ανοικτά, είναι λογικό η Αγκυρα
να επιδιώκει την αναθέρμανση
των σχέσεων με το Ισραήλ, οι
οποίες είναι «παγωμένες» εδώ και
πέντε χρόνια. Παρομοίως, μπο-
ρούμε να περιμένουμε στενότερη
συνεργασία με την Ουάσιγκτον,
το ΝΑΤΟ και την Ε.Ε.

Πριν από λίγες ημέρες σημει-
ώθηκε άλλη μία εξέλιξη που μπορεί
να εγκυμονεί νέους κινδύνους. Η
Σαουδική Αραβία ανακοίνωσε τη

θέσπιση «ισλαμικής στρατιωτικής
συμμαχίας» 34 χωρών για την κα-
ταπολέμηση της διεθνούς τρομο-
κρατίας. Μεταξύ των μελών δεν
συγκαταλέγονται το Ιράν, το Ιράκ
και η Συρία – χώρες όπου κυριαρ-
χούν σιίτες. Παρόλο που ο υπ. Εξω-
τερικών της Σαουδικής Αραβίας,
Αντέλ αλ Τζουμπέρ, δήλωσε ότι η
συμμαχία «δεν αφορά σουνίτες ή
σιίτες», πολλοί αμφιβάλλουν για
την ουδετερότητά της, από τη
στιγμή που οι Σαουδάραβες πα-
ρακολουθούν με άγρυπνο μάτι
την προσέγγιση του Ιράν με τη
Δύση και έχουν εμπλακεί σε πό-
λεμο εναντίον σιιτικών δυνάμεων
στη γειτονική Υεμένη. Η συμμαχία,
λοιπόν, μπορεί να φανεί χρήσιμη
ως ισλαμικό μέτωπο εναντίον του
ISIS, ή να εμπλέξει περισσότερο
τις χώρες της περιοχής σε μια ευ-
ρύτερη διένεξη μεταξύ σουνιτών
και σιιτών.

Εάν οι μεγάλες και περιφερει-
ακές δυνάμεις καταφέρουν να συ-
νεργαστούν για το τέλος του πο-
λέμου στη Συρία, θα ανοίξουν τον
δρόμο για μια συνολικότερη δι-
ευθέτηση προβλημάτων στην πε-
ριοχή. Εάν η πληγή συνεχίσει να
αιμορραγεί, εάν επιδεινωθεί, είναι
άγνωστο πού θα οδηγήσει. Σπα-
νίως έχει φανεί τόσο ξεκάθαρα
τόσο μεγάλος κίνδυνος, χωρίς να
γίνουν κινήσεις για να αποσοβη-
θεί.

Η

Η Συρία καταλύτης για το 2016
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Το πολιτικό Big Bang
πλησιάζει

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ετά πολλού του κόπου και
την παρέλευση τριμήνου,
εφθάσαμε στον πρώτο γύρο

των εσωκομματικών εκλογών για
την ανάδειξη προέδρου της Νέας Δη-
μοκρατίας. Παρεμπιπτόντως, η προ-
εκλογική περίοδος των βουλευτικών
εκλογών της 20ής Σεπτεμβρίου είχε
διάρκεια είκοσι δύο μόνον ημερών.
Πρόκειται για τραγέλαφο, που θα
έχει επιπτώσεις ασφαλώς, και ουδείς
εκ των τεσσάρων απαλλάσσεται των
ευθυνών – πολύ περισσότερο όσοι
αμέσως ή εμμέσως έθεσαν πρώτοι
θέμα ηγεσίας της συντηρητικής πα-
ρατάξεως. Πέραν τούτου, το πλέον
αξιοθρήνητο είναι ότι στη διάρκεια
τριών μηνών οι τέσσερις δελφίνοι
έκαναν παν το δυνατόν για να διχά-
σουν την συντηρητική παράταξη.
Μόνον η νομιμοφροσύνη των οπαδών
της Ν.Δ. –όσων απέμειναν μετά την
δημιουργία της Χρυσής Αυγής και
των ΑΝΕΛ– μπορεί να εγγυηθεί την
ενότητα και όχι οι υποψήφιοι, δυ-
στυχώς. Η μεγάλη διαφορά της ση-
μερινής αναμετρήσεως έναντι των
προηγουμένων, που ήσαν ιδιαιτέρως
φονικές επίσης, είναι ότι ο βασικός
κορμός της Ν.Δ. –με άλλα λόγια οι
συντηρητικοί οπαδοί του κόμματος–
καλούνται να επιλέξουν μεταξύ δύο
υποψηφίων, του πρώην προέδρου
Ευάγγελου Μεϊμαράκη και του πε-
ριφερειάρχη Κεντρικής Μακεδονίας
Απόστολου Τζιτζικώστα.

Το φαινόμενο είναι αποτέλεσμα
κακής διαχειρίσεως μιας κρίσεως αδι-
καιολόγητης, διότι το αποτέλεσμα των
εκλογών του Σεπτεμβρίου δεν ήταν
τραγικό –κάθε άλλο μάλιστα– και δεν
θα έπρεπε να οδηγήσει σε εσπευσμένες
εξελίξεις, δεδομένου ότι η ανάδειξη
του νέου προέδρου είχε ορισθεί για
την άνοιξη. Κερδίσαμε δύο-τρεις μήνες
τελικώς και εγίναμε η χλεύη των αν-
τιπάλων μας.

Η διάσπαση του βασικού κορμού
της Ν.Δ. θα έπρεπε να είχε αποφευχ-
θεί, διότι θέτει προ διλήμματος πε-
ρίπου το 70% των συντηρητικών ψη-
φοφόρων. Αλλως, οι σημερινές εσω-

κομματικές εκλογές θα ήταν απλώς
ένας περίπατος για τον όποιο υπο-
ψήφιο αυτής της κυριάρχου τάσεως.
Ενα από τα θέματα που θα κριθεί
στην σημερινή αναμέτρηση είναι
εάν ο κ. Μεϊμαράκης και ο κ. Τζιτζι-
κώστας εξασφαλίσουν το προανα-
φερθέν ποσοστό. Τα υπόλοιπα είναι
περίπου άνευ σημασίας, τουλάχιστον
σε αυτόν τον γύρο.

Καθ’ όσον αφορά τους άλλους
υποψηφίους, ο κ. Αδωνις Γεωργιάδης
είναι ασφαλώς νέος πολιτικός με ικα-
νότητες, αυτοδημιούργητος, αυθόρ-
μητος, που όμως επί σειρά ετών ως
βουλευτής του ΛΑΟΣ είχε εξαπολύσει
ανηλεή επίθεση εναντίον της κυβερ-
νήσεως του κ. Κώστα Καραμανλή. Ο
κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, όμως, είναι
διαφορετική περίπτωση, διότι εκ-
φράζει την φιλελεύθερη τάση της
Κεντροδεξιάς, που είναι υπαρκτή,
δημιουργική, αλλά μειοψηφική μεταξύ
των ψηφοφόρων της Ν.Δ., την καρδιά
της οποίας συγκροτούν συντηρητικοί
πολίτες και όχι κεντρώοι ή φιλελεύ-
θεροι.

Ολοι ανεξαιρέτως οι δελφίνοι επαγ-
γέλλονται εκ βάθρων εκσυγχρονισμό.
Δεν αντιλαμβανόμεθα τι εννοούν
ακριβώς, διότι εάν πρόκειται περί
του οικονομικού προγράμματος, αυτό
έχει επιβληθεί ούτως ή άλλως και το
ακολουθεί εκών άκων ακόμη και ο
ΣΥΡΙΖΑ των «ανατροπών» και της
«Αριστεράς». Για τα υπόλοιπα δια-
τηρούμε επιφυλάξεις.

Από την ίδρυση του Ελληνικού
Βασιλείου οι ευρωπαϊκές δυνάμεις
προσπάθησαν να επιβάλουν «εκσυγ-
χρονισμό», δίχως επιτυχία. Απλώς
αποσταθεροποίησαν το πολιτικό σύ-
στημα. Και οι μεγαλύτεροι «εκσυγ-
χρονιστές» της σύγχρονης Ελλάδος
οδήγησαν την χώρα στην χρεοκοπία
– ο Χαρίλαος Τρικούπης το 1893 και
ο Ελευθέριος Βενιζέλος το 1932. Ας
αφήσουμε κατά συνέπεια τα διάφορα
υψιπετή και ας είναι η προσέλευση
των ψηφοφόρων η μεγαλύτερη δυ-
νατή ώστε να μην απαξιωθεί η όλη
διαδικασία.

Μ
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  υπουργός Παιδείας κ. Nικό-
λαος Φίλης οφείλει να αποσύρει
πάραυτα την τροπολογία (σε

νομοσχέδιο για τα βοσκοτόπια!) που
επαναφέρει την επιλογή στελεχών
της εκπαίδευσης (διευθυντών στα
σχολεία) με, κραυγαλέας αναξιοπι-
στίας, «συνεντεύξεις».

Oφείλει σε ποιον αυτή την από-
συρση ο κ. Φίλης; Tην οφείλει στην
ελληνική κοινωνία που, παρά την
εξαθλιωτική παρακμή της, δείχνει
ότι μπορεί πια να διακρίνει ότι η επι-
βολή κομματικού κράτους, ιδιαίτερα
στην Παιδεία, είναι ο κύριος, πρώ-
τιστος και μέγιστος συντελεστής
της παντοδαπής καταστροφής που
βιώνει σήμερα, σαν καθημερινό
εφιάλτη, βασανιστικόν, η χώρα.

Oφείλει ο κ. Φίλης την απόσυρση
στο ίδιο του το κόμμα. Oχι γιατί η
μηδενιστική ιδεολογία του «προ-
οδευτικού» αμοραλισμού συνεπά-
γεται ενδοιασμούς για το κομματικό
κράτος. Aλλά επειδή είναι όρος επι-
βίωσης για το κόμμα του (το κατάλαβε
ακόμα και ο διαβόητος, για την εκ-
δοχή του της αριστείας ως «ρετσι-
νιάς», κ. Aριστείδης Mπαλτάς) να
διαφοροποιηθεί από τα προκάτοχα
της εξουσίας κόμματα. Διότι πράσινο
και γαλάζιο ΠAΣOK απέδειξαν και
στον πιο μειονεκτικό διανοητικά Eλ-
λαδίτη ότι το πελατειακό των κομ-
μάτων κράτος είναι η αποκλειστική
αιτία για την καταβαράθρωση της
οικονομίας, την απώλεια της εθνικής
ανεξαρτησίας, τον διεθνή διασυρμό
του Eλληνισμού. Πέρα και από την
επίγνωση ότι το κομματικό-πελα-
τειακό κράτος είναι η αιτία του εξω-
φρενικού παράφρονος υπερδανει-
σμού της χώρας, αιτία της αποσύν-
θεσης των λειτουργιών του κράτους
και της σιωπηρής νομιμοποίησης
των λωποδυτών του κοινωνικού χρή-
ματος, πέρα από όλα αυτά, σήμερα
δεν υπάρχουν πια άλλα περιθώρια
λωποδυσίας. Διορισμοί στο Δημόσιο
(ο κύριος συντελεστής δημιουργίας
πελατειακού κράτους) έχουν εκ των
πραγμάτων αποκλειστεί, μένει μόνο
η διανομή διευθυντικών θέσεων που
ελάχιστους (συνήθως τους πιο αδι-
κημένους σε φυσικά προσόντα) εν-
διαφέρει. Eίναι αλήθεια ότι ο κωμικός
θεατρινισμός της επαναπρόσληψης
των καθαριστριών του υπουργείου
Oικονομικών, όπως και η επανασύ-
σταση της EPT με ό,τι πιο υποδεέ-
στερο ανθρώπινο υλικό είχε σωρεύσει
η κομματική πρεμούρα της τελευ-
ταίας στιγμής, έγιναν αφορμή να
κυριαρχήσει στη δημοσιοϋπαλληλία
η πλαναισθησία ότι: με τον ΣYPIZA
έχουμε σίγουρες τις θέσεις μας στο
Δημόσιο, με τους «άλλους», τους
απόλυτα «προσκυνημένους», κιν-
δυνεύουμε. Mέσα στον πανικό της
γενικής κατεδάφισης, που τα κυρίως

θύματα παλεύουν απεγνωσμένα να
γλιτώσουν την πείνα, η ψύχραιμη
πραγματολογική πολιτική ανάλυση
εξαφανίζεται, κυριαρχούν τα τυφλά
ορμέμφυτα. Oμως άνθρωποι σαν τον
κ. Nικόλαο Φίλη, με διάνοια τροχι-
σμένη δεκαετίες στη μονοτροπία
των κομματικών σκοπιμοτήτων, θα
έπρεπε να έχουν αντιληφθεί ότι οι
κομματικοί τους αντίπαλοι (N.Δ. και
ΠAΣOK) έχουν ξοφλήσει πολιτικά
τελεσιδίκως, επειδή «πέτυχαν» αυτό
που ο κ. Φίλης τώρα, τρίτος και κα-
ταϊδρωμένος, ξεκινάει. Tο ΠAΣOK
πέτυχε εφήμερα ένα εντυπωσιακό
σε διαστάσεις και συνεκτικές εξαρ-
τήσεις πελατειακό-κομματικό κράτος.
Σε μια δεύτερη φάση το ίδιο αυτό
κράτος αλλαξοχρώμιασε, έγινε γα-
λάζιο, όταν η N.Δ. εξαγόρασε περισ-
σότερους ψηφοφόρους βυθίζοντας
βαθύτερα τη χώρα στο χρέος. Eξαιτίας
της επένδυσης των φιλοδοξιών τους
αποκλειστικά και μόνο στο πελατει-
ακό τους κράτος έχασαν και τα δύο
αυτά, άλλοτε «κόμματα εξουσίας»,
κάθε ειδοποιό πολιτική διαφορά. H
εξομοίωσή τους ολοκληρώθηκε με
τη συγκυβέρνηση Σαμαρά-Bενιζέλου
– και γραμματέα του κυβερνητικού
σχήματος (δείχτη αποκαλυπτικό της
ποιότητας του εγχειρήματος) τον
Mπαλτάκο. Oσους λοιπόν κομματο-
φρουρούς και αν εγκαταστήσει στην
εκπαίδευση ο κ. Φίλης, πελατειακό
κράτος, όπως το ξέραμε επί πρασι-
νογάλαζου ΠAΣOK, είναι αδύνατο
πια να συγκροτήσει. Oμως όλα δεί-
χνουν ότι, δυστυχώς για τη δύσμοιρη
κοινωνία μας και για τα παιδιά μας,
το πελατειακό κράτος ήταν ο μονα-
δικός λόγος που ένας τόσο προκλη-
τικά άσχετος με την Παιδεία κομ-

ματάνθρωπος τοποθετήθηκε υπουρ-
γός Παιδείας. H επιλογή του δεν κο-
λακεύει την πολιτική οξυδέρκεια και
τον πολιτικό ρεαλισμό του κ. Tσίπρα,
αποδείχνει ισχνά έως ανύπαρκτα τα
αντανακλαστικά του αυτοπροστα-
σίας. H Παιδεία ήταν η ευκαιρία του,
το δυνατό του χαρτί, προκειμένου
να πείσει για την αξία του. Δεν χρει-
αζόταν «ισοδύναμα» για ριζοσπα-
στικές μεταρρυθμίσεις, ούτε ένα
ευρώ παραπάνω προκειμένου να
στήσει σχολειά που να αχρηστεύουν
το «φροντιστήριο» και σύνολη την
εμπορική (βραχνά για την ελλαδική
κοινωνία) παραπαιδεία. Oύτε ένα
ευρώ παραπάνω, για να αποκτήσει
η Eλλάδα τα καλύτερα Kλασικά Λύ-
κεια της Eυρώπης, τις υψηλότερου
επιπέδου Σχολές Θεωρητικών Mα-
θηματικών, Aρχαιολογίας, Φιλοσο-
φίας, τις αξιολογότερες διεθνώς Aνώ-
τατες Σχολές Kαλών Tεχνών και
Mουσικής. Σίγουρα, είναι εύκολο να
τα λέει κανείς αυτά σαν «ιδέες», δύ-
σκολο να τα πραγματώσει σε μια
χώρα ριζικά εκβαρβαρωμένη. Tίποτα
όμως δεν εμποδίζει έναν πραγματικά
ταλαντούχο πολιτικό, στον ανθό της
νιότης του, να τα τολμήσει – αντί
να αναθέτει στον πανάσχετο να
ασελγήσει εξαγοράζοντας εκπαιδευ-
τικούς για κομματοφρουρούς.

Oι στιγμές είναι κυριολεκτικά
ιστορικές, θανάσιμα κρίσιμες. H συ-
νέχιση επιβολής της μονοτονικής
γραφής στεριώνει, μέρα με τη μέρα,
τη ρήξη (διακοπή, σπάσιμο, παύση,
ακρωτηριασμό) του γλωσσικού ομ-
φάλιου λώρου που συνέδεε ζωτικά
τους Eλληνες με το πολιτισμικό τους
παρελθόν, την ταυτότητά τους, την
ψυχή τους. Σε διεθνικές διαστάσεις,

η γραφή απειλείται με εξαφάνιση,
τη θέση της παίρνει η πληκτρολό-
γηση – κανένας δεν ξέρει ποιες συ-
νέπειες θα έχει στις νοητικές λει-
τουργίες και στον ψυχισμό η απώλεια
γραπτής αποτύπωσης της ετερότητας
(μοναδικότητας-ανομοιότητας) του
κάθε ανθρώπου, η απουσία έγκαιρης
διαμόρφωσης «γραφικού χαρακτή-
ρα». Aραγε είναι οπισθοδρομικοί οι
Γάλλοι, που επιμένουν στο Δημοτικό
Σχολείο τα παιδιά να ασκούνται, επί
δύο χρονιές, τις πρώτες, στην «καλ-
λιγραφία», με ειδικά τετράδια και ει-
δικές πένες;

Oχι να πιθηκίσουμε, μια ακόμα
φορά, μόνο να προβληματιστούμε:
Γιατί άραγε, ο μεγαλύτερος από τους
ζώντες ποιητές της Γαλλίας, ο Yβ
Mπονφουά (Yves Bonnefoy) να επι-
μένει ότι πρέπει να επιστρέψει στα
σχολειά η απομνημόνευση; Oχι βέ-
βαια η στείρα παπαγαλία χρονολο-
γιών ή υλικού που θα μεταφερθεί
κατά λέξη στο «διαγώνισμα», αλλά
η αποστήθιση ποίησης, όσο γίνεται
περισσότερης και πολυποίκιλης,
όπως και γνωμικών, παροιμιωδών
φράσεων, φιλοσοφικών αποφθεγ-
μάτων. Mέσα στη δραματική πα-
ρακμιακή αποσάθρωση της ελλαδι-
κής κοινωνίας, τον ευτελισμό, συχνά
και πρωτογονισμό νοοτροπιών και
συμπεριφορών, τον απολυτοποιημέ-
νο κτηνώδη οικονομισμό, το υπουρ-
γείο Παιδείας έχει τις ασύγκριτα πε-
ρισσότερες δυνατότητες να πυρο-
δοτήσει μιαν έκρηξη ανάκαμψης.

Δεν είναι ο κ. Nικόλαος Φίλης ο
άνθρωπος που μπορεί να αντιληφθεί
αυτή τη δυνατότητα. Aραγε ούτε
και ο Aλέξης Tσίπρας; Σίγουρα κα-
θόλου ο κ. Mεϊμαράκης.

O

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

H Παιδεία δεν χρειάζεται «ισοδύναμα»

  ώρα του Big Bang του ελλη-
νικού πολιτικού συστήματος
φτάνει. Το «θηρίο» συνεχίζει

αχόρταγο να καταβροχθίζει πολι-
τικούς, κόμματα, πρωθυπουργούς
και ό,τι άλλο βρει μπροστά του.
Κανείς όμως δεν μένει αλώβητος.
Γι’ αυτό και οι βαθυστόχαστες προ-
βλέψεις του τύπου «ο Τσίπρας θα
πέσει μέχρι την άνοιξη» ή «ο Τσί-
πρας θα μείνει δέκα χρόνια» είναι
απλώς ανόητες. Μέσα στην κρίση,
ελληνική και ευρωπαϊκή, την οποία
βιώνουμε, το πολιτικό χρονόμετρο
μετράει πολύ πιο γρήγορα τον χρό-
νο.

Πώς θα μπορούσε να μοιάζει αυ-
τό το Big Bang; Δεν έχω ιδέα, είναι
η ειλικρινής απάντηση. Σενάρια
κάνουμε όλοι. Ενα σενάριο είναι η
απόλυτη ιταλοποίηση ή και βαϊμα-
ροποίηση του πολιτικού σκηνικού.
Ολα, δηλαδή, τα κόμματα κινούνται
μεταξύ 5% και 20% και η χώρα μπαί-
νει σε μια παρατεταμένη περίοδο
ακυβερνησίας. Οι πρωθυπουργοί
αλλάζουν κάθε λίγο, όπως και οι
εταίροι στα διάφορα κυβερνητικά
σχήματα. Αν, εν τω μεταξύ, ψηφιστεί
και η απλή αναλογική, θα μιλάμε
για ακόμη μεγαλύτερο κατακερμα-
τισμό του πολιτικού σκηνικού. Σε
μια χώρα όπου η δημόσια διοίκηση
δουλεύει τέλεια στον αυτόματο, αυ-
τό το σενάριο ενέχει λιγότερους
κινδύνους. Σε μια χώρα σαν τη δική
μας, φοβάμαι ότι θα πρόκειται για
τη χαρά της μικρής και μεγάλης
διαπλοκής, που θα μπορεί να ελέγξει
τις εξελίξεις με μικρά σχήματα και
λίγα πρόσωπα...

Αλλο σενάριο; Ο υγιής διπολι-
σμός. Ο κ. Τσίπρας ξεπερνάει τον
εαυτό του και γίνεται ο Λούλα της
Μεσογείου, μετατρέποντας τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ σε ένα ευρωπαϊκό κεντροα-
ριστερό κόμμα. Εχει 30άρηδες για
να στηρίξει ένα τέτοιο εγχείρημα,
αλλά προς το παρόν βασίζεται στους
συνήθεις υπόπτους της ιδεοληψίας

ή του νταραβεριού. Ο δρόμος είναι
ανοιχτός για ένα τέτοιο εγχείρημα.
Το σενάριο γίνεται καλύτερο, και
ουτοπικό εν μέρει, αν και η Ν.Δ.
ανασυσταθεί και γίνει ένα σοβαρό
κεντροδεξιό κόμμα. Και αυτός ο
δρόμος είναι ανοιχτός και σήμερα
θα φανεί αν οι πολίτες θα τον επι-
λέξουν. Ανάμεσα στους δύο πόλους
θα υπήρχε χώρος για 1-2 μπαλαντέρ,
που θα εξέφραζαν ασκεπείς κεν-
τρώους οι οποίοι δεν χωρούν στο
δίπολο.

Αλλο σενάριο, εφιαλτικό ίσως.
Οι πολίτες, κουρασμένοι και θυμω-
μένοι, εγκαταλείπουν μαζικά την
αριστερή στροφή της χώρας και
στρέφονται σε κάτι και κάποιον
που πρεσβεύει ακροδεξιές θέσεις
με μεγάλες δόσεις θεσμικού αυταρ-
χισμού. Μην το αποκλείετε. Οι κοι-
νωνίες που περνούν αντίστοιχες
κρίσεις συχνά βιώνουν τέτοιες θε-
αματικές μεταβολές και στην Ελλάδα
έχουμε την τάση να πηγαίνουμε
από το ένα άκρο στο άλλο.

Εχουμε βεβαίως και τα σενάρια
οικουμενικής, εθνικής συνεννόησης
ή όπως αλλιώς θέλετε να ονομάσετε
μια τέτοια κυβέρνηση. Και αυτά
παίζουν, ειδικά αν η χώρα πέσει
πάλι σε τοίχο ή αν έχουμε κάποια
μείζονα εθνική περιπέτεια. Σε αυτό
το σενάριο είναι ελάχιστοι αυτοί
που θα μπορούσαν να ηγηθούν μιας
τέτοιας κυβέρνησης και πάμπολλοι
αυτοί που πιστεύουν ότι μπορούν
να αναλάβουν την ευθύνη...

Αν με ρωτάτε ποιο σενάριο είναι
το πιθανότερο, συγγνώμη, λάθος
πόρτα χτυπήσατε, καλύτερα να
επισκεφθείτε μια μέντιουμ ή κα-
φετζού αξιώσεων. Υπενθυμίζω
απλώς ότι αν σας έλεγα πριν από
έξι χρόνια πως το ΠΑΣΟΚ θα συγ-
κυβερνούσε με τη Ν.Δ. ή ο ΣΥΡΙΖΑ
με τους ΑΝΕΛ, θα μου συνιστού-
σατε πολύ ευγενικά είτε να ξεκου-
ραστώ για λίγο είτε να επισκεφθώ
κάποιον ψυχίατρο...

Η

Εκλογές στη Ν.Δ.,
επιτέλους

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΑΝΔΡΕΑ ΠΕΤΡΟΥΛΑΚΗ. apetroulakis@kathimerini. gr
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Της ΕΛΛΗΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ

Ως ένα από τα κρισιμότερα στοιχή-
ματα στην πρόσφατη ιστορία της
αναδεικνύεται για τη Νέα Δημοκρα-
τία η σημερινή, ομαλή διεξαγωγή
των εκλογών για την ανάδειξη του
νέου αρχηγού της κεντροδεξιάς πα-
ράταξης. Το κλίμα σφοδρής προσω-
πικής αντιπαράθεσης μεταξύ ορι-
σμένων τουλάχιστον εκ των διεκ-
δικητών, σε συνδυασμό με τις εμ-

φανείς δυσκολίες του εγχειρήματος,
εντείνουν τη νευρικότητα και άπαν-
τες μετρούν τις ώρες μέχρι την ολο-
κλήρωση της εκλογικής διαδικασίας,
στις 7 μ.μ. Στους γνώστες του πα-
ρασκηνίου δεν πέρασε απαρατήρητη
η σπουδή του περιφερειάρχη Κεν-
τρικής Μακεδονίας, Απόστολου Τζι-
τζικώστα, να δημοσιοποιήσει τον
φόβο του μήπως «γίνουν Σόδομα
και Γόμορρα την Κυριακή των εκλο-
γών», αλλά και να διαμηνύσει προς
πάσα κατεύθυνση ότι όποια κι αν
είναι η διαφορά μεταξύ του πρώτου
και του δεύτερου, στην περίπτωση
που ο νικητής δεν συγκεντρώνει το
50,1%, θα υπάρξει επαναληπτικός
γύρος τον Ιανουάριο. Σε άλλο μήκος

κύματος ο παραιτηθείς πρόεδρος
της Ν.Δ. Ευ. Μεϊμαράκης εκτίμησε
ότι ουδείς μπορεί να αμφισβητήσει
το αποτέλεσμα, ενώ οι κ. Κυρ. Μη-
τσοτάκης και Αδωνις Γεωργιάδης
εκτιμούν ότι τα όποια προβλήματα
στελέχωσης που παρατηρήθηκαν
στη γενική δοκιμή της περασμένης
Κυριακής θα ξεπεραστούν κατά τη
σημερινή διαδικασία. Και αυτοί,
ωστόσο, γνωρίζουν ότι η ατμόσφαιρα
στο εσωτερικό του κόμματος μυρίζει
μπαρούτι και οτιδήποτε θα μπορούσε
να λειτουργήσει σαν... σπίρτο σε
πυριτιδαποθήκη. 

Στην τελευταία συνεδρίαση της
Κεντρικής Εφορευτικής Επιτροπής
Εκλογών της Ν.Δ. και της Vodafone,
οι «γαλάζιοι» επιτελείς και οι υπεύ-
θυνοι της εταιρείας συμφώνησαν
και στο plan b που θα ενεργοποι-
ηθεί, στην περίπτωση κατά την
οποία οι όποιες τεχνικές ελλείψεις
κινδυνεύσουν να θέσουν εν αμφι-
βόλω τη διαδικασία. Για τον λόγο
αυτόν έχει υπάρξει μέριμνα και για
τηλεφωνικό κέντρο, το οποίο, εφό-
σον υπάρξει ζήτημα σύνδεσης των
tablets στο δίκτυο, θα κάνει την
πιστοποίηση των ψηφοφόρων τη-
λεφωνικά.

Απαντες, ωστόσο, συνομολογούν
ότι το στοιχείο που θα αποσοβήσει
έναν γενικευμένο «πόλεμο» απόψε
το βράδυ θα είναι η διαφορά κυρίως
μεταξύ του πρώτου και του δεύτερου
και δευτερευόντως μεταξύ του δεύ-
τερου και του τρίτου. Διότι, αν η δια-
φορά είναι της τάξεως μερικών εκα-
τοντάδων ψήφων, τότε το κλίμα γε-
νικευμένης καχυποψίας μεταξύ των
συνυποψηφίων μπορεί να οδηγήσει

σε απρόβλεπτες καταστάσεις, με εν-
δεχόμενη υποβολή ενστάσεων και
νέα καθυστέρηση στην έκδοση του
αποτελέσματος.

Στα πρακτικά της σημερινής δια-
δικασίας, σύμφωνα με τη σχετική
εγκύκλιο που εξέδωσε η Νέα Δημο-
κρατία, δικαίωμα ψήφου στις σημε-
ρινές εκλογές έχουν όλοι όσοι είναι
εγγεγραμμένοι στους εκλογικούς
καταλόγους του υπουργείου Εσω-
τερικών, όλοι όσοι αποδέχονται τις
ιδεολογικές και προγραμματικές αρ-
χές καθώς και τις πολιτικές θέσεις
του κόμματος και αναλαμβάνουν
την υποχρέωση να τηρούν το κα-
ταστατικό, τους κανονισμούς και
τις αποφάσεις του, υπογράφοντας
σχετική δήλωση με τα στοιχεία τους.
Απαραίτητη προϋπόθεση είναι η
επίδειξη επίσημου αποδεικτικού δη-
μοσίου εγγράφου για ταυτοπροσωπία
(αστυνομική ταυτότητα, διαβατήριο),
ενώ το αντίτιμο συμμετοχής είναι
3 ευρώ. Οπως τονίζεται, οι πολίτες
μπορούν να ψηφίσουν σε οποιοδή-
ποτε εκλογικό κέντρο. Τα εκλογικά
κέντρα σε Ελλάδα και εξωτερικό
μπορούν οι ψηφοφόροι να τα πλη-
ροφορηθούν στην επίσημη ιστοσε-
λίδα της Νέας Δημοκρατίας (nd.gr)
ή στις κατά τόπους Νομαρχιακές
Οργανώσεις (ΝΟΔΕ). Οι συνεργάτες
των τεσσάρων υποψηφίων σπεύδουν
να υπενθυμίσουν ότι σε περίπτωση
διεξαγωγής δεύτερου γύρου, δικαίω-
μα συμμετοχής έχουν μόνο όσοι
έλαβαν μέρος στη σημερινή διαδι-
κασία. Υπ’ αυτή την προϋπόθεση,
οι πολίτες θα ψηφίσουν στο εκλογικό
τμήμα όπου ψήφισαν σήμερα, χωρίς
κανένα αντίτιμο συμμετοχής.

Αυτή τη φορά θα υπάρχει και σχέδιο Β
Κρίσιμο στοίχημα για τη Νέα Δημοκρατία η ομαλή διεξαγωγή της σημερινής διαδικασίας για εκλογή προέδρου του κόμματος

<<<<<<

Τα εκλογικά κέντρα, 
η διαφορά ψήφων 
μεταξύ του πρώτου 
και του δεύτε ρου, ο φό-
βος των ενστά σε ων και
οι όροι συμμετοχής.
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Ο εφιαλτικός
φάκελος με τα χρέη...
Ενας μεγάλος πονοκέφαλος πε-
ριμένει στο γραφείο του τον νέο
αρχηγό της Νέας Δημοκρατίας,
όποιος και αν είναι αυτός που
θα αναδειχθεί σήμερα ή το αρ-
γότερο μέσα στον Ιανουάριο.
Πρόκειται για έναν εφιαλτικό
φάκελο με όλα τα χρέη του κόμ-
ματος, τα οποία –σύμφωνα με
εκτιμήσεις– πιθανόν να υπερ-
βαίνουν σημαντικά τα 170 εκατ.
ευρώ.

Πρόκειται, μεταξύ άλλων, για
τραπεζικά δάνεια, δεδουλευμένα
των υπαλλήλων, ενοίκια, λογα-
ριασμούς και έξοδα κίνησης, τα
οποία δεν αποκλείεται να αυξη-
θούν περαιτέρω αν η σημερινή
προσέλευση στις κάλπες δεν προ-

σεγγίσει τις 300.000 ψηφοφόρους
που, σύμφωνα με τους υπολογι-
σμούς, απαιτούνται για να μην
μπει κι άλλο «μέσα» το «γαλάζιο»
ταμείο.

Πολλά από τα βάρη που θα
κληθεί να διαχειριστεί ο νέος
αρχηγός προέρχονται από το μα-
κρινό παρελθόν και συγκεκρι-
μένα από τη δεκαετία του 1980,
όταν η Νέα Δημοκρατία χρει-
άστηκε να δανειστεί κατ’ επα-
νάληψη για να αντιμετωπίσει τις
αλλεπάλληλες εκλογικές αναμε-
τρήσεις. Στα χρόνια που μεσο-
λάβησαν, όλοι ανεξαιρέτως οι
αρχηγοί προσέφυγαν σε νέους
δανεισμούς, είτε για να αποπλη-
ρώσουν δόσεις προηγούμενων
δανείων είτε για να αντιμετωπί-
σουν νέες ανάγκες, με αποτέλε-
σμα σήμερα, ύστερα από δύο συ-
νεχόμενες εκλογικές ήττες, η
Νέα Δημοκρατία να βρίσκεται
αντιμέτωπη με οξύ οικονομικό
πρόβλημα.

Τα γραφεία
Πέραν των δυσβάστακτων δα-

νείων, η νέα ηγεσία της Νέας
Δημοκρατίας θα πρέπει να δώσει

άμεση λύση και στο ζήτημα της
στέγασης των κεντρικών γρα-
φείων του κόμματος, τα οποία
παραμένουν στη λεωφόρο Συγ-
γρού αλλά, πιθανολογείται, όχι
για πολύ, αφού και οι τέσσερις
υποψήφιοι για την ηγεσία θεω-
ρούν το κόστος του ενοικίου
εξαιρετικά υψηλό και έχουν ήδη
δεσμευτεί για μετεγκατάσταση
των γραφείων. Οι πληροφορίες
επιμένουν ότι το σύνολο των
οφειλών σε ενοίκια υπερβαίνει
το 1,4 εκατ. ευρώ. Εκτός από την
αλλαγή κτιρίου ωστόσο, η νέα
ηγεσία θα πρέπει να έρθει σε
έναν συμβιβασμό με τη διαχει-
ρίστρια εταιρεία του κτιρίου της
Συγγρού (το οποίο είναι ενυπό-
θηκο λόγω χρεών του ιδιοκτήτη
του) για την αποπληρωμή των
απλήρωτων ενοικίων. Η διευθέ-
τηση αυτή συνιστά προϋπόθεση
για τη μετεγκατάσταση των κομ-
ματικών γραφείων.

Κατά την έναρξη της μακράς
προεκλογικής περιόδου στη Νέα
Δημοκρατία, ο κ. Μεϊμαράκης
είχε εκφράσει την πρόθεσή του
να εξετάσει την πιθανότητα επα-
νόδου των κεντρικών γραφείων
στο κεντρικό κτίριο της οδού Ρη-
γίλλης, κάτι, ωστόσο, που παρα-
μένει ανοιχτό αν εκλεγεί πρό-
εδρος, λόγω κυρίως των απαιτή-
σεων σε κτιριακές υποδομές που
είναι απαραίτητες. Νέα, πιο οι-
κονομικά γραφεία δηλώνει ότι
θα αναζητήσει άμεσα αν εκλεγεί
και ο κ. Απ. Τζιτζικώστας, ο οποίος,
επιπρόσθετα, άφησε σαφώς να
εννοηθεί ότι θα διερευνηθούν
και θα αποδοθούν ευθύνες όπου
ανήκουν για την υπερχρέωση
του κόμματος.

Την άποψη ότι η Ν.Δ οφείλει
ένα μεγάλο συγγνώμη στον ελ-
ληνικό λαό για την ανεύθυνη πρα-
κτική δανεισμού του παρελθόντος
εξέφρασε ο κ. Κυρ. Μητσοτάκης,
προσθέτοντας ότι ως πρόεδρος
της Νέας Δημοκρατίας θα ειση-
γηθεί αλλαγή στο καταστατικό
ώστε να απαγορευθεί ο δανεισμός
και θα επιδιώξει την ιδιωτική χρη-
ματοδότησή του με διαφάνεια,
όπως ορίζει ο νόμος. 

Αυστηρό οικονομικό έλεγχο
αλλά και διαγραφή του χρέους
δήλωσε ότι θα επιδιώξει από την
πλευρά του και ο κ. Αδωνις Γε-
ωργιάδης.

ΕΛΛΗ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ

<<<<<<

Ποιος θα είναι 
ο πρώτος 
«πονοκέφαλος» 
του  νέου προέδρου 
και τι υποχρεώσεις 
θα πρέπει να 
διαχειρισθεί.

Στις σημερινές εκλογές οι πολίτες μπορούν να ψηφίσουν σε οποιοδήποτε εκλογικό κέντρο. Οι ψηφοφόροι μπο-
ρούν να πληροφορηθούν τα εκλογικά κέντρα στην επίσημη ιστοσελίδα της Νέας Δημοκρατίας (nd.gr) ή στις κατά τό-
πους Νομαρχιακές Οργανώσεις (ΝΟΔΕ).
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Toυ Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Ως έτος πολιτικού Big Bang προδια-
γράφεται το 2016, καθώς οι εσω-
κομματικές ισορροπίες σε ΣΥΡΙΖΑ,
Ν.Δ. και στα μικρότερα κόμματα
είναι άκρως ασταθείς, ενώ η χώρα
καλείται να αντιμετωπίσει τη μεί-
ζονα κρίση του προσφυγικού, αλλά
και να υιοθετήσει επώδυνα μέτρα
στο ασφαλιστικό και τη φορολό-
γηση των αγροτών, προκειμένου
να παραμείνει σε ευρωπαϊκή τροχιά.
Η εικόνα κυριαρχίας του πρωθυ-
πουργού Αλ. Τσίπρα είναι ψευδε-
πίγραφη και οφείλεται εν πολλοίς
στην εσωστρέφεια που προκάλεσε
στη Ν.Δ. το εκλογικό φιάσκο της
22ας Νοεμβρίου: Δημοσκοπήσεις
που βλέπουν το φως της δημοσιό-
τητας, αλλά και μυστικές μετρήσεις,
αποτυπώνουν «ισοπαλία» μεταξύ
ΣΥΡΙΖΑ και Ν.Δ., σε χαμηλά ποσο-
στά, παρά το γεγονός ότι το κόμμα
της αξιωματικής αντιπολίτευσης
παραμένει ακέφαλο, διαμορφώνον-
τας ένα εντελώς διαφορετικό πλαίσιο
απ’ ό,τι τρεις μήνες μετά τις εκλογές
του περασμένου Ιανουαρίου, όταν
το προβάδισμα του κ. Αλ. Τσίπρα
ήταν συντριπτικό.

Παράλληλα, ο πρωθυπουργός έχει
να αντιμετωπίσει, από τις αρχές Ια-
νουαρίου, έναν πολιτικό γολγοθά:
Μέχρι την πρώτη εβδομάδα του Φε-
βρουαρίου θα πρέπει να έχει ψηφι-
στεί η μεταρρύθμιση του ασφαλι-
στικού, ενώ σε παράλληλο χρόνο
θα πρέπει να προωθηθούν οι αλλαγές
στη φορολόγηση του ασφαλιστικού.
Και μάλιστα, σε ένα ιδιαίτερα δυ-
σμενές περιβάλλον.

Το μήνυμα
Η επιλογή του Euroworking Group

να απαιτήσει την απόσυρση του νο-
μοσχεδίου με το παράλληλο πρό-
γραμμα του ΣΥΡΙΖΑ, προκειμένου
να εκταμιευθεί η υποδόση του ενός
δισ., συνιστά σαφές μήνυμα πως οι
εταίροι θα επιμείνουν στην υλοποί-
ηση του τρίτου μνημονίου χωρίς
παρεκκλίσεις, ή με την ελαστικότητα
που προσδοκούσε το Μέγαρο Μα-
ξίμου ως αντιστάθμισμα για το βάρος

το οποίο έχει επωμιστεί η χώρα λόγω
του προσφυγικού. Επίσης, η απρο-
θυμία υπουργών και βουλευτών του
ΣΥΡΙΖΑ να στηρίξουν εντός Βουλής
ή στα τηλεοπτικά παράθυρα τις κυ-
βερνητικές επιλογές συνιστά ισχυρή
ένδειξη ότι οι αντοχές της Κοινο-
βουλευτικής Ομάδας του κυβερνών-
τος κόμματος είναι πεπερασμένες.

Σε σημείο καμπής, όμως, πιθα-
νότατα θα εισέλθει με το νέο έτος
και η Ν.Δ., κατά πολλούς ανεξαρ-
τήτως του αποτελέσματος της ση-
μερινής αναμέτρησης για την ηγε-
σία. Τα όσα διαδραματίστηκαν κατά
τις προεκλογικές εκστρατείες των
κ. Ευάγγ. Μεϊμαράκη, Κυρ. Μητσο-
τάκη, Αδ. Γεωργιάδη και Απ. Τζι-
τζικώστα, αλλά και ο εσωκομματικός
θόρυβος που προκλήθηκε από τη
δημοσιοποίηση της τηλεφωνικής
επικοινωνίας του κ. Τσίπρα με τον
κ. Κ. Καραμανλή πριν από τη σύ-
νοδο κορυφής της 12ης Ιουλίου,
κατέδειξαν έναν βαθύτερο διχασμό
εντός του κόμματος της αξιωματικής
αντιπολίτευσης, που μορφοποιείται
σε δύο άξονες: Πρώτον, μεταξύ των
πιο μετριοπαθών, «καραμανλικής»

προέλευσης στελεχών, και εκείνων
με πιο «δεξιά» χαρακτηριστικά.
Δεύτερον, με επίκεντρο τον βαθμό
συναίνεσης που θα μπορούσε να
παράσχει η Ν.Δ. στην κυβέρνηση
Τσίπρα.

Υπό το ανωτέρω πρίσμα, ως εκ
τούτου, οι επερχόμενες ψηφοφορίες
για το ασφαλιστικό και τη φορολό-
γηση των αγροτών, είναι πολύ πι-
θανόν να δοκιμάσουν τις αντοχές
της Ν.Δ., ειδικά εάν διαπιστωθεί πως
η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ αδυνατεί
να υλοποιήσει τα επερχόμενα μέτρα
με τις δικές της κοινοβουλευτικές
δυνάμεις. Επίσης, μοχλός εξελίξεων
–ακόμη και αποσκιρτήσεων από τη
Ν.Δ. ή διάσπασης– μπορεί να απο-
δειχθεί η επερχόμενη αλλαγή του
εκλογικού νόμου επί το αναλογικό-
τερο, για την οποία δεσμεύθηκε ο
κ. Τσίπρας στο πρόσφατο συμβούλιο
αρχηγών υπό τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας Πρ. Παυλόπουλο, καθώς
εκ των πραγμάτων ευνοεί τη δημι-
ουργία νέων πολιτικών σχηματι-
σμών.

Παράλληλα, οι τυχόν εξελίξεις
στο εσωτερικό του ΣΥΡΙΖΑ θα έχουν

ευθεία αντανάκλαση τόσο στο ΠΑ-
ΣΟΚ, όσο και στο Ποτάμι, ειδικά
εάν η κυβέρνηση απολέσει τη δε-
δηλωμένη, καθώς θα πρέπει να
συμφωνηθούν οι όροι συμμετοχής
σε άλλο κυβερνητικό σχήμα από
την παρούσα Βουλή, με κεντρικό
θέμα εάν σ’ αυτό θα πρέπει να με-
τέχει ή όχι η Ν.Δ.

Οι επαφές με ξένους
Στα δύο κόμματα της ήσσονος

αντιπολίτευσης ήδη υπάρχουν δια-
φοροποιήσεις για το εάν στον κ. Τσί-
πρα θα πρέπει να ασκείται δομική
αντιπολίτευση ή όχι, αλλά και για
το κατά πόσον θα πρέπει να υπερ-
ψηφίζονται ορισμένα μέτρα που
αποτελούν απόρροια του τρίτου μνη-
μονίου, το οποίο τα δύο κόμματα εί-
χαν στηρίξει τον περασμένο Αύγου-
στο, προκειμένου η χώρα να παρα-
μείνει στη Ζώνη του Ευρώ. Μάλιστα,
σύμφωνα με πληροφορίες, στις επα-
φές του με ξένους ηγέτες, ο κ. Τσί-
πρας ζητεί επιμόνως να ασκηθεί πίε-
ση στα κόμματα της αντιπολίτευσης,
προκειμένου να στηρίξουν τους
εφαρμοστικούς νόμους του μνημο-
νίου.

Το θολό, ελληνικό πολιτικό τοπίο
καταγράφεται με ιδιαίτερη προσοχή
από τα μεγάλα ευρωπαϊκά κέντρα,
ενόψει και της πρώτης αξιολόγησης
μέσω της οποίας θα ανοίξει ο δρόμος
για την ελάφρυνση του ελληνικού
χρέους. Ορισμένοι εκτιμούν πως με
δεδομένη τη νωπή λαϊκή εντολή η
παρούσα κυβέρνηση θα πρέπει να
παραμείνει με ορίζοντα τετραετίας,
καθώς δεν είναι δυνατόν στην πα-
ρούσα φάση να αναζητηθεί εναλλα-
κτική κυβερνητική λύση. Αλλες εκτι-
μήσεις αναφέρουν πως η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν έχει τη δυνατότητα
να εφαρμόσει τα συμφωνηθέντα και
να οδηγήσει τη χώρα στην έξοδο
από την κρίση, οπότε μόνες εναλλα-
κτικές είναι κυβέρνηση μικρού συ-
νασπισμού με κορμό τον ΣΥΡΙΖΑ και
συμμετοχή του ΠΑΣΟΚ και του Πο-
ταμιού, ή οικουμενική στην οποία,
βεβαίως, θα μετέχει και η Ν.Δ., ενώ
θα πρέπει να επιλεγεί τρίτο πρόσωπο
ως πρωθυπουργός.

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Το αντίδοτο στην υποτονική δημό-
σια παρουσία υπουργών, βουλευ-
τών και κομματικών στελεχών
αναζητούν στο Μέγαρο Μαξίμου.
Τη στιγμή που η κυβερνητική ηγε-
σία ξεσπαθώνει με κάθε αφορμή
κατά του μιντιακού συστήματος
για υποβάθμιση του κυβερνητικού
έργου, το επιτελείο του πρωθυ-
πουργού Αλέξη Τσίπρα αναγνω-
ρίζει πλέον ότι είναι τα ίδια τα κυ-
βερνητικά στελέχη που εμφανί-
ζονται τουλάχιστον απρόθυμα να
βγουν μπροστά και να υπερασπι-
σθούν το έργο αυτό. Μάλιστα, η
απροθυμία αποτυπώνεται σχεδόν
σε κάθε δημόσιο βήμα, είτε αυτό
είναι η Βουλή είτε τα μέσα ενημέ-
ρωσης, με χαρακτηριστική την
απορία την οποία διατύπωσε πρό-
σφατα κομματικό στέλεχος, που
διερωτήθηκε «γιατί οι υπουργοί
μας δεν βγαίνουν στην τηλεόρα-
ση;».

Στο Μέγαρο Μαξίμου αναγνω-
ρίζουν και με τον τρόπο αυτό εν
μέρει δικαιολογούν τη στάση
υπουργών και βουλευτών, ότι μέχρι
τώρα η κυβέρνηση αναγκάστηκε
να κινηθεί στο δύσβατο μονοπάτι
των μνημονιακών υποχρεώσεων,
να νομοθετήσει σκληρά μέτρα, τα
οποία είναι δύσκολα στην υπερά-
σπισή τους, καθώς συχνά το πε-
ριεχόμενό τους είναι απολύτως αν-

τίθετο με τις προεκλογικές δεσμεύ-
σεις του ΣΥΡΙΖΑ και τις βασικές
κατευθύνσεις μιας πολιτικής με
αριστερό πρόσημο. Βεβαίως, το
σημαντικό είναι ότι, παρά τις δια-
φωνίες, την εκ των έσω αποδόμηση
μέτρων που ψηφίζονται από τη
Βουλή ακόμα και από υπουργούς
και την ισχνή υπεράσπιση των κυ-
βερνητικών νομοθετημάτων, τελικά
η κυβερνητική πλειοψηφία κατα-
φέρνει να προχωρά, έστω και με
την ψαλιδισμένη δύναμη των 153
βουλευτών.

Προβληματισμός
Συνεργάτες του κ. Τσίπρα, πάν-

τως, εμφανίζονται προβληματι-
σμένοι για το κατά πόσον πείθει
τους πολίτες η τακτική που έχει
υιοθετηθεί από υπουργούς και
βουλευτές να τοποθετούνται κατά
των όσων η κυβέρνηση προωθεί.
Βεβαίως, η αρχή έγινε από τον ίδιο
τον πρωθυπουργό, ο οποίος έχει
δηλώσει ότι «διαφωνούμε με το
περιεχόμενο της συμφωνίας που
υπογράψαμε, αλλά θα την εφαρ-
μόσουμε». Οι υπουργοί, ωστόσο,
προχωρούν ένα βήμα πιο πέρα.
Πιο πρόσφατη είναι η περίπτωση
του υπουργού Υποδομών Χρήστου
Σπίρτζη, ο οποίος καθυστέρησε
την υπογραφή της σύμβασης πα-
ραχώρησης των περιφερειακών
αεροδρομίων, για να δηλώσει από
τη Βουλή ότι έβαλε «με πόνο» την

υπογραφή του σε μια σύμβαση με
την οποία διαφωνεί.

Είχε προηγηθεί ο υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης, Ευάγγελος
Αποστόλου, ο οποίος, στη συζή-
τηση τροπολογίας που ο ίδιος κα-
τέθεσε για την επιστροφή στην
Ε.Ε. παράνομων αγροτικών επι-
δοτήσεων, δήλωσε ότι όσο εκείνος
είναι υπουργός, η τροπολογία δεν
θα εφαρμοσθεί.

Αυτός ο δυϊσμός των κυβερνη-
τικών στελεχών, που εμφανίζονται
να αντιπολιτεύονται εαυτούς, ενώ
είχε θεωρηθεί ότι μπορεί να ενι-
σχύσει την εικόνα της κυβέρνησης,
πλέον έχει αρχίσει να θεωρείται

επισφαλής πρακτική και εκτιμάται
ότι η ανοχή των πολιτών έναντι
αυτής αρχίζει να εξαντλείται. Οπως
και η ανοχή έναντι μιας κυβέρνησης
που, όντας απρόθυμη να υπερα-
σπισθεί το έργο της, επιλέγει να
αντιπολιτεύεται την αντιπολίτευ-
ση.

Ακόμα και οι υπουργοί, πάντως,
που δεν έχουν επιλογή άλλη από
το να υπερασπισθούν στη Βουλή
τα μέτρα που φέρνουν, όπως το
πρόσφατο πολυνομοσχέδιο με τα
προαπαιτούμενα για την υποδόση
του ενός δισ. ευρώ, αισθάνονται
μεγάλη μοναξιά, καθώς οι κυβερ-
νητικοί βουλευτές που εμφανίζονται
διατεθειμένοι να λάβουν τον λόγο
και να υπερασπισθούν τα νομοθε-
τήματα, είναι πολύ λίγοι, τόσο στην
Ολομέλεια όσο και στις Επιτροπές.

Καμιά στήριξη
Αξίζει να σημειωθεί ότι μικρό εν-

διαφέρον εκδηλώθηκε από κυβερ-
νητικούς βουλευτές να λάβουν τον

λόγο ακόμα και στο νομοσχέδιο με
το «παράλληλο πρόγραμμα», του-
λάχιστον στην εγγραφή ομιλητών
που έγινε για τη συζήτησή του στις
αρμόδιες επιτροπές, καθώς δεν
έφτασε στην Ολομέλεια. Είναι, επί-
σης, χαρακτηριστικό ότι ενημερω-
τικά σημειώματα που συντάσσονται
από τα αρμόδια υπουργεία με οδη-
γίες προς τους βουλευτές και τα
κομματικά στελέχη για την υπερά-
σπιση των νομοθετημάτων που κα-
ταρτίζονται, ουσιαστικά μένουν
στα αζήτητα.

Η αγωνία για την απροθυμία και
τη δυσθυμία κυβερνητικών και
κομματικών στελεχών να βγουν
μπροστά και να υπερασπιστούν
την κυβέρνηση, είναι εμφανής. Ο
κ. Τσίπρας, έχοντας αντιληφθεί το
πρόβλημα, απευθύνθηκε και από
το βήμα της Κεντρικής Επιτροπής
προς τα κομματικά στελέχη, ζη-
τώντας τους να βγουν στην κοινω-
νία και να μιλήσουν για το έργο
και τις προθέσεις της κυβέρνησης.

<<<<<<

Σημειώματα από τα 
αρμόδια υπουργεία 
με οδηγίες προς τους 
βουλευτές, ουσιαστικά
μένουν στα αζήτητα.

Το νομοσχέδιο με το «πα-
ράλληλο πρόγραμμα» της
κυβέρνησης προωθήθηκε
στη Βουλή βιαστικά, ως αν-
τίδοτο στα δύσκολα νομο-
σχέδια που έφερε το τελευ-
ταίο διάστημα στη Βουλή. Ο
σχεδιασμός ήταν να φύγουν
οι βουλευτές για τις διακο-
πές των Χριστουγέννων
έχοντας να μεταφέρουν
στις περιφέρειές τους ένα
θετικό μήνυμα, ότι η κυβέρ-
νηση, παράλληλα με τα
σκληρά μέτρα που είναι
υποχρεωμένη από τη συμ-
φωνία να ψηφίσει, υλοποιεί
πολιτικές με φιλολαϊκό πρό-
σημο για την ενίσχυση των
πλέον αδυνάτων.
Τελικά η υπόθεση εξελίχθη-
κε σε επικοινωνιακό Βατερ-
λώ για την κυβέρνηση, που
υποχρεώθηκε, μπροστά
στην αντίδραση των δανει-
στών και την απειλή να μην
εκταμιευθεί η υποδόση του
ενός δισ., να το αποσύρει,
τουλάχιστον προσωρινά,
από τη Βουλή.
Η εξέλιξη αυτή έφερε ανατα-
ράξεις στο εσωτερικό της κυ-
βέρνησης για ελλιπή συντο-
νισμό μεταξύ των συναρμό-
διων υπουργών, που οδήγη-
σε σε αυτό το αποτέλεσμα.
Παράλληλα, η σπουδή πολ-
λών υπουργών να βάλουν
στο πολυνομοσχέδιο πάσης
φύσεως άσχετες και συχνά
ρουσφετολογικές τροπολο-
γίες, έφερε επίσης δυσαρέ-
σκεια στην κυβερνητική ηγε-
σία, καθώς θεωρήθηκε ότι με
τον τρόπο αυτό αδυνατίζει ο
χαρακτήρας που η κυβέρνη-
ση ήθελε να προσδώσει στο
εν λόγω πολυνομοσχέδιο.

Παράλληλο ΒατερλώΠροβληματίζει
ο «διπλός λόγος»
των στελεχών
Ανησυχία στο Μαξίμου για αντιδράσεις τους

Τη στιγμή που το Μαξίμου ξεσπαθώνει κατά του μιντιακού συστήματος διαπιστώνει ότι είναι τα ίδια τα κυβερνητικά
στελέχη που εμφανίζονται απρόθυμα να βγουν μπροστά και να υπερασπισθούν το κυβερνητικό έργο.

Πολιτικό Big Bang το 2016
Η αδυναμία ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ να υλοποιήσουν τις αλλαγές, το πρόβλημα 
προσανατολισμού της Νέας Δημοκρατίας και οι διαφοροποιήσεις των «μικρών»

Η εικόνα κυριαρχίας του Αλ. Τσίπρα είναι ψευδεπίγραφη και οφείλεται εν
πολλοίς στην εσωστρέφεια που προκάλεσε στη Ν.Δ. το εκλογικό φιάσκo.

Του απεσταλμένου μας στην 
ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ

Η Ουάσιγκτον φαίνεται να ξεπερνά
σιγά σιγά τον έντονο προβληματι-
σμό που υπήρχε στην αρχή για τις
προθέσεις και την πολιτική στό-
χευση του Αλέξη Τσίπρα. Συγκε-
κριμένα, μετά τη «στροφή» του Ιου-
λίου, αρχίζει να τον βλέπει ως συ-
νομιλητή που σταδιακά δείχνει
πρόθυμος να συνεργασθεί για τη
διαχείριση περιφερειακών προβλη-
μάτων που απασχολούν έντονα και
τις ΗΠΑ. Μεταξύ αυτών, άμεσης
προτεραιότητας ζήτημα θεωρείται
η διαχείριση του προσφυγικού.
Εξακολουθεί, πάντως, να επικρατεί
μια αίσθηση ρευστότητας, και μέσα
από αυτό το πρίσμα αξιωματούχοι
που γνωρίζουν καλά την Ελλάδα
παραμένουν προσεκτικοί και ανα-
μένουν τα δείγματα γραφής του κ.
Τσίπρα στα επιμέρους ζητήματα,
στα οποία, εκτός της ασφάλειας
και του προσφυγικού, περιλαμβά-
νεται, φυσικά, και η σταθεροποίηση
της οικονομίας.

Η ανάλυση που γίνεται στο Στέιτ
Ντιπάρτμεντ και σε άλλα υπουργεία
είναι πως, μετά την αρχική «ταρα-
χώδη» περίοδο Βαρουφάκη, ο κ.
Τσίπρας έκανε τη στρατηγική επι-
λογή να παραμείνει στην Ευρωζώνη
ως ισότιμο μέλος της ευρωπαϊκής
οικογένειας, και αυτή η εξέλιξη συ-
νάδει με τη συνολική προσέγγιση
της Αμερικής. Η κυβέρνηση Ομ-
πάμα πίεζε από την αρχή για τη
μη διάσπαση της Ευρωζώνης, θε-
ωρώντας ότι μια τέτοια εξέλιξη εγ-
κυμονούσε κινδύνους για την παγ-
κόσμια οικονομική σταθερότητα.
Στάση που είχαν επιβεβαιώσει οι
επανειλημμένες και ενίοτε έντονες
παρεμβάσεις τόσο του ίδιου του
προέδρου όσο και των υπ. Οικο-
νομικών, Γκάιτνερ στην αρχή και
Λιου στη συνέχεια, οι οποίες αφο-
ρούσαν πρωτίστως τη «μεγάλη ει-
κόνα» της ενότητας της Ευρώπης,
αλλά εκ των πραγμάτων λειτουρ-
γούσαν υποβοηθητικά για την Ελ-
λάδα και την παραμονή στο ευρώ.

Στην Ουάσιγκτον βλέπουν τον
κ. Τσίπρα, σε αυτή τη φάση, ως κυ-
ρίαρχο του πολιτικού σκηνικού,
από το οποίο απουσιάζει η ουσια-
στική αντιπολίτευση –με δεδομένο
τον σταθεροποιητικό και θεσμικό
ρόλο της αξιωματικής αντιπολίτευ-

σης, εκφράζουν προβληματισμό
για τις εξελίξεις στη Νέα Δημοκρα-
τία– και παρά τις ιδεολογικές απο-
κλίσεις και τη συχνά υπερβολική
ρητορική του πρωθυπουργού, η
θέση αξιωματούχων συνοψίζεται
στο συμπέρασμα πως «εάν μπορέσει
να κάνει αυτά που έπρεπε αλλά δεν
μπόρεσαν οι προκάτοχοί του, τόσο
το καλύτερο». Αυτό που τονίζουν
είναι ότι σημασία έχει να γίνουν
οι μεταρρυθμίσεις και όχι ποιος θα
τις κάνει. Παρά την επαναστατική
ρητορική και το μάλλον οξύμωρο
υπουργοί που υπογράφουν και βου-
λευτές που ψηφίζουν μέτρα, όπως
οι ιδιωτικοποιήσεις, ταυτόχρονα
να τα αμφισβητούν, εστιάζουν στο
«τι γίνεται, όχι στο τι λέγεται». Είναι
κάτι που έχουν μάθει από τη δε-
καετία του ‘80 και την αποτίμηση
των δράσεων του Α. Παπανδρέου.
Από την έξοδο από την ΕΟΚ και το
ΝΑΤΟ μέχρι την αποχώρηση των
βάσεων, υπήρχε τέτοια αναντιστοι-
χία λόγων και έργων, που για να
μπορέσουν να λειτουργήσουν αναγ-
κάσθηκαν να υιοθετήσουν έναν
«διαφορετικό» τρόπο ερμηνείας
των εξαγγελιών Ελλήνων ηγετών.

Στην οικονομία και σε ό,τι αφο-
ρά τις ΗΠΑ, πέραν της πρόθεσης
ενεργειακής συνεργασίας με τη
μεταφορά αμερικανικού σχιστο-
λιθικού αερίου στα Βαλκάνια μέσω
της Αλεξανδρούπολης, ζητούν να
υπάρχει διαφάνεια σε διαγωνι-
σμούς του Δημοσίου όπου εμπλέ-
κονται ξένες εταιρείες, καθώς θε-
ωρούν ότι πολλές φορές στο πα-
ρελθόν αμερικανικές επιχειρήσεις
που διεκδικούσαν συμβόλαια έπε-
φταν θύματα παρασκηνιακών
διακανονισμών.

Πολύ έντονος είναι ο προβλη-
ματισμός σε ό,τι αφορά τη δια-
χείριση του προσφυγικού. Αφού
τονίζουν ότι πρόκειται όχι απλά
για ελληνικό, αλλά για ευρωπαϊκό
και ουσιαστικά παγκόσμιο ζήτημα,
δεν κρύβουν τη βαθιά τους ανη-
συχία και επιθυμούν να υπάρξει
και να λειτουργήσει πειστικά και
αποτελεσματικά ένα πλήρες σύ-
στημα καταγραφής και ταυτοποί-
ησης. Στο πλαίσιο αυτό πιέζουν
–αυτό δεν περιορίζεται στην Ελ-
λάδα, αλλά αφορά τη γενικότερη
συνεργασία των ΗΠΑ με την Ε.Ε.–
για την ευρύτερη και ταχύτερη
ανταλλαγή πληροφοριών.

Πώς οι ΗΠΑ αναλύουν
Τσίπρα και πολιτικές
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Εκτάκτως την Παρασκευή 25 Δεκεμβρίου με την

Του TIMOTHY GARTON ASH*

Απόσπασμα από τη δημοσιευμένη
το 2045 «Ιστορία της Σύγχρονης
Ευρώπης» των Πανεπιστημιακών
Εκδόσεων της Οξφόρδης:

«Οι αρχές του 2005 μπορούν να
θεωρηθούν το απόγειο αυτού που
τότε απεκαλείτο “το Ευρωπαϊκό
Σχέδιο”. Την προηγούμενη άνοιξη,
δέκα κράτη της Κεντρικής και Ανα-
τολικής Ευρώπης είχαν γίνει μέλη
της Ε.Ε., καθιστώντας την τη με-
γαλύτερη κοινοπολιτεία φιλελεύ-
θερων Δημοκρατιών στην ευρω-
παϊκή ιστορία. Αυτή η ένωση πρό-
τεινε μία συνταγματική συνθήκη,
ευρέως γνωστή ως το “Ευρωπαϊκό
Σύνταγμα”. Ενα ενιαίο νόμισμα,
το ευρώ, φάνηκε να λειτουργεί κα-
λά, και χώρες όπως η Ισπανία, η
Πορτογαλία και η Ελλάδα αισθάν-
θηκαν ότι συνέκλιναν με τον ιστο-
ρικό πυρήνα της Ευρώπης γύρω
από τη Γερμανία, τη Γαλλία, το Βέλ-
γιο και την Ολλανδία. Για πολλούς
Ευρωπαίους υπήρχε μια αίσθηση
προόδου και αισιοδοξίας. Ορισμένοι
υποστήριζαν ότι η Ε.Ε. έδειχνε τον
δρόμο προς τα εμπρός για τον κό-
σμο, τόσο ως ένα βασισμένο σε
κανόνες σύστημα για τη διεθνή
τάξη όσο και ως ένα εγχώριο κοι-
νωνικό μοντέλο. Στο Πεκίνο, η Ε.Ε.
αντιμετωπιζόταν σοβαρά ως ένας
πιθανός πόλος σε έναν πολυπολικό
κόσμο απέναντι στον μονοπολικό
κόσμο του Τζορτζ Γ. Μπους. Το ξέ-
σπασμα της φιλευρωπαϊκής Πορ-
τοκαλί Επανάστασης στην Ουκρα-
νία έπεισε τον Ρώσο πρόεδρο, Βλαν-
τιμίρ Πούτιν, ότι η φαινομενικά
μαλακή, μεταμοντέρνα Ε.Ε. συνι-
στούσε πραγματική απειλή για τη
δύναμή του. Ακόμη και ο σκεπτι-
κιστής ιστορικός Τόνι Τζαντ έγραψε
στην ιστορία του για την Ευρώπη
μετά το 1945, η οποία δημοσιεύ-
θηκε το 2005, ότι “ο 21ος αιώνας

μπορεί να ανήκει ακόμη στην Ευ-
ρώπη».

Η πραγματικότητα
«Η επόμενη δεκαετία, ωστόσο,

απέδειξε ότι επρόκειτο για μεγαλει-
ώδεις ψευδαισθήσεις. Μια σειρά
από κρίσεις, που ξεκίνησαν με την
απόρριψη του Ευρωπαϊκού Συντάγ-
ματος με δημοψηφίσματα στη Γαλλία
και την Ολλανδία και που συνεχί-
σθηκαν με μία δεκαετή κρίση της
κακοσχεδιασμένης Ευρωζώνης, με
την προσάρτηση τμημάτων της Ου-
κρανίας από τη Ρωσία, με τις ισλα-
μιστικές τρομοκρατικές επιθέσεις,
με ένα βρετανικό δημοψήφισμα για
αποχώρηση από την Ε.Ε., με εκα-
τομμύρια πρόσφυγες να διαφεύγουν
από τη μιζέρια της διαλυμένης από
τον πόλεμο Μέσης Ανατολής και
της φτωχής Αφρικής, καθώς και με
τη ραγδαία ανάπτυξη των ευρωσκε-
πτικιστικών, ξενοφοβικών κομμά-
των, άφησαν τους Ευρωπαίους ηγέ-
τες να τρεκλίζουν.

Δυστυχώς, οι Ευρωπαίοι αρχηγοί,
που συγκεντρώθηκαν στις Βρυξέλλες
τον Δεκέμβριο του 2015 για μία από
τις αμέτρητες συνόδους τους, απέ-
τυχαν να αναγνωρίσουν το βάθος
της υπαρξιακής κρίσης της Ενωσης,
πόσο μάλλον να βρουν απαντήσεις
που θα αντιμετώπιζαν αποτελεσμα-
τικά την απογοήτευση των λαών
τους. Η Ε.Ε. δεν κατέρρευσε ξαφνικά
σαν τη Ρωμαϊκή Αυτοκρατορία με
ορδές βαρβάρων να καταλαμβάνουν
τα γραφειοκρατικά ανάκτορα των
Βρυξελλών. Η παρακμή της έμοιαζε
με αυτήν της Αγίας Ρωμαϊκής Αυ-
τοκρατορίας: όλες αυτές οι επίσημες
συνθήκες, οι τελετές και τα ιδρύματα
παρέμειναν τυπικά στη θέση τους,
αλλά όλο και περισσότερο έχαναν
το περιεχόμενό τους και καταλη-
στεύονταν από την αληθινή τους
σημασία. Κατ’ επέκταση, η οριστική
απόφαση για τη διάλυση της Ε.Ε.

το 2043 δεν ήταν, όπως και η διάλυση
της Αγίας Ρωμαϊκής Αυτοκρατορίας
το 1806, παρά η καθυστερημένη
αναγνώριση όσων αποτελούσαν
εδώ και καιρό πολιτική πραγματι-
κότητα».

Κακοί οιωνοί
Κανείς δεν γνωρίζει το μέλλον.

Τίποτα από όλα αυτά δεν είναι μοι-
ραίο να συμβεί. Με βάση την πα-
ρούσα τάση, όμως, πρόκειται για
ένα εύλογο σενάριο για το μέλλον
της Ε.Ε. Αυτό είναι ένα μέλλον, ωστό-
σο, που θα πρέπει να κάνουμε τα
πάντα για να αποτρέψουμε. Ο Ουίν-
στον Τσώρτσιλ είχε πει ότι η Δημο-
κρατία είναι η χειρότερη πιθανή
μορφή διακυβέρνησης, εκτός όλων
των υπόλοιπων μορφών που έχουν
δοκιμασθεί από καιρό σε καιρό. Η
Ευρώπη στην οποία ζούμε σήμερα
είναι η χειρότερη πιθανή Ευρώπη,
εκτός από όλες τις άλλες Ευρώπες
που έχουν δοκιμασθεί κατά καιρούς.
Καμία ευρωπαϊκή συμμαχία, αυτο-
κρατορία, κοινοπολιτεία ή κοινότητα
δεν έχει αντέξει για πάντα, αλλά πρέ-
πει να θέλουμε αυτή που έχουμε να
αντέξει όσο περισσότερο μπορεί.

Η διατύπωση αυτή μπορεί να θε-
ωρηθεί από πολλά μέλη της ευρω-
παϊκής ελίτ σκοτεινά απαισιόδοξη,
ακόμη και ηττοπαθής. Ορισμένοι
θα μου καταλογίσουν μια «πολύ βρε-
τανική οπτική», ενσαρκώνοντας με
αυτό τον τρόπο το είδος της εθνικής
προκατάληψης που υποστηρίζουν
ότι κατατροπώνουν. (Εάν σκοπεύου-
με να φτιάξουμε ένα κοινό ευρω-
παϊκό σπίτι, χρειάζεται να αναγνω-
ρίσουμε ο ένας τον άλλο ως Ευρω-
παίο, που κρίνεται με βάση την προ-
σωπική του βιογραφία και όχι το
εθνικό του διαβατήριο ή τις πολιτικές
της παρούσας κυβέρνησής του.)

Στην πραγματικότητα, αυτού του
τύπου ο απαισιόδοξος ρεαλισμός
αποτελεί ένα πιο στέρεο θεμέλιο

πάνω στο οποίο μπορεί να χτισθεί
ξανά το ασταθές ευρωπαϊκό σχέδιο,
αντί των ευσεβών πόθων που χα-
ρακτηρίζουν ακόμη μεγάλο μέρος
της ευρω-ρητορικής. 

Η Ευρώπη βρίσκεται σε κακή κα-
τάσταση: η αρχή της ανάρρωσης
ξεκινά με την αναγνώριση της σο-
βαρότητας της ασθένειας και όχι
με την άρνησή της. Είμαστε αντι-
μέτωποι με πολλαπλά προβλήματα
–πρόσφυγες, ξενοφοβία, Ευρωζώνη,
Ουκρανία, Brexit–, για τα περισσό-
τερα από τα οποία δεν υπάρχουν
περιεκτικές λύσεις, μόνο «μερικευ-
τικές» που μας επιτρέπουν να συ-
νεχίζουμε. Δεν είναι καιρός για με-
γαλόπρεπα σχέδια. Ξανά και ξανά
συναντώ συναδέλφους που επιστρέ-
φουν σε κάποια εκδοχή της ιδέας
ενός ευρωπαϊκού πυρήνα που θα
προχωράει μπροστά σε όλα τα μέ-
τωπα, με τους υπόλοιπους να ακο-
λουθούν υποχρεωτικά σε μια Ευ-
ρώπη πολλών ταχυτήτων ή, αν επι-

λέξουν να μην ακολουθήσουν, να
παραμείνουν απλά στους εξώτερους
δακτυλίους δύο ή περισσότερων
ομόκεντρων κύκλων. Αυτό δεν συμ-
βαίνει και δεν πρόκειται να συμβεί.

Τα δύο νήματα
Η απόρριψη μιας ρητορικής για

προοδευτικά μεγάλα σχέδια δεν
είναι απλώς μια επιστροφή στον
αποσπασματικό πραγματισμό. Δύο
νήματα δένουν όλα τα διαφορετικά
υφάσματα: το ένα είναι το νέο μέλλον
και το άλλο είναι ένα παρελθόν που
μπορεί να επιστρέψει για να μας
στοιχειώσει. Απέναντι στις αναδυό-
μενες δυνάμεις της Κίνας, της Ινδίας
και της Βραζιλίας, όχι μόνο η Ευρώπη,
αλλά ολόκληρη η Δύση δεν αποφα-
σίζει πια. Σε αυτόν τον κόσμο γι-
γάντων, όλες οι ευρωπαϊκές χώρες
χρειάζονται μια κλίμακα που μόνο
η Ενωση μπορεί να τους προσφέρει.
Το επιχείρημα αυτό είναι πνευματικά
συναρπαστικό, αλλά δημιουργεί

ελάχιστη συναισθηματική έλξη σε
έναν άνεργο νεαρό Ισπανό.

Το δεύτερο νήμα αφορά το ευ-
ρωπαϊκό παρελθόν που μπορεί να
επιστρέψει στο μέλλον μας. Προ-
σφάτως, βιώνουμε όλο και περισ-
σότερες αναδρομές στο παρελθόν
της βαρβαρότητας του ευρωπαϊκού
20ού αιώνα. Πόλεμος στην Ουκρανία.
Επαγγελματίες της μεσαίας τάξης
να καταφεύγουν σε συσσίτια στην
Αθήνα. Τρόμος στους δρόμους του
Παρισιού. Το νεκρό προσφυγόπουλο
στις ακτές μιας παραλίας της Με-
σογείου. Αντισημιτισμός, ρατσισμός
και εκφράσεις χυδαίας προκατάλη-
ψης ενάντια στους μουσουλμάνους,
που μπορεί να ντροπιάσουν ακόμη
και τον Ντόναλντ Τραμπ. Ακόμη θε-
ωρούμε ότι όλα αυτά είναι εξαιρέσεις,
αλλά τι θα συμβεί εάν γίνουν ο κα-
νόνας; Το σχέδιο μιας ευρωπαϊκής
πολιτικής κοινότητας είναι ασυνή-
θιστο επειδή ο εχθρός του, ο «άλλος»
απέναντι στην ταυτότητά του, είναι
το ίδιο του το παρελθόν. Εδώ και
τρεις γενιές, οι προσωπικές μνήμες
του πολέμου, της κατοχής, του Ολο-
καυτώματος και των φασιστικών
και κομμουνιστικών δικτατοριών
αποτελούν τη βαθύτερη κινητήρια
δύναμη για την υποστήριξη προς
την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση. Καθώς
οι περισσότεροι νέοι Ευρωπαίοι δεν
έχουν πλέον αυτή την ατομική μνή-
μη, χρειαζόμαστε περισσότερο από
ποτέ τη συλλογική μνήμη, που απο-
καλούμε Ιστορία. Δεν είναι πολύ
αργά για να ξαναγράψουμε την
«Ιστορία της Σύγχρονης Ευρώπης»
της Οξφόρδης του 2045, αλλά δεν
έχουμε έως το 2045 για να το κά-
νουμε.

*Ο Timothy Garton Ash είναι καθηγη-
τής Ευρωπαϊκών Σπουδών στο Πανε-
πιστήμιο της Οξφόρδης και Senior
Fellow στο ερευνητικό Hoover Institu-
tion του Πανεπιστημίου Στάνφορντ.

Σενάριο του 2045 για το μέλλον της Ευρώπης
Οικονομική κρίση, τρομοκρατικές επιθέσεις και το προσφυγικό ζήτημα κάνουν την Ευρωπαϊκή  Ενωση να «τρίζει»

Η Ευρώπη είναι μια «συμμαχία» την οποία οι συμμετέχοντες θα πρέπει να
επιθυμούν και να προσπαθούν να τη διατηρήσουν επιτυχώς.

21-ELLADA_Master_cy  18/12/15  22:59  Page 21



22 ●     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Δ Ι Ε Θ Ν Η Κυριακή 20 Δεκεμβρίου 2015

ΕΚΤΑΚΤΩΣ ΤΗΝ ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 1η ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ 

Ένα ξεχωριστό 
Ημερολόγιο για το 2016 

Από την 
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

Βίαιες συγκρούσεις
στο Ντιγιαρμπακίρ
Η τουρκική αστυνομία έκανε την Παρασκευή χρήση αντλιών
νερού υπό πίεση και δακρυγόνων για να διαλύσει διαδήλωση
περίπου 1.000 ατόμων που διαμαρτύρονταν στο Ντιγιαρμ-
πακίρ, στη ΝΑ Τουρκία, για τις επιχειρήσεις που πραγμα-
τοποιούν οι τουρκικές δυνάμεις ασφαλείας με στόχο Κούρδους
μαχητές, καθώς άνω των 50 ανδρών του ΡΚΚ έχουν χάσει
τη ζωή τους μέσα σε τρεις ημέρες. Οταν άρχισε η επέμβαση
της αστυνομίας, οι διαδηλωτές διασκορπίστηκαν. Η επέμβαση
αυτή συνέπεσε με συνέντευξη Τύπου που παραχωρούσε
στην πόλη ο Σελαχατίν Ντεμιρτάς, αρχηγός του φιλοκουρδικού
Κόμματος Δημοκρατίας των Λαών, στην οποία ζήτησε «αν-
τίσταση» στις εν λόγω επιχειρήσεις. Δύο διαδηλωτές σκο-
τώθηκαν τη Δευτέρα από σφαίρες, στις βίαιες συγκρούσεις
που ξέσπασαν με την αστυνομία του Ντιγιαρμπακίρ κατά
τη διάρκεια διαδήλωσης εναντίον της απαγόρευσης κυκλο-
φορίας που τέθηκε σε ισχύ πριν από δύο και πλέον εβδομάδες
σε ορισμένες από τις συνοικίες της πόλης. Τα θύματα, ηλικίας
21 και 25 ετών, σκοτώθηκαν από πυρά υπό αδιευκρίνιστες
συνθήκες, ενώ προσπαθούσαν να εισέλθουν στη συνοικία
Σουρ, θέατρο από τις αρχές του μήνα συγκρούσεων μεταξύ
δυνάμεων επιβολής της τάξης και υποστηρικτών του PKK.

Προς αγιοποίηση 
η Μητέρα Τερέζα
Ο Πάπας Φραγκίσκος υπέγραψε διάταγμα με το οποίο ανα-
γνωρίζεται ένα δεύτερο θαύμα που αποδίδεται στη Μητέρα
Τερέζα, ανοίγοντας τον δρόμο για την αγιοποίησή της
μέσα στο 2016. «Ο Αγιος Πατέρας εξουσιοδότησε τη Συ-
νέλευση για τους Αγίους να θέσει σε ισχύ τα διατάγματα
που αφορούν το θαύμα, το οποίο αποδίδεται στη μεσιτεία
της ευλογημένης Τερέζας της Καλκούτας», ανακοίνωσε
το Βατικανό. Πρόκειται για την ανεξήγητη θεραπεία ενός
άνδρα που έπασχε από πολλαπλούς όγκους στον εγκέφαλο.
Η ημέρα της ανακήρυξής της σε αγία θα πρέπει να επικυ-
ρωθεί από εκκλησιαστικό συμβούλιο, αλλά η ημερομηνία
της Κυριακής 4 Σεπτεμβρίου του 2016 δείχνει να είναι
σχεδόν βέβαιη: το πρόγραμμα για το Ιωβηλαίο της Ευ-
σπλαχνίας που ανακοινώθηκε πριν από εβδομάδες προβλέπει
ότι η ημέρα αυτή θα είναι αφιερωμένη στη Μητέρα Τερέζα
στη Ρώμη. Γεννηθείσα το 1910 από μια αλβανική οικογένεια
της ΠΓΔΜ, η Μητέρα Τερέζα αναχώρησε σε ηλικία 18 ετών
για ιεραποστολή στην Ινδία και αφιέρωσε τη ζωή της
«στους φτωχότερους από τους φτωχούς», στους ασθενείς
και στους ετοιμοθάνατους, αρχικά στην Καλκούτα και στη
συνέχεια σε ολόκληρο τον κόσμο. Το 1950 ίδρυσε τους Ιε-
ραποστόλους της Φιλανθρωπίας, ενώ το 1979 τής απονε-
μήθηκε σε αναγνώριση της προσφοράς της το Νομπέλ Ει-
ρήνης. Πέθανε το 1997 στην Καλκούτα.

Την ώρα που οι Ισπανοί ψηφοφόροι
μοιάζουν έτοιμοι να στρέψουν την
πλάτη στον δικομματισμό, οι αρχηγοί
των δύο μεγαλύτερων κομμάτων,
τα οποία μονοπώλησαν την εξουσία
τα τελευταία τριάντα πέντε χρόνια,
κονταροχτυπήθηκαν σκληρά στη
μεταξύ τους τηλεμαχία τη Δευτέρα,
έξι ημέρες πριν από τις σημερινές
κρίσιμες βουλευτικές εκλογές.

«Εκτιμώ ότι η Ισπανία αξίζει υψη-
λότερο επίπεδο πολιτικής αντιπα-
ράθεσης, μια συζήτηση ψύχραιμη
και εποικοδομητική και όχι –όπως
είδαμε– μια κοκορομαχία στη λά-
σπη», είπε ο επικεφαλής των Κεν-
τρώων Φιλελεύθερων Σιουδαδάνος
(Οι Πολίτες), Αλμπέρ Ριβέρα, όπως
περιέγραψε στην ανταπόκρισή του
από τη Μαδρίτη ο Φρανσουά Μισό
της Liberation.

«Ο Μαριάνο Ραχόι και ο Πέδρο
Σάντσες προσέφεραν ένα θέαμα
του περασμένου αιώνα. Επρόκειτο
για μια συζήτηση, πραγματική αναγ-
γελία κηδείας μιας ολόκληρης επο-
χής», είπε ο ηγέτης του αριστερού
Ποδέμος (Μπορούμε), Πάμπλο Ιγ-
κλέσιας, μιλώντας σε ιδιωτικό τη-
λεοπτικό δίκτυο.

Μετά την αποκατάσταση της Δη-
μοκρατίας στη χώρα, ποτέ οι Ισπανοί
δεν είχαν παρακολουθήσει μια τόσο
έντονη αντιπαράθεση μεταξύ υπο-
ψηφίων.

Επιθετικός και έτοιμος να επιτεθεί
προσωπικά στον επικεφαλής της
κυβέρνησης, ο Πέδρο Σάντσες δεν
αρκέστηκε να καταλογίσει στον Μα-
ριάνο Ραχόι τη σειρά οικονομικών

σκανδάλων που στιγμάτισαν το Λαϊ-
κό Κόμμα, μνημονεύοντας, επίσης,
«τη φτωχοποίηση των εργαζόμε-
νων», την κατάργηση των υποτρο-
φιών σε φοιτητές» και το «πετσό-
κομμα του προϋπολογισμού της
υγείας». Κοιτάζοντας τον πρωθυ-
πουργό στα μάτια, ο υποψήφιος των
Σοσιαλιστών τον αποκάλεσε «ανή-
θικο πρόσωπο», που όφειλε να έχει
παραιτηθεί πριν από δύο χρόνια,
μια έμμεση αναφορά στις οικονο-
μικές ατασθαλίες του στενού συ-
νεργάτη του Ραχόι και ταμία του
Λαϊκού Κόμματος, Λούις Μπάρσενας,
και στα εκατομμύρια που αυτός απέ-
κρυψε σε τραπεζικό λογαριασμό
στην Ελβετία.

Στην προσβλητική αυτή δήλωση,
ο Ραχόι απήντησε: «Είμαι ένας ηθι-
κός και καθαρός πολιτικός. Τα λόγια
σας είναι άθλια και εμετικά».

Μεγάλοι νικητές του τηλεοπτικού
αυτού ντιμπέιτ υπήρξαν, παραδόξως,
οι δύο απόντες από αυτό, ο Αλμπέρ
Ριβέρα και ο Πέμπλο Ιγκλέσιας, όπως
συμφώνησαν όλοι οι παρατηρητές.

Από το 1979 και ένθεν, το Λαϊκό
Κόμμα και οι Σοσιαλιστές (οι μόνοι
που κυβέρνησαν την Ισπανία, ενίοτε
με απόλυτη πλειοψηφία εδρών στα
Κόρτες Χενεράλες, τη Βουλή) εξα-
σφάλιζαν συνήθως το 80% των ψή-
φων. Η οικονομική κρίση, η οποία
ξέσπασε το 2008, όμως, και οι οργή
του εκλογικού σώματος απέναντι
στην πολιτική λιτότητας, επέτρεψαν
την εντυπωσιακή άνοδο των Σιου-
δαδάνος και του Ποδέμος.

Σύμφωνα με σφυγμομέτρηση της

μεγάλης εταιρείας Sigma Dos, το
Λαϊκό Κόμμα και οι Σοσιαλιστές δεν
πρόκειται να εξασφαλίσουν περισ-
σότερο από το 47% των ψήφων,
έναντι 38% για τους νιόφερτους πο-
λιτικούς σχηματισμούς. Η σημερινή
ετυμηγορία του εκλογικού σώματος
μπορεί τώρα να οδηγήσει σε ιστο-
ρικούς συμβιβασμούς τα δύο μεγάλα
κόμματα, τα οποία ίσως βρεθούν
υποχρεωμένα να συνασπισθούν με
τους νεόκοπους αντιπάλους τους
για να κυβερνήσουν.

«Οι καιροί έχουν αλλάξει ριζικά.
Οι Ισπανοί δεν επιθυμούν πια πο-
λιτική ηγεμονία, αλλά ποικιλία σχη-
ματισμών, των οποίων οι συμμαχίες
θα εγγυώνται τις αξίες και τις βασικές
γραμμές του κράτους πρόνοιας. Για
τον λόγο αυτό, το ντιμπέιτ της Δευ-
τέρας αποτέλεσε πραγματικό “Λυ-
κόφως των θεών”, σηματοδοτώντας
το τέλος μιας εποχής η οποία κυ-
ριαρχήθηκε από την εναλλαγή ενός
ντουέτου στην εξουσία», λέει ο κα-
θηγητής Πολιτικής Επιστήμης Εν-
ρίκε Χιλ Κάλβο.

Η τηλεοπτική αντιπαράθεση με-
ταξύ Πέδρο Σάντσες και Μαριάνο
Ραχόι επέτρεψε, επίσης, στους Ισπα-
νούς ψηφοφόρους να διαπιστώσουν
τα δυνατά και τα αδύνατα σημεία
του καθενός. Ο σημερινός πρωθυ-
πουργός υπενθύμισε ότι η αργή –
αλλά υπαρκτή– ανάκαμψη της ισπα-
νικής οικονομίας αποτελεί αποκύημα
της πολιτικής του, η οποία επέτρεψε,
επίσης, τη μείωση κατά το ήμισυ
του χρέους και τον ισοσκελισμό του
εμπορικού ισοζυγίου.

Ο Πέδρο Σάντσες, από τη μεριά
του, αξιοποίησε τη ρητορική του
δεινότητα για να καταγγείλει τη δια-
φθορά (υπογραμμίζοντας τον πα-
ράνομο πλουτισμό του πάλαι ποτέ
οικονομικού εγκεφάλου του Λαϊκού
Κόμματος και πρώην επικεφαλής
του ΔΝΤ, Ροντρίγκο Ράτο), το δυ-
σβάστακτο δημόσιο χρέος και την
ψήφιση σκληρής εργατικής νομο-
θεσίας (90% των προσλήψεων αφορά
συμβάσεις ορισμένου χρόνου ή με-
ρικής απασχόλησης).

AFP

Εκλογικό 
θρίλερ σήμερα 
στην Ισπανία
Σκληρή τηλεμαχία Ραχόι και Σάντσες

Νικητές του ντιμπέιτ αναδείχθηκαν οι απόντες αρχηγοί, ενώ γκάλοπ της Sigma
Dos «δίνει» στο Λαϊκό Κόμμα και στους Σοσιαλιστές 47% έναντι 38% για τους νιό-
φερτους πολιτικούς σχηματισμούς.
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Eνα μήνα μετά τη χρεoκοπία της Le-
hman Brothers, το φθινόπωρο του
2008, ο Economist έκρουε τον κώ-
δωνα του κινδύνου: «Ο καπιταλισμός
είναι στριμωγμένος στη γωνία»,
προειδοποιούσε στο κύριο θέμα του
το βρετανικό περιοδικό. Ουάσιγκτον
και Λονδίνο, η Μέκκα και η Μεδίνα
του οικονομικού φιλελευθερισμού,
εθνικοποιούσαν τράπεζες, ενώ ο Νι-
κολά Σαρκοζί διαλαλούσε το «τέλος
του laissez- faire», της αυτορρυθμι-
ζόμενης αγοράς. Ο Μαρξ, ο Κέινς
και ο Μίνσκι ξανάρθαν στη μόδα.
Οι κοινωνικές εκρήξεις που ακολού-
θησαν την οικονομική κρίση, με
φαινόμενα τύπου «Αγανακτισμένων»
και «Occupy Wall Street», αναστά-
τωσαν την ευρωατλαντική κοινό-
τητα. Το φάντασμα ενός αριστερού
λαϊκισμού, ανάλογου με εκείνον που
κυριαρχούσε στη Λατινική Αμερική,
πλανιόταν πάνω από τη Δύση.

Επτά χρόνια αργότερα, η διεθνής
ατμόσφαιρα είναι πολύ διαφορετική.
Ο καπιταλισμός αποδείχθηκε πολύ
ανθεκτικός για να απειληθεί από
τους εχθρούς του, αλλά και πολύ
ασταθής ώστε να κινδυνεύει από
τον ίδιο του τον εαυτό. Την περα-
σμένη εβδομάδα, ο Economist
έκρουε τον κώδωνα για τον και-
νούργιο κίνδυνο, του δεξιού, εθνι-
κιστικού λαϊκισμού που απλώνεται
ένθεν κακείθεν του Ατλαντικού.
«Παίζοντας με τον φόβο» (λογοπαί-
γνιο, στα αγγλικά, με το «παίζοντας
με τη φωτιά») ήταν ο τίτλος στο εξώ-
φυλλό του, ο οποίος συνοδευόταν
από τις φιγούρες τριών τυπικών εκ-
προσώπων αυτού του ρεύματος: της
Μαρίν Λεπέν, του Ντόναλντ Τραμπ
και του Βίκτορ Ορμπαν.

Το φαινόμενο δεν είναι, βέβαια,
προϊόν των τελευταίων εβδομάδων.
Ακροδεξιά ή ξενοφοβικά, υπερσυν-
τηρητικά κόμματα βρίσκονται εδώ

και χρόνια σε άνοδο, από τα Βαλ-
κάνια μέχρι τον σκανδιναβικό Βορρά
κι από τη Βρετανία μέχρι τα ρωσικά
σύνορα. Η κυριαρχία του Βίκτορ
Ορμπαν στην Ουγγαρία και η πρό-
σφατη άνοδος του Κόμματος του
Νόμου και της Δικαιοσύνης στην
Πολωνία δημιούργησαν έναν άξονα
εθνικιστικού λαϊκισμού στην καρδιά
της Ευρώπης.

Ωστόσο το πράγμα πήρε εντελώς
διαφορετικές διαστάσεις με την ανά-
δειξη του Εθνικού Μετώπου σε πρώ-
τη πολιτική δύναμη της Γαλλίας στις
πρόσφατες περιφερειακές εκλογές
και με τη δημοσκοπική απογείωση
του υποψήφιου για το προεδρικό
χρίσμα των Ρεπουμπλικανών Ντό-

ναλντ Τραμπ –ενός πολιτικού που
υπόσχεται ότι θα κλείσει τα σύνορα
στους μουσουλμάνους– στις ΗΠΑ.
Οταν φτάνουν να διεκδικούν στα
σοβαρά την εξουσία τέτοιου είδους
πολιτικοί στη Γαλλία και την Αμε-
ρική,, τότε είναι φανερό ότι έχουμε
να κάνουμε με συμπτώματα μιας
πολύ βαθύτερης παθολογίας.

Μήπως η διάχυτη ανησυχία είναι
υπερβολική; Μήπως πρόκειται για
ένα συγκυριακό φαινόμενο, μια πα-
ροδική, αντανακλαστική αντίδραση
στις τρομοκρατικές επιθέσεις που
μάτωσαν το Παρίσι και το Σαν Μπερ-
ναντίνο της Καλιφόρνιας; Επιτέλους,
το Εθνικό Μέτωπο απέτυχε να κερ-
δίσει έστω και μία περιφέρεια στον

αποφασιστικό, δεύτερο γύρο των
εκλογών και οι προεδρικές φιλοδο-
ξίες της Λεπέν ψαλιδίστηκαν. Οσο
για τον Τραμπ, θα μπορούσε να
αποδειχθεί άλλος ένας διάττων αστέ-
ρας που λάμπει για λίγο για να «καεί»
πολύ γρήγορα, όπως τόσοι άλλοι
απίθανοι διεκδικητές του προεδρι-
κού χρίσματος στο παρελθόν. Μα-
κάρι να μπορούσε να συμμεριστεί
κανείς αυτή την αισιοδοξία. Δυστυ-
χώς, δεν φαίνεται να στέκει καλά
στα πόδια της.

Στην περίπτωση της Λεπέν, όσοι
μιλούν για «ήττα» στον δεύτερο
γύρο μάλλον δεν έχουν αντιληφθεί
τι ακριβώς συνέβη. Παρότι η προ-
σέλευση στις κάλπες αυξήθηκε κατά

8,5%, το Εθνικό Μέτωπο συγκέν-
τρωσε 6,8 εκατ. ψήφους, περισσό-
τερες από κάθε άλλη φορά στην
ιστορία του, και ρίζωσε σε ολόκληρη
τη Γαλλία, τριπλασιάζοντας τους
εκλεγμένους περιφερειακούς συμ-
βούλους του. Οσο για τον Τραμπ,
παρά τη δικαιολογημένη βροχή επι-
θέσεων που δέχθηκε για τις ανή-
κουστες, ρατσιστικές δηλώσεις του,
απογειώθηκε δημοσκοπικά στο 38%
έως και 41%, με τον υποψήφιο των
Ρεπουμπλικανών, Τεντ Κρουζ, να
αγκομαχάει μεταξύ 15% και 18%.

Είναι πολύ πιθανό τόσο η Λεπέν
όσο και ο Τραμπ να αποτύχουν στα
προεδρικά τους σχέδια ― το αντίθετο
ενδεχόμενο θα ήταν καταστροφικό
για τις ίδιες τις μεγάλες χώρες τους.
Παραμένει όμως ένας άλλος, ίσως ο
μεγαλύτερος κίνδυνος: το γεγονός
ότι ο ξενοφοβικός λαϊκισμός τους
διαμορφώνει την πολιτική ατζέντα,
ωθώντας τα παραδοσιακά «κεντρώα»
κόμματα εξουσίας να υιοθετούν πολ-
λές από τις δικές τους ακραίες θέσεις.
Η τάση ευρύτερης «λεπενοποίησης
της πολιτικής» δεν αποτελεί απο-
κλειστικά γαλλικό φαινόμενο. Τρο-
μάζει κανείς όταν διαβάζει τι συμ-
βαίνει στον παραδοσιακά φιλόξενο
και ανεκτικό σκανδιναβικό Βορρά.
Αίφνης, η κεντροδεξιά κυβέρνηση
της Φινλανδίας αναγγέλλει ότι στο
εξής θα υποχρεώνει τους πρόσφυγες
να προσφέρουν δωρεάν εργασία στο
κράτος, ενώ οι Δανοί ομοϊδεάτες της
συζητούν νομοσχέδιο που θα επι-
τρέπει στο κράτος να προχωρεί σε
κατασχέσεις των τιμαλφών που φέρ-
νουν μαζί τους οι πρόσφυγες για να
καλύψει τις δαπάνες φιλοξενίας τους.
Αν ζούσε ο Πρίμο Λέβι, θα μπορούσε
να γράψει ένα συγκλονιστικό «Αν
αυτή είναι η Ευρώπη»...

Η απειλητική άνοδος του εθνικι-
στικού λαϊκισμού δεν οφείλεται μόνο
ή κυρίως στην προσφυγική κρίση.
Αν αναπτύσσονται οργιαστικά τα

«άνθη του Κακού», είναι γιατί βρί-
σκουν εύφορο έδαφος στην οικο-
νομική ανασφάλεια εκατοντάδων
εκατομμυρίων ανθρώπων του δυ-
τικού κόσμου. Ούτε η συγκρότηση
ενός ενιαίου μετώπου όλων των δυ-
νάμεων του «δημοκρατικού τόξου»
–κάτι που πρότεινε στη Γαλλία ο
κεντροδεξιός πρώην πρωθυπουργός
Ζαν-Πιερ Ραφαρέν και πολλοί άλ-
λο– θα αποτελούσε λύση. Ισα ίσα,
θα εδραίωνε την πεποίθηση πάρα
πολλών πολιτών ότι Κεντροδεξιά
και Κεντροαριστερά αποτελούν τους
δύο πυλώνες της ίδιας πολιτικής,
που τους αποξενώνει, αν δεν τους
εξοργίζει κιόλας. Κάτι τέτοιο θα εμ-
φάνιζε αυτομάτως στα μάτια των
πολιτών την Ακρα Δεξιά ως τη μόνη
«αντισυστημική δύναμη», τουλάχι-
στον στις χώρες όπου η Αριστερά
πνέει τα λοίσθια.

Ο αντικαγκελάριος της Γερμανίας,
Ζίγκμαρ Γκάμπριελ, έθεσε τον δά-
κτυλο επί τον τύπον των ήλων αυτή
την εβδομάδα, όταν δήλωσε ότι το
κοινωνικό ζήτημα «είναι η πραγμα-
τική πυριτιδαποθήκη που τινάζει
στον αέρα το ευρωπαϊκό οικοδόμη-
μα». Δεν δίστασε, μάλιστα, να κα-
τηγορήσει ευθέως την Αγκελα Μέρ-
κελ ότι είναι συνυπεύθυνη για την
άνοδο της Λεπέν, με τις οδυνηρές
περικοπές που πασχίζει να επιβάλει
στη Γαλλία.

«Στη μάχη κατά των εθνικιστών
οφείλουμε να αλλάξουμε την πορεία
που ακολουθεί η Ευρώπη. Να σπά-
σουμε τον φαύλο κύκλο όπου οι
υπερχρεωμένες χώρες αισθάνονται
υπό κηδεμονία και την ίδια ώρα οι
πλεονασματικές χώρες εξοργίζονται
γιατί πρέπει να παρέχουν συνεχώς
νέα δάνεια», είπε ο σοσιαλδημοκρά-
της πολιτικός. Οπως γνωρίζει, όμως,
ο συνεταίρος της κ. Μέρκελ στον
κυβερνητικό συνασπισμό, είναι εύ-
κολο να το λες, αλλά δύσκολο να το
κάνεις.

Παλίρροια εθνικισμού σε Ευρώπη και ΗΠΑ
Οικονομική ανασφάλεια και τρομοκρατικές επιθέσεις θρέφουν τα απειλητικά φαινόμενα τύπου Μαρίν Λεπέν και Ντόναλντ Τραμπ
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A Π Ο Ψ Η / Tου ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Η συζήτηση του προ-
ϋπολογισμού στη Βου-
λή αποτελεί πάντα μία
καλή ευκαιρία τόσο για
τους πολιτικούς αρχη-
γούς όσο και για τους

υπόλοιπους βουλευτές να σχολιάσουν
οτιδήποτε τους κατέβει στο κεφάλι
και όσα θέματα καταγράφουν ως
ανησυχίες και παράπονα των ψη-
φοφόρων τους. Ειδικά σε μία προ-
εκλογική περίοδο, που στην Κύπρο
είναι τουλάχιστον τρεις φορές ανά
πενταετία. 

Με αυτά τα δεδομένα, η συζήτηση
είναι πρωτίστως κριτικής μορφής
και σχεδόν κανένας δεν τολμά ή κα-
λύτερα όλοι αποφεύγουν εντέχνως
να κάνουν και απολογισμό. 

Ένας πραγματικός αρχηγός κόμ-
ματος, πρωτίστως, θα ζητούσε συ-
γνώμη, επειδή για ακόμα μία χρονιά,
ως εκλεκτοί του λαού δεν κατάφεραν
να πείσουν τους ψηφοφόρους τους

να τους εμπιστευτούν στο δύσκολο
καθήκον που τους ανατέθηκε. Η
απαξίωση προς τα πολιτικά πρόσωπα
σύμφωνα με όλες τις δημοσκοπήσεις
όλο και εντείνεται, αλλά οι ίδιοι συ-
νεχίζουν να σφυρίζουν αδιάφορα,
διερωτούμενοι γιατί συνεχώς αυξά-
νονται τα ποσοστά ακραίων και επι-
κίνδυνων παρατάξεων. Ένας πραγ-
ματικός αρχηγός κόμματος θα πα-
ραδεχόταν τις ευθύνες του κόμματός
του για τη δημιουργία της υφιστά-
μενης κατάστασης και θα υποσχόταν,
έστω και με καθυστέρηση, ότι θα
έκανε ό,τι περνούσε από το χέρι του
για να βελτιώσει την κατάσταση.

Ένας πραγματικός αρχηγός κόμ-
ματος δεν θα ανάλωνε τον χρόνο
του σε ρητορίες, στις οποίες κυριαρ-
χούν οι φράσεις «εμείς δεν..», «εμείς
κάναμε…», «εμείς θα…», ως άλλοι
μαυρογιαλούροι. Ούτε θα σπαταλούσε
τον χρόνο του σχολιάζοντας πόσο
κακό είναι το νομοσχέδιο για την

πώληση δανείων, οι εκποιήσεις, η
ιδιωτικοποίηση και το «ξεπούλημα»
της Cyta. Αντίθετα, θα υποσχόταν
πως θα εξαντλούσε το άπαν των δυ-
νάμεών του για να βελτιωθεί το συν-
τομότερο η κατάσταση της οικονο-
μίας και να ελαχιστοποιηθούν οι επι-
πτώσεις. Δεν θα επέμενε πως μετά
το κούρεμα των καταθέσεων και τη
διάλυση της αγοράς εργασίας το
πρώτιστο ζήτημα είναι να παραμεί-
νουμε σε καταστάσεις και νοοτροπίες
του παρελθόντος χωρίς σύγχρονη
νομοθεσία και διαδικασίες που εφαρ-
μόζονται σε όλες τις χώρες. 

Θα ζητούσε, ακόμα, συγνώμη για
το γεγονός πως οι βουλευτές που
πρότεινε στους ψηφοφόρους του,
δίδοντας και εσωτερική γραμμή για
το ποιοι θα εκλεγούν τελικά, σε με-
γάλο βαθμό ήταν λανθασμένες και
σίγουρα δεν εξυπηρετούσαν τα καλώς
νοούμενα συμφέροντά τους. Τα
οποία, βέβαια, δεν είναι χάρες, ρου-
σφέτια και παρουσίες σε βαφτίσια
και γάμους και δεν πρέπει να καθο-
ρίζουν τους «άριστους των αρίστων.
Και σίγουρα όχι οι κομμώσεις. Το
ύψιστο συμφέρον και έγνοια του
κάθε πολίτη θα πρέπει να είναι η
βελτίωση της ποιότητας ζωής του
μέσα από μακροχρόνιες αλλαγές και
κινήσεις με πρόσκαιρο όφελος. Ναι
αισθάνεται πως ζει και παίρνει ευ-
καιρίες σε ένα κράτους δικαίου που
αντιμετωπίζει ίσα όλους τους πολίτες
ανεξαρτήτως κομματικής ή ακόμα
και ποδοσφαιρικής προτίμησης. 

Ακόμα και για την αποτυχία του

να συμβάλει στην αλλαγή νοοτροπίας
των ψηφοφόρων του, θα έπρεπε να
λογοδοτήσει ένας πραγματικός κομ-
ματικός αρχηγός. Για το ότι απέτυχε
να πείσει για την ανάγκη εκσυγχρο-
νισμού της χώρας, την περιθωριο-
ποίηση πεπαλαιωμένων αντιλήψεων
και τη συνέχιση του καταστροφικού
status quo με το οποίο εθίστηκε ο
μέσος Κύπριος τα τελευταία χρόνια.
Γιατί αν πετύχαινε κάτι τέτοιο, δεν
θα είχε πρόβλημα ούτε και θα ανη-
συχούσε για τα ποσοστά του κόμ-
ματός του αν η ψηφοφορία για βου-
λευτές ήταν οριζόντια.

Η κρίση σιγά-σιγά περνά. Το δυ-
στύχημα είναι πως δύο χρόνια μετά
η λειτουργία και το σύστημα δεν αλ-
λάζουν. Και όταν δεν αλλάζεις στα
δύσκολα, εκεί που καίει το σίδερο,
δεν πρόκειται να αλλάξεις ποτέ. Γι’
αυτό και η απαξίωση από τους πολίτες
δεν πρόκειται να σταματήσει. Βέβαια,
και οι ίδιοι έχουν μεγάλο μέρος της

ευθύνης για τα όσα συμβαίνουν ή
καλύτερα για τα όσα δεν συνέβησαν.
Δεν είναι τυχαίο πως οι πιο δημοφιλείς
βουλευτές είναι αυτοί που βγαίνουν
περισσότερο στο γυαλί, αυτοί που
πωλούν πατριωτισμό και ουτοπίες. 

«Ελάτε για να φύγουμε» έγραψε
πριν καιρό στο Twitter πολιτικός
αρχηγός παραδεχόμενος ουσιαστικά
πως το υφιστάμενο πολιτικό σύστημα
δεν πρόκειται να αλλάξει. Η απάν-
τηση, όμως, θα έπρεπε να είναι ανά-
ποδη: «Φεύγουμε για να έρθουν άλ-
λοι, αφού εμείς έχουμε εθιστεί σ’
αυτόν τον τρόπο λειτουργίας». Οι
φωνές αλλαγής εντός των κομμάτων
είναι λίγες και πνίγονται στις ιαχές
των πολλών και στο τέλος εξανεμί-
ζονται. Κρίμα, γιατί στο τέλος πάντα
την πληρώνουν εκείνοι που ευθύ-
νονται λιγότερο, οι πολίτες. Αν τα
κόμματα δεν τους αντίκριζαν ως ψη-
φοφόρους, τα δεδομένα ίσως να
ήταν αλλιώτικα. 

Η ομιλία ενός πραγματικού αρχηγού κόμματος

Προσέλκυση τουριστών
λόγω γηπέδων γκολφ
Στην αντιμετώπιση της εποχικότητας του
τουρισμού δύναται να συμβάλει η προσέλ-
κυση επισκεπτών λόγω των γηπέδων
γκολφ, τα οποία προσφέρονται για χρήση
προς τους λάτρεις του αθλήματος, κυρίως
κατά την περίοδο υψηλής εποχικότητας, δη-
λαδή μεταξύ Νοεμβρίου – Απριλίου. Σελ. 12

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ

Βλέπει αισιόδοξα
την Κύπρο η TUI
Με θετικό μάτι βλέπει την εγχώρια τουρι-
στική αγορά η TUI, ο μεγαλύτερος διοργα-
νωτής ταξιδιών στον κόσμο, αναμένοντας
αύξηση της κερδοφορίας του για το 2015,
εν μέρει και λόγω της Κύπρου, την ώρα
που ενδιαφέρον επιδεικνύουν και άλλοι
διοργανωτές ταξιδιών. Σελ. 6

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ

Ανοίγουν εμπορικές
πύλες προς την Κίνα
Η δεύτερη μεγαλύτερη οικονομία στον
πλανήτη, αυτή της Κίνας, ανοίγει μία τερά-
στια πύλη προς τον υπόλοιπο κόσμο. Εται-
ρείες και σύνδεσμοι από διάφορους κλά-
δους της οικονομίας έχουν ήδη δείξει εν-
διαφέρον. Σελ. 7

ΑΓΟΡΑ

Είδος πρώτης ανάγκης
πλέον τα gadgets 
Η αγορά gadgets στην Κύπρο ολοένα και
μεγαλώνει, με τα στοιχεία αυτής της περιό-
δου να δείχνουν αύξηση σε σύγκριση με τα
αντίστοιχα της περσινής χρονιάς. Ζωηρό
ενδιαφέρον δείχνει, επίσης, η καταναλωτι-
κή αγορά στα drones, με εταιρείες τηλεπι-
κοινωνίας να τα συμπεριλαμβάνουν σε πα-
κέτα μαζί με smart phones. Σελ. 7  
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Κατασχέσεις
λογαριασμών
για χρέη στο
Δημόσιο. 

Σελ. 11
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Από τις 3.396 θέσεις στο Δημόσιο
που αποπαγοποιήθηκαν από το
2011 μέχρι σήμερα, μόνο οι 208
μπορεί να επιφέρουν αύξηση στην
απασχόληση και δημοσιονομικό
κόστος, το οποίο, όμως, και πάλι
θα εξαρτηθεί από τον αριθμό των

εκτάκτων υπαλλήλων που υπη-
ρετούν σ’ αυτούς και θα επιτύχουν
διορισμό σε μόνιμη βάση. Αυτό
προκύπτει από επιστολή του
υπουργού Οικονομικών Χάρη Γε-
ωργιάδη προς τον πρόεδρο της
Βουλής.

Σύμφωνα με τα στοιχεία, από
το 2012 μέχρι τον Σεπτέμβριο του
2015 η απασχόληση στον δημόσιο
τομέα μειώθηκε κατά 4.164 άτομα,
δηλαδή 8%. «Πρόκειται για μία
σημαντικότατη μείωση που για
πρώτη φορά καταγράφεται και η

οποία έχει αντιστρέψει τη δια-
χρονική πορεία αύξησης της απα-
σχόλησης στον δημόσιο τομέα»
σχολιάζει ο υπουργός, αναφέρον-
τας πως από το 2008 μέχρι το 2012
η απασχόληση στο Δημόσιο αυ-
ξήθηκε κατά 3.000 άτομα. Σελ. 4

<<<<<<<

Αφού τον προϋπολογι-
σμό ελάχιστα τον σχο-
λιάζουν, ας έκαναν του-
λάχιστον απολογισμό. 

Ξεψαχνίζουν τις οκτώ προσφορές για καζίνο

Αποπαγοποίηση με μικρό κόστος
ΥΠΟΙΚ: Από τις 3.396 νέες θέσεις στο Δημόσιο, μόνο οι 208 μπορεί να επηρεάσουν το μισθολόγιο

Αναδιαρθρώσεις
για μεγάλους
οφειλέτες 
Σημαντικές κινήσεις αναδιαρθρώ-
σεων μεγάλων δανείων καταγρά-
φονται τις τελευταίες βδομάδες.
Τη βδομάδα που πέρασε η Τσόκκος
και η Louis, έθεσαν ενώπιον των
μετόχων τους τα προτεινόμενα
πλάνα αναδιάρθρωσης των δανείων
τους. 

Εκτός από την Τσόκκος, σε ανα-
διάρθρωση του δανεισμού τους με
την Τράπεζα Κύπρου κατέληξαν
την περασμένη εβδομάδα και οι
Όμιλοι Ζαβός και Pafilia. Σελ. 7

Με οκτώ συνολικά κοινοπραξίες και εταιρείες να υποβάλλουν προσφορά για τη δημιουργία του καζίνο-θερέτρου, το ενδιαφέρον, πλέον,
επικεντρώνεται στη βιωσιμότητα και το είδος των προτάσεων, αλλά και στο προφίλ των ενδιαφερομένων. Κάποιες προτάσεις ήδη θεωρούνται
ιδιαίτερα φιλόδοξες, ενώ κάποιες είναι μικρότερης επένδυσης απ’ ό,τι αναμενόταν, χωρίς αυτό να αποκλείει εκ των προτέρων τον οποιοδήποτε
ενδιαφερόμενο. Από πληροφορίες που δεν επιβεβαιώνονται από κρατικούς φορείς, η «Κ» καταγράφει οκτώ κοινοπραξίες ή εταιρείες που επέδειξαν
ενδιαφέρον. Πρόκειται για τη Sun International από τη Νότια Αφρική, την αμερικανική Hard Rock, τη Naga Corp, τον γαλλικό Όμιλο Bouygues, σε
συνεργασία με τη Barriere, την επίσης γαλλική Partouche, μέσω κοινοπραξίας, την Jamaica Resorts, τη ρωσική Absolute και την Bloomberry. Σελ. 4

Καμία αλλαγή
για διαχείριση
Λαϊκής Τράπεζας
«Η Λαϊκή είναι μία διασυνοριακή
Tράπεζα και γι’ αυτό θα είναι υπό
την επίβλεψη του Ενιαίου Συμβουλίου
Εξυγίανσης από το 2016. Βρίσκεται
ήδη σε διαδικασία πώλησης των πε-
ριουσιακών στοιχείων και εκκαθά-
ρισης (windingdown) σε εθνικό επί-
πεδο και η τρέχουσα διαδικασία θα
συνεχίσει υπό τις κυπριακές Αρχές,
σε συνεννόηση με το Συμβούλιο»
σχολίασε στην «Κ» αρμόδια πηγή
του Μηχανισμού. Σελ. 6

<<<<<<<

Από το 2012 μέχρι τον
Σεπτέμβρη του 2015 η
απασχόληση μειώθη-
κε κατά 4.164 άτομα. 

01-OIKONOMIA NEW_Master_cy  18/12/15  22:44  Page 1



2 ●     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η ΠΑ Ρ Α Σ Κ ΗΝ Ι Ο Kυριακή 20 Δεκεμβρίου 2015

Innovative ideas never go out of fashion.

Now trending

Deloitte Innovation and
Entrepreneurship Centre

For more information please contact:

Nicos S. Kyriakides
Partner, Head of Innovation and Entrepreneurship Centre

 
Monica Ioannidou

Senior Manager, Innovation and Entrepreneurship Centre

Email: CYIEC@deloitte.com  Tel.:  + 357 25 868686

Η ομόφωνη στήριξη προς την
πρόεδρο της Ομοσπονδιακής
Τράπεζας των ΗΠΑ (Fed), Tζάνετ
Γέλεν, για την πρώτη αύξηση του
βασικού επιτοκίου των ΗΠΑ από
το ξέσπασμα της χρηματοπιστω-
τικής κρίσης του 2007-09 μετέ-
φερε ένα ξεκάθαρο μήνυμα: δεν
θα υπάρξουν νέες αυξήσεις για
κάποιο χρονικό διάστημα και,
όταν είμαστε έτοιμοι, θα σας ενη-
μερώσουμε. Η αυτοπεποίθηση
και η μετρημένη παρουσία της
κ. Γέλεν –αστειεύτηκε, μάλιστα,
για τις επιδόσεις της Fed στη δια-
μόρφωση προβλέψεων– ήταν
άμεσα αντιληπτές όταν ανακοί-
νωσε τη λήξη των «εξαιρετικά»

επεκτατικών μέτρων που ανα-
βίωσαν την αμερικανική οικονο-
μία από τη χειρότερη ύφεση της
τελευταίας 85ετίας. Η ξεκάθαρη
επικοινωνία δεν ήταν ένα από
τα πλεονεκτήματα της Fed τους
τελευταίους μήνες, με κορυφαίους
αξιωματούχους της τράπεζας να
στέλνουν διφορούμενα μηνύματα
για τη χρονική στιγμή που θα
πρέπει να αυξηθεί το βασικό επι-
τόκιο στην αμερικανική οικονο-
μία. Αλλά, όταν κατέστη αναγκαίο,
η 69χρονη οικονομολόγος οδή-
γησε τις αγορές σε μια ομαλή
προσγείωση και έπεισε εκείνους
που δίσταζαν για μια αύξηση να
στηρίξουν την απόφασή της. Ον-
τως, πριν από την τελευταία συ-
νεδρίαση της Fed, πολλές εται-
ρείες της Wall Street διεμήνυαν
στην κεντρική τράπεζα ότι ο τρό-
πος επικοινωνίας της ήταν ανα-
ποτελεσματικός, σύμφωνα με
πρόσφατη έρευνα της Fed στη
Νέα Υόρκη. Τελικά, όμως, οι με-
τοχές κατέληξαν σε θετικό πρό-
σημο μετά την ανακοίνωση της
Fed, καθώς η κ. Γέλεν έπεισε τα
δύσπιστα μέλη της επιτροπής
ανοικτής αγοράς –ειδικότερα,
τους κυβερνήτες της Fed, Λάελ
Μπρέιναρντ και Ντάνιελ Ταρούλο,
όπως και τον επικεφαλής της Fed
στη Φιλαδέλφεια Τσαρλς Eβανς–
να υπογράψουν την απόφαση

για την αύξηση των βραχυπρό-
θεσμων επιτοκίων. Σύμπτωση
απόψεων υπήρξε ακόμη και στις
προβλέψεις για τις επόμενες κι-
νήσεις στα επιτόκια, με σχεδόν
όλους τους αξιωματούχους της
Fed να συμφωνούν για μία ακόμη
αύξηση κατά 25 μονάδες βάσης
του βασικού επιτοκίου μέχρι τα
τέλη του έτους. Βέβαια, αυτό θα
κριθεί από τις οικονομικές εξε-
λίξεις. Στη συνεδρίαση του Σε-
πτεμβρίου, όμως, οι απόψεις ήταν
αρκετά διαφορετικές μεταξύ τους.
«Πρόκειται για ένα επικοινωνιακό
πραξικόπημα», σχολιάζει ο Σκοτ
Αντερσον, επικεφαλής οικονο-
μολόγος της Bank of America.

Η αντίδραση των αγορών ήταν
ήπια, με τις τιμές των προθε-
σμιακών συμβολαίων στα επι-
τόκια να κάνουν άφοβα ένα βήμα
πιο πέρα και να προεξοφλούν
την επόμενη αύξηση τον Απρίλιο
αντί του Ιουνίου, που αναμένον-
ταν μέχρι πρότινος. Κατά τη διάρ-
κεια μιας συνέντευξης Τύπου
που κράτησε μία ώρα, η κ. Γέλεν
ήταν χαλαρή. Χαμογέλασε όταν
ερωτήθηκε εάν η Fed προχώρησε
πολύ νωρίς σε αύξηση του βα-
σικού επιτοκίου της Fed. Δεν
άφησε καμία αμφιβολία πως η
νέα σημαντική λέξη της Fed θα
είναι «σταδιακή». Μπορεί να μην
προσδιόρισε με ακρίβεια τι ση-
μαίνει σταδιακή αύξηση των επι-
τοκίων. Ομως, επεσήμανε ότι
«σχεδόν, 1,5 %» είναι η μέση
πρόβλεψη της Fed για το βραχυ-
πρόθεσμο κόστος δανεισμού το
επόμενο έτος. Και είπε πως αυτό
«δεν σημαίνει ανά τακτά διαστή-
ματα και ιδίου μεγέθους αυξήσεις
των επιτοκίων» αν και η όποια
αύξηση θα πραγματοποιείται σε
βραδείς ρυθμούς και ανάλογα με
την εξέλιξη των χρηματοπιστω-
τικών συνθηκών και των δαπα-
νών. Επανέλαβε δε πως αξιωμα-
τούχοι και αγορές θα είναι άρτια
προετοιμασμένοι για την επό-
μενη κίνηση της Fed. «Εχουμε
δεσμευθεί στους ανώτατους αξιω-
ματούχους των αναδυόμενων
αγορών ότι θα εξαντλήσουμε κά-
θε μέσο για να μεταφέρουμε όσο
πιο ξεκάθαρα τις προθέσεις μας
ώστε να αποφευχθούν αλυσιδω-
τές αντιδράσεις», τόνισε η κ. Γέ-
λεν. «Η ρητορική από την ανα-
κοίνωση της Fed παραμένει υπο-
στηρικτική, αλλά η όποια καθο-
δήγηση προκύπτει από τα οικο-
νομικά στοιχεία θα πυροδοτεί
αβεβαιότητα και έντονες διακυ-
μάνσεις μέσα στο 2016», δήλωσε
ο Αλφόνσο Εσπάρτζα, αναλυτής
ισοτιμιών στην Oanda του Το-
ρόντο.

ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Η αμερικανική Ομοσπονδιακή Τράπεζα
(Fed) αύξησε την Τετάρτη τα επιτόκια
δανεισμού για πρώτη φορά εδώ και
περίπου δέκα χρόνια. Η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα χαλάρωσε εκ νέου
τη νομισματική πολιτική της πριν
από δύο εβδομάδες. Πού οφείλεται
αυτή απόκλιση και πόσο μπορεί να
διαρκέσει; Η μεγάλη χρηματοπιστω-
τική κρίση του 2008/2009 είχε επί-
κεντρο τις ΗΠΑ και χρειάστηκε να
αναλάβουν δράση οι Αμερικανοί για
να την αντιμετωπίσουν. Στην αρχή
έλαβαν μέτρα που μάλλον βοήθησαν,
αλλά το κλίμα στις αγορές άλλαξε
τον Φεβρουάριο του 2009, όταν η
Fed ανακοίνωσε ότι σύντομα θα άρ-
χιζε να αγοράζει μαζικά κρατικά ομό-
λογα (QE). Παρόλο που η δημοσιο-
νομική πολιτική της Ευρωζώνης και
η ΕΚΤ δεν ήταν τόσο επιθετικές στην
αντιμετώπιση της κρίσης όσο οι Αμε-
ρικανοί, η ανάκαμψη της Ευρωζώνης
προχώρησε σχεδόν με τον ίδιο ρυθμό
με τις ΗΠΑ για περίπου δύο χρόνια.
Η Fed είχε καταφέρει να αντιμετω-
πίσει την κρίση, επιτρέποντας στις
οικονομίες που είχαν πληγεί να ανα-
κάμψουν. Ευρωζώνη και ΗΠΑ άρχι-
σαν να ακολουθούν διαφορετική πο-
ρεία την άνοιξη του 2011. Μέχρι τότε
η Ευρωζώνη είχε καταφέρει να αν-

τιμετωπίσει την ελληνική κρίση,
ωστόσο η απόφαση για αναδιάρθρω-
ση του ελληνικού χρέους προκάλεσε
την εξάπλωση της κρίσης στις ιταλικές
και ισπανικές αγορές κρατικών ομο-
λόγων, με αποτέλεσμα η Ευρωζώνη
να βυθιστεί και πάλι στην ύφεση στα
τέλη του 2011. Η ΕΚΤ αντέδρασε,
αλλά όχι όσο επιθετικά έπρεπε.

Τα μέτρα που πήρε η κεντρική
τράπεζα δεν ήταν αρκετά ώστε να
διαλύσουν τον φόβο ότι ο εντεινό-
μενος πανικός στις χρηματοπιστω-
τικές αγορές θα οδηγούσε στη διά-
λυση του ευρώ. Η συστημική κρίση
της Ευρωζώνης έλαβε τέλος μόνο
όταν ο Μάριο Ντράγκι δεσμεύτηκε
στα τέλη Ιουλίου του 2012 να «κάνει
ό,τι χρειαστεί», ώστε να προστατεύσει
τις χώρες της Ευρωζώνης, που πλη-
ρούσαν τις απαιτούμενες προϋπο-
θέσεις, από τις επιθέσεις των αγορών.
Την άνοιξη του 2013, η Ευρωζώνη
άρχισε και πάλι να ανακάμπτει οι-
κονομικά. Η ΕΚΤ άρχισε να υιοθετεί
πιο επιθετική στάση από τον Ιούνιο
του 2014 και μετά, και ενώ είχε ση-
μειωθεί πισωγύρισμα της οικονομίας
εν μέρει εξαιτίας της Ρωσίας. Τελικά,
η ΕΚΤ αποφάσισε σοβαρά να αρχίσει
να αγοράζει κρατικά ομόλογα στα
τέλη του 2014, με αποτέλεσμα η Ευ-

ρωζώνη να αναπτύσσεται και πάλι
με τον μακροπρόθεσμο ρυθμό της
στα τέλη του 2015. Συνολικά, η ΕΚΤ
χρειάστηκε σχεδόν έξι χρόνια για να
γίνει τόσο επιθετική όσο η Fed.

Εξαιτίας του πολύχρονου δισταγ-
μού των αξιωματούχων της Ευρω-
ζώνης, η οικονομική ανάκαμψη της
Ευρωζώνης είναι πολύ πιο εύθραυστη
και σε πολύ πιο πρώιμο στάδιο από
την αμερικανική, ενώ η ανάκαμψη
της ευρωπαϊκής αγοράς εργασίας άρ-
χισε σοβαρά μόνο στις αρχές του
2014. Αν χρησιμοποιήσουμε ως κρι-
τήριο την κατάσταση στην αγορά
εργασίας, ίσως να χρειαστεί να πε-
ριμένουμε τουλάχιστον τρία χρόνια
προτού η ΕΚΤ αρχίσει να αυξάνει τα
επιτόκια δανεισμού. Πιστεύουμε ότι
δεν θα χρειαστεί να περιμένουμε
τόσο πολύ. Η ΕΚΤ τείνει να ακολουθεί
πολιτική υψηλότερων επιτοκίων από
τη Fed, συνεπώς ίσως κινηθεί νωρί-
τερα, ενώ ευνοείται από την πιο δυ-
νατή ανάκαμψη των ΗΠΑ. Θεωρούμε
ότι η ΕΚΤ θα αυξήσει τα επιτόκια δα-
νεισμού σε περίπου δύο χρόνια, αφού
θα έχει ολοκληρώσει το πρόγραμμα
αγοράς ομολόγων την άνοιξη του
2017.

Η νομισματική πολιτική εξακο-
λουθεί να είναι αποτελεσματική, αλλά

φυσικά δεν μπορεί να αντιμετωπίσει
δομικά προβλήματα ή να αυξήσει
τον μακροπρόθεσμο ρυθμό ανάπτυ-
ξης. Μετά το ξέσπασμα χρηματοπι-
στωτικών κρίσεων επικρατεί πανικός
στην οικονομία. Συνεπώς οι κεντρικές
τράπεζες πρέπει να αγοράζουν πε-
ριουσιακά στοιχεία και να προσφέ-
ρουν περισσότερη ρευστότητα. Η
ζωή τιμωρεί όσους εμφανίζονται
αργά, είχε πει κάποτε ο Μιχαήλ Γκορμ-
πατσόφ, ρητό που ισχύει και στην
περίπτωση της ΕΚΤ και της Ευρω-
ζώνης. Επειδή η τελευταία δίσταζε
να επιτρέψει στην ΕΚΤ να δράσει
αποφασιστικά, τώρα η ΕΚΤ είναι
αναγκασμένη να αγοράζει ομόλογα
και να διατηρεί τα επιτόκια δανεισμού
σε ιστορικά χαμηλό επίπεδο, τη στιγ-
μή που η Fed έχει ήδη αφήσει πίσω
της την πολιτική που εφάρμοζε μετά
την κρίση. Αν η ΕΚΤ είχε αναλάβει
νωρίτερα τον ρόλο του δανειστή
ύστατου καταφυγίου και είχε εφαρ-
μόσει το πρόγραμμα αγοράς ομολό-
γων την εποχή που έπρεπε, σήμερα
η ανάκαμψη της Ευρωζώνης θα είχε
προχωρήσει περισσότερο και οι απο-
δόσεις των κρατικών ομολόγων θα
ήταν υψηλότερες.  

* Ο Holger Schmieding είναι επικεφα-
λής οικονομολόγος της Berenberg 

Περί ΑΤΑ 
Ως μέτρο αντίδρασης στις προσλήψεις που έγι-
ναν στον Συνεργατισμό, παρουσιάζονται οι ποινι-
κές διώξεις που ασκήθηκαν απο υπαλλήλους της
Κεντρικής Συνεργατικής Τράπεζας για μη κατα-
βολή της ΑΤΑ και των προσαυξήσεων για τα έτη
2014-2015. Όπως κι αν έχει, καταγράφεται ως
επικοινωνιακό φάουλ της ΕΤΥΚ η οποία συνήθως
είναι μάνα σε κάτι τέτοια.

••••
Απορία
Δηλαδή από το 2016 που όλοι οι υπάλληλοι των
ΣΠΙ θα μεταφερθούν υπό την Συνεργατική Κεν-
τρική Τράπεζα, θα είναι κλειστές όλες οι Συνερ-
γατικές; Καταπληκτικά. 

••••
Να μη βγάλουμε 1 δισ;
Το καλοκαίρι του 2014 αποκτήθηκε το 47% της
Τράπεζας Κύπρου έναντι 1 δισ. ευρώ. Μέχρι το
2020 πρέπει ο φορολογούμενος να βγάλει του-
λάχιστον 1δισ. από τη διάθεση του 75% του Συ-
νεργατισμού. Αυτός πρέπει να είναι ο στόχος της
παρούσας διοίκησης και μακάρι οι αναδιαρθρώ-
σεις να εξελίσσονται όσο καλά λένε. 

••••
Αν καταλάβεις…
253 σελίδες, 58 χιλ. λέξεις είναι το νομοσχέδιο
που κατατέθηκε στη Βουλή σε σχέση με τη νέα
μέθοδο εξυγίανσης πιστωτικών ιδρυμάτων. Αυ-
τή, δηλαδή, που εφαρμόστηκε πειραματικά στην
Κύπρο πριν δυόμισι χρόνια. Άντε να καταλάβεις
τι λέει προτού το δεις στην πράξη. 

••••

«Αιματηρές» αναδιαρθρώσεις
Στην περίπτωση της Louis Cruises η VTB θα ελέγ-
χει το 49% της εταιρείας για αρχή και μπορεί πε-
ρισσότερο στη συνέχεια. Στη περίπτωση της Τρά-
πεζα Κύπρου επιβλήθηκαν συγκεκριμένοι όροι
αναδιάρθρωσης σε τρεις Ομίλους. Αντίστοιχες κι-
νήσεις μεγάλων αναδιαρθρώσεων επίκεινται το
επόμενο διάστημα. Με βαριά καρδιά μεν από
πλευράς κάποιων επιχειρηματιών, αλλά ως έχουν
τα δεδομένα σήμερα, δεν υπάρχουν και πολλές
άλλες επιλογές. 

••••
Η ουσία
Σε μία φράση του Κωστάκη Λοΐζου απευθυνό-

μενου προς τους μετόχους της Louis Plc συνοψί-
ζεται η ουσία για τις πλείστες κυπριακές επιχει-
ρήσεις σήμερα: «Σημασία δεν έχει το ποσοστό
που έχουμε σε μία εταιρεία, αλλά η αξία των με-
τοχών». Αν όλοι οι Κύπριοι επιχειρηματίες το αν-
τιληφθούν θα ξεμπερδεύουμε με τα NPLs μία
ώρα νωρίτερα ή έστω μερικά χρόνια.

••••
Ούτε ένα ταξίδι
Το ωραιότερο σχόλιο που ακούστηκε στο τέλος
της έκτακτης Γενικής Συνέλευσης των μετόχων
της Louis ήταν το εξής: «Ήρθαμε ως εδώ και ούτε
ένα ταξίδι δεν κλήρωσαν».  Αυτός είναι ο μέσος
επενδυτής των κυπριακών εταιρειών. 

••••
Πάει η Μακαρίου
Την αναζωογόνηση της λεωφόρου Μακαρίου
με μετατροπή της σε λεωφόρο των Χριστουγέν-
νων επεδίωκε ο Δήμαρχος Λευκωσίας, κλήση
για το δικαστήριο πήρε τελικά αφού καταστημα-
τάρχες παραπονιούνται για ταλαιπωρία και οχλη-
ρία. 

••••
Περί μερισμάτων
Συμπληρωματικό προϋπολογισμό 20.9 εκατ.
ευρώ για τη Cyta ενέκρινε η Βουλή. 17 εκατ. ευ-
ρώ θα πάνε ως υποχρέωση προς το Ταμείο Συν-
τάξεως και 3.9 εκατ. ευρώ ως πρόστιμο της
ΕΠΑ. Η Cyta μπορεί να αποδίδει μερίσματα, αλ-
λά στο ενδιάμεσο πληρώνει έξοδα που μία ιδιω-
τική εταιρεία δεν τα έχει. Κι όταν με το καλό γί-
νει ο διαχωρισμός του κενού του Ταμείου θα
αναλάβει το κράτος γιατί αλλιώς κανένας επεν-
δυτής δεν θα γύριζε το κεφάλι του προς Κύπρο
μεριά. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Tου HOLGER SCHMIEDING*

Δέσμια των αγκυλώσεων της Ευρωζώνης η ΕΚΤ

A N A Λ Υ Σ Η / Tης ANN SAPHIR / REUTERS

Η μεθοδική Τζάνετ Γέλεν
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Κυκλική Ανεργία
Η κυκλική ανεργία αναφέρεται στο είδος
ανεργίας το οποίο οφείλεται στη μειωμένη
συνολική ζήτηση αγαθών και υπηρεσιών σε

μία οικονομία. Η ανεπαρκής
αυτή ζήτηση είναι αποτέλε-
σμα, μεταξύ άλλων, οικονομι-
κής ύφεσης που συνεπάγεται
επιβράδυνση του ρυθμού
ανάπτυξης της οικονομίας και
περιορισμό της οικονομικής

δραστηριότητας. Η αδυναμία απορρόφησης
του εργατικού δυναμικού, λόγω ανεπαρκούς
ζήτησης αγαθών και υπηρεσιών, οδηγεί στη
δημιουργία κυκλικής ανεργίας.
Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 
Cyprus Institute of Marketing/The Cyprus
Business School

Μαζοχισμός είναι: 56 άτομα να ακούνε ο ένας τον άλλο επί 36 ώρες  και να λένε όλοι τα ίδια. 

<<<<<<<

Οταν κατέστη ανα-
γκαίο, η Τζ. Γέλεν
οδήγησε τις αγορές
σε ομαλή προσγεί-
ωση και έπεισε εκεί-
νους που δίσταζαν
για την αύξηση των
επιτοκίων.
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Έρευνα για τη Φορολογία στην Ευρώπη για το 2015
Σύγκριση του φορολογικού καθεστώς στην Κύπρο VS Ευρώπης
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Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Από τις 3.396 θέσεις στο Δημόσιο
που αποπαγοποιήθηκαναπό το 2011
μέχρι σήμερα, μόνο οι 208 μπορεί
να επιφέρουν αύξηση στην απα-
σχόληση και δημοσιονομικό κόστος,
το οποίο, όμως,και πάλι θα εξαρτηθεί
από τον αριθμό των έκτακτων υπαλ-
λήλων που υπηρετούν σ’ αυτούς και
θα επιτύχουν διορισμό σε μόνιμη

βάση. Αυτό προκύπτει από επιστολή
του υπουργού Οικονομικών Χάρη
Γεωργιάδη προς τον πρόεδρο της
Βουλής. Σύμφωνα με τα στοιχεία
που στάλθηκαν, από το 2012 μέχρι
τον Σεπτέμβριο του 2015 η απασχό-
ληση στον δημόσιο τομέα μειώθηκε
κατά 4.164 άτομα, δηλαδή 8%. «Πρό-
κειται για μία σημαντικότατη μείωση
που για πρώτη φορά καταγράφεται
και η οποία έχει αντιστρέψει τη δια-
χρονική πορεία αύξησης της απα-
σχόλησης στον δημόσιο τομέα»σχο-

λιάζει ο υπουργός, αναφέροντας
πως από το 2008 μέχρι το 2012 η
απασχόληση στο Δημόσιο αυξήθηκε
κατά 3.000 άτομα. 

Σε σχέση με τις θέσεις που απο-
παγοποιήθηκαν, όπως εξηγεί ο
υπουργός, από τις 3396 θέσεις προ-
κύπτουν τα εξής:

Οι 248 θέσεις πρώτου διορισμού
και προαγωγής στη συντριπτική
τους πλειοψηφία καταλαμβάνονται
από υφιστάμενους δημόσιους υπαλ-
λήλους

Οι 1.322 είναι θέσεις προαγωγής
στις οποίες προάγονται υπάλληλοι
που κατείχαν την αμέσως προηγού-
μενη θέση

Οι 1.826 είναι μεν θέσεις πρώτου
διορισμού, από τις οποίες, όμως, οι
1.331 αφορούν σε υπηρετούντες
συμβασιούχους εκπαιδευτικούς, οι
268 σε απόφοιτους στρατιωτικών
σχολών και οι 19 σε ελεγκτές Ενα-
έριας Κυκλοφορίας, που ολοκληρώ-
νουν την εκπαίδευσή τους.

Στο ίδιο πλαίσιο, ο υπουργός υπεν-

θυμίζει πως για τις προαγωγές έχει
ρυθμιστεί νομοθετικά να μην προ-
κύπτει επιπρόσθετο κόστος.

Στο πλαίσιο γενικής πολιτικής,
αποπαγοποιήθηκαν κατά προτεραι-
ότητα κενές θέσεις πάνω από την
κλίμακα Α14 για σκοπούς εύρυθμης
λειτουργίας και αντιμετώπισης προ-
βλημάτων που δημιουργήθηκαν από
αφυπηρέτηση μεγάλου αριθμού δι-
ευθυντικών στελεχών. Συνολικά
αποπαγοποιήθηκαν 201 θέσεις αυ-
τού του επιπέδου. 

Οι θέσεις που άνοιξαν για κατώ-
τερες κλίμακες, σύμφωνα πάντα με
τα στοιχεία, αφορούσαν πρωτίστως
στην ενίσχυση στελέχωσης Ανε-
ξάρτητων Εξουσιών και Υπηρεσιών
(Βουλή, Νομική Υπηρεσία, Ελεγκτική
Υπηρεσία, κάλυψη αναγκών σε ευαί-
σθητα τμήματα, όπως υπουργείο
Υγείας, τμήμα Δασών, Πολιτική Αε-
ροπορία, Κοινωνικές Ασφαλίσεις).
Καλύφθηκαν, επίσης, θέσεις στον
τομέα της Ασφάλειας της Δημοκρα-
τίας, όπως στις Φυλακές, στο Τμήμα
Εμπορικής Ναυτιλίας, στο Τμήμα
Τελωνείων και στο Γενικό Χημείο
για εξυγίανση υποθέσεων ναρκω-
τικών. 

Εκπαίδευση και ασφάλεια
Η πλειοψηφία των θέσεων που

αποπαγοποιήθηκαν αφορά στον το-
μέα της Εκπαίδευσης (1965), στον
Στρατό (724), στην Αστυνομία και
Πυροσβεστική (117 θέσεις), στη Δι-
καστική Υπηρεσία (20) και στην
υπόλοιπη Δημόσια Υπηρεσία (570). 

Ο Χάρης Γεωργιάδης προϊδεάζει
πως η ίδια πολιτική θα συνεχιστεί
και για μελλοντικές αποπαγοποιήσεις
θέσεων.

Έμφαση στην κινητικότητα
Στο σημείωμά του, ο υπουργός

κάνει ιδιαίτερη αναφορά στον νόμο
Περί Απόσπασης Υπαλλήλων της

Δημόσιας Υπηρεσίας και Οργανι-
σμών Δημοσίου Δικαίου, ο οποίος
έχει ήδη κατατεθεί στη Βουλή και
αν ψηφιστεί θα αξιοποιείται καλύ-
τερα το προσωπικό του κρατικού
τομέα και θα καλύπτονται ανάγκες
και κενές θέσεις που προκύπτουν
λόγω της πολιτικής των μη προσ-
λήψεων. 

«Το νομοσχέδιο αποτελεί ένα γε-
νικό εργαλείο, το οποίο αν εγκριθεί
θα παρέχει τη δυνατότητα αξιοποί-
ησης πλεονάζοντος προσωπικού
μέσω απόσπασης που θα γίνεται
από την Επιτροπή Δημόσιας Υπη-
ρεσίας από τον ένα τομέα στον άλλο»
σχολιάζει ο υπουργός και εξηγεί πως
δεν υπάρχει δυνατότητα μαζικής
χρησιμοποίησης του συγκεκριμένου
εργαλείου χωρίς ειδικές νομοθετικές
ρυθμίσεις που αφορούν στο μέλλον
συγκεκριμένων οργανισμών δημο-
σίου δικαίου, για τους οποίους η συ-
ζήτηση βρίσκεται σε εξέλιξη. 

Προφανώς, η αναφορά του υπουρ-
γού παραπέμπει πρωτίστως στα νο-
μοσχέδια για τη Cyta. 

O υπουργός καλεί τη Βουλή να
προωθήσει έγκαιρα διαρθρωτικού
χαρακτήρα μέτρα που έχουν σχέση
με τις δομές και τις διαδικασίες της
δημόσιας υπηρεσίας, όπως περιλαμ-
βάνονται στα μεταρρυθμιστικά νο-
μοσχέδια που κατέθεσε η Κυβέρ-
νηση.

Μικρό το κόστος νέων θέσεων στο Δημόσιο
Από τις 3.396 που αποπαγοποιήθηκαν, μόνο οι 208 μπορεί να επηρεάσουν τα δημοσιονομικά δεδομένα κι αυτό υπό όρους

Αρχίζει το ξεψάχνισμα των οκτώ προσφορών για καζίνο
Από μεγάλες και γνωστές εταιρείες του τομέα η υποβολή ενδιαφέροντος, αλλά και από μικρότερου βεληνεκούς

Την έγκαιρη προώθηση μεταρρυθμιστικών νομοσχεδίων ζήτησε από τη Βουλή ο Χάρης Γεωργιάδης. 

<<<<<<<

Από το 2012 μέχρι τον
Σεπτέμβρη του 2015 η
απασχόληση στο Δημό-
σιο μειώθηκε κατά
4.164 άτομα. 

Με οκτώ συνολικά κοινοπραξίες και
εταιρείες να υποβάλουν προσφορά
για τη δημιουργία του καζίνου-θε-
ρέτρου, το ενδιαφέρον, πλέον, επι-
κεντρώνεται στη βιωσιμότητα και
το είδος των προτάσεων και στο προ-
φίλ των ενδιαφερομένων. 

Κάποιες προτάσεις ήδη θεωρούνται
ιδιαίτερα φιλόδοξες, ενώ κάποιες
είναι μικρότερης επένδυσης απ’ ότι
αναμενόταν, χωρίς αυτό να αποκλείει
εκ των προτέρων τον οποιοδήποτε
ενδιαφερόμενο.

Από πληροφορίες που δεν επιβε-
βαιώνονται από κρατικούς φορείς,
η «Κ» καταγράφει οκτώ κοινοπραξίες
ή εταιρείες που επέδειξαν ενδιαφέρον.
Πρόκειται για τη Sun International

από τη Νότια Αφρική, την αμερικα-
νική Hard Rock, τη Naga Corp, το
γαλλικό Όμιλο Bouygues σε συνερ-
γασία με τη Barriere, την επίσης γαλ-
λική Partoucheμέσω κοινοπραξίας,
την JamaicaResorts, τη ρωσική Ab-
solute και την Bloomberry.

Όπως είναι γνωστό, θα γίνει επι-
λογή τριών υποψηφίων για συμμε-
τοχή στη δεύτερη φάση της διαδι-
κασίας αξιολόγησης, κατά την οποία
οι επιλεγέντες υποψήφιοι θα κληθούν
να καταθέσουν τη λεπτομερή και
ολοκληρωμένη πρότασή τους για το
έργο. Στο στάδιο αυτό θα πρέπει να
δηλωθεί και η γη στην οποία θα γίνει
η ανάπτυξη. «Η εκδήλωση ενδιαφέ-
ροντος αποτελεί την πρώτη φάση

της διαδικασίας επιλογής του επιτυ-
χόντα υποψηφίου, όπου οι υποψήφιοι
θα αξιολογηθούν με βάση το οικο-
νομικό τους εκτόπισμα, την εμπειρία
στην ανάπτυξη και λειτουργία καζί-
νων-θέρετρων, την κατανόηση της
κυπριακής αγοράς και του οράματός
τους για το κυπριακό ολοκληρωμένου
τύπου καζίνο-θέρετρο». Σε ανακοί-
νωσή του το υπουργείο Εμπορίου
σχολίασε πως καθόλη τη διάρκεια
της διαδικασίας, ενδιαφερόμενοι από
όλο τον κόσμο είχαν εμπλακεί ενεργά
και με την ολοκλήρωση της περιόδου
για υποβολή δηλώσεων ενδιαφέρον-
τος, έχουν ληφθεί συνολικά οκτώ αι-
τήσεις συμμετοχής.

Το υπουργείο και η Συντονιστική

Επιτροπή για το έργο είναι «ικανο-
ποιημένοι με το επίπεδο του ενδια-
φέροντος που έχει εκδηλωθεί και
προσβλέπουν στη συνέχιση της δια-
δικασίας, όπως προνοείται από τη
νομοθεσία και τη σχετική ανακοί-
νωση της 18ης Σεπτεμβρίου».

Πάντως, επικρατεί αισιοδοξία πως
από τη στιγμή που υποβλήθηκαν αρ-
χικές προσφορές και μάλιστα αρκετές,
τότε είναι πολύ πιθανόν το καζίνο
να γίνει πραγματικότητα, αφού αν
και πρόκειται για αρχικό στάδιο οι
εισηγήσεις υποβλήθηκαν στη βάση
μελετών που έχουν ήδη διενεργήσει
οι ενδιαφερόμενοι σε σχέση με τη
βιωσιμότητα και την κερδοφορία του
εγχειρήματος.

Oι εργαζόμενοι ανά τομέα

1 Iαν. 30 Σεπτ.
2012 2015

Δημόσια Υπηρεσία 19529 17374
Στρατός 4080 4123

Αστυνομία 5373 4947
Ωρομίσθιοι 9548 8484

Εκπαίδευση 12789 12323
Υπουργείο Υγείας 5332 5192

Σύνολο 52267 48103

1 Iαν. 30 Σεπτ. Μείωση
2012 2015 απασχόλησης

ΤΔΔΠ* 52.267 48.103 4.164 (8%)
Στατιστική Υπηρεσία 52.673 48.235 4.438 (8.4%)

Στοιχεία απασχόλησης Kεντρικής Κυβέρνησης
Δημόσιος Τομέας, Ημικρατικοί, Τοπική Αυτοδιοίκηση, Δημόσιες Εταιρείες

1 Iαν. 30 Σεπτ. Μείωση
2012 2015 απασχόλησης

Στατιστική Υπηρεσία 72.196 63.041 9155 (12.7%)

Προαγωγής Πρώτου Διορισμού ΣΥΝΟΛΟ

Αποπα- Πλήρωση Αποπα- Πλήρωση Αποπα- Πλήρωση Αποπα- Πλήρωση
γοποίηση γοποίηση γοποίηση γοποίηση

Δημόσια Υπηρεσία (περιλ. Υγεία) 210 54 148 67 212 20 570 141
Δικαστική 0 0 8 8 12 12 20 20

Εκπαίδευση 38 30 596 354 1331 1248 1965 1632
Στρατός 0 0 456 273 268 265 724 538

Αστυνομία 0 0 98 0 3 0 101 0
Πυροσβεστική 0 0 16 0 0 0 16 0

Σύνολο 248 84 1322 702 1826 1545 3396 2331

Θέσεις που 
αποπαγοποιήθηκαν 
μέχρι σήμερα και θέσεις
που έχουν πληρωθεί

Πρώτου Διορισμού
και Προαγωγής

Στοιχεία απασχόλησης Δημόσιου Τομέα

Κάποιες προτάσεις υπερβαίνουν τις προσδοκίες, τουλάχιστον στα χαρτιά,
ενώ κάποιες είναι μικρότερης εμβέλειας. 

* ΤΔΔΠ: Τμήμα
Δημόσιας Διοίκησης
και Προσωπικού
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Σ’ ένα όμορφο δείπνο με ξεχωριστούς οινο-
γαστρονομικούς συνδυασμούς, το Οινοποιείο
Κυπερούντας, μέλος του Oμίλου Eταιρειών
Φώτος Φωτιάδης, μύησε τους εκλεκτούς προ-
σκεκλημένους στην τέχνη της δημιουργίας
ενός εξαιρετικής ποιότητας κρασιού. Η νέα
σειρά κρασιών ΕΠΟΣ προσδίδει κύρος και ένα
ξεχωριστό χαρακτήρα στην υπάρχουσα πολυ-
βραβευμένη γκάμα κρασιών του Οινοποιείου:
το ΕΠΟΣ ερυθρό από τις ποικιλίες Syrah & Ca-
bernet Sauvignon και το ΕΠΟΣ λευκό από την
ποικιλία Chardonnay. Για την παραγωγή των
μοναδικών αυτών κρασιών χρησιμοποιούνται
σταφύλια από τους ιδιόκτητους αμπελώνες του
οινοποιείου που μεγαλώνουν κάτω από συνθήκες
συνεχούς επιστημονικής εποπτείας. Η «φιλο-
σοφία» πίσω από τη δημιουργία αυτής της νέας
σειράς κρασιών, είναι η παραγωγή κρασιών τα
οποία θα εκφράζουν το οινοπέδιο μέσα στο
οποίο έχουν ωριμάσει τα σταφύλια με τα οποία
φτιάχνονται. Τόσο οι αμπελουργικές τεχνικές
καλλιέργειας όσο και οι οινολογικές πρακτικές
έχουν σαν γνώμονα την έκφραση ενός μοναδικού
χαρακτήρα σ’ αυτά τα κρασιά. Τα κρασιά της
σειράς ΕΠΟΣ διανέμονται από την εταιρεία
Φώτος Φωτιάδης Διανομείς Λτδσε επιλεγμένα
σημεία πώλησης οινοπνευματωδών ποτών. 

ΕΠΟΣ – Το κορυφαίο κρασί του Οινοποιείου Κυπερούντας

Η «φιλοσοφία» πίσω από τη δημιουργία αυτής της νέας σει-
ράς κρασιών, είναι η παραγωγή κρασιών τα οποία θα εκφρά-
ζουν το οινοπέδιο μέσα στο οποίο έχουν ωριμάσει τα σταφύλια
με τα οποία φτιάχνονται.

Πλάνο από το δείπνο. 

Ο Χαράλαμπος και
η Μαρίνα Πηλακούτα. Η Καρολίνα Φωτιάδου. 

Ο Χρίστης Λοττίδης, η Σούλα
Αυγουστή και ο Ανδρέας Τέρλας.

Η Έρικα και ο Αλέξης Φωτιάδης.
O Χάρης και η Αθηνά Λοϊζίδου και η Έλλη και ο Παύλος
Φωτιάδης.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Η Λαϊκή είναι μία διασυνοριακή
Tράπεζα και γι’ αυτό θα είναι υπό
την επίβλεψη του Ενιαίου Συμβου-
λίου Εξυγίανσης από  το 2016. Βρί-
σκεται ήδη σε διαδικασία πώλησης
των περιουσιακών στοιχείων και
εκκαθάρισης (winding down) σε
εθνικό επίπεδο και η τρέχουσα δια-
δικασία θα συνεχίσει υπό τις κυ-
πριακές Αρχές σε συνεννόηση με
το Συμβούλιο» σχολίασε στην «Κ»
αρμόδια πηγή εκ μέρους του Μη-
χανισμού, την ώρα που η Βουλή
αποφάσιζε να μην προωθήσει στην

Ολομέλεια το νομοσχέδιο με το οποίο
θα διδόταν το δικαίωμα στους πι-
στωτές της Tράπεζας να αναλάβουν
τη διαχείρισή της μέσω δικαστικού
διατάγματος. 

Μετά από πολύμηνες διαβουλεύ-
σεις και παρά το γεγονός πως η Κεν-
τρική Τράπεζα εξέφραζε θετική άπο-
ψη για το ζήτημα, αλλά ταυτόχρονα
έθετε επί τάπητος ενδοιασμούς και
κινδύνους που μπορεί να προέκυ-
πταν από τη διαδικασία, η νομοθε-
τική ρύθμιση του θέματος δεν προ-
χώρησε. Πάντως, παρά την οργι-
σμένη τοποθέτηση του ΣΥΚΑΛΑ με-
τά από αυτήν την εξέλιξη, η τοπο-
θέτηση του Συμβουλίου Εξυγίανσης
δεν κλείνει οριστικά την πόρτα για
ρύθμιση του θέματος από τη Βουλή
το 2016. Ενδοιασμούς εξέφρασε και
ο ειδικός διαχειριστής της Τράπεζας
Κρις Παύλου, πρωτίστως σε σχέση
με τη χρονική περίοδο που θα γι-
νόταν μία τέτοια ρύθμιση. Ο διαχει-
ριστής βρίσκεται σε προχωρημένο

στάδιο για πώληση των θυγατρικών
σε Ρουμανία και Σερβία, ενώ πρό-
σφατα δημοσίευσε πρόσκληση εν-
διαφέροντος και για τη θυγατρική
στην Ουκρανία. 

Παρά το ότι οι επίσημες τοποθε-
τήσεις κάνουν αναφορά κυρίως σε
ενδεχόμενα προβλήματα που μπορεί
να προκύψουν με τις θυγατρικές
στο εξωτερικό, φαίνεται πως το με-
γάλο αγκάθι είναι οι επιπτώσεις που
θα είχε μία τέτοια απόφαση στην
Τράπεζα Κύπρου. Τόσο λόγω της
έκθεσης της ύψους σχεδόν 500 εκατ.

ευρώ στις θυγατρικές της Τράπεζας
στο εξωτερικό, αλλά κυρίως λόγω
του 9,2% στο μετοχικό της κεφάλαιο
και το οποίο ανήκει μεν στη Λαϊκή,
αλλά τυγχάνει διαχείρισης από την
Ενιαία Αρχή Εξυγίανσης. Μία τέτοια
εξέλιξη θα άλλαζε άρδην τις ισορ-
ροπίες στη μετοχική δομή της Τρά-
πεζας. «Αφού διήλθαμε  διά πυρός
και σιδήρου αντιμαχόμενοι κατε-
στημένα και συμφέροντα, νομίζαμε
ότι πλησιάζαμε σε θετική κατάληξη.
Όμως, φαίνεται λογαριάζαμε χωρίς
τον ξενοδόχο», αναφέρει σε ανα-
κοίνωσή του ο ΣΥΚΑΛΑ, που εκπρο-
σωπεί σημαντική μερίδα των «κου-
ρεμένων» καταθετών της Τράπεζας.
Η Κεντρική Τράπεζα, σχολιάζει ο
ΣΥΚΑΛΑ, προεξάρχουσας της κ.
Γιωρκάτζη, μας διαβεβαίωνε, ότι
πραγματικά ήθελε να δοθεί η δια-
χείριση στους πιστωτές της. «Συγ-
κεκριμένα, ήταν με δική της προ-
τροπή που αναλάβαμε πρωτοβουλία
για στήριξη της εν λόγω Πρότασης
Νόμου. Ο διαχειριστής κ. Κρις Παύ-
λου στο ίδιο μοτίβο κι αυτός ήταν
ένθερμος υποστηρικτής του αιτή-
ματός μας. Όταν, όμως, φτάσαμε
στην ώρα που θα παρουσιαζόταν το
θέμα στη Βουλή  και παραμονή της
ημέρας που θα ψηφιζόταν η εν λόγω
Πρόταση Νόμου, τόσο η Διοικήτρια
όσο και ο Διαχειριστής, κινδυνολο-
γώντας ασύστολα, παρότρυναν, εκ-
βιάζοντας και εκφοβίζοντας ουσια-
στικά με αλλεπάλληλες επιστολές τα
κόμματα και τους βουλευτές να μη
ψηφίσουν την Πρόταση Νόμου.
Αυτό ονομάζεται κακοδιαχείριση
και είναι αδίκημα που τιμωρείται».
Όπως είναι γνωστό, πριν την αύξηση
κεφαλαίου στην Τράπεζα Κύπρου
το 2014, το ποσοστό που αναλογούσε
στη Λαϊκή ήταν 18%.

Από τις βολές του ΣΥΚΑΛΑ δεν
γλιτώνει ούτε η Βουλή, την οποία
κατηγορούν ότι υπέκυψε σε ψευτο-
διλήμματα, αναβάλλοντας την ψή-
φιση της Πρότασης Νόμου. Τέλος,
προειδοποιούν ότι η Δημοκρατία
θα αναγκαστεί να καταβάλει απο-
ζημιώσεις και στο τέλος θα πληρώσει
ο φορολογούμενος πολίτης.

Του ΜΑΡΙΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ

Σε συγκράτηση των απωλειών που
αναμένονταν από τη ρωσική αγορά
οδήγησε η αύξηση των τουριστικών
αφίξεων, η οποία καταγράφηκε τον
Νοέμβριο ένεκα των γεγονότων στο
Σαρμ Ελ Σέιχ και της έντασης στις
σχέσεις μεταξύ Ρωσίας και Τουρκίας.
Παρά το μούδιασμα που καταγρά-
φεται τον Δεκέμβριο και αναμένεται
να συνεχιστεί και εν μέρει τον Ια-

νουάριο, εντούτοις η εγχώρια του-
ριστική αγορά προσμετρά δύο πα-
ράγοντες, οι οποίοι εκτιμάται ότι θα
τονώσουν το τουριστικό ρεύμα από
τη Ρωσία. Αφενός, η επιδείνωση της
ρωσοτουρκικής κρίσης αναμένεται
να ωθήσει τους διοργανωτές ταξιδιών
να διοχετεύσουν ταξιδιώτες σε χώρες
όπως η Ελλάδα, η Ισπανία και η Κύ-
προς. Αφετέρου, ενδιαφέρον επιδει-
κνύουν ποδοσφαιρικές ομάδες, κυ-
ρίως από τη Ρωσία αλλά και άλλες
χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης
για να επισκεφθούν την Κύπρο τον
Φεβρουάριο για την καθιερωμένη
τους προετοιμασία, την οποία προ-
γραμμάτιζαν να κάνουν στην Τουρκία

και πιο συγκεκριμένα στην Αττάλεια.
Σύμφωνα με εκτιμήσεις της αγοράς,
πρόκειται για τουλάχιστον 50 ομάδες,
που φαίνεται να έχουν επιδείξει σχε-
τικό ενδιαφέρον, αποτελούμενες από
40-50 έκαστη, ενδεχόμενο που αν
υλοποιηθεί, αναμένεται να συμβάλει
στην αύξηση της πληρότητας των
ξενοδοχείων τον Φεβρουάριο, μήνα
κατά τον οποίο η εποχικότητα βρί-
σκεται στο ζενίθ. Ωστόσο, τόσο οι
ξενοδόχοι όσο και οι τουριστικοί
πράκτορες αναγνωρίζουν ότι απαι-
τείται όπως οι εμπλεκόμενοι φορείς
παραμείνουν προσγειωμένοι και προ-
σηλωμένοι στον στόχο για διατήρηση
και αύξηση των αφίξεων, καθώς δεν
φαίνεται να ευνοείται η οποιαδήποτε
ικανοποίηση, δεδομένης της πολι-
τικής αβεβαιότητας και αστάθειας
στην ευρύτερη περιοχή, η οποία δεν
αποκλείεται να επηρεάσει αρνητικά
και το εγχώριο τουριστικό προϊόν.

Ενδιαφέρον διοργανωτών
Η ξενοδοχειακή βιομηχανία δια-

πιστώνειβελτιωτικές τάσεις στις του-
ριστικές αφίξεις από τη Ρωσία, οι
οποίες διαφάνηκαν τον Νοέμβριο,
ενώ τον μέχρι στιγμής Δεκέμβριο
παρατηρήθηκε στασιμότητα, παρόλο
που σε σχέση με τον αντίστοιχο περ-
σινό μήνα οι αριθμοί των αφίξεων
αναμένεται να είναι αυξημένοι. «Κυ-
ρίως λόγω της κατάστασης στο Σαρμ
Ελ Σέιχ παρατηρήθηκε αισθητή βελ-
τίωση στις αφίξεις Ρώσων τουριστών,

ενώ τόνωση των αφίξεων αναμένεται
και τον Φεβρουάριο μετά από το εν-
διαφέρον που προκύπτει από ποδο-
σφαιρικές ομάδες»δηλώνειστην «Κ»
ο πρόεδρος του ΠΑΣΥΞΕΧάρης Λοϊ-
ζίδης, εξηγώντας, ωστόσο, ότι η αστά-
θεια στην περιοχή λόγω της κατά-
στασης σε Συρία, Αίγυπτο, καθώς
και της αναταραχής στις ρωσοτουρ-
κικές σχέσεις δεν επιτρέπει πανη-
γυρισμούς, την ώρα που η ανησυχία
για την τρομοκρατία είναι διάχυτη
στην Ευρώπη.

Ερωτηθείς κατά πόσο υπάρχει βο-
λιδοσκόπηση από ξένους διοργανωτές
ταξιδιών να εισέλθουν στην κυπριακή
αγορά, ο κ. Λοϊζίδης αναφέρει ότι το
φρέσκο ενδιαφέρον παρουσιάζεται
από τη Γαλλία, η οποία παραδοσιακά
διοχέτευε ταξιδιώτες στη Βόρεια
Αφρική, ενώ ενδιαφέρον έχουν εκ-
δηλώσει 2 με 3 μεγάλοι παίχτες από
τη ρωσική αγορά, οι οποίοι εξετάζουν
τις δυνατότητες δραστηριοποίησης
και εδραίωσης στην εγχώρια αγορά,
όπως,επίσης,και εταιρείες μικρότε-
ρου βεληνεκούς από την Κεντρική
Ευρώπη. Σχετικά με το κατά πόσο
είναι εφικτή η εδραίωση αυτών των
εταιρειών στην Κύπρο, δεδομένων
των συμφωνιών που διατηρεί μερίδα
ξενοδοχείων με παραδοσιακούς διορ-
γανωτές, ο πρόεδρος του ΠΑΣΥΞΕ
επισημαίνει ότι οι αξιόπιστοι παίκτες
μπορούν και είναι σε θέση να εξεύ-
ρουν τον τρόπο να εισέλθουν στην
αγορά, νοουμένου ότιυπάρχουν δια-

θέσιμες κλίνες, ιδιαίτερα κατά την
έναρξη και στη λήξη της θερινής
τουριστικής περιόδου.

Αισιοδοξία TUI για Κύπρο
Με θετικό μάτι βλέπει την εγχώρια

αγορά η TUI, ο μεγαλύτερος διορ-
γανωτής ταξιδιών στον κόσμο, ο
οποίος αναμένει αύξηση της κερδο-
φορίας πέραν του 10% για το 2015,
την ώρα που οι Κανάριοι Νήσοι και
η Κύπρος έχουν αντικαταστήσει,
σύμφωνα με τον όμιλο,προορισμούς,
στους οποίους παρουσιάστηκαν προ-
βλήματα ασφάλειας, όπως η Αίγυπτος
και ηΤυνησία. Η αισιοδοξία του γερ-
μανικού ομίλου διαδέχεται την επι-
σήμανση του βρετανικού διοργανωτή
Thomas Cook ότι φαίνεται να έχουν
αψηφιστεί για την ώρα οι ανησυχίες
της αγοράς για τα ζητήματα ασφά-
λειας. Την ίδια στιγμή, σε επίσημη
τοποθέτησή της στην «Κ» η TUI το-
νίζει ότι «η Κύπρος είναι ένας προ-
τιμητέος ταξιδιωτικός προορισμός
στη Μεσόγειο και σημαντική για
την επιχείρησή μας», σημειώνοντας
ταυτόχρονα ότι προσβλέπει« προς
συνεχή ανάπτυξη στην περιοχή».
Όπως σχολιάζεται στον διεθνή Τύπο,
ο όμιλος φαίνεται να έχει αντιμετω-
πίσει το πρόβλημα που παρουσιά-
στηκε από την τρομοκρατική επίθεση
στον άλλοτε δημοφιλή αιγυπτιακό
προορισμό Σαρμ Ελ Σέιχ, διοχετεύον-
τας τους επισκέπτες σε άλλους προ-
ορισμούς της περιοχής.

Ο Νοέμβριος ζέστανε
τις αφίξεις, τις πάγωσε
όμως ο Δεκέμβριος
Αύξηση επισκεψιμότητας λόγω ρωσικών ποδοσφαιρικών
ομάδων αναμένεται από τον Φεβρουάριο 

<<<<<<<

Ενδιαφέρον εξέφρασαν
νέοι διοργανωτές από
Γαλλία και Ρωσία.

Με θετικό μάτι βλέπει την εγχώρια αγορά η TUI, ο μεγαλύτερος διοργανωτής ταξιδιών στον κόσμο, ο οποίος
αναμένει αύξηση της κερδοφορίας πέραν του 10% για το 2015, εν μέρει και λόγω της Κύπρου.

Σημαντική είναι η αύξηση που κατα-
γράφεται στις τουριστικές αφίξεις,
όπως κατέδειξαν τα στοιχεία της
Στατιστικής Υπηρεσίας. Οι συνολι-
κές αφίξεις τουριστών τον φετινό
Νοέμβριο ανήλθαν στις 108.093 σε
σύγκριση με 81.437 τον Νοέμβριο
2014, καταγράφοντας αύξηση
32,7%. Ανοδικά κινήθηκαν οι αφί-
ξεις από τις δύο παραδοσιακές αγο-
ρές, καθώς οι τουρίστες από το
Ηνωμένο Βασίλειο ανήλθαν στους
41.856 σε σύγκριση με 28.859 τον
περσινό Νοέμβριο, σημειώνοντας
αύξηση 45%, ενώ η άνοδος που κα-
ταγράφηκε από τη Ρωσία ξεπέρασε
το 103%, μιας και οι τουρίστες έφτα-
σαν στους 17.740 από 8.728 τον Νο-
έμβριο της περσινής χρονιάς. Σημει-
ώνεται ότι για την περίοδο Ιανουαρί-
ου – Νοεμβρίου 2015 οι συνολικές
αφίξεις ανήλθαν στις 2.581.057 σε
σύγκριση με 2.384.375 την αντίστοι-
χη περίοδο του 2014, σημειώνοντας
αύξηση 8,2%, ενώ οι συνολικές αφί-
ξεις της περιόδου από Ρωσία έφτα-
σαν στις 516.657, συγκριτικά με
631.803 την ίδια περσινή περίοδο,
υποχωρώντας δηλαδή σε ποσοστό
18,23%.
Ωστόσο, μπορεί τα ποσοστά ανόδου
να φαίνονται εντυπωσιακά, εντού-
τοις, σε απόλυτους αριθμούς, η αύ-

ξηση στις αφίξεις τον Νοέμβριο σε
σχέση με τον ίδιο μήνα της περσινής
χρονιάς ανέρχεται σε μερικές χιλιά-
δες επισκέπτες. Η συγκεκριμένη
εξέλιξη καταδεικνύει ότι δεν ευνο-
είται οποιοσδήποτε εφησυχασμός
από την τουριστική βιομηχανία, η
οποία καλείται να ενσκήψει και φέ-
τος στην προσπάθεια ενίσχυσης του
τουριστικού ρεύματος και διατήρη-
σης των πλεονεκτημάτων του κυ-
πριακού τουριστικού προϊόντος. Οι
εκτιμήσεις της αγοράς κάνουν λόγο
για αύξηση στο τέλος της χρονιάς
κοντά στο 7%. Εντούτοις, υπενθυμί-
ζεται ότι το 2015 σημάδεψε ιδιαίτε-
ρα η σημαντική υποχώρηση του του-
ριστικού ρεύματος από τη Ρωσία, οι
απώλειες από την οποία φαίνεται να
συγκρατούνται κοντά στο 20%. Την
ίδια ώρα, αν και την πρώτη διμηνία
της νέας χρονιάς, όπου παραδοσια-
κά πραγματοποιούνται κρατήσεις
από ξένους ταξιδιώτες θα διαφανεί
κατά πόσο το 2016 θα είναι καλή
χρονιά για τον τουρισμό, εντούτοις
παράγοντες της αγοράς εκτιμούν ότι
εκείνα που θα καθορίσουν το κατά
πόσο θα διατηρηθούν οι ανοδικές
τάσεις και την επόμενη χρονιά είναι
το κόστος, η προσβασιμότητα, η ποι-
ότητα, όπως επίσης η σωστή εξυπη-
ρέτηση των επισκεπτών.

Μεγάλα ποσοστά, μικροί αριθμοί

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 
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Η

ΣΤ
ΟΥ

Τη λήψη νομικών μέτρων δείχνει η
ανακοίνωση που εξέδωσε ο
ΣΥΚΑΛΑ, στη βάση της μείωσης της
αξίας των περιουσιακών στοιχείων
της Tράπεζας.

Δεν αλλάζει τίποτα στη 
διαχείριση της Λαϊκής Tράπεζας

<<<<<<<

Εκπρόσωπος του Ενι-
αίου Συμβουλίου Εξυ-
γίανσης σχολίασε στην
«Κ» πως δεν πρόκειται
να υπάρξει διαφοροποί-
ηση από 1.1.2016

Άλλα τα δεδομένα
για FBME

Πάντως, όσον αφορά στην FBME
Bank για την οποία το τελευταίο
διάστημα εντείνονται οι φήμες
περί αφαίρεσης της τραπεζικής
άδειας, η τοποθέτηση εκ μέρους
του Συμβουλίου Εξυγίανσης δεν
ήταν τόσο ξεκάθαρη , αφού πε-
ριορίστηκε μόνο να πει πως από
τη στιγμή που είναι υποκατάστη-
μα τρίτης χώρας, δεν εμπίπτει
στις αρμοδιότητες του Μηχανι-
σμού, χωρίς να διευκρινίζει τι ση-
μαίνει αυτό επί της ουσίας. 
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Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Σημαντικές κινήσεις αναδιαρθρώ-
σεων μεγάλων δανείων καταγρά-
φονται τις τελευταίες βδομάδες.
Τη βδομάδα που πέρασε δύο εται-
ρείες του τουριστικού τομέα, η
Τσόκκος και η Louis, έθεσαν ενώ-
πιον των μετόχων τους τα προτει-
νόμενα πλάνα αναδιάρθρωσης των
δανείων αλλά και της διοικητικής
δομής των συγκροτημάτων τους. 

Εκτός από την Τσόκκος, σε ανα-
διάρθρωση του δανεισμού τους με
την Τράπεζα Κύπρου κατέληξαν
την περασμένη βδομάδα ακόμα
δύο μεγάλοι Όμιλοι, σύμφωνα με
πληροφορίες. Πρόκειται για τον
Όμιλο Ζαβός και τον Όμιλο Pafilia.
Την ερχόμενη βδομάδα αναμένεται
να πέσουν υπογραφές για ακόμα
δύο μεγάλους Ομίλους, για τους

οποίους οι διαπραγματεύσεις τρέ-
χουν εδώ και μήνες. 

Οι συμφωνίες στις οποίες κατα-
λήγει η Τράπεζα Κύπρου χωρίζονται
ουσιαστικά σε δύο στάδια. Το πρώτο
αφορά σε δάνεια που μπορεί να
εξυπηρετεί η εταιρεία και τα οποία
θα συνεχίσουν να κανονικά, ενώ
το δεύτερο στάδιο περιλαμβάνει
δάνειο γέφυρα με πώληση περιου-
σιακών στοιχείων σε συγκεκριμένα
χρονικά διαστήματα, με τα ποσά
να χρησιμοποιούνται για μείωση
αυτού του χρέους. Παράλληλα, υπο-
γράφονται και ομόλογα κυμαινό-
μενης επιβάρυνσης. 

Επικρατεί η εκτίμηση ότι με την
οριστικοποίηση όλων των συμφω-
νιών, θα καταγραφεί σημαντική
μείωση στο ύψος των δανείων που
παρουσιάζουν καθυστέρηση πέραν
των 90 ημερών, παρά το γεγονός

ότι θα συνεχίσουν να θεωρούνται
ως μη εξυπηρετούμενα λόγω των
σχετικών δικλείδων του πανευρω-
παϊκού ορισμού. 

Σημασία έχει η αξία
«Τι να κάνω το 100% των μετο-

χών αν στο τέλος της μέρας η αξία
τους είναι ανύπαρκτη;» σχολίασε
την Πέμπτη ο εκτελεστικός πρό-
εδρος Κωστάκης Λοΐζου, ενώπιον
των μετόχων της Louis plc, οι οποίοι
συνήλθαν εκτάκτως για να εγκρί-
νουν την αναδιάρθρωση του δα-
νεισμού της Louis Cruises από την
DVB Bank.

Από το χρέος των 217 εκατ. ευρώ,
ποσό ύψους 33 εκατ. ευρώ θα με-
τατραπεί σε μετοχικό κεφάλαιο. Το
ποσό σχετίζεται με δεδουλευμένους
τόκους που έχουν χρεωθεί, αλλά
δεν έχουν πληρωθεί. Η DVB Bank
θα έχει την επιλογή μετατροπής
επιπρόσθετου ποσού ύψους €25
εκατ. από δάνεια σε μετοχικό κε-
φάλαιο υπό την αίρεση των όρων
της συμφωνίας μετόχων. 

Συζητούμε δύο χρόνια για αυτήν
την αναδιάρθρωση και θεωρούμε
πως έχουμε καταφέρει ό,τι καλύτερο
μπορούσαμε, σχολίασε ο εκτελε-
στικός πρόεδρος της εταιρείας Κω-
στάκης Λοΐζου. 

Σύμφωνα με το πλάνο αναδιάρ-
θρωσης, όλα τα δάνεια θα εξοφλη-
θούν μέχρι το 2024. Ο τόκος που
θα χρεώνεται πάνω στα δάνεια από
τη DVB Bank θα υπολογίζεται με
βάση το Euribor πλέον 1% περιθώ-
ριο. Το όφελος που θα αποκομίζει
η Εταιρεία από τη μείωση του επι-
τοκίου, συγκρινόμενο πάντοτε με
το τρέχον κόστος της εταιρείας,
υπολογίζεται να είναι περίπου 8
εκατ. ευρώ ετησίως. 

Μέτοχος η Τράπεζα
Από τη μετατροπή των δανείων

της DVB Bank σε μετοχικό κεφά-
λαιο, θα εκδοθούν επιπρόσθετες
μετοχές από την Louis Cruises προς
την Τράπεζα. Ως αποτέλεσμα η DVB
Bank θα κατέχει το 49% των μετο-
χών της LC, ενώ το υπόλοιπο 51%
θα παραμείνει στην κατοχή της Lo-

uis plc. Αυτή χαρακτηρίζεται ως η
πρώτη φάση της αναδιάρθρωσης.

Ο επενδυτής
Η DVB Bank θα έχει το δικαίωμα

προαίρεσης να μετατρέψει επιπρό-
σθετο ποσό ύψους 25 εκατ. ευρώ
σε μετοχικό κεφάλαιο και αυτή θα
είναι η δεύτερη φάση του σχεδίου
αναδιάρθρωσης. Εάν εξασκηθεί,
τότε η Louis plc θα κατέχει το 25%
του μετοχικού κεφαλαίου της Cruises.
H DVB Bank θα δύναται να εξασκή-
σει αυτό το δικαίωμα, μόνο στην
περίπτωση κατά την οποία έχει εν-
τοπίσει κάποιο νέο επενδυτή για
την εταιρεία. Ο ρόλος του επενδυτή
θα είναι να ναυπηγήσει δύο και-
νούργια πλοία, το κόστος των οποίων
υπολογίζεται σε 350 εκατ. ευρώ το
καθένα.  «Σε τέτοια περίπτωση, που
ευχόμαστε να γίνει, η αξία της εται-
ρείας θα είναι πολύ πιο μεγάλη. Αυτό
που πρέπει να μας ενδιαφέρει εμάς
είναι η αξία του ποσοστού μας στην
εταιρεία. Θέλουμε να πιστεύουμε
πως η αξία της συμμετοχής μας θα
είναι μεγαλύτερη απ’ ό,τι σήμερα,
που η εταιρεία έχει αρνητικό κεφά-
λαιο» πρόσθεσε ο κ. Λοΐζου, oοποίος
έκανε αναφορά και στις συγκυρίες
στην περιοχή αυτήν την περίοδο.
Μακάρι να βρεθεί κάποιος νέος μέ-
τοχος, ώστε να έχουμε μία μικρότερη
συμμετοχή σε μία πολύ μεγαλύτερη
εταιρεία, πρόσθεσε. Όσον αφορά
στον τομέα των ξενοδοχείων, το
σχόλιό του ήταν ότι κινείται πολύ
καλά. Μιλώντας στην «Κ», ο κ. Λοΐζου
επεσήμανε τη σημασία της συμφω-
νίας με την DVB Bank αναφέροντας
πως αποτελεί ψήφο εμπιστοσύνης
για την εταιρεία η συγκεκριμένη κί-
νηση, αφού η συγκεκριμένη Τράπεζα
που ασχολείται κατά κόρον με δάνεια
στον τομέα της ναυτιλίας θα μπο-
ρούσε να χρησιμοποιήσει άλλες λύ-
σεις, αλλά δεν το έπραξε, επιλέγοντας
τη συμμετοχή στο μετοχικό κεφάλαιο
της εταιρείας. Σε εκκρεμότητα πα-
ραμένουν τα δάνεια του Ομίλου με
άλλες τράπεζες για τις υπόλοιπες
δραστηριότητές του, με την Τράπεζα
Κύπρου να είναι ένας από τους με-
γαλύτερους δανειστές.

Πέφτουν υπογραφές για αναδιαρθρώσεις 
Με την DVB Bank να γίνεται μέτοχος της Louis, η Τράπεζα Κύπρου συμφώνησε για τα δάνεια των Τσόκκος, Ζαβός και Pafilia

<<<<<<<

Κ. Λοΐ ζου: «Προτιμώ να
έχω ένα μικρό ποσοστό
στην εταιρεία, παρά με-
γάλο που δεν θα έχει
καμία αξία».  

Αντίστοιχα με τους μετόχους της
Louis κινήθηκαν και οι μέτοχοι της
Tsokkos Hotels, που επίσης τάχθη-
καν υπέρ της αναδιάρθρωσης του
δανεισμού. 
Στην Τσόκκος θα δημιουργηθεί μία
υπερ-θυγατρική κάτω από την ομ-
πρέλα της οποίας θα μεταβιβα-
στούν τα περιουσιακά στοιχεία, οι
εργασίες και υποχρεώσεις μέσω
άλλων θυγατρικών. Θα προηγηθεί
μεταβίβαση των μετοχών που κα-
τέχουν οι βασικοί μέτοχοι της
εταιρείας στη μητρική εταιρεία.
Στην υπερ-θυγατρική θα μεταβι-
βαστούν, επίσης, οι υφιστάμενες
θυγατρικές του συγκροτήματος. 
Μετά από αυτήν την εξέλιξη, η μη-

τρική εταιρεία θα  αναλάβει τη
διαχείριση του συγκροτήματος,
την ιδιοκτησία και διαχείριση της
γης του συγκροτήματος που δεν
έχει αναπτυχθεί, την ιδιοκτησία
και διαχείριση δύο μικρών ξενο-
δοχειακών μονάδων, την ιδιοκτη-
σία και διαχείριση του τομέα ανά-
πτυξης γης, την ιδιοκτησία και δια-
χείριση των μετοχών σε συνδεδε-
μένες εταιρείες, την ιδιοκτησία
και διαχείριση των επενδύσεων
του συγκροτήματος και την ιδιο-
κτησία όλου του μετοχικού κεφα-
λαίου των θυγατρικών εταιρειών.
Η αναδιάρθρωση των δανείων
προβλέπει πως ο υφιστάμενος δα-
νεισμός με την Τράπεζα Κύπρου

θα αναδιαρθρωθεί με τη σύναψη
νέου δανείου με διάρκεια απο-
πληρωμής τα 20 χρόνια. Μέχρι το
2018, το επιτόκιο θα βασίζεται στο
Euribor με περιθώριο 2,75% και
ακολούθως Euribor πλέον 3,75%.
Σύμφωνα με την εταιρεία, με αυτά
τα δεδομένα, το καθαρό κόστος
δανεισμού θα είναι χαμηλότερο
από αυτό που καταβαλλόταν προ-
ηγουμένως. 
Σύμφωνα με τα αποτελέσματα εν-
νιαμήνου τα 166.5 εκατ. ευρώ δα-
νεισμού αφορούν κατά κύριο λόγο
(139.8 εκατ. ευρώ)  σε μακροχρό-
νιο δανεισμό και τα υπόλοιπα σε
δανεισμό έληγαν εντός ενός
έτους. 

Και η Τσόκκος αναδιαρθρώνεται 

Νέα εποχή για εξαγωγές προς Κίνα
Καινοτομίες στις συναλλαγές ενδέχεται να δημιουργήσουν ζωηρότατο ενδιαφέρον

Πήραν τα πάνω τους τα gadgets 
Προτίμηση για  iPhone, στροφή προς drones
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΑΣΟΥΡΑ

Τα gadgets δεν είναι πλέον προϊόντα
πολυτελείας, αλλά έχουν αρχίσει να
αντιμετωπίζονται ως σοβαρές επενδύ-
σεις αγαθών πρώτης ανάγκης από το
αγοραστικό κοινό, αφού ο καταναλωτής
είναι πλέον ιδιαίτερα ενημερωμένος
ως προς τις διάφορες επιλογές. Την
ίδια ώρα, όταν οργανώνει τον προϋπο-
λογισμό του, λαμβάνει υπόψη του τις
ανάγκες του για αυτές τις συσκευές.
Αυτό, τουλάχιστο, απορρέει από δη-
λώσεις που έκαναν στην «Κ» στελέχη

κυπριακών εταιρειών που δραστηριο-
ποιούνται στη συγκεκριμένη αγορά,
όπως CYTA, Public και Bionic. Και οι
τρεις αυτές εταιρείες σχολιάζουν πως
υπάρχει κάποια αύξηση στις πωλήσεις
των συγκεκριμένων προϊόντων φέτος,
συγκριτικά με την αντίστοιχη περίοδο
πέρσι.

Παρόλη την κρίση, η αγορά smart
phones δεν φαίνεται να επηρεάζεται
από τον παράγοντα τιμή, σύμφωνα με
τις τοποθετήσεις των εκπροσώπων των
εταιρειών. Δηλαδή, το πόσο κοστίζει
ένα τηλέφωνο δεν είναι η πρώτη ανη-
συχία του καταναλωτή, ιδιαίτερα αν
πρόκειται για iPhone, αν και παραμένει
ένα βασικός παράγοντας που λαμβάνουν
υπόψη. Αυτό οφείλεται σε τρεις σημαν-
τικούς παράγοντες: κατά κύριο λόγο
είναι τα προγράμματα συμβολαίου που
προσφέρουν οι εταιρείες τηλεπικοινω-
νίας τα οποία συνοδεύονται με κάποια
έκπτωση στην τιμή, όπως επίσης και
διάσπαση του αρχικού υψηλού ποσού
σε μηνιαίες δόσεις. Επίσης, πρωτεύων

ρόλο παίζει και η χρησιμότητα, πλέον,
αυτών των συσκευών στην καθημερι-
νότητά μας, όπου από συσκευές πολυ-
τελείας, έχουν πλέον αναβαθμιστεί σε
απαραίτητα εργαλεία πάσης φύσεως.
Τέλος, πέραν της χρησιμότητάς τους,
εντάσσονται στα προϊόντα που αποτε-
λούν από μόνα τους τάση μόδας και
υπάρχει μία ιδιαίτερη ανελαστικότητα
ως προς την τιμή αυτών των προϊόντων,
που αντί να μειώνεται, μάλλον φαίνεται
να εντείνεται.

O Λευτέρης Χρίστου, του τμήματος
Δημοσίων Σχέσεων της Cyta, σχολίασε
πως όσο πλησιάζουν τα Χριστούγεννα,
ταυτόχρονα με την καταβολή των 13ων
μισθών, οι πωλήσεις θα καταγράψουν
ακόμα περισσότερη αύξηση, με την ερ-
χόμενη βδομάδα να αναμένεται να απο-
τελέσει το αποκορύφωμα των αγορών. 

Τις πωλήσεις, γενικά, οδηγεί η Apple,
με το iPhone να έχει την τιμητική του
αυτήν την εποχή. Χαρακτηριστικά, ο
Εύης Ζένιος της Bionic, αναφέρει ότι
το iPhone έχει το 50% των πωλήσεων
σε smart phones, με το Samsung να
έρχεται δεύτερο και το Meizu να μπαίνει
δυναμικά στην αγορά κινητών χαμη-
λότερου κόστους. Πρόσθεσε πως εται-
ρείες όπως η Motorola κάνουν έντονο
τον ανταγωνισμό και «κλέβουν» ένα
σημαντικό μερίδιο της αγοράς του. Την
κυριαρχία του iPhone στην κυπριακή
αγορά επιβεβαίωσε, με δηλώσεις του
στην «Κ», και ο Φώτης Μπούρας, διευ-
θυντής καταστημάτων Public στην Κύ-
προ.

Ιδιαίτερο ενδιαφέρον, όμως, παρου-
σιάζει και η στροφή των καταναλωτών
προς την αγορά των drones, όπου κατά
την αντίστοιχη περσινή περίοδο η ζή-
τησή τους ήταν αναιμική, αλλά φέτος
έχει πάρει για τα καλά τα πάνω της, με
το κοινό να δείχνει μαζικό ενδιαφέρον
και τις διάφορες εταιρείες τηλεπικοι-
νωνιών να προσφέρουν, ήδη, πακέτα
που συμπεριλαμβάνουν και σημαντικές
εκπτώσεις στα drones μαζί με αγορά
smart phones.   

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΑΣΟΥΡΑ

Η δεύτερη μεγαλύτερη οικονομία
στον πλανήτη, αυτή της Κίνας,
ανοίγει μία τεράστια και καινοτόμα
πύλη προς τον υπόλοιπο κόσμο.
Πρόκειται για το μεγαλύτερο υπό
ανέγερση εμπορικό κέντρο ανά
το παγκόσμιο, επιφάνειας 10 τε-
τραγωνικών χιλιομέτρων, που θα
αποτελέσει τον «κεντρικό εισα-
γωγέα» της Κίνας, απ’ όπου θα

μπορούν να πραγματοποιούνται
χονδρικές και υπερχονδρικές πω-
λήσεις των προβαλλόμενων προ-
ϊόντων, αγαθών και υπηρεσιών,
ενώ θα υπάρχει και ηλεκτρονική
πλατφόρμα λιανικών πωλήσεων
(B2Csales) σε Κίνα, Ασία και παγ-
κόσμια. 

Εταιρείες και σύνδεσμοι από
Κύπρο έχουν ήδη δείξει ενδιαφέ-
ρον καθώς ΠΑΣΥΞΕ, τουριστικά
γραφεία (όπως η TopKinisis), πρά-
κτορες ακινήτων, χονδρέμποροι
ελαιόλαδου, και άλλοι, έχουν ήδη
κάνει νύξεις. Χαρακτηριστικά, ο
γενικός διευθυντής του ΠΑΣΥΞΕ
Ζαχαρίας Ιωαννίδης, ανέφερε
στην «Κ» ότι είναι ιδιαίτερα εν-
διαφέρουσα εξέλιξη, η οποία δη-
μιουργεί τεράστια προοπτική για
την Κύπρο και ότι ο σύνδεσμος
βρίσκεται σε συνεχή επαφή με
τους αρμόδιους φορείς.

Αξίζει να σημειωθεί ότι χώρες
που θεωρούνται άμεσα ανταγω-

νιστικές προς την Κύπρο, όπως η
Πορτογαλία και Ισπανία, οι οποίες
εμπορεύονται ελληνικό (αναμειγ-
μένο) ελαιόλαδο και τουρισμό, θα
μπουν στο εμπορικό κέντρο σε 2
χρόνια, αφήνοντας έτσι σε κυ-
πριακές και ελληνικές εταιρείες
το σημαντικότατο «πλεονέκτημα
της πρώτης κίνησης». 

Το World Commerce Valley-
Yanjiao InternationalTradeCity,
όπως ονομάζεται, θα τελέσει τα
εγκαίνιά του στις 12 Ιουλίου 2016,
με την Ελλάδα και Κύπρο να ει-
σέρχονται στις νεόδμητες εγκα-
ταστάσεις του.

Αχανής αγορά
Σε μία εποχή όπου η επιχειρη-

ματική εξωστρέφεια έχει γίνει
απαραίτητη, η κινέζικη αγορά των
1,3 δισεκατομμυρίων κατοίκων
είναι μεν μία από τις πλέον ελκυ-
στικές αγορές, αλλά είναι και μία
πολύ ιδιαίτερη χώρα με αρκετές
δυσκολίες όσον αφορά σε εξαγω-
γές προς αυτήν. Οι δύο μεγαλύ-
τερες δυσκολίες που αντιμετωπί-
ζουν εταιρείες που επιχειρούν να
δραστηριοποιηθούν στην Κίνα

είναι αφενός η αφερεγγυότητα
που έχουν συναντήσει σε συν-
δυασμό με το αχανές της τεράστιας
αυτής χώρας που έκανε αρκετούς
οργανισμούς να χάσουν λεφτά,
και αφετέρου, οι ιδιαιτερότητες
της χώρας ως προς τους νόμους
που διέπουν το εμπόριό της (τε-
λωνεία, χημεία κτλ). H κίνηση,
όμως, εκ μέρους της Κινέζικης Κυ-
βέρνησης να λειτουργήσει αυτό
το πρωτοπόρο εμπορικό κέντρο
είναι, πρώτον, αναγνώριση αυτών
των προβλημάτων και, δεύτερον,
μία καινοτόμα λύση. 

Καταρχάς, η κάθε χώρα έχει το
κτήριό της, με την Ελλάδα και την
Κύπρο να απολαμβάνουν προνο-
μιούχα θέση, καθώς το 120 χιλ.
τμ κτήριό τους είναι μόλις μερικά
μέτρα από την κύρια είσοδο του
συγκροτήματος, ενώ θα είναι πρώ-
τες τιμώμενες χώρες. Από εκεί και
πέρα, για κάθε χώρα υπάρχει ένα
νομικό πρόσωπο που διαχειρίζεται
τους εξαγωγείς και διευκολύνει
τις διαδικασίες παρέχοντας ταυ-
τοχρόνως συμβουλευτικές υπη-
ρεσίες πάσης φύσης. Για την Κύ-
προ και Ελλάδα, αποκλειστική αν-

τιπροσωπεία έχει η KaperoniBFG
A.E. H πιο σημαντική, όμως, και-
νοτομία, είναι ο τρόπος συναλλα-
γής: οι εξαγωγείς θα διαπραγμα-
τεύονται με τους πελάτες ως προς
την τιμή. Θα υποβάλει ζήτηση ο
πελάτης και ο εξαγωγέας θα κάνει
προσφορά μέσω του αντιπροσώ-
που του (ο οποίος θα χρεώνει κά-
ποιο μικρό mark up) και έπειτα,
αφού προέλθει συμφωνία, οι εξα-
γωγείς θα πωλούν τα προϊόντα/
υπηρεσίες τους στο εμπορικό κέν-
τρο, το οποίο θα βάζει και αυτό
ένα μικρό mark up στην τιμή, με
τη σειρά του, και θα αναλαμβάνει
εξ ολοκλήρου την ευθύνη είσπρα-
ξης από τον πελάτη. Το εμπορικό
κέντρο, με μία μεγάλη φερέγγυα
τράπεζα από πίσω του, θα λει-
τουργεί, δηλαδή, ως υπερχονδρέμ-
πορας, εξαλείφοντας κάθε ανη-
συχία περί αφερεγγυότητας του
πελάτη. Επίσης, η τιμή ενοικίασης
εκθεσιακού χώρου αρχίζει από τα
167 ευρώ το μήνα (συμπεριλαμ-
βανομένου ρεύματος, ύδρευσης,
προσωπικού κτλ). «Η απίστευτα
χαμηλή τιμή του ενοικίου σε συν-
δυασμό με τις καινοτομίες στη
συναλλαγή, κάνουν την προοπτική
εξαγωγών από Κύπρο προς Κίνα
ιδιαίτερα ελκυστική – ξεκινάει μία
άλλη εποχή» αναφέρει ο κ. Ιωαν-
νίδης εκ μέρους του ΠΑΣΥΞΕ.

Αυτά τα σημεία εκλαμβάνονται
ως πολύ σημαντικά βήματα, καθώς
κυπριακές εταιρείες έκαναν αρ-
κετές προσπάθειες εισχώρησης
στην κινέζικη αγορά στο παρελ-
θόν, οι οποίες έπεσαν στο κενό,
εξαιτίας ακριβώς αυτών των λόγων,
όπως επιβεβαίωσαν με δηλώσεις
τους στην «Κ» ο γενικός διευθυν-
τής του Top Kinisis, Ντίνος Κάκ-
κουρας, και ο Ιωσήφ Ιωσήφ, πρό-
εδρος του Επιχειρηματικού Συν-
δέσμου Κύπρου-Ελλάδας. 

Την ερχόμενη βδομάδα η Τράπεζα Κύπρου αναμένεται να προχωρήσει σε συμφωνία αναδιάρθρωσης με ακόμα δύο
μεγάλους Ομίλους. 

<<<<<<<

Η κάθε χώρα έχει το
κτήριό της, με την Ελ-
λάδα και την Κύπρο
να απολαμβάνουν
προνομιούχας θέσης.

Πρόκειται για το μεγαλύτερο υπό ανέγερση εμπορικό κέντρο ανά το
παγκόσμιο.

<<<<<<<

Ο παράγοντας τιμή δεν 
είναι ο βασικότερος όταν
πρόκειται για την αγορά
smart phones.
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Ενα και πλέον έτος μετά την κα-
τάρρευση των τιμών του πετρε-
λαίου κι ενώ πολλές πετρελαιοπα-
ραγωγοί χώρες έχουν βρεθεί σε
δυσχερή θέση, το Κουβέιτ διατηρεί
ακόμη γεμάτα ταμεία και ευρύτατα
περιθώρια δανεισμού, παρά την
επιβράδυνση που έχει σημειώσει
ο ρυθμός ανάπτυξής του και κάποια
επιβάρυνση της δημοσιονομικής
του κατάστασης και του ισοζυγίου
τρεχουσών συναλλαγών. Οπως δια-
πιστώνει το ΔΝΤ, τα πλεονεκτή-
ματα του αραβικού εμιράτου επι-
τρέπουν στην πολιτική ηγεσία του

να στηρίξει την οικονομία με συ-
νετές επενδύσεις και να προχω-
ρήσει σε μια ήπια δημοσιονομική
προσαρμογή.

Το Ταμείο διαπιστώνει, άλλωστε,
πως το εμιράτο έχει σημειώσει
πρόοδο στην αντιμετώπιση του
«ξεπλύματος μαύρου χρήματος»
και της χρηματοδότησης τρομο-
κρατικών οργανώσεων. Θεωρεί,
ωστόσο, επιτακτική ανάγκη για το
Κουβέιτ να διαφοροποιήσει την
οικονομία του και να θέσει σε προ-
τεραιότητα τη δημιουργία θέσεων
εργασίας υψηλής παραγωγικότη-

τας, ώστε να μειώσει τη διπλή εξάρ-
τησή του από τις εξαγωγές πετρε-
λαίου και τα εμβάσματα των με-
ταναστών. Εκτιμά πως οι ρυθμοί
ανάπτυξης του Κουβέιτ θα επιβρα-
δυνθούν φέτος, αλλά και το επό-
μενο έτος, αλλά θα επιταχυνθούν
μεσοπρόθεσμα, φθάνοντας στο
4% χάρη κυρίως στις επενδύσεις
τόσο του ιδιωτικού τομέα όσο και
του Δημοσίου σε έργα υποδομής.
Σε ό,τι αφορά τον πληθωρισμό,
υπολογίζει πως φέτος θα φτάσει
συνολικά στο 3,4% και θα παρα-
μείνει σε αυτά τα επίπεδα μεσο-

πρόθεσμα, δεδομένου ότι σε παγ-
κόσμιο επίπεδο δεν σημειώνονται
πληθωριστικές πιέσεις. Προκειμέ-
νου να μπορέσει η χώρα να δια-
τηρήσει τις κεφαλαιακές δαπάνες
στα επίπεδα που απαιτούνται για
τη διατήρηση ενός δικτύου κοι-
νωνικής ασφάλισης, το Ταμείο συ-
νιστά την παράλληλη αξιοποίηση
εγχώριων και εξωτερικών πηγών
χρηματοδότησης. Ταυτόχρονα,
όμως, θεωρεί απαραίτητο τον έλεγ-
χο των κρατικών δαπανών και τη
μεταρρύθμιση του μισθολογίου
στον δημόσιο τομέα.

Της ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΑΚΟΥ

Αν έπρεπε να αναζητήσουμε καλές
ειδήσεις από την Ευρωζώνη, αυτές
θα αφορούσαν κατά κύριο λόγο την
Ιρλανδία, η οποία επανέρχεται στους
παλιούς καλούς ρυθμούς ανάπτυξης.
Στην Ισπανία, εντούτοις, η κατά-
σταση φαίνεται διαφορετική, δε-
δομένου ότι από τότε που η χώρα
εντάχθηκε στην Ευρωζώνη η πα-
ραγωγικότητά της μειώνεται σε
σταθερή βάση. Ο πρωθυπουργός
Μαριάνο Ραχόι προειδοποιεί τους
Ισπανούς ότι θα διακυβεύσουν την
ανάκαμψη εάν δεν επανεκλεγεί στις
εκλογές, σήμερα Κυριακή, ενώ οι
αντίπαλοι του χρεώνουν τα όσα
δεν διόρθωσε στην οικονομία –
ωστόσο, επί των ημερών του εξι-
σορροπήθηκε ο προϋπολογισμός
και η οικονομία άρχισε και πάλι να
αναπτύσσεται.

Οι αναλυτές θυμήθηκαν ξανά μία
παλαιά έκφραση, η οποία παρομοί-
αζε την Ιρλανδία με τις «ασιατικές
τίγρεις», και την επανέφεραν στο
προσκήνιο. Την χαρακτηρίζουν
«κελτική τίγρις». To τρίτο τρίμηνο
η οικονομία της αναπτύχθηκε με
το εντυπωσιακό 7% σε ετήσια βάση
έναντι προβλέψεων για 6%.

Το 7% θεωρείται ο υψηλότερος
ρυθμός από το 2000 και μετά. Είναι
αξιοσημείωτο πως με τα δεδομένα
αυτά το ΑΕΠ της Ιρλανδίας είχε τε-
τραπλάσια αύξηση από το αντίστοι-
χο της Ευρωζώνης του 1,6% για την
ίδια περίοδο. Κατά τον Οστιν Χιουζ,
οικονομολόγο της KBC Groep στο
Δουβλίνο, η οικονομία ετοιμάζεται
να παρουσιάσει τη δυναμικότερη
ανάπτυξή της από το 2000, οπότε
και είχε εκτιναχθεί στο 10,2%.

Είναι προφανές ότι ο Ιρλανδός
πρωθυπουργός Εντα Κένι, ο οποίος
σε τέσσερις μήνες έχει εκλογές, θα
βασίσει την εκστρατεία του στην
ανάκαμψη της οικονομίας. Η Ιρ-
λανδία λόγω της χρηματοπιστωτι-
κής κρίσης και της διάλυσης των

τραπεζών της βυθίστηκε στη χει-
ρότερη ύφεση μετά τον πόλεμο και
εντάχθηκε σε πρόγραμμα δημοσιο-
νομικής προσαρμογής. Τώρα «τρέ-
χει» με τον πιο γρήγορο ρυθμό στην
Ευρωζώνη και αυτό συμβαίνει δεύ-
τερη χρονιά διαδοχικά. Η απασχό-
ληση αυξάνεται 3% τον χρόνο, η
ιδιωτική κατανάλωση 3,6% και οι
εξαγωγές 12%.

Στην περίπτωση της Ισπανίας,
ο πρωθυπουργός Μαριάνο Ραχόι
επανέφερε στην οδό της ανάπτυξης
την οικονομία ήδη από το 2011 και
αποκατέστησε την ευρυθμία του
τραπεζικού συστήματος. Οι δε εξα-
γωγές αυξάνονται και ισοδυναμούν
με το ένα τρίτο του ΑΕΠ, κάτι το
οποίο στην Ευρωζώνη μόνο η Γερ-
μανία εμφανίζει. Ωστόσο, ενώ μεί-
ωσε το έλλειμμα, διόγκωσε τον δη-

μόσιο δανεισμό. Συνολικά από τις
αρχές του 2015 έφθασε τα 2,7 τρισ.
ευρώ. Το δημόσιο χρέος της Ισπα-
νίας εν συγκρίσει με το 2007, οπότε
και ξέσπασε η παγκόσμια χρημα-
τοπιστωτική κρίση, έχει τριπλα-
σιαστεί. Η χώρα εξακολουθεί να εί-
ναι εκτεθειμένη σε κλυδωνισμούς
της αγοράς, που γεννούν μία κρίση,
παρατηρούν αναλυτές.

Κατά τον κ. Ραχόι, φέτος και πέ-
ρυσι δημιουργήθηκαν 1 εκατομμύ-
ριο θέσεις εργασίας και έως το 2017
θα υπάρξουν 500.000 ακόμη. Ωστό-
σο η πλειονότητά τους είναι σε επο-
χική βάση χωρίς πλαίσιο ασφάλειας,
ώστε οι εργαζόμενοι να δημιουρ-
γήσουν οικογένεια ή να ξεκινήσουν
τη δική τους ζωή, ενώ οι εργοδότες
δεν παρέχουν κίνητρα για ανάπτυξη
δεξιοτήτων. Tα 2,2 εκατ. από τα 18

εκατ. των εργαζομένων στην Ισπα-
νία κερδίζουν λιγότερα από το 60%
του μέσου μισθού, ενώ και ο μέσος
μισθός είναι από τους χαμηλότερους
στη Δυτική Ευρώπη. Αρνητικά στην
παραγωγικότητα λειτουργεί και ο
υψηλός αριθμός των μακροπρόθε-
σμα ανέργων στα 2,5 εκατ., αλλά
και το ότι η Ισπανία έχει το μεγα-
λύτερο ποσοστό σχολικής διαρροής
στην Ε.Ε. με το 25% των νέων 18-
24 ετών να μην έχουν τελειώσει το
λύκειο. «Η Ισπανία χρειάζεται να
κάνει παραγωγικότερους τους ερ-
γαζομένους της και όχι φθηνότε-
ρους, όπερ σημαίνει πως χρειάζον-
ται επενδύσεις στην εκπαίδευση
και την κατάρτιση», παρατηρεί ο
Μιγκέλ Καρδόσο, ανώτατος οικο-
νομολόγος της Banco Bilbao Vizcaya
Argentaria.

Δυναμική ανάπτυξη στην Ιρλανδία,
εύθραυστη ανάκαμψη στην Ισπανία
Η «κελτική τίγρις» βρυχάται ξανά – Υψηλή ανεργία στη χώρα της Ιβηρικής Χερσονήσου

Η Κίνα γερνάει προτού προλάβει να πλουτίσει
Το τέλος του φτηνού εργατικού δυ-
ναμικού για το Πεκίνο και μεγάλη
βάρη για τα συνταξιοδοτικά ταμεία
ενδέχεται να συνεπάγεται η προ-
βλεπόμενη μείωση του εργατικού
δυναμικού της Κίνας που, παρά τη
χαλάρωση της πολιτικής τού ενός
παιδιού, αναμένεται να μειωθεί κατά
10% μέχρι το 2040. Η πρόβλεψη
ανήκει στην Παγκόσμια Τράπεζα,
που προειδοποιεί πως η δεύτερη οι-
κονομία στον κόσμο μάλλον θα «γε-
ράσει προτού πλουτίσει». Οπως δια-
πίστωσε, ο οικονομικά ενεργός πλη-
θυσμός στη δεύτερη οικονομία στον
κόσμο, δηλαδή τα άτομα από 15 έως
64 ετών, μειώθηκε το 2012 για πρώτη
φορά ύστερα από δεκαετίες.

Μια περαιτέρω μείωση κατά 10%
συνεπάγεται συρρίκνωση του οι-
κονομικά ενεργού πληθυσμού κατά
90 εκατ. άτομα, κατά περισσότερα
δηλαδή από το σύνολο του πληθυ-
σμού της Γερμανίας. Η πρόβλεψη
συνάδει με το γενικότερο δημογρα-
φικό πρόβλημα που εμφανίζεται
στην Ανατολική Ασία όπου, σύμ-
φωνα πάντα με την Παγκόσμια Τρά-
πεζα, το εργατικό δυναμικό ανα-
μένεται να μειωθεί στη Νότια Κο-
ρέα, την Ταϊλάνδη και την Ιαπωνία

κατά 10% μέσα στα επόμενα 25
χρόνια. «Ολες οι αναπτυσσόμενες
χώρες της περιοχής γερνούν προτού
πλουτίσουν», επισημαίνει ο Αξελ
βαν Τρότσενμπουργκ, αντιπρόεδρος
της Παγκόσμιας Τράπεζας με αρ-
μοδιότητα σε θέματα Ανατολικής
Ασίας. Σημειωτέον ότι από το 2010
σχεδόν το 40% του παγκόσμιου
πληθυσμού ηλικίας από 65 ετών
και άνω, δηλαδή κάπου 211 εκατ.
άτομα, ζει στην Ανατολική Ασία.

Η Παγκόσμια Τράπεζα εκτιμά
πως τουλάχιστον 12 χώρες της Ανα-
τολικής Ασίας θα καταγράψουν δι-
πλασιασμό του ποσοστού των ηλι-
κιωμένων μεταξύ του πληθυσμού
τους: ο αριθμός των ατόμων ηλικίας
άνω των 65 ετών θα διπλασιασθεί
στο 14% του συνόλου μέσα σε 25
χρόνια ή ακόμα και σε λιγότερα.
Πρόκειται για ταχύτατο ρυθμό γή-
ρανσης του πληθυσμού αν ληφθεί
υπόψη ότι στη Γαλλία και στις ΗΠΑ
συνέβη κάτι ανάλογο αλλά σε χρο-
νικό διάστημα 115 και 69 ετών αν-
τιστοίχως. Αναλυτές της Παγκό-
σμιας Τράπεζας πιθανολογούν πως
η χαλάρωση της πολιτικής τού ενός
παιδιού ήρθε ενδεχομένως πολύ
αργά για την Κίνα.

Παραμένουν γεμάτα τα ταμεία του Κουβέιτ

Η ευτυχία
να είσαι νέος
σε Γερμανία,
Ελβετία,
Αυστρία
Οι κεντρικές ευρωπαϊκές οικονομίες
της Ελβετίας, της Γερμανίας και
της Αυστρίας καταλαμβάνουν τις
3 πρώτες θέσεις του πρόσφατου
Δείκτη Νέων Εργαζομένων της
PricewaterhouseCoopers (PwC),
στον οποίο αποτυπώνεται η επι-
τυχία –ή μη– των χωρών να αξιο-
ποιήσουν τους νέους κάτω των
25 ετών. Σύμφωνα με την έρευνα,
οι χώρες που βρίσκονται χαμηλά
στην κατάταξη μπορούν να ενι-
σχύσουν μακροπρόθεσμα τις οι-
κονομίες τους με δισεκατομμύρια
δολάρια εάν εφαρμόσουν τις βέλ-
τιστες πρακτικές για την ενίσχυση
και αξιοποίηση αυτών των προ-
οπτικών. Το μήνυμα είναι αντί-
στοιχο με εκείνο που προέκυψε
από τον Δείκτη της Χρυσής Ηλι-
κίας που δημοσίευσε για πρώτη
φορά η PwC τον Ιούνιο του 2015
και αφορούσε τους μεγαλύτερους
σε ηλικία εργαζομένους.

Ο Δείκτης Νέων Εργαζομένων
της PwC αποτελεί τον σταθμικό
μέσο 8 δεικτών που αντανακλούν
τη δραστηριοποίηση στην αγορά
εργασίας και τη συμμετοχή στην
εκπαίδευση και την επαγγελματική
κατάρτιση των νέων μέχρι 25 ετών
σε 34 χώρες-μέλη του Οργανισμού
για την Οικονομική Συνεργασία
και Ανάπτυξη (ΟΟΣΑ).

Η έκθεση περιλαμβάνει και μια
εκτίμηση της πιθανής μακροπρό-
θεσμης ενίσχυσης των οικονομιών
του ΟΟΣΑ εάν κατάφερναν να φτά-
σουν τα συγκριτικά χαμηλότερα
ποσοστά των νέων (20-24) εκτός
απασχόλησης, εκπαίδευσης ή κα-
τάρτισης. Το πιθανό όφελος θα
κυμαινόταν από περίπου 1% του
ΑΕΠ στη Σουηδία και τη Δανία σε
περίπου 3% του ΑΕΠ στις ΗΠΑ,
το Ηνωμένο Βασίλειο και τη Γαλλία,
με τα μεγαλύτερα πιθανά οφέλη
στην Τουρκία, την Ιταλία, την Ελ-
λάδα και την Ισπανία, στις οποίες
θα μπορούσαν να φτάσουν και το
7%-9% του ΑΕΠ. Στο σύνολο των
χωρών του ΟΟΣΑ η εκτιμώμενη
μακροπρόθεσμη αύξηση του ΑΕΠ
θα μπορούσε να φτάσει το 1,2 τρισ.
δολάρια (σε τιμές ΑΕΠ 2015).

Τα μέτρα κυβερνητικής πολιτι-
κής που θα μπορούσαν να βελ-
τιώσουν τις βαθμολογίες περιλαμ-
βάνουν, μεταξύ άλλων, την αύξηση
του μεριδίου στις ευκαιρίες μα-
θητείας και στα μαθήματα επαγ-
γελματικής κατάρτισης που ανα-
λογεί στους νέους ανθρώπους και
τη μεγαλύτερη έμφαση στην κοι-
νωνική ένταξη, ώστε να επανεν-
ταχθούν όσοι κινδυνεύουν να εγ-
καταλείψουν το σχολείο και την
εργασία. Η έκθεση της PwC συμ-
περαίνει ότι θα μπορούσαν και
άλλες χώρες να επωφεληθούν ση-
μαντικά από την υιοθέτηση διε-
θνών βέλτιστων πρακτικών.

Τα «όπλα»
επίθεσης
των χάκερ
Σύμφωνα με την ανασκόπηση
της Kaspersky Lab αναφορικά
με το τοπίο των εταιρικών
απειλών για το 2015, τα εργα-
λεία που χρησιμοποιήθηκαν
για ψηφιακές επιθέσεις εναν-
τίον επιχειρήσεων ήταν δια-
φορετικά από αυτά που χρησι-
μοποιήθηκαν εναντίον κατανα-
λωτών. Σε αυτά περιλαμβάνον-
ται η μεγαλύτερη εκμετάλλευ-
ση νόμιμων προγραμμάτων λο-
γισμικού και κακόβουλων λογι-
σμικών που έφεραν έγκυρες
ψηφιακές υπογραφές, ώστε
να κρατούν τα κακόβουλα αρ-
χεία κρυμμένα για μεγαλύτε-
ρο χρονικό διάστημα. Επίσης,
οι ειδικοί της Kaspersky Lab
παρατήρησαν μια σταθερή αύ-
ξηση του αριθμού των εταιρι-
κών χρηστών που δέχτηκαν
επίθεση από προγράμματα
ransomware.
Πιο συγκεκριμένα, οι ειδικοί
της Kaspersky Lab διαπίστω-
σαν ότι πάνω από τους μισούς
(58%) εταιρικούς υπολογιστές
δέχτηκαν τουλάχιστον μία
απόπειρα «μόλυνσης» με κα-
κόβουλο λογισμικό, με το σχε-
τικό ποσοστό να αυξάνεται κα-
τά τρεις ποσοστιαίες μονάδες
σε σχέση με το 2014. Ενας
στους τρεις (29%) εταιρικούς
υπολογιστές εκτέθηκε τουλά-
χιστον μία φορά σε διαδικτυα-
κές επιθέσεις, με την εκμετάλ-
λευση των τυπικών εφαρμο-
γών office να εμφανίζεται
τρεις φορές πιο συχνά σε σχέ-
ση με τις επιθέσεις εναντίον
καταναλωτών. Επιπλέον, το
26% των εταιρικών υπολογι-
στών βρέθηκε αντιμέτωπο με
τοπικές απειλές, όπως η «μό-
λυνση» από USB stick ή άλλα
αφαιρούμενα μέσα. Επίσης, οι
ειδικοί κατέγραψαν αύξηση
7% στη χρήση προγραμμάτων
exploit με στόχο την πλατφόρ-
μα Android, επιβεβαιώνοντας
το διογκούμενο ενδιαφέρον
των χάκερ για τα δεδομένα
που βρίσκονται αποθηκευμέ-
να στις φορητές συσκευές των
εργαζομένων.
Οι επιθέσεις αυτές ήταν προ-
σεκτικά σχεδιασμένες, με
τους ψηφιακούς εισβολείς να
ξοδεύουν αρκετή ώρα διερευ-
νώντας τις επαφές και τους
προμηθευτές της εταιρείας-
στόχου, ακόμη και τα προσω-
πικά ενδιαφέροντα και τις συ-
νήθειες πλοήγησης του κάθε
εργαζομένου. Στη συνέχεια, οι
πληροφορίες αυτές χρησιμο-
ποιήθηκαν για να ταυτοποι-
ηθούν νόμιμες ιστοσελίδες, με
στόχο να παραβιαστούν και να
χρησιμοποιηθούν για τη διανο-
μή κακόβουλου λογισμικού.

Παρά τις χαμηλές τιμές του πετρελαίου, το εμιράτο δεν αντιμετωπίζει δημο-
σιονομικά προβλήματα, όπως άλλες πετρελαιοπαραγωγοί χώρες.

Το εργατικό δυναμικό της Κίνας αναμένεται να μειωθεί κατά 10% μέχρι το
2024, σύμφωνα με πρόβλεψη της Παγκόσμιας Τράπεζας. Δηλαδή κατά 90
εκατ. άτομα, περισσότερα από το σύνολο του πληθυσμού της Γερμανίας.

Η σωστή προετοιμασία των νέων για
την αγορά εργασίας σημαίνει επιπλέ-
ον 1,2 τρισ. για τις χώρες του ΟΟΣΑ.

Η κυβέρνηση του Δουβλίνου (φωτ.) θα βασίσει την εκστρατεία της στην ανάκαμψη της οικονομίας. To τρίτο τρίμηνο
η οικονομία της Ιρλανδίας αναπτύχθηκε με το εντυπωσιακό 7% σε ετήσια βάση έναντι προβλέψεων για 6%.
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«...to abstain from taking any measures that would destroy irrevocably the business of 

FBME Cyprus pending completion of this arbitration, and ordered to notify one month 

in advance the Arbitral Tribunal, Claimants, their Counsel, Mr Mafuru and all other 

concerned authorities and/or entities of any such measure...»

«...to ensure that the measures regarding FBME Cyprus are taken by the Respondent 

Respondent’s international obligations arising out of the Cyprus-Lebanon BIT.»
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Στις αρχές της εβδομάδας των Χρι-
στουγέννων αναμένεται να ανα-
κοινωθεί η επίτευξη συμφωνίας με-
ταξύ Εθνικής Τράπεζας, ΤΑΙΠΕΔ
(Ταμείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Πε-
ριουσίας του Δημοσίου) και του
προτιμητέου επενδυτή Jermyn Stre-
et Real Estate, για να προχωρήσει
η πώληση του ξενοδοχειακού συγ-
κροτήματος Αστέρας Βουλιαγμένης.
Η συμφωνία προβλέπει το ίδιο τί-
μημα, ύψους 400 εκατομμυρίων ευ-
ρώ, πληροφορείται η «Κ» από κο-
ρυφαίες πηγές της διοίκησης του
ΤΑΙΠΕΔ, και πιο ήπια ανάπτυξη.
Σε αρμονία δηλαδή με τις παρατη-
ρήσεις του Συμβουλίου της Επικρα-
τείας, το οποίο απέρριψε το προ-
ηγούμενο Ειδικό Σχέδιο Χωρικής
Ανάπτυξης του Δημοσίου Ακινήτου
(ΕΣΧΑΔΑ). Σύμφωνα με τις ίδιες πη-
γές, το νέο σχέδιο θα κατατεθεί
προς έγκριση στις αρχές του επό-
μενου έτους. Υπενθυμίζεται πως
το πρόβλημα στην πώληση του
Αστέρα ανέκυψε όταν το Συμβούλιο
της Επικρατείας προχώρησε στην
απόρριψη του Ειδικού Σχεδίου Χω-
ρικής Ανάπτυξης Δημοσίου Ακινή-
του, με το οποίο προχωρούσε η συ-
ναλλαγή και ειδικά η ανάπτυξη έως
και 100 πολυτελών παραθεριστικών
κατοικιών. Οι δύο πλευρές προχώ-
ρησαν τότε στην αναζήτηση εναλ-

λακτικών τρόπων για τη δόμηση
και ανάπτυξη του τουριστικού και
παραθεριστικού συγκροτήματος.

Σημειώνεται επίσης πως στην
Jermyn Street Real Estate Fund IV
LP, η οποία λειτουργεί υπό το σχήμα
της AGC Equity Partners, συμμε-
τέχουν δύο κρατικά κεφάλαια, του

Αμπου Ντάμπι και του Κουβέιτ, άλ-
λοι Αραβες επενδυτές, η τουρκική
Dogus Group, μέσω της θυγατρικής
D-Marine Investments Holding BV,
καθώς και δύο funds της AGC.

Το νέο ΕΣΧΑΔΑ προβλέπει, σύμ-
φωνα με το ΤΑΙΠΕΔ, έναν πολύ πε-
ριορισμένο αριθμό κατοικιών, σε

αντίθεση με το προηγούμενο που
προέβλεπε δυνατότητα δόμησης
35.000 τετραγωνικών μέτρων και
έως 100 κατοικίες. Η εξέλιξη έρχεται
τρία χρόνια μετά την προκήρυξη
του διαγωνισμού και σχεδόν δύο
χρόνια μετά την ανακήρυξη του
προτιμητέου επενδυτή για την από-
κτηση του 90% των μετοχών της
εισηγμένης Αστήρ Παλλάς Βου-
λιαγμένης ΑΞΕ.

Από τα 400 εκατομμύρια ευρώ,
το ΤΑΙΠΕΔ έχει λαμβάνει μόνον τα
100 εκατ. ευρώ, καθώς δεν ελέγχει
παρά μέρος της έκτασης του συγ-
κροτήματος, ενώ η Εθνική Τράπεζα
θα λάβει το 75% του τιμήματος.

Η περιοχή με την επωνυμία
«Αστέρας Βουλιαγμένης» έχει συ-
νολική επιφάνεια 304.429,17 τε-
τραγωνικών μέτρων. Το βόρειο
τμήμα του αποτελεί ιδιοκτησία της
θυγατρικής της Εθνικής, ενώ στο
νότιο η μεν ψιλή κυριότητα ανήκει
στο ΤΑΙΠΕΔ (από τον Απρίλιο του
2013), η δε επικαρπία έως το 2029
στην Εθνική Τράπεζα.

Στο συγκρότημα βρίσκονται οι
εγκαταστάσεις του εγκαταλελειμ-
μένου ξενοδοχείου «Αφροδίτη», τα
ξενοδοχεία Arion Palace και «Ναυ-
σικά – Westin», το ακίνητο στο
οποίο είναι εγκατεστημένες οι ναυ-
ταθλητικές εγκαταστάσεις Βου-
λιαγμένης, η Μαρίνα Βουλιαγμένης
και μεγάλες εκτάσεις πρασίνου.

Tου ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Κορυφώνεται η αγωνία για την ερ-
χόμενη Δευτέρα 21 Δεκεμβρίου,
ημερομηνία κατάθεσης των δε-
σμευτικών προσφορών για τον
ΟΛΠ. Το ζητούμενο είναι τόσο ο
αριθμός των προσφορών, όσο και
το ύψος του τιμήματος που θα προ-
σφέρει ο πλειοδότης.

Σε ό,τι αφορά το τελευταίο, την
περασμένη άνοιξη το ΤΑΙΠΕΔ και
η κυβέρνηση είχαν προϋπολογίσει
έσοδα 350 εκατ. ευρώ από την πώ-
ληση του 67% των μετοχών του
ΟΛΠ. Την Πέμπτη, η Wall Street
Journal, επικαλούμενη δικές της
πηγές, ανέφερε ότι το τίμημα μπο-
ρεί να ανέλθει ακόμη και στα 400
εκατ. ευρώ. Αν συμβεί κάτι τέτοιο,
ο προτιμητέος επενδυτής θα έχει
προσφέρει υπερτίμημα της τάξης
του 70% επί της τρέχουσας αξίας
της προς πώληση συμμετοχής.
Την Παρασκευή η αξία του ΟΛΠ
στο Χρηματιστήριο Αθηνών ανέρ-
χεται σε περίπου 360 εκατ. ευρώ
και η αξία των πωλούμενων μετο-
χών ΟΛΠ κυριότητας ΤΑΙΠΕΔ ανέρ-
χεται σε 240 εκατ. ευρώ. Η κατα-
βολή πάντως του υπερτιμήματος
θεωρείται δεδομένη σε μια τέτοια
αγοραπωλησία μετοχών, δεδομέ-
νου ότι ο προτιμητέος επενδυτής
αναλαμβάνει και το μάνατζμεντ
της επιχείρησης. Ο τελευταίος βά-
σει της συμφωνίας μετόχων, θα
υποχρεωθεί στη διενέργεια επεν-
δύσεων εκσυγχρονισμού του λι-
μένα, ύψους 300 εκατ. ευρώ.

Η υποβολή των δεσμευτικών
προσφορών για τον ΟΛΠ αναμέ-
νεται να αποτελέσει καταλύτη
τόσο για το πρόγραμμα αποκρα-
τικοποιήσεων που τώρα φαίνεται
να έχει πάρει ανοδική πορεία, όσο
και για την ανάκαμψη των επεν-
δυτικών κεφαλαίων στην Ελλάδα.
Η αρχή έγινε με την υπογραφή
των συμβάσεων παραχώρησης
των 14 περιφερειακών αεροδρο-
μίων. Μια όμως αντίστοιχα καλή
προσφορά και για τον ΟΛΠ, σύμ-
φωνα με παράγοντες της αγοράς,
μπορεί να ανατρέψει το αρνητικό
κλίμα και τη δυσπιστία που έχει
προκληθεί στους διεθνείς επεν-
δυτικούς κύκλους για την πορεία
της χώρας και τους επικίνδυνους
κύκλους της οικονομίας της. Με
δεδομένο μάλιστα ότι οι ενδιαφε-
ρόμενοι επενδυτές (Fraport, Ma-
ersk, COSCO κ.ά.) συνιστούν πρώ-
της κλάσης και όχι χαμηλής αξιο-
πιστίας επενδυτικά κεφάλαια, δη-
μιουργούν μια επιπλέον δυναμική,
την οποία το ΤΑΙΠΕΔ και η κυβέρ-
νηση δεν θα πρέπει να αφήσουν
να χαθεί.

Παράγοντες της αγοράς αναφέ-
ρουν ότι τόσο η αποκρατικοποίηση
των περιφερειακών αεροδρομίων
όσο κι εκείνη του ΟΛΠ θα επιφέ-
ρουν μεγάλη αλλαγή στην αντί-
ληψη της κοινωνίας για τις απο-
κρατικοποιήσεις. «Αν προχωρήσει
ο ΟΛΠ, οι αποκρατικοποιήσεις των
ΟΛΘ, ΤΡΑΙΝΟΣΕ κ.ά. θα μοιάζουν
με σχολική εκδρομή», παρατηρού-
σε στέλεχος του ΤΑΙΠΕΔ. Ηδη ο
υπουργός Ναυτιλίας Θόδωρος Δρί-
τσας φέρεται να το έχει συνειδη-
τοποιήσει ότι η αποκρατικοποίηση
δεν μπορεί να αναστραφεί. Αυτό
το μήνυμα μετέφερε και στους λι-
μενεργάτες που σκέφτονται δυ-
ναμικές κινητοποιήσεις για με-
θαύριο Δευτέρα. Η επόμενη μεγάλη
συμφωνία που θα κλείσει αναμέ-
νεται να είναι η αξιοποίηση του
ΔΕΣΦΑ. Ολα δείχνουν ότι τίποτε
δεν θα σταματήσει την αποκρα-
τικοποίηση, καθώς όλες οι πλευρές
έχουν συμφωνήσει μεταξύ τους,
με τις ευλογίες της Ε.Ε. Η ολοκλή-
ρωση αυτή αναμένεται να φέρει
περί τα 400 εκατ. ευρώ στην Ελ-
λάδα εκ των οποίων 187 εκατ. ευρώ
στο ΤΑΙΠΕΔ. Η συναλλαγή δεν
αποκλείεται να ολοκληρωθεί ακόμη
και μέσα στο α’ εξάμηνο του 2016.
Στην ίδια κατεύθυνση κινείται και
η αποκρατικοποίηση του Αστέρα
Βουλιαγμένης.

Από εκεί κι έπειτα το ΤΑΙΠΕΔ θα
πρέπει να δρομολογήσει την ολο-
κλήρωση των διαγωνισμών απο-
κρατικοποίησης των ΤΡΑΙΝΟΣΕ/
ΕΕΣΣΤΥ και του ΟΛΘ. Για τις ΤΡΑΙ-

ΝΟΣΕ/ΕΕΣΣΤΥ, η υποβολή των δε-
σμευτικών προσφορών προγραμ-
ματίζεται για τα μέσα Φεβρουαρίου
και για τον ΟΛΘ στις αρχές Απρι-
λίου. Απ’ όλες τις προαναφερόμενες
αποκρατικοποιήσεις, η πιο δύσκολη
φέρεται εκείνη της ΤΡΑΙΝΟΣΕ, η
οποία και κουβαλά το πιο βαρύ φορ-
τίο κρατικών ενισχύσεων, ύψους
700 εκατ. ευρώ. Τις δυσκολίες έχει

παραδεχθεί και ο πρόεδρος του
ΤΑΙΠΕΔ Στέργιος Πιτσιόρλας, ο
οποίος δεν απέκλεισε πρόσφατα
το ενδεχόμενο ακύρωσης του δια-
γωνισμού. Αν όμως συμβεί κάτι τέ-
τοιο, τότε ο διαγωνισμός θα επα-
ναπροκηρυχθεί και με δεδομένο
το ενδιαφέρον ορισμένων επενδυ-
τών, δεν αποκλείεται κι εκεί να
υπάρξει αίσια έκβαση.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Στον φαύλο κύκλο των προσφορών
έχει εισέλθει το οργανωμένο λια-
νεμπόριο τροφίμων σε μια προ-
σπάθεια να διατηρήσει σε ικα-
νοποιητικά επίπεδα την κατανα-
λωτική ζήτηση. Οι αλυσίδες σού-
περ μάρκετ προβαίνουν από εβδο-
μάδα σε εβδομάδα σε διαφορετικό
μείγμα προσφορών, οι προμη-
θευτές αναγκαστικά ακολουθούν,
μάλλον ασθμαίνοντας, και οι κα-
ταναλωτές επιλέγουν ολοένα και
περισσότερο τα είδη που βρί-
σκονται σε προσφορά. Ωστόσο,
η συρρίκνωση του διαθέσιμου
εισοδήματος έχει ως συνέπεια
να τίθεται όριο στις αγορές, με
τις προσφορές πλέον να προκα-
λούν οριακή αύξηση του όγκου
πωλήσεων, και μάλιστα όχι σε
όλες τις κατηγορίες, και σημαν-
τική μείωση της αξίας πωλήσεων,
με ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη
βιωσιμότητα τόσο των σούπερ
μάρκετ όσο και της βιομηχανίας.

Στην Ελλάδα πωλείται στο πλαί-
σιο προσφορών περίπου το 20%
του συνολικού όγκου πωλήσεων
των τροφίμων, ενώ το αντίστοιχο
ποσοστό για τις κατηγορίες που
δεν ανήκουν στα τρόφιμα είναι
κάτι λιγότερο από 30%. Οι πω-
λήσεις, ωστόσο, στις περισσότε-
ρες κατηγορίες τροφίμων και μη
κινήθηκαν καθοδικά, παρά τις
πολλές, σχεδόν διαρκείς σε ορι-
σμένες περιπτώσεις, προσφορές.
Σύμφωνα με έρευνα της IRI, στην
Ελλάδα ο όγκος πωλήσεων κατά
το α’ εξάμηνο του 2015, πριν μά-
λιστα την επιβολή των capital
controls και τη μεγαλύτερη υπο-
χώρηση της κατανάλωσης από
τον Αύγουστο κι έπειτα, υποχω-
ρούσε κατά 1,9%. Μάλιστα το
πρόσημο ήταν αρνητικό σε όλες
τις βασικές κατηγορίες προϊόν-
των, εκτός από δύο, με τη μεγα-
λύτερη μείωση, 8%, να καταγρά-
φεται στα είδη προσωπικής φρον-
τίδας. Στα αναψυκτικά, κατηγορία
όπου οι προσφορές είναι διαρκείς
και οι εκπτώσεις τιμών πολύ με-
γάλες, ο όγκος πωλήσεων μει-
ώθηκε κατά 5,9% και η αξία πω-
λήσεων κατά 3,9%.

Ακόμη πιο απογοητευτικά είναι

τα αποτελέσματα των προσφορών
στην κατηγορία των αλκοολούχων
ποτών. Αν και μέσα στο 2015 οι
προωθητικές ενέργειες στην κα-
τηγορία αυξήθηκαν κατά 5,3%,
ο όγκος πωλήσεων υποχώρησε
σε σύγκριση με το 2014 κατά 7,3%
και η αξία πωλήσεων κατά 6,4%.

Οι μοναδικές κατηγορίες όπου
παρατηρείται αύξηση πωλήσεων
είναι τα φρέσκα και τα κατεψυγ-
μένα τρόφιμα. Στα μεν πρώτα
και ειδικά σε ό,τι αφορά τα φρού-
τα και τα λαχανικά οι τιμές τους
συγκριτικά στην ελληνική αγορά
παραμένουν σε χαμηλά επίπεδα,
λόγω της μεγάλης προσφοράς
που υπάρχει όλες τις εποχές του
χρόνου. Η αύξηση των πωλήσεων
στα κατεψυγμένα τρόφιμα οφεί-
λεται σε σημαντικό βαθμό στις
εκτεταμένες προσφορές, με τις
εκπτώσεις τιμών να φτάνουν
ακόμη και το 50%. Είναι, ωστόσο,

αποτέλεσμα και της βαθιάς κρί-
σης που πλήττει τα ελληνικά νοι-
κοκυριά αλλά και των capital
controls. Τα κατεψυγμένα τρόφιμα
αποτελούν οικονομική λύση, ενώ
αρκετοί καταναλωτές τα προτί-
μησαν το καλοκαίρι, όταν συνέρ-
ρευσαν στα σούπερ μάρκετ, μετά
την προκήρυξη του δημοψηφί-
σματος και την επιβολή των πε-
ριορισμών στην κίνηση κεφαλαί-
ων.Οσο η οικονομία βρίσκεται σε
ύφεση, λιανέμποροι και βιομη-
χανία θα συνεχίζουν τον «πόλεμο
τιμών», ακόμη και αν αυτό δυ-
σχεραίνει την οικονομική τους
κατάσταση. Το ζήτημα είναι πώς
θα αντιμετωπίσουν την εδραι-
ωμένη πλέον κουλτούρα προσφο-
ρών που θα έχουν αποκτήσει οι
καταναλωτές, όταν η οικονομία
ανακάμψει.

Τη Δευτέρα η κατάθεση 
δεσμευτικών προσφορών για ΟΛΠ
Δημοσίευμα της Wall Street Journal ανεβάζει το  τίμημα στα 400 εκατ. ευρώ

«Πόλεμος προσφορών» 
στα σούπερ μάρκετ 
για τόνωση πωλήσεων

Την επόμενη εβδομάδα η συμφωνία για τον Αστέρα

<<<<<<

Μέσα στο 2015 
ο όγκος πωλήσεων
υποχώρησε σε
σύγκριση με το 2014
κατά 7,3% και η αξία
πωλήσεων κατά 6,4%.

Στην Ελλάδα πωλείται στο πλαίσιο προσφορών περίπου το 20% του συ-
νολικού όγκου πωλήσεων των τροφίμων.

Αιτιάσεις για τη μεταβίβαση του 10% των μετοχών ΟΤΕ, κυριότητας
ελληνικού Δημοσίου, στο ΤΑΙΠΕΔ εξέφρασε η πλευρά της Deutsche
Telekom. H γερμανική εταιρεία, με το επιχείρημα ότι μια τέτοια διαδι-
κασία δεν προβλέπεται από τη συμφωνία μετόχων του 2008, επιχει-
ρεί να σταματήσει τη μεταβίβαση, η οποία συνιστά ένα ακόμη προ-
απαιτούμενο της υπο (δόσης) του 1 δισ. ευρώ. Σύμφωνα με πληροφο-
ρίες, για το ξεπέρασμα του σκοπέλου, επελέγη η σολομώντεια λύση
που πρότεινε ο ΟΤΕ, με την ανάθεση του θέματος σε επιτροπή νομι-
κών. Στην πράξη αυτό σημαίνει ότι η μεταβίβαση του 10% του ΟΤΕ στο
ΤΑΙΠΕΔ πλέον δεν συνιστά απαραιτήτως προαπαιτούμενο για την ολο-
κλήρωση της καταβολής του 1 δισ. ευρώ. Η όλη υπόθεση δείχνει ότι η
γερμανική πλευρά δεν θέλει να προχωρήσει η μεταβίβαση του 10%
στο ΤΑΙΠΕΔ, τουλάχιστον στην παρούσα φάση. Πολλοί εικάζουν ότι σ’
αυτή τη δύσκολη περίοδο, η ηγεσία της DT επιθυμεί τη συμμετοχή της
ελληνικής κυβέρνησης στο Δ.Σ. του ΟΤΕ. Αλλωστε, η διοίκηση του τε-
λευταίου, εμμέσως πλην σαφώς, έχει στηρίξει τις προσπάθειες της
κυβέρνησης για επαναφορά της ανάπτυξης στην Ελλάδα. O πρόεδρος
του ομίλου ΟΤΕ Μιχ. Τσαμάζ στις αρχές του περασμένου Ιουνίου, κι
ενώ το Grexit έμοιαζε να βρίσκεται ante portas, εμφανίσθηκε πεπει-
σμένος ότι η χώρα δεν θα το υποστεί. Eπίσης, ο επικεφαλής του ομί-
λου ΟΤΕ, αμέσως μετά τα capital controls, σημείωνε με έμφαση ότι το
επενδυτικό πρόγραμμα του ομίλου στην Ελλάδα συνεχίζεται αδιαλεί-
πτως. Υπενθυμίζεται, τέλος, ότι στελέχη της DT και του ΟΤΕ ήταν από
τους πρώτους επιχειρηματικούς κύκλους που είχαν επαφές με τη νε-
οεκλεγείσα κυβέρνηση, πέρυσι την άνοιξη.

Αντιδρά η DT στη μεταβίβαση μετοχών του ΟΤΕ

Επιτυχής ολοκλήρωση 2 έργων
στην Τουρκία από Alumil Solar
Η Alumil Solar, εταιρεία σχεδιασμού
και κατασκευής βάσεων στήριξης
αλουμινίου για φωτοβολταϊκά
πάρκα, σε συνεργασία με την εγ-
καταστάτρια εταιρεία Sunel Ener-
ji, ολοκλήρωσε με επιτυχία 2 έργα
μεγάλης κλίμακας στην τουρκική
αγορά. Στο πρώτο έργο στην
επαρχία Νεϊσεχίρ, το μεγαλύτερο
φωτοβολταϊκό πάρκο της Τουρ-
κίας έως σήμερα, 300 στρεμμάτων
και συνολικής ισχύος 18,7 MW,
χρησιμοποιήθηκε η διπάσσαλη
βάση στήριξης Η2100-AS189, ιδα-
νική για εγκαταστάσεις σε μεγά-
λες εκτάσεις. Ακολούθησε το δεύ-
τερο έργο στην περιοχή Αφιόν,
συνολικής ισχύος 3,3 MW, στο
οποίο χρησιμοποιήθηκε η ίδια
βάση στήριξης AS189, προσαρ-
μοσμένη στις ιδιαίτερες ανάγκες
του έργου. Το σύστημα στήριξης

AS189 είναι εγκεκριμένο από τον
κρατικό φορέα TEDAS και σχε-
διασμένο σύμφωνα με τα τουρ-
κικά πρότυπα. Η Alumil ανταπο-
κρίθηκε σε αυτά τα έργα με με-
γάλη επιτυχία, με μικρούς χρό-
νους παράδοσης και συνεχή τε-
χνική υποστήριξη στο έργο.

Η Alumil έχει διεθνή εμπειρία
άνω των 12 ετών στα φωτοβολ-
ταϊκά συστήματα, με συνολική
εγκατεστημένη ισχύ πάνω από
1GW. Διαθέτει πολυπληθή και έμ-
πειρη ομάδα υποστήριξης, με προ-
ηγμένο τμήμα Ερευνας & Ανά-
πτυξης. Επιπλέον, διαθέτει υψη-
λότατη παραγωγική δυναμικότητα
και μπορεί να φέρει εις πέρας με
επιτυχία κάθε απαιτητικό μεγάλο
έργο στην Ελλάδα και το εξωτε-
ρικό, πάντα με την εγγύηση της
Alumil για υψηλές προδιαγραφές.

Η συμφωνία για την πώληση του ξενοδοχειακού συγκροτήματος του Αστέ-
ρα Βουλιαγμένης προβλέπει το ίδιο τίμημα και πιο ήπια ανάπτυξη.

ΑΠ
Ε
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Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Σειρά δράσεων, με αιχμή τη μνη-
μονιακή υποχρέωση για εφαρμογή
του Ελάχιστου Εγγυημένου Εισο-
δήματος σε διευρυμένη βάση σχε-
διάζει το υπουργείο Εργασίας για
το 2016, με στόχο τη δημιουργία
ενός νέου Εθνικού Συστήματος
Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Θα μπο-
ρούσε κανείς να υποστηρίξει ότι
πρόκειται για το... πραγματικό πα-
ράλληλο πρόγραμμα της κυβέρνη-
σης, με στόχο την καταπολέμηση
της ανθρωπιστικής κρίσης. Βέβαια,
η απόσυρση του νομοσχεδίου που
στον τομέα της κοινωνικής πρό-
νοιας περιελάμβανε μόνο την επέ-
κταση του προγράμματος σίτισης-
στέγασης στους ήδη δικαιούχους
για 3 μήνες, δείχνει ότι δεν υπάρ-
χουν πολλά περιθώρια χειρισμών,
χωρίς τη σύμφωνη γνώμη των θε-
σμών. Πολύ περισσότερο όταν πρό-
κειται για ένα πραγματικά φιλόδοξο
πρόγραμμα, όχι μόνο γιατί απαιτεί

στενή συνεργασία με τους δανει-
στές και μάλιστα σε θέματα που
υπάρχουν σημαντικές -ακόμη και
ιδεολογικές- διαφορές, αλλά γιατί
όπως το ίδιο το υπουργείο αναγνω-
ρίζει, «τα μέσα που υπάρχουν είναι
πενιχρά».

Αιχμή του Εθνικού Συστήματος
Κοινωνικής Αλληλεγγύης θα απο-
τελέσει το Ελάχιστο Εγγυημένο
Εισόδημα, το οποίο βάσει του κυ-
βερνητικού σχεδιασμού, και εφό-
σον υπάρξει συμφωνία με τους δα-
νειστές, θα μετονομαστεί σε Κοι-
νωνικό Εισόδημα Αλληλεγγύης.
Μετά την αξιολόγηση του πιλοτι-
κού προγράμματος σε 13 δήμους
της χώρας από την Παγκόσμια Τρά-
πεζα, που αυτές τις μέρες ολοκλη-
ρώνεται, το υπουργείο θα προχω-
ρήσει στον επανασχεδιασμό του
ώστε να εφαρμοστεί διευρυμένο,
από τον Απρίλιο του 2016 και κα-
θολικά, στις αρχές του 2017. Σύμ-
φωνα με την αρμόδια αναπληρώ-
τρια υπουργό Κοινωνικής Αλλη-

λεγγύης Θ. Φωτίου, το Κοινωνικό
Εισόδημα Αλληλεγγύης θα λάβει
υπόψη την ελληνική ιδιαιτερότητα
με τα υψηλά ποσοστά φτώχειας,
ανεργίας αλλά και «μαύρης» εργα-
σίας. Ηδη, προχωρά η αξιολόγηση
των στοιχείων από το πρόγραμμα
αντιμετώπισης της ανθρωπιστικής
κρίσης και του ευρωπαϊκού ταμείου
για τη φτώχεια (ΤΕΒΑ), ώστε να
εντοπιστούν οι πραγματικοί θύ-
λακες φτώχειας, ενώ σε συνεργασία
με τον ΟΑΕΔ και τον τομέα Απα-

σχόλησης και Κοινωνικής Οικο-
νομίας του υπουργείου Εργασίας
θα υπάρξει διασύνδεση του προ-
γράμματος με προγράμματα εύρε-
σης εργασίας, κατάρτισης αλλά
δημιουργίας σχημάτων εργασίας
στην κοινωνική οικονομία. Πα-
ράλληλα, εντός του 2016 το υπουρ-
γείο προωθεί τις εξής δράσεις:
• Ανθρωπιστική κρίση. Συνέχιση
και βελτίωση του προγράμματος
που εντός του 2015 κάλυψε περίπου
405.000 ανθρώπους για τις ανάγκες
τους σίτισης, ηλεκτρικού ρεύματος
και στέγης (επιδότηση ενοικίου).
Στο υπουργείο έχει πλέον δημιουρ-
γηθεί ένας «χάρτης φτώχειας», βά-
σει του οποίου θα σχεδιαστούν οι
νέες δράσεις. Ειδικά για την προ-
πληρωμένη Κάρτα Αλληλεγγύης -
αποτέλεσε την καινοτομία του προ-
γράμματος-, το υπουργείο σχεδιάζει
τη σύνδεσή της με δωρεάν είσοδο
σε αρχαιολογικούς χώρους και μου-
σεία, αλλά και την επέκτασή της
σε ευρωπαϊκά προγράμματα.

• Ταμείο Ευρωπαϊκής Βοήθειας για
τους Απόρους. Διεύρυνση του προ-
γράμματος που θα διαρκέσει 7 χρό-
νια, με διανομή στους απόρους και
φρέσκων προϊόντων (νωπά κρέατα,
φρούτα και λαχανικά), αποκέντρω-
ση των προμηθειών ώστε να το-
νωθούν οι τοπικές αγορές, ενώ σε
διαβούλευση με την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, επιδιώκεται και η σύν-
δεση του προγράμματος με την
παροχή σχολικού γεύματος στο
σύνολο των μαθητών των φτωχό-
τερων δημοτικών σχολείων της
επικράτειας.
• Crowd Funding (Ερανικός λογα-
ριασμός). Σε συνεργασία με την
Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος ανα-
μένεται η δημιουργία ειδικού τρα-
πεζικού λογαριασμού συγκέντρω-
σης χρημάτων από ιδιώτες, επι-
χειρήσεις, οργανισμούς σε Ελλάδα
και εξωτερικό, με στόχο την πα-
ροχή σχολικών γευμάτων στα δη-
μοτικά σχολεία. Ο λογαριασμός
θα υποστηρίζεται από ηλεκτρονική

πλατφόρμα παρακολούθησης, ού-
τως ώστε να εξασφαλίζονται η δια-
φάνεια και η άμεση πληροφόρηση
για την πορεία του προγράμματος.
Εχουν ήδη εξασφαλιστεί τα πρώτα
κεφάλαια από τη συνεργασία ΔΕΗ
και ΓΕΝΟΠ-ΔΕΗ και από την Εθνι-
κή Τράπεζα.
• Δεκατιανό στα σχολεία. Κατα-
βάλλεται προσπάθεια για τη συ-
νέχιση και επέκταση του προ-
γράμματος παροχής μικρού πρωι-
νού σε μαθητές δημοτικών σχο-
λείων, που ήδη, από τις αρχές Νο-
εμβρίου, σε συνεργασία με αλυ-
σίδα παροχής γευμάτων ξεκίνησε
σε 11.000 μαθητές δημοτικών
σχολείων των φτωχότερων πε-
ριοχών της Αττικής.
• Σχολικά γεύματα. Στόχος είναι
να παρέχεται καθημερινό ζεστό
γεύμα στους 200.000 μαθητές των
δημοτικών σχολείων της χώρας.
Η αρχή θα γίνει από τις περιοχές
που αποτελούν θύλακες φτώχειας
και ανεργίας.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Σε κατασχέσεις «εξπρές» για τους
οφειλέτες του Δημοσίου με χρέη
άνω των 70.000 ευρώ προχωρά το
υπουργείο Οικονομικών. Με από-
φαση που εξέδωσε ο αναπληρωτής
Γενικός Γραμματέας Δημοσίων Εσό-
δων, Ι. Μπάκας, σε διάστημα το
πολύ 7 ημερών η εφορία θα «τρα-
βάει» από τους τραπεζικούς λογα-
ριασμούς τα οφειλόμενα στο ελλη-
νικό Δημόσιο ή τμήμα αυτών. Συγ-
κεκριμένα, θα δίνει εντολή στις
τράπεζες για δέσμευση σε πρώτη
φάση των λογαριασμών και εν συ-
νεχεία τα χρήματα που είναι κα-
τατεθειμένα θα κατάσχονται μέχρι
το ύψος της οφειλής (εκτός και αν
πρόκειται για μισθούς και συντάξεις
κάτω των 1.000 ευρώ).

Η δέσμευση των καταθέσεων θα
γίνεται εντός 2 ημερών από τις τρά-
πεζες και η κατάσχεση θα ολοκλη-
ρώνεται μέσα σε 5 εργάσιμες ημέρες
από την αποστολή του ηλεκτρονι-
κού κατασχετηρίου από τη Γενική
Γραμματεία Δημοσίων Εσόδων.

Σύμφωνα με την απόφαση, οι
κατασχέσεις θα ολοκληρώνονται
σε τρία στάδια:

1. Η Διεύθυνση Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης της ΓΓΔΕ δημιουρ-
γεί ηλεκτρονική λίστα στην οποία
αποτυπώνονται τα στοιχεία όσων
έχουν ληξιπρόθεσμες οφειλές άνω
των 70.000 ευρώ και την αποστέλλει
σε όλα τα πιστωτικά ιδρύματα. Στον
κατάλογο δεν περιλαμβάνονται
οφειλές οι οποίες έχουν τακτοποι-
ηθεί κατά νόμιμο τρόπο, με ανα-
στολή πληρωμής ή διευκόλυνση ή
ρύθμιση τμηματικής καταβολής
βάσει νόμου ή δικαστικής απόφασης
ή πράξης διοικητικού οργάνου.

2. Κάθε τράπεζα που παραλαμ-
βάνει τη σχετική λίστα εντός 2
ημερών αποστέλλει στη ΔΗΛΕΔ
απαντητικό αρχείο μόνο με τους
οφειλέτες για τους οποίους έχει γί-
νει η δέσμευση χρηματικών απαι-

τήσεων και το ύψος αυτών. Το μέ-
τρο της δέσμευσης παρέχει το δι-
καίωμα στη Φορολογική Διοίκηση
να ικανοποιεί κατά προτεραιότητα
έναντι μεταγενέστερων της δέ-
σμευσης αποκτηθέντων δικαιω-
μάτων τρίτων, τις απαιτήσεις της
από τις δεσμευθείσες χρηματικές
απαιτήσεις, με επίσπευση των προ-
βλεπόμενων διαδικασιών αναγκα-
στικής εκτέλεσης.

Σημειώνεται ότι η δέσμευση των
τραπεζικών λογαριασμών δεν εφαρ-
μόζεται:

α) για χρηματικά ποσά που εμ-
πίπτουν στα ακατάσχετα σύμφωνα
με τις κείμενες διατάξεις,

β) για ποσά που καταβάλλονται
με χρέωση των τηρούμενων, από
τον οφειλέτη, λογαριασμών σε αν-
τίστοιχη πίστωση λογαριασμών
του Δημοσίου για την εκπλήρωση
φορολογικών ή άλλων υποχρεώ-
σεών του προς αυτό,

γ) για ποσά που προορίζονται
για την έκδοση τραπεζικών επιτα-
γών σε διαταγή Δημοσίου.

3. Οι φορολογικές αρχές δημι-
ουργούν κατάσταση με τα στοιχεία
των φορολογουμένων οι οποίοι
έχουν ταυτόχρονα μεγάλες οφειλές
και καταθέσεις με βάση τις απαν-
τήσεις των τραπεζών, στο ολοκλη-
ρωμένο πληροφοριακό σύστημα
Τaxis στο οποίο έχουν πρόσβαση
τα τμήματα δικαστικού κάθε μη-
χανισμού της ΓΓΔΕ με αρμοδιότητα
είσπραξης (ΔΟΥ, ΚΕΦΟΜΕΠ, ΚΕ-
ΜΕΕΠ κ.λπ.), ώστε να προχωρήσει
η διαδικασία της κατάσχεσης σε
διάστημα πέντε ημερών.

Ακατάσχετοι λογαριασμοί
Οπως προαναφέρθηκε δεν μπο-

ρούν να δεσμευθούν μισθοί και
συντάξεις μέχρι ενός ορίου, εφόσον
οι φορολογούμενοι δηλώσουν τον
σχετικό ακατάσχετο λογαριασμό.
Σύμφωνα με τη νομοθεσία το ακα-
τάσχετο ποσό στις καταθέσεις φυ-
σικών προσώπων σε πιστωτικά

ιδρύματα για έναν και μοναδικό
ατομικό ή κοινό λογαριασμό και
σε ένα μόνο πιστωτικό ίδρυμα έχει

μειωθεί από τα 1.500 ευρώ σε 1.250
ευρώ μηνιαίως.

Το ακατάσχετο όριο για μισθούς,
συντάξεις και ασφαλιστικά βοηθή-
ματα μειώθηκε από τα 1.500 ευρώ
στα 1.000 ευρώ και ισχύουν τα εξής:
• Για ποσά άνω των 1.000 ευρώ και
έως 1.500 ευρώ επιτρέπεται η κα-
τάσχεση επί του 50% αυτών.
• Για ποσά άνω των 1.500 ευρώ
επιτρέπεται η κατάσχεση επί του
συνόλου του υπερβάλλοντος των
1.500 ευρώ ποσού.

Στην περίπτωση που ο οφειλέτης
του Δημοσίου λαμβάνει σύνταξη,
μισθό ή ασφαλιστικό βοήθημα από
δύο ή περισσότερους φορείς, για
την επιβολή της κατάσχεσης, λαμ-

βάνεται υπόψη το συνολικό ποσό
αυτών. Τα φυσικά πρόσωπα που
δεν έχουν γνωστοποιήσει τον μο-
ναδικό τραπεζικό λογαριασμό τους
στο πληροφοριακό σύστημα της
Φορολογικής Διοίκησης, θα πρέπει
να υποβάλουν ηλεκτρονική δήλω-
ση, με την οποία θα γνωστοποιείται
ο μοναδικός ακατάσχετος τραπε-
ζικός λογαριασμός. Στην περίπτω-
ση που υπάρχει λογαριασμός πε-
ριοδικής πίστωσης μισθών, συν-
τάξεων και ασφαλιστικών βοηθη-
μάτων θα πρέπει να γνωστοποιηθεί
αποκλειστικά και μόνο ο λογαρια-
σμός αυτός.

Ληξιπρόθεσμα χρέη
Οπως προκύπτει από τα στοιχεία

του υπουργείου Οικονομικών τα
ληξιπρόθεσμα χρέη προς το Δημό-
σιο ανέρχονται στο ποσό των 82,3
δισ. ευρώ. Εξ αυτών τα 10,38 δισ.
ευρώ δημιουργήθηκαν μέσα στο
2015 εξαιτίας κυρίως της οικονο-
μικής αδυναμίας των φορολογου-
μένων να αντεπεξέλθουν στις υπο-
χρεώσεις τους. Από τις αρχές του
έτους μέχρι και τα τέλη Οκτωβρίου
τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις
δεν πληρώνουν φόρους σχεδόν 1
δισ. ευρώ κάθε μήνα.

Σύμφωνα με τα στοιχεία του
υπουργείου Οικονομικών:
• Χρέη έως 5.000 ευρώ έχουν
3.346.000 φυσικά πρόσωπα και
371.000 επιχειρήσεις και συνολικά
οφείλουν 2,3 δισ. ευρώ.
• Πάνω από 1 εκατ. ευρώ οφειλές
έχουν 6.500 οφειλέτες (4.000 επι-
χειρήσεις και 2.500 φυσικά πρό-
σωπα) και χρωστούν 60,4 δισ.
ευρώ.
• Από τα 82,3 τα 29,4 δισ. ευρώ
είναι οφειλές που δημιουργήθηκαν
έως το 2009 και είναι πάρα πολύ
δύσκολο να εισπραχθούν.
• Στα έξι χρόνια των μνημονίων
έως και τον Οκτώβριο του 2015
έχουν δημιουργηθεί οφειλές ύψους
52,9 δισ. ευρώ.

Οσοι έχουν ενταχθεί στη ρύθμι-
ση των 100 δόσεων και επιθυ-
μούν να παραμείνουν σε αυτή
θα πρέπει να εξοφλούν ή να
ρυθμίσουν εντός 30 ημερών
όλες τις νέες ληξιπρόθεσμες
οφειλές τους. Σε διαφορετική
περίπτωση, θα χάνουν τη ρύθ-
μιση αλλά θα αναβιώνουν και
όλες οι προσαυξήσεις που δια-
γράφηκαν καθώς και τα πρόστι-
μα. Για παράδειγμα, στην περί-
πτωση που κάποιος έχει ενταχ-
θεί στη ρύθμιση των 100 δόσε-
ων και είναι υπόχρεος σε ενιαίο
φόρο ιδιοκτησίας ακινήτων (ΕΝ-
ΦΙΑ) και δεν πληρώσει την τρίτη
δόση μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου
θα πρέπει να το πράξει το αργό-
τερο έως τις 30 Ιανουαρίου
2016 ή διαφορετικά μέχρι τα τέ-
λη Ιανουαρίου να έχει υποβάλει
αίτηση να ενταχθεί η τρίτη δόση
του ΕΝΦΙΑ στην πάγια ρύθμιση
του υπουργείου Οικονομικών.
Σημειώνεται ότι στην πάγια
ρύθμιση (των 12 δόσεων) από
τις 15 Οκτωβρίου 2015 το επιτό-
κιο έχει μειωθεί από το 8% στο
5,05%. Από την 1η Ιουλίου 2016
η νομοθεσία γίνεται ακόμα
σκληρότερη για τους οφειλέ-
τες, καθώς όσοι είναι ενταγμέ-
νοι στην ρύθμιση των 100 δόσε-
ων και θα δημιουργήσουν νέες
οφειλές για το χρονικό διάστη-
μα από 1η Ιουλίου 2016 έως 31
Δεκεμβρίου 2017, η προθεσμία
των 30 ημερών μειώνεται στις
15 ημέρες. Από την 1η Ιανουαρί-
ου 2018 προϋπόθεση για τη
διατήρηση της ρύθμισης είναι η
εξόφληση των νέων οφειλών
εντός της νόμιμης προθεσμίας
καταβολής τους, δηλαδή ακρι-
βώς με την καταληκτική ημερο-
μηνία. Οσοι καθυστερήσουν την
πληρωμή της νέας οφειλής
έστω και μία μέρα, τότε η ρύθ-
μιση χάνεται. Σε κάθε περίπτω-
ση, η ρύθμιση διατηρείται μόνο
αν ο φορολογούμενος ρυθμίσει
τις νέες οφειλές του σε 12 δό-
σεις πριν αυτές καταστούν ληξι-
πρόθεσμες.

Κατασχέσεις τραπεζικών λογαριασμών 
για χρέη άνω των 70.000 ευρώ στο Δημόσιο
Στα 1.000 ευρώ το ακατάσχετο όριο για μισθούς, συντάξεις και ασφαλιστικά βοηθήματα

Υπό την έγκριση των θεσμών το πρόγραμμα κατά της ανθρωπιστικής κρίσης

Αυστηρότερο 
το πλαίσιο 
για τις ρυθμίσεις

<<<<<<

Σε διάστημα το πολύ 
7 ημερών η εφορία 
θα «τραβάει» 
από τους τραπεζικούς
λογαριασμούς 
τα οφειλόμενα 
στο ελληνικό Δημόσιο 
ή τμήμα αυτών.

10,38 δισ. ευρώ ληξιπρόθεσμα χρέη δημιουργήθηκαν μέσα στο 2015
εξαιτίας κυρίως της οικονομικής αδυναμίας των φορολογουμένων να αντε-
πεξέλθουν στις υποχρεώσεις τους.

ΑΡ
ΧΕ

ΙΟ

<<<<<<

Στο υπουργείο
Εργασίας έχει
δημιουργηθεί ένας
«χάρτης φτώχειας»,
βάσει του οποίου θα
σχεδιαστούν οι νέες
δράσεις.
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Στις προοπτικές προσέλκυσης τουριστών
ιδιαίτερα κατά την περίοδο της υψηλής
εποχικότητας για τον τουρισμό δύνανται
να εστιάσουν οι εμπλεκόμενοι φορείς. Την
ώρα που στην Πάφο υπάρχουν 5 εξειδι-
κευμένα γήπεδα γκολφ και προγραμμα-
τίζονται να λειτουργήσουν ακόμα 3, στα
σκαριά φαίνεται να βρίσκεται η κατασκευή
αντίστοιχων γηπέδων και στις υπόλοιπες
επαρχίες, κυρίως σε Λεμεσό και Λάρνακα.
Σε δηλώσεις του στην «Κ», ο πρόεδρος
του Συνδέσμου Μεγάλων Αναπτύξεων και

πρόεδρος του ΕΒΕ Πάφου, Ανδρέας Δη-
μητριάδης, εξηγεί ότι τα 5 γήπεδα γκολφ
στην επαρχία Πάφου, τα οποία έχουν σχε-
διαστεί από διεθνούς φήμης αρχιτέκτονες,
θεωρούνται υψηλών προδιαγραφών και
επιπέδου. «Με βάση τις απόψεις ειδικών,
τα υφιστάμενα γήπεδα γκολφ θεωρούνται
από τα καλύτερα τόσο στην Ευρώπη και
στον κόσμο, την ώρα που η Πάφος ανα-
μένεται σύντομα να αποκτήσει συνολικά
8 γήπεδα» αναφέρει ο κ. Δημητριάδης,
τονίζοντας, ωστόσο, ότι παρόλο που οι
δυνατότητες για προσέλκυση εξειδικευ-
μένων επισκεπτών μέσω των γηπέδων,
όπου προσφέρεται το συγκεκριμένο άθλημα
είναι μεγάλες, εντούτοις δεν φαίνεται να
έχουν αξιοποιηθεί με μεθοδικότητα μέχρι

στιγμής. Τα γήπεδα γκολφ προσφέρονται
για χρήση προς τους επισκέπτες – λάτρεις
του αθλήματος, κυρίως κατά την περίοδο
υψηλής εποχικότητας στον τουρισμό, δη-
λαδή μεταξύ Νοεμβρίου – Απριλίου, διά-
στημα κατά το οποίο γίνονται προσπάθειες
για απάμβλυνση της εποχικότητας, η οποία
αποτελεί ίσως το κυριότερο πρόβλημα της
τουριστικής βιομηχανίας. Λόγω των και-
ρικών συνθηκών που επικρατούν σε ευ-
ρωπαϊκές χώρες την εν λόγω περίοδο, οι
πολίτες αυτών των χωρών δεν έχουν τη
δυνατότητα να ασχοληθούν με το συγκε-
κριμένο άθλημα, σε αντίθεση με την Κύπρο,
όπου οι θερμοκρασίες επιτρέπουν τη διε-
ξαγωγή τουρνουά. Εξάλλου, τα υπάρχοντα
γήπεδα γκολφ διαθέτουν αυξημένα επίπεδα

πληρότητας, κατά την καλοκαιρινή περίοδο,
με αποτέλεσμα να μην υπάρχει δυνατότητα
περαιτέρω προσέλκυσης επισκεπτών.

Ξοδεύουν περισσότερα
Στο πλαίσιο των προσπαθειών για αύ-

ξηση των επισκεπτών για τα γήπεδα
γκολφ, το ΕΒΕ Πάφου έχει υποβάλει σχέδιο
προώθησης του μάρκετινγκ των γκολφ
στην Κύπρο μέσω ευρωπαϊκού προγράμ-
ματος ύψους 350.000 ευρώ, το οποίο έχει
προταθεί προς την Ε.Ε., με τη συμμετοχή
εταιρειών γκολφ από κράτη όπως η Ελλάδα,
η Αγγλία και σκανδιναβικές χώρες. Την
ίδια ώρα, όπως επισημαίνει ο πρόεδρος
του ΕΒΕ Πάφου, προωθείται η δημιουργία
Συνδέσμου Ιδιοκτητών Γκολφ, ο οποίος

αναμένεται να εγγραφεί υπό την αιγίδα
του Επιμελητηρίου Πάφου, τονίζοντας
ότι οι τουρίστες που επισκέπτονται την
Κύπρο ένεκα των διοργανώσεων γκολφ
είναι υψηλής εισοδηματικής τάξης. «Πρό-
κειται για επισκέπτες με υψηλή κατά κε-
φαλή δαπάνη, τους οποίους προσπαθούμε
να προσελκύσουμε, τόσο με τη δημιουργία
Συνδέσμου Ιδιοκτητών Γκολφ όσο και με
εξειδικευμένο πρόγραμμα δράσης, με συ-
νεργασίες με άλλους ιδιοκτήτες γκολφ
στο εξωτερικό, με τους οποίους θα μπο-
ρούσαμε να διοργανώσουμε από κοινού
τουρνουά, ανταλλάσσοντας ταυτόχρονα
παίκτες» τονίζει ο κ. Δημητριάδης. Οι του-
ρίστες που επισκέπτονται την Κύπρο με
αφορμή τις διοργανώσεις γκολφ προέρ-
χονται κυρίως από την Αγγλία, τις σκαν-
διναβικές χώρες και την ηπειρωτική Ευ-
ρώπη.

Ο αριθμός των Ευρωπαίων γκόλφερς
υπολογίζεται περίπου σε 5.000.000, από
τους οποίους η Κύπρος θα μπορούσε να
διεκδικήσει το δικό της μερίδιο. Οι παίκτες
του γκολφ είναι κατ’ εξοχήν καταναλωτές
υψηλής εισοδηματικής τάξης, οι οποίοι
ξοδεύουν μέχρι και 55% περισσότερα χρή-
ματα από τον μέσο τουρίστα. Εξάλλου,
σύμφωνα με τα στοιχεία, τα οποία παρέθεσε
ο πρόεδρος του Συνδέσμου Μεγάλων Ανα-
πτύξεων Ανδρέας Δημητριάδης, ο αριθμός
των φίλων του αθλήματος που επισκέ-
πτονται την Κύπρο αυξάνεται σταθερά,
καθώς υπολογίζεται ότι το 2012 διεξήχ-
θησαν στην Κύπρο 89.000 παιγνίδια γκολφ,
το 2013 περίπου 92.000, την ώρα που την
περσινή χρονιά ξεπέρασαν τις 100.000,
με τα συνολικά έσοδα από εγχώριο του-
ρισμό για γκολφ να ξεπερνούν τα 20 εκα-
τομμύρια ευρώ ετησίως. 

Γήπεδα γκολφ κόντρα στην 
εποχικότητα του τουρισμού
Προωθείται η δημιουργία συνδέσμου ιδιοκτητών και περαιτέρω συνεργασία με άλλες χώρες

Λεωφόρος Χριστουγέννων ή πάροδος-παρωδία;

ΔΙΕΘΝΗ

Α Ρ Θ Ρ Ο  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Κοιτάζωτο ρολόι, 12:41μ.μ. Λέω στον
εαυτό μου, μην ασχοληθείς με κάτι
άλλο, έχεις ώρα μέχρι να πας στο
σχολείο να πάρεις το παιδί, κατέβα
κάτω να δεις τι γίνεται στη λεωφόρο
Χριστουγέννων. Τέσσερις αγέρωχες
ελιές στήθηκαν για να σηματοδοτούν
την αρχή της περιδιάβασης στην
«Αγία Λεωφόρο». Η πρώτη εντύπωση
επισκιάζει τη θετικότητα της σκέψης.
Τέσσερις γλάστρες πλαστικές να κά-
θονται πάνω σε τέσσερα αντίστοιχα
ξύλινα παλέτα. Και συλλογίζομαι: κα-
λά, γιατί δεν σκέφτηκαν να ντύσουν
τις γλάστρες με κάτι γιορτινό και
γιατί χρειάζονται τα παλέτα; Τόσο
θα πνιγούν από το πότισμα τα ιερά
δέντρα μέσα σε τρεις τόσες βδομάδες;
(Ευτυχώς) αφαίρεσαν το στοιχειωμένο
κατασκεύασμα που έμοιαζε να είναι
οτιδήποτε, από παιχνιδότοπος μέχρι
στούντιο παραγωγής παρακμιακών
ταινιών, και με σταθερό βήμα προ-
σεγγίζω το τρενάκι που γυροφέρνει
κυκλικά στις δύο λωρίδες της λεω-
φόρου. Σκέφτομαι πως τα παιδάκια

εδώ θα παθαίνουν ίλιγγο σε τόσο
στενή ακτίνα γυρίσματος και αυτό
νοουμένου ότι δεν έχουμε κανένα
ανεπιθύμητο δυστύχημα με τα εκτε-
θειμένα καλώδια παροχής ρεύματος
στο κατασκεύασμα και νοουμένου
ότι τα πεντάχρονα παιδάκια μπορούν
να διαβάσουν τις πινακίδες WAY IN
και WAY OUT…Δεξιά και αριστερά
20 δεντράκια γυμνά περιμένουν τους
σπόνσορές τους να τα στολίσουν.
Μετά το καρουζέλ και αριστερά του,
είναι το σπίτι του Άγιου Βασίλη. Κλει-
στό και γυμνό από στόλισμα και αυτό,
σκέφτηκα πως μοιάζει να είναι το
πρώτο που πάει για εκποίηση μέχρι
το τέλος του χρόνου. Μετά βλέπω
το τρόλεϊ με μία πινακίδα που δια-
φημίζει «Κρητικά Κάστανα που Ξε-
φλουδάνε» κι ένα ζευγάρι υπομονε-
τικών Ρομά να περιμένει να τα που-
λήσει. Διερωτήθηκα, αυτοί φορολο-
γικά υπόκεινται στον Χάρη Γεωργιάδη
ή στον Ευκλείδη Τσακαλώτο; Εκδί-
δουν απόδειξη ή να τους χώσουμε
στη στενή για φοροδιαφυγή; Άλλα

19 σπιτάκια δεξιά και αριστερά της
Μακαρίου, κάποια ακόμη κενά, τα
υπόλοιπα με ένοικο, πλασάρουν την
πραμάτειά τους και μία άδεια εξέδρα
μουσικής να περιμένει να δονηθεί
από τραγούδια μπροστά από το κτή-
ριο της πάλαι ποτέ Λαϊκής Τράπεζας
που κάποτε είχε και πινακίδα για
New Project Downloading…

Προς το τέλος της διαδρομής, στο
τελευταίο σπιτάκι, ένας πάτερ με κα-

λωσόρισε θέλοντας να μου πουλήσει
λίγο σουτζιούκκο και κανένα κομ-
ποσκοίνι. Πριν κάνω μεταβολή, είδα
5-6 άτομα να προσπαθούν να στή-
σουν το κινητό τους κάτω στην
άσφαλτο για να τραβήξουν μία σέλφι
με φόντο κάτι… σεντόνια με σχε-
διασμένα σπιτάκια. Ήταν όλοι Τουρ-
κοκύπριοι, όπως φάνηκε μετά που
προθυμοποιήθηκα να τους τραβήξω
εγώ 2-3 φωτογραφίες. Επέστρεψα
ξανακοιτάζοντας το όλο σκηνικό
πολύ προσεκτικά και πολύ προβλη-
ματισμένα. Για να είμαι ειλικρινής,
επανέλαβα την περιδιάβαση και μετά
που σχόλασα το βράδυ. Η μόνη δια-
φοροποίηση ήταν κάτι αναμμένα
λαμπιόνια και ένας Άγιος Βασίλης
που έπαιζε με το iPhoneτου.  Ο προ-
βληματισμός μου ήταν ακόμη πιο
έντονος. Δεν είχε να κάνει με πολε-
οδομικές και φορολογικές ρυθμίσεις,
ούτε με τις αξίες των ακινήτων στην
περιβάλλουσα περιοχή, ούτε με εκ-
δόσεις τίτλων ιδιοκτησίας. Τίποτα
απ’ όλα αυτά. Είχε να κάνει με το γε-

γονός πως η λεωφόρος των Χριστου-
γέννων είναι ένα πολύ μικρό μοντέλο
μιας «high- street» σε πρωτεύουσα,
όπου το «real estate» της κανονικά
θα έπρεπε να είναι πανέμορφο, γου-
στόζικο, οργανωμένο, παραμυθένιο
και να σφύζει από ζωή. Άμα δεν μπο-
ρέσαμε μέσα σε μία διαδρομή 200
μέτρων να πετύχουμε αυτό το πράγ-
μα, τότε το μοντέλο μας δείχνει πως
δεν είμαστε ικανοί για πιο μεγάλα
πράγματα. Αυτή η λεωφόρος είναι
ένα επαναλαμβανόμενο γεγονός κάθε
χρόνο. Αλήθεια, τι στοιχίζει να κά-
νουμε κάτι το αξιοπρεπές μία φορά
και να το χρησιμοποιούμε επί σειρά
ετών; Δηλαδή, τι στοιχίζει να έχουμε
ωραία σπιτάκια, να προσαρμόσουμε
ένα ασπρογκρί χαλί σε τμήματα του
δρόμου και βαμβάκι πάνω στις στέγες
για να έχουμε την αίσθηση του χιο-
νιού; Να εντάξουμε τα καταστήματα
με ανάλογο διάκοσμο στις βιτρίνες
κι έξω από αυτές, να αλλάξουμε τον
απαρχαιωμένο φωτισμό, να καταρ-
γήσουμε τις ηλεκτρικές γεννήτριες

και τα γυμνά καλώδια, έχοντας μό-
νιμες παροχές ρεύματος; Να έχουμε
φιλαρμονικές από διάφορα Σώματα
ή guest starχορωδίες από άλλες πό-
λεις; Γιατί δεν έχουμε ένα μίνι- θε-
ματικό πάρκο με την πορεία της γέν-
νησης του Χριστού; Σε όλη την Κύπρο
υπάρχουν περίπου 60.000 μαθητές
στην προδημοτική και δημοτική εκ-
παίδευση και περίπου 40.000 μαθητές
στη μέση εκπαίδευση. Αλήθεια, τι
στοιχίζει να οργανώνονται τα σχολεία
για να μεταφέρουν τμηματικά τους
μαθητές εκεί και να παίζουν, αλλά
και να βλέπουν παραστάσεις από
θιάσους που θα ανέβαζαν θεατρικά
έργα ή μουσικές παραστάσεις πάνω
στη σκηνή; Τα ίδια τα σχολεία δεν
θα μπορούσαν να συμμετέχουν σε
παραστάσεις; Μεταξύ σοβαρού και
αστείου λέμε όλοι μας πως είμαστε
για τα πανηγύρια. Μήπως, τελικά,
ούτε γι’ αυτά δεν είμαστε; 

*Ο κ. Ανδρέου είναι CEO της APS An-
dreou Property Strategy - Chartered

Surveyors.

Εως 20 δισ. επενδύουν
Αραβες στη διεθνή αγορά 

Κεφάλαια που πιθανώς να ανέλθουν έως και τα
20 δισ. ευρώ αναμένεται να επενδυθούν φέτος
στην παγκόσμια αγορά ακινήτων από επενδυτές
που προέρχονται από τη Μέση Ανατολή. Αυτό εκτι-
μούν αναλυτές της CBRE, οι οποίοι έχουν καταγρά-
ψει την αυξημένη ροή κεφαλαίων από τους επεν-
δυτές αραβικής προέλευσης. Αν επιβεβαιωθούν οι
εκτιμήσεις αυτές, θα πρόκειται για νέο ιστορικό
υψηλό, που θα είναι μάλιστα και 13% μεγαλύτερο
από το προηγούμενο, που είχε καταγραφεί το
2013. Σύμφωνα με τη CBRE, οι εύπορες οικογένει-
ες της Μέσης Ανατολής, όπως επίσης και επιχειρή-
σεις της περιοχής, στρέφονται στην απόκτηση ακι-
νήτων στο εξωτερικό σε μια προσπάθεια να θωρα-
κίσουν τα κεφάλαιά τους απέναντι στην πτώση των
τιμών του πετρελαίου, στις αυξανόμενες γεωπολι-
τικές εντάσεις στην περιοχή, αλλά και προκειμέ-
νου να εξασφαλίσουν υψηλότερες αποδόσεις σε
τρίτες χώρες. Επιπλέον λόγοι της «φυγής» των κε-
φαλαίων προς το εξωτερικό είναι η χαμηλότερη οι-
κονομική ανάπτυξη των χωρών του Αραβικού Κόλ-
που, όπως επίσης και ο περιορισμός των επενδυτι-
κών ευκαιριών.
Αξίζει να σημειωθεί ότι 90% των επενδύσεων από
τη Μέση Ανατολή προέρχεται από έξι χώρες, τη
Σαουδική Αραβία, το Μπαχρέιν, το Κουβέιτ, τα
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, το Κατάρ και το Ομάν,
δηλαδή τα μέλη που απαρτίζουν το Συμβούλιο Συ-
νεργασίας των χωρών του Κόλπου.

Επέκταση κινεζικών
μεγαλουπόλεων

Περιθώριο για περαιτέρω αυξήσεις τιμών εκτιμά-
ται ότι έχουν οι μεγαλουπόλεις της Κίνας, όπου οι
αξίες των κατοικιών έχουν ενισχυθεί σημαντικά
κατά τη διάρκεια του τελευταίου έτους. Σύμφωνα
με τον επικεφαλής των επενδύσεων σε ακίνητα
για λογαριασμό του κρατικού επενδυτικού fund
της Σιγκαπούρης, Γκο Κοκ Χουάτ, η εισροή νέων
κατοίκων αναμένεται να ενισχύσει τη ζήτηση για
κατοικίες, με αποτέλεσμα η μακροπρόθεσμη προ-
οπτική της αγοράς να είναι θετική.
Σύμφωνα με τον ίδιο, η Κίνα πρόσφατα επανέλαβε
τον στόχο της, ότι το 60% του πληθυσμού της θα
κατοικεί σε πόλεις και όχι στην περιφέρεια.
Ως εκ τούτου, η ζήτηση για κατοικίες ήδη είναι πο-
λύ ισχυρή, ιδίως στις μεγαλύτερες πόλεις του Πε-
κίνου και της Σαγκάης, οι οποίες είναι κι εκείνες
που έχουν καταγράψει τις υψηλότερες αυξήσεις
των τιμών. Αξίζει να σημειωθεί ότι σημαντικό ρόλο
στη θετική εξέλιξη αυτή έχουν διαδραματίσει και
οι προσπάθειες της κινεζικής κυβέρνησης να ενι-
σχύσουν τις τιμές των κατοικιών, μέσω μέτρων τό-
νωσης της αγοράς, που έχουν αναστρέψει την
πτωτική πορεία των τιμών που είχε διαρκέσει 12
μήνες, έως τον φετινό Μάιο.

<<<<<<<

Μέχρι στιγμής, 5 γήπεδα
υπάρχουν στην επαρχία
Πάφου, ενώ αναμένονται
άλλα 3.

<<<<<<<

Tι στοιχίζει να έχουμε
ωραία σπιτάκια, να προ-
σαρμόσουμε ένα
ασπρογκρί χαλί σε τμή-
ματα του δρόμου και
βαμβάκι πάνω στις στέ-
γες για να έχουμε την
αίσθηση του χιονιού;

Εκτιμάται ότι φέτος οι επενδύσεις Αράβων σε ακί-
νητα θα διαμορφωθούν σε πρωτοφανή επίπεδα.

Μια νέα «μεγάλη πόλη» θα πρέπει να
κατασκευάσουν οι Αρχές της Σουηδίας
προκειμένου να καλύψουν τις αυξανό-
μενες στεγαστικές ανάγκες που έχουν
προκύψει λόγω του προσφυγικού ρεύ-
ματος που έχει κατακλύσει τη χώρα
κατά τη διάρκεια του τελευταίου χρόνου,
αλλά και όσων αναμένεται να εισέλθουν
το 2016. Σύμφωνα με την αρμόδια υπη-
ρεσία μετανάστευσης, ήδη φέτος έχουν
εισέλθει στη σκανδιναβική χώρα 190.000
μετανάστες, κυρίως από τη Συρία, το
Αφγανιστάν και το Ιράκ, ενώ συνολικά
μαζί με τις αναμενόμενες εισροές του
2016 ο συνολικός αριθμός εκτιμάται ότι
θα αγγίξει τις 350.000. Ηδη τα προβλή-
ματα είναι αυξημένα, καθώς πολλοί άν-
θρωποι διαμένουν σε θερμαινόμενες
σκηνές του στρατού της χώρας. Στο
πλαίσιο αυτό, ήδη η μεγαλύτερη κατα-
σκευαστική εταιρεία της χώρας και μία
από τις μεγαλύτερες παγκοσμίως, η

Skanska, κάνει λόγο για ανάγκη συμ-
μετοχής του ιδιωτικού τομέα, ώστε να
δημιουργηθούν οι απαιτούμενες νέες
υποδομές στέγασης.

Σύμφωνα με τη Skanska, η λύση
ακούει στο όνομα ΣΔΙΤ, δηλαδή Συμ-
βάσεις Δημοσίου–Ιδιωτικού Τομέα, προ-
κειμένου να αντληθούν τα απαιτούμενα
κεφάλαια και να κατασκευαστούν νέες
κατοικίες. Σε κάθε περίπτωση, ακόμα
και πριν από την έλευση εκατοντάδων
χιλιάδων προσφύγων, η Σουηδία αντι-
μετώπιζε έλλειψη κατοικιών, καθώς ο
αριθμός των νεόδμητων κατοικιών υπο-
λειπόταν της αύξησης του πληθυσμού.
Πλέον, σε αρκετές πόλεις δεν υπάρχουν
αρκετές διαθέσιμες κατοικίες για να κα-
λυφθεί η ζήτηση, με αποτέλεσμα, π.χ.,
στη Στοκχόλμη αρκετοί ενδιαφερόμενοι
να στρέφονται σε προάστια της πόλης
προκειμένου να αποκτήσουν νέες κα-
τοικίες. Ωστόσο, για να καλυφθεί και η

ανάγκη στέγασης των μεταναστών, θα
πρέπει να αναπτυχθούν νέα συγκροτή-
ματα σε περιοχές της χώρας που δεν
έχουν επαρκείς υποδομές, κυρίως σε
ό,τι αφορά την πρόσβαση με μέσα μα-
ζικής μεταφοράς. Δεδομένου λοιπόν ότι
το δημόσιο αδυνατεί να χρηματοδοτήσει
τέτοια έργα, λόγω των διαρκώς αυξα-
νόμενων ελλειμμάτων, οι ιδιώτες προ-
τείνουν την αξιοποίηση του μοντέλου
των ΣΔΙΤ. Σε κάθε περίπτωση, το σουη-
δικό μοντέλο εμφανίζει ρωγμές, με απο-
τέλεσμα οι σουηδικές αρχές να έχουν
αρχίσει προσωρινούς ελέγχους στα σύ-
νορα πριν από λίγες εβδομάδες, ώστε
να περιορίσουν τον αριθμό των νέων
προσφύγων που δέχεται η χώρα. Επίσης,
εξετάζεται το ενδεχόμενο να ενημερώ-
νονται οι πρόσφυγες ότι θα πρέπει να
εξασφαλίσουν οι ίδιοι τη στέγασή τους
ή, εναλλακτικά, να επαναπροωθούνται
στη Γερμανία ή τη Δανία.

Τεράστιες στεγαστικές ανάγκες στη Σουηδία λόγω μεταναστευτικού

Τα γήπεδα γκολφ προσφέρονται για χρήση προς τους επισκέπτες – λάτρεις του αθλήμα-
τος, κυρίως κατά την περίοδο υψηλής εποχικότητας στον τουρισμό, δηλαδή μεταξύ
Νοεμβρίου – Απριλίου.

Tα προβλήματα είναι αυξημένα, καθώς
πολλοί άνθρωποι διαμένουν σε θερμαινό-
μενες σκηνές του σουηδικού στρατού.

ΑS
SO

CI
AT

ED
 P

RE
SS

OIK_12-REAL ESTATE_Master_cy  18/12/15  21:30  Page 12



ΖΩΗ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ • ΕΠΙΣΤΗΜΗ • ΤHΛΕΟΡΑΣΗ

K Y Ρ I A K H 2 0  Δ Ε Κ Ε Μ Β Ρ Ι Ο Υ  2 0 1 5

ΑΘΗΝΑ ΛΟΪΖΙΔΟΥ
Mας συστήνει
την κυπριακή κουζίνα
Στο νέο της βιβλίο «Εύκολα & Κυπρια-
κά» παρουσιάζει τις παραδοσιακές
συνταγές με τρόπο εύκολο και κατα-
νοητό, συνδέοντάς τες με τη μαγειρική
του σήμερα. Σελ. 5 

ΠΡΟΣΩΠΑ
Ο συγγραφέας Δημήτρης
Μπασλάμ στην «Κ»
Το παραμύθι «Σοφία, μια μέλισσα που
της άρεσε να διαβάζει» παρουσιάζει τη
μασκότ του Πανεπιστημίου Κύπρου και
τις δραστηριότητές του στα μικρά παι-
διά. Σελ. 3

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Το «Star Wars»
επιστρέφει

στη μεγάλη οθόνη
Σελ. 4

ΒΙΒΛΙΟΕΠΙΛΟΓΕΣ

Προτείνουμε
χριστουγεννιάτικα και

μη αναγνώσματα
Σελ. 6-7

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στο Θέατρο Ριάλτο στη Λεμεσό και στο
Θέατρο Παλλάς στη Λευκωσία θα πα-
ρουσιαστεί για μία μόνο παράσταση
στην κάθε πόλη το κλασικό παραμύθι
του Πιότρ Ιλίτς Τσαϊκόφσκι «Ο Καρυο-
θραύστης», όμως αυτή η παράσταση
θα μας δείξει τη σκοτεινή του πλευρά,
δοσμένη ωστόσο με χιούμορ και φαν-
τασία. Το χοροθέατρο Οκτάνα και ο
Κωνσταντίνος Ρήγος, λοιπόν, δημιούρ-
γησαν το δικό τους παραμύθι, ένα πα-
ραμύθι αλλιώτικο από τα άλλα, έχοντας
πάντοτε οδηγό την αξεπέραστη μουσική
του Τσαϊκόφσκι. Έτσι, με την ευκαιρία
της παρουσίασης του έργου στην Κύπρο
ζητήσαμε από τον Κωνσταντίνο Ρήγο
να μας πει μερικά πράγματα γι’ αυτή
του τη δουλειά. Πώς ένα παραμύθι γί-
νεται μία παράσταση ακατάλληλη για
ανήλικους, χωρίς όμως να προκαλεί.
Μας λέει ακόμα για το τι μπορεί να ση-
μαίνει ο Καρυοθραύστης στην εποχή
μας και άλλα ενδιαφέροντα.

–Κατ’ αρχάς, η παράσταση που θα
δούμε στην Κύπρο διαφέρει από τις
προηγούμενες που παρουσιάστηκαν
στην Αθήνα;

–Όχι είναι ακριβώς η ίδια εκδοχή
που παρουσιάσαμε και πέρυσι στην
Αθήνα, η οποία διέφερε από την αρχική
ως προς τον σκηνικό της χώρο. Η πρώτη
εκδοχή του έργου ήταν σε λευκό περι-
βάλλον, ενώ η ανανεωμένη, και όπως
θέλω να παρουσιάζεται στο μέλλον, σε
μαύρο. Αυτό δίνει μια πιο ρομαντική
διάθεση στο έργο.
–Τι μπορεί να συμβολίζει ο «Καρυο-
θραύστης» στις μέρες μας; 

–Τη σκοτεινή μας πλευρά, τα ένστικτά
μας, θα μπορούσε να είναι κάτι σαν το
κουτί της Πανδώρας, το ανοίγεις και
δεν γνωρίζεις τι ακριβώς θα συμβεί. Για
την Κλάρα, λοιπόν, ο Καρυοθραύστης
τη φέρνει αντιμέτωπη με όλα της τα
ένστικτα, τις φοβίες της, και τις αγωνίες
πριν από την ενηλικίωσή της.

–Θεωρείτε τον «Καρυοθραύστη» που
ανεβάζετε προκλητικό ή και αιρετικό; 

–Θα τον έλεγα ψυχολογικό κυρίως,
παρότι περιέχει και προκλητικότητα
και ανατροπές αλλά και πολύ χιούμορ.
–Ο δικός σας κεντρικός ήρωας ποιος
είναι η ενήλικη Κλάρα ή Καρυοθραύ-
στης, ή τα παιχνίδια του νου; 

–Σίγουρα τα παιχνίδια του νου. Η
Κλάρα είναι η πρωταγωνίστρια, ο Κα-
ρυοθραύστης η αφορμή και το αντικεί-
μενο που τη βάζει στο ταξίδι. Και οι
τέσσερεις άντρες τα όργανα της φαν-
τασίωσης, η ανατομία του Καρυοθραύ-
στη.
–Ο ξύλινος στρατιώτης μεταμορφώ-
νεται σε πρίγκιπα, που όμως είναι φε-
νάκη του νου. Ο ενήλικας του σήμερα
τι μπορεί να φαντασιώνεται και τι να
φοβάται; 

–Μεταμορφώνεται αλλά μόνο μέσα
στη φαντασίωση της Κλάρα, η ίδια επι-
λέγει στο τέλος μια άλλη προσωπική
διαδρομή. Νομίζω δεν αλλάζει τίποτε
και ποτέ σε σχέση με αυτά που φοβάται
κανείς ή φαντασιώνεται. Ο τρόπος και
οι συνθήκες αλλάζουν και εκσυγχρο-
νίζονται. Τα ένστικτα παραμένουν τα
ίδια.
–Ένα κλασικό έργο, στηριγμένο σε συγ-
κεκριμένα μοτίβα, διασκευάζεται και
από παιδικό παραμύθι γίνεται παρά-
σταση για ενήλικους. Μεγάλωσε η Κλά-
ρα, η κοινωνία μας όμως; Δείχνει μια
άλλη πραγματικότητα αυτό το έργο;

–Έχω την εντύπωση ότι όλα τα παι-
δικά παραμύθια περιέχουν όλα εκείνα
τα μοτίβα που προετοιμάζουν το παιδί
για τη σκοτεινή ενηλικίωση και την
αντιμετώπιση της σκληρής πραγματι-
κότητας. Άρα όλα τα παραμύθια είναι
ιστορίες ενηλίκων κωδικοποιημένες
και κρυπτογραφημένες για να διαβα-
στούν από παιδιά αλλά να τα προετοι-
μάσουν και για το μέλλον που έρχεται.
Άρα και η Κλάρα θα μεγαλώσει και η
κοινωνία μας εξελίσσεται. 
–Το γυμνό στο έργο επιτελεί κάποιον
συγκεκριμένο σκοπό φαντάζομαι, δεν
στοχεύει στο να προκαλέσει. Ανακά-
λημα της σεξουαλικότητάς μας ίσως,
ή και ξεγύμνωμα των παραδοσιακών
αξιών;

–Το γυμνό στο έργο έχει να κάνει με
τα ένστικτα, την αγωνία μπρος στη σε-
ξουαλική επιθυμία τους φόβους, την
ακρότητα, αλλά όλα αυτά με χιούμορ
και σκληρότητα.
–Μία τελευταία ερώτηση, νομίζετε
ότι τα Χριστούγεννα μπορεί να έχουν
και τη σκοτεινή τους πλευρά;

–Κάθε μέρα έχει τη σκοτεινή πλευρά
της.

Χιούμορ και φαντασία
στα βήματα

του Καρυοθραύστη 
Το χοροθέατρο Οκτάνα και ο Κωνσταντίνος Ρήγος

παρουσιάζουν το παραμύθι από τη σκοτεινή του πλευρά

Πόσες παραμονές Χριστουγέννων έχουν
περάσει από την πρώτη γνωριμία της Κλά-
ρας με τον Καρυοθραύστη; Πότε έπαψε
να είναι πια παιδί; Τι απέγινε ο νεανικός
της έρωτας; Η Κλάρα, ενήλικη πια, ακο-
λουθεί την πορεία ενός μοναχικού ταξιδιού
στο μεταίχμιο πραγματικότητας και ονεί-
ρου. Θα ζήσει μοναδικές περιπέτειες. Θα
αναμετρηθεί με τους φόβους και τις επι-
θυμίες της.

Θα συναντήσει τον ξύλινο Καρυοθραύ-
στη της, αλλά το love-story τους δε θα
επαναληφθεί. Εκείνος θα παραμείνει ξύ-
λινος. Εκείνη θα χαθεί στους δρόμους της
αναζήτησης μιας μακρινής ουτοπίας. Η

χορογραφία είναι του Κωνσταντίνου Ρήγου,
δραματουργός η Ξένια Αηδονοπούλου,
βοηθός χορογράφου η Μαρκέλλα Μανω-

λιάδη, τα κοστούμια είναι της Νατάσσας
Δημητρίου. Ερμηνεύουν οι Ιωάννα Αντώ-
ναρου, Τάσος Καραχανίδης, Τάσος Καρα-
χάλιος, Άρης Παπαδόπουλος, Χρήστος
Στρινόπουλος.

Ο Κωνσταντίνος Ρήγος με τον «Καρυο-
θραύστη» (2010) ολοκλήρωσε μια τριλογία
στηριγμένη στα μεγάλα μπαλέτα του Πιοτρ
Ίλιτς Τσαϊκόφσκι, που ξεκίνησε με την
«Ωραία κοιμωμένη» (1999) και τη «Μνήμη
των κύκνων» (2002). Με οδηγό την περί-
φημη μουσική του Τσαϊκόφσκι, ο Κων-
σταντίνος Ρήγος δημιουργεί το δικό του
μαγικό παραμύθι με χιούμορ και φαντασία
αλλά και ασχήμια και βία. 

Καρυοθραύστης: Η σκοτεινή πλευρά
info

Παραστάσεις: Λεμεσός, Θέατρο Ριάλτο: Δευ-
τέρα 28 Δεκεμβρίου, 8:30 μ.μ., Λευκωσία,
Θέατρο Παλλάς, Τρίτη 29 Δεκεμβρίου, 8:30
μ.μ., Πληροφορίες - κρατήσεις 77777745  

• Η παράσταση περιέχει σκηνές γυμνού και
απευθύνεται αποκλειστικά σε κοινό άνω των
18 ετών.

“Νομίζω δεν αλλάζει τίποτε και
ποτέ σε σχέση με αυτά που φοβά-
ται κανείς ή φαντασιώνεται. Ο
τρόπος και οι συνθήκες αλλάζουν
και εκσυγχρονίζονται. Τα ένστι-
κτα παραμένουν τα ίδια.

Οι τέσσερεις άντρες είναι τα όργανα της φαντασίωσης, η ανατομία του Καρυοθραύστη.

Η παράσταση ανεβαίνει πλέον σε μαύρο φόντο και είναι πιο ρομαντική, λέει ο Κωνσταντίνος Ρήγος.
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Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Το διεθνές βραβείο Ζαχάρωφ για την Ελευ-
θερία της Σκέψης θεσμοθετήθηκε το
1988 από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο στη
μνήμη του Σοβιετικού πυρηνικού φυσικού
Αντρέι Ζαχάρωφ και απονέμεται κάθε
χρόνο σε αναγνώριση προσώπων ή ορ-
γανισμών, για τη διά βίου αφοσίωσή τους
στην προάσπιση των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων και των ελευθεριών. Αυτή
τη χρονιά απονεμήθηκε στον Ραΐφ Μπαν-
τάουι (Raif Badawi ) έναν 31χρονο Σα-
ουδάραβα, ο οποίος δημιούργησε τον
ιστότοπο «Ελεύθερο δίκτυο Φιλελεύθερων
Πολιτών της Σαουδικής Αραβίας», απ’
όπου διέδιδε στο διαδίκτυο τις σκέψεις
του για ζητήματα πολιτικοκοινωνικά.
Εκεί βρήκαν την ευκαιρία να εκφράσουν
την αντίθεσή τους στο καταπιεστικό κα-
θεστώς της χώρας τους και άλλοι Σαου-
δάραβες ακτιβιστές και διανοούμενοι.
Ο ίδιος ο Ραΐφ ζητούσε την κατάργηση
της «θρησκευτικής αστυνομίας», ασκούσε
κριτική σε πολιτικούς, ενώ χαρακτήριζε
ένα από τα πανεπιστήμια της χώρας
«άσυλο τρομοκρατών»!

Τα γραφόμενά του θεωρήθηκαν βλά-
σφημα και προσβλητικά για το Ισλάμ.
Κατηγορία που επισύρει την ποινή του

θανάτου, αφού στη Σαουδική Αραβία
εφαρμόζεται ο Ισλαμικός Νόμος, όπως
εκπορεύεται από το Κοράνι και τη Σούνα
του Προφήτη.

Ό,τι ισχύει και στο ομόδοξο Ισλαμικό
Κράτος των τζιχαντιστών –σουνίτες κι
αυτοί όπως και η Αλ Κάιντα του Σαου-
δάραβα Μπιλ Λάντεν– το οποίο μέχρι
πρόσφατα ενισχυόταν ανεπίσημα από
σαουδαραβικούς οικονομικούς κύκλους!
Ο Ραΐφ Μπαντάουι συνελήφθη το 2012
με την κατηγορία της «αποστασίας» και
καταδικάστηκε Μάιο του 2014 σε 1000
χτυπήματα με μαστίγιο (!), δεκαετή φυ-
λάκιση (!), 200.000 ευρώ πρόστιμο (!),
δεκαετή απαγόρευση εξόδου από τη Σα-
ουδική Αραβία μετά την αποφυλάκισή
του (!) και απαγόρευση χρήσης των ΜΜΕ
(!). Τα 1000 μαστιγώματα θα έπρεπε να
εφαρμοσθούν σταδιακά ανά 50 και σε
δημόσια θέα κάθε εβδομάδα (απίστευτο
αλλά πραγματικό!). Τα 50 πρώτα μαστι-
γώματα έγιναν τον Ιανουάριο του 2015,
εμπρός από το τζαμί της Τζέντας, ενώπιον
ενός αλαλάζοντος πλήθους φανατικών
ισλαμιστών.

Οι γιατροί που τον εξέτασαν μετά τις
μαστιγώσεις, είπαν ότι οι πληγές ήταν

πολύ βαθιές και εάν ακολουθούσε κι άλλο
μαστίγωμα ο Ραΐφ θα πέθαινε! Η διεθνής
κατακραυγή που προκλήθηκε οδήγησε
σε αναβολή της υπόλοιπης σειράς μα-
στιγώσεων.

Ωστόσο, μετά από την επικύρωση της
αρχικής του καταδίκης από την Επιτροπή
Δικαστικού Ελέγχου (Ανώτατο Δικαστή-
ριο) της Σαουδικής Αραβίας τον Ιούνιο
του 2015, επίκειται η συνέχιση της σειράς
μαστιγώσεων (!), σύμφωνα και με τη μαρ-
τυρία της Ενσάφ Χαϊντάρ, συζύγου του
φυλακισμένου ακτιβιστή.

Η Ενσάφ Χαϊντάρ αντιμετωπίζοντας
συνεχείς απειλές για τη ζωή της μετά τη
σύλληψη του Ραΐφ, πήρε τα τρία παιδιά
τους (σήμερα 8, 11 και 12 ετών) και το
2013διέφυγε στον Καναδά, όπου ζήτησε
και πήρε πολιτικό άσυλο.

Από εκεί σήκωσε όλο το βάρος της
υπεράσπισης του συζύγου της, διαδί-
δοντας σε όλον τον πλανήτη την αδικία
και τα βασανιστήρια που υφίσταται, επει-
δή ήθελε να απολαμβάνει βασικά αν-
θρώπινα δικαιώματα στη χώρα του. Η
ίδια, κρατώντας μια φωτογραφία του
Ραΐφ δήλωσε από το βήμα της κατάμεστης
αίθουσας του Ευρωκοινοβουλίου: «Οι

στοχαστές βρίσκονται κάτω από τον
ζυγό του θεοκρατικού καθεστώτος, γιατί
υποχρεώνονται να υποτάσσονται στους
κληρικούς. Η «φετφά» (γνωμοδότηση
του μουφτή, θρησκευτικού δικαστή των
μουσουλμάνων) θεωρείται απόλυτη αλή-
θεια.

Βρίσκομαι ενώπιόν σας και σας μιλάω
με αυτό τον σθεναρό τρόπο σε εσάς που
είστε εκπρόσωποι των ευρωπαϊκών λαών.
Η ελευθερία της έκφρασης είναι ο κα-
θαρός αέρας που αναπνέει ο κάθε στο-
χαστής. Τα έθνη προχώρησαν μπροστά
χάρη στους στοχαστές.

Το πνεύμα μπορεί να οδηγήσει στην
εξέλιξη, στην ευημερία. Είναι ουσιαστικό
δικαίωμα να σκέφτεσαι ελεύθερα και να
εκφράζεις τη σκέψη σου, να έχεις το δι-
καίωμα να είσαι φιλελεύθερος ή ισλαμι-
στής. Ο Ραΐφ είχε πει ότι σε όσους θέλουν
το θάνατο, εμείς τους φωνάζουμε ότι
προασπίζουμε τη ζωή»… #freeraif

Ποιοι, λοιπόν, για χρήμα και πετρέλαιο,
συντηρούν αυτές κι άλλες βαρβαρότητες
«κάνοντας τα στραβά μάτια», όταν πα-
ράλληλα ξεκινούν πολέμους ενάντια στις
βαρβαρότητες «αντίπαλων» καθεστώτων
στην Συρία και αλλού; 

ΕΠΙΣΗΣ | Του ΚΩΣΤΑ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

Aτζέντα

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

20.12-26.12.15

Βραβείο Ζαχάρωφ 2015 #freeraif

ΕΚΘΕΣΗ
Θα σας κάψουμε τις πόλεις 

Η isnotgallery παρουσιάζει την ατομική έκθε-
ση φωτογραφιών της Κυριακής Σιοπαχά, με
τίτλο «Θα σας κάψουμε τις πόλεις». Η ομορφιά
του λευκαδικού τοπίου είναι διττή. Χωρίς κα-
μία υπόνοια μάχης, η γη ασκεί την ισχύ της σε
οτιδήποτε την ακουμπά. Με τα εγγενή στοιχεία
της σε επιστράτευση, το χώμα, τα φυτά, την
υγρασία ή την ξηρασία της, υποτάσσει, απορ-
ροφά και ενσωματώνει την όποια ήσσονα πα-
ρέμβαση. Αναπνέοντας τον δικό της χρόνο, σε
κάθε εκπνοή υπερισχύει. Εγκαίνια Τετάρτη 23
Δεκεμβρίου, ώρα 08:30. Διάρκεια 23/12/2015
- 9/1/2016. Ωράριο λειτουργίας: Δευτέρα-Πα-
ρασκευή 10:00-12:30 και 16:00-19:00, και
Σάββατο 11:00-14:00. Οδυσσέως 11, Παλιά
Λευκωσία. Πληροφορίες  22343670
art@isnotgallery.com.

ΜΟΥΣΙΚΗ
Χριστουγεννιάτικη
Συναυλία Λευκωσίας
Ο δήμαρχος Λευκωσίας κ. Κωνσταντίνος Γιωρ-
κάτζης, τα μέλη του Δημοτικού Συμβουλίου και
οι «Φίλοι της Αρμονίας» σας προσκαλούν στην
Χριστουγεννιάτικη Συναυλία Αγάπης της Ορχή-
στρας Συναυλιών του Δήμου Λευκωσίας και
του Χορωδιακού Συνόλου «Αρμονία» υπό τη
διεύθυνση του Σταύρου Παπαντωνίου στη χρι-
στουγεννιάτικη συναυλία. Σολίστ: Έλλη Κου-
τσούλη, Κατερίνα Ανδρέου, Νότα Αβρααμίδου
(σοπράνο) Μάριος Ανδρέου (τενόρος). Τρίτη
22 Δεκεμβρίου, ώρα 20:30 στο θέατρο ΠΑΛ-
ΛΑΣ στη Λευκωσία. Είσοδος Ελεύθερη. Εθε-
λοντικές εισφορές υπέρ του Κοινωνικού Παν-
τοπωλείου «Αγκαλιάζω».

ΘΕΑΤΡΟ

«Εκείνος και… Εκείνος»

Πόσες παραμονές Χριστουγέννων έχουν περάσει;
Πότε έπαψε να είναι πια παιδί; Τι απέγινε ο νεανικός
της έρωτας; Ποιο ήταν το μυστικό της ευτυχίας; Δεν
θυμάται τίποτα ή μάλλον, σχεδόν τίποτα. Θραύσματα
μνήμης αναδύονται και πάλι από τα βάθη του νου της.
Η Κλάρα Στάλμπαουμ, ενήλικη πια, ακολουθεί την
πορεία ενός μοναχικού ταξιδιού στο μεταίχμιο πραγ-
ματικότητας και ονείρου. Θα ζήσει μοναδικές περι-
πέτειες. Θα αναμετρηθεί με τους φόβους και τις επι-
θυμίες της. Θα συναντήσει τον ξύλινο Καρυοθραύστη
της, αλλά το love-story τους δε θα επαναληφθεί.
Εκείνος θα παραμείνει ξύλινος. Εκείνη θα χαθεί
στους δρόμους της αναζήτησης μιας μακρινής ουτο-
πίας. Παραγωγή Οκτάνα, Χορογραφία, Κωνσταντίνος
Ρήγος, δραματουργία Ξένια Αηδονοπούλου, βοηθός
χορογράφου Μαρκέλλα Μανωλιάδη, κοστούμια: Να-
τάσσα Δημητρίου. Ερμηνευτές: Ιωάννα Αντώναρου,
Τάσος Καραχανίδης, Τάσος Καραχάλιος, Άρης Παπα-
δόπουλος, Χρήστος Στρινόπουλος. Παραστάσεις: Λε-
μεσός, Θέατρο Ριάλτο Δευτέρα 28 Δεκεμβρίου, 8:30
μ.μ. Λευκωσία, Θέατρο Παλλάς, Τρίτη 29 Δεκεμβρί-
ου, 8:30 μ.μ. Κατάλληλο μόνο για άτομα άνω των 18.
Πληροφορίες και κρατήσεις 77777745

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ
«Κουβανογραφία»
Ο Κωνσταντίνος Ιωάννου AFIAP
σας προσκαλεί στην έκθεση φω-
τογραφίας του με τίτλο «Κουβα-
νογραφία - αφιέρωμα στους δρό-
μους της Κούβας». Ένα νοερό τα-
ξίδι στους δρόμους και τα σοκά-
κια της χώρας. Μέρος των εσό-
δων από τις πωλήσεις των φωτο-
γραφιών θα διατεθεί για φιλαν-
θρωπικό σκοπό. Η Έκθεση τελεί
υπό την αιγίδα της Πρεσβείας της
Δημοκρατίας της Κούβας. Δευτέ-
ρα έως Σάββατο μέχρι Τετάρτη 23
Δεκεμβρίου. Kέντρο Φωτογρα-
φίας 6x6, Ηπείρου 19, Λεμεσός.
Πληροφορίες τηλ. 25354810, in-
fo@cyprus6x6.com.

Η Δεύτερη Σκηνή του Θεάτρου «ΣΚΑΛΑ»
θα λειτουργήσει φέτος ως καφεθέατρο
παρουσιάζοντας τρία μονόπρακτα από το
έργο του Κώστα Μουρσελά «Εκείνος και…
Εκείνος» (Στάση Λεωφορείου, Το Αυγό,
Μια δουλειά αλλιώτικη απ’ τις άλλες) στο
Φουαγιέ του Θεάτρου. Η επίσημη πρεμιέ-
ρα θα δοθεί την Κυριακή 20 Δεκεμβρίου –
ώρα 8:30 μ.μ. και θα ακολουθήσουν άλλες
3 παραστάσεις τον Δεκέμβριο – Τετάρτη
23/12, Κυριακή 27/12 και Τετάρτη 30/12 –
8:30 μ.μ. ενώ τον Ιανουάριο οι παραστά-
σεις θα δίνονται κάθε Κυριακή – Ώρα 6:30
μ.μ. Σκηνοθεσία Ανδρέας Μελέκης, ηθο-
ποιοί Ανδρέας Μελέκης, Φοίβος Γεωργιά-
δης, Ελευθερία Ανδρέου. Παραστάσεις:
20, 23, 27 και 30 Δεκεμβρίου, ώρα 8:30
μ.μ. στο Φουαγιέ του Θεάτρου «ΣΚΑΛΑ».
Παττίχειο Θέατρο «ΣΚΑΛΑ» (πρώην Αττι-
κόν), Κυριάκου Μάτση 15, Λάρνακα. Παρα-
στάσεις και τον Ιανουάριο, καθώς και στις
άλλες πόλεις. Πληροφορίες τηλ. 24652800
και 99490102.

«Ράκια είμαστε όλοι από το ίδιο νερό». Ο
στίχος του Χιλιανού ποιητή Ραούλ Σουρίτα
διατρέχει το ντοκιμαντέρ του Πατρίσιο
Γκουζμάν, επιβεβαιώνοντας τον τίτλο του
«Μαργαριταρένιο κουμπί». Το νερό διαλύει
και ανασυνθέτει μνήμες, ανασύρει από τον
βυθό ιστορίες αιώνων, μέσα στους οποίους
διασταυρώνονται άνθρωποι και ζωές, συν-
δέοντας έναν λαό, δημιουργώντας μια χώρα.
«Καθώς παρατηρούσα τα αστέρια με εντυ-
πωσίασε η σημασία του νερού», αφηγείται
ο ίδιος ο 74χρονος σκηνοθέτης, μέσα σε ει-
κόνες θαυμαστής ευαισθησίας και ευφυΐας.
«Φαίνεται πως το νερό ήρθε από το σύμπαν
και οι κομήτες έφεραν τη ζωή στη Γη σχη-
ματίζοντας τις θάλασσες. Το νερό, το μεγα-
λύτερο σύνορο της Χιλής, σχηματίζει μια
εκβολή, γνωστή ως Δυτική Παταγωνία. Εδώ
η Οροσειρά των Ανδεων βυθίζεται στο νερό
και αναδύεται εκ νέου με τη μορφή χιλιάδων
νησιών. Είναι ένας άχρονος τόπος. Ενα αρ-
χιπέλαγος βροχής. Κάποιοι πολύ μακρινοί
συγγενείς μου ζούσαν εδώ. Είχαμε μια τσίγ-
κινη σκεπή κι οι σταγόνες της βροχής έκαναν
έναν θόρυβο που με ηρεμούσε και με προ-
στάτευε. Αυτός ο ήχος με ακολουθεί όλη
μου τη ζωή». ...Συνεχίζει με φωνή ρυθμική,
κυματιστή, που διευκολύνει αυτό το θαλάσ-
σιο ταξίδι: «Δεν ήξερα καν τον μοναδικό
ιθαγενή που είχε αφήσει το σημάδι του στην
Ιστορία. Το όνομά του είναι Τζέμι Μπάτον
(...) Στις αρχές του 19ου αιώνα ένα βρετανικό
καράβι έφτασε στην Παταγωνία με τον Κα-
πετάνιο Φιτζρόι. Αποστολή του ήταν να
σχεδιάσει τη στεριά και την ακτογραμμή
αυτής της γης. Εφτιαξε τους καλύτερους
χάρτες που χρησιμοποιούνταν για έναν αι-
ώνα. Ηταν ο πρώτος που σχεδίασε τους ιθα-
γενείς με ανθρώπινο πρόσωπο. Ο καπετάνιος
που είχε ανθρωπιστικές ιδέες είχε μία εκ-
πληκτική σκέψη. Να πάρει τέσσερις ιθαγενείς
στην Αγγλία, με σκοπό να τους εκπολιτίσει.
Ενας από τους ιθαγενείς ανέβηκε στο καράβι

με αντάλλαγμα ένα μαργαριταρένιο κουμπί.
Και γι’ αυτό, οι Αγγλοι τον ονόμασαν Τζέμι
Μπάτον. Ο Τζέμι Μπάτον φορούσε ναυτική
στολή. Και αργότερα, αγγλικά ενδύματα.
Για πάνω από έναν χρόνο ο Τζέμι Μπάτον
έζησε σε έναν άγνωστο πλανήτη. Ταξίδεψε
από την Εποχή του Λίθου στη Βιομηχανική
Επανάσταση. Ταξίδεψε χιλιάδες χρόνια στο
μέλλον. Κι έπειτα (σ.σ. επιστρέφοντας) χι-
λιάδες χρόνια στο παρελθόν».

Η αφήγηση περνάει στον 20ό και 21ο
αιώνα. Ο σκηνοθέτης θυμάται, με μαρτυρίες,
τον Αλιέντε και τον Πινοσέτ, τη δικτατορία,
τον αφανισμό χιλιάδων ανθρώπων, τα φρικτά
βασανιστήρια, τα πτώματα που έπεφταν
από τα ελικόπτερα στη θάλασσα, δεμένα
με μεγάλες ράγες για να βυθίζονται, να χά-
νονται. Κι όμως· το 2004, ύστερα από 40
χρόνια, διαπιστώνουν ότι «το νερό και τα
πλάσματά του έχουν χαράξει μηνύματα.
Παρατηρώντας καθεμία από τις ράγες εμ-
φανίστηκαν κι άλλα απομεινάρια. Εμφανί-
στηκε ένα κουμπί κολλημένο σε μια ράγα.
Αυτό το κουμπί είναι ό,τι έχει απομείνει
από κάποιον που ήταν εκεί (...)».

Ανάμεσα σε δυο κουμπιά, λοιπόν, και
αναρίθμητες αφηγήσεις, η ίδια ιστορία, μία
ιστορία αφανισμού. Το ντοκιμαντέρ του
Γκουζμάν υφαίνει την πραγματικότητα μέσα
από συμπτώσεις. Το νερό καταργεί τα σύνορα
στη μνήμη, συμπαρασύρει παρελθόν και
παρόν, δεν προοιωνίζεται τίποτα καλό ή
κακό. Εξάλλου, το νερό προσαρμόζεται σε
όλα. Και «ο νόμος της σκέψης είναι ίδιος με
εκείνον του νερού, πάντα έτοιμος να προ-
σαρμοστεί σε όλα». Ηθελα να αφιερώσω
αυτή την υδάτινη διαδρομή στη μνήμη ενός
συγγενή που έφυγε πρόσφατα από τη ζωή.
Ηταν πτέραρχος εν αποστρατεία. Πάνω στο
φέρετρο ένα πηλήκιο και ένα ξίφος. Μια
ζωή 72 χρόνων στην πιο λακωνική εκδοχή
της. Λίγες μέρες νωρίτερα είχα τελειώσει
την ανάγνωση της «Πρωινής γαλήνης» του
Ηλία Μαγκλίνη. Το βιβλίο, λογοτεχνική
«οφειλή» στον αεροπόρο - πατέρα του, ίπτα-
ται και βυθίζεται με αξιοσημείωτη ακρίβεια
σε μνήμες και αφηγήσεις, σε τόπους και
μάχες, πολεμικές και προσωπικές. Σαν το
«μαργαριταρένιο κουμπί» εμφανίστηκε
απρόσμενα πάνω σε πολλά, διαφορετικά,
στρώματα μνήμης. Και τα ένωσε, με τρόπο
ήσυχο, λιτό, πολύτιμο και οικουμενικό.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Μαργαριταρένιο
κουμπί

στην πρωινή
γαλήνη

ΧΟΡΟΣ

«Ο Καρυοθραύστης ΧΧΧ»

ΔΙΑΛΕΞΗ
«Let’s be straight»
Η ανάγκη μιας γυναίκας για απολογία σε αντί-
θεση με τα προσωπικά της θέλω, πρέπει,
μην. Υπάρχει σήμερα χώρος για ακτιβισμό;
Υπάρχει μετα-φεμινισμός ή χρειάζεται ακό-
μα πάλη με τα στερεότυπα; Η Εύα από τη θέ-
ση της ως καθηγήτρια δανείζεται τεχνικές
του performance για να μεταδώσει πληρο-
φορίες, ιδέες και σύνθετες αντιλήψεις. Per-
former/ Lecturer Εύα Κοραή, δραματουργία
Κωνσταντίνα Peter, κίνηση Ελεάνα Αλεξάν-
δρου, ήχος Γεωργία Γεωργίου. Δευτέρα, 21
Δεκεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ., Παλιό Ξυδάδικο,
Γενεθλίου Μιτέλλα 34, Λεμεσός.
Πληροφορίες τηλ. 99491246.

<<<<<<

Το νερό προσαρμόζεται σε
όλα. Και «ο νόμος της σκέψης
είναι ίδιος με εκείνον
του νερού, πάντα έτοιμος
να προσαρμοστεί σε όλα».
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Μαθαίνοντας μέσα από ένα παραμύθι
Ο Δημήτρης Μπασλάμ, ο άνθρωπος που έκανε τη Σοφία τη μέλισσα να πάει στο πανεπιστήμιο, μιλάει στην «Κ»

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το Πανεπιστήμιο Κύπρου από το 2007 δια-
θέτει τη δική του μασκότ, η οποία επελέγη
μετά από ανοικτό διαγωνισμό και σχεδιά-
στηκε από ομάδα φοιτητών του Πανεπι-
στημίου Κύπρου, τη Σοφία τη μέλισσα.
Θέλοντας, λοιπόν, το Πανεπιστήμιο να
αξιοποιήσει τον χαρακτήρα της μασκότ,
αποφασίστηκε η δημιουργία του παιδικού
εικονογραφημένου βιβλίου με τίτλο «Η
Σοφία. Μια μέλισσα που της άρεσε να δια-
βάζει». Άλλωστε, και σε ιδρύματα του εξω-

τερικού αυτή η πρακτική είναι συνηθι-
σμένη. Διαβάζοντας αυτό το μικρό βιβλίο
στόχος είναι η παρουσίαση του πανεπι-
στημιακού χώρου, του κάθε πανεπιστη-
μιακού χώρου, και το τι γίνεται σε αυτόν,
έρευνα, μελέτη, κτλ. Η συγγραφή του βι-
βλίου ανατέθηκε στον συγγραφέα και
μουσικό Δημήτρη Μπασλάμ, ο οποίος έχει
να επιδείξει σημαντικό έργο υψηλής ποι-
ότητας τόσο στον χώρο του παιδικού βι-
βλίου όσο και στη σύνθεση μουσικής, την
παραγωγή θεατρικών έργων και τη σκη-
νοθεσία. Επικοινωνήσαμε με τον κ. Μπασ-
λάμ και μιλήσαμε για τη σοφία ενός παι-
δικού βιβλίου και τη Σοφία που της άρεσε
να διαβάζει. Το βιβλίο διατίθεται προς πώ-
ληση από το κατάστημα αναμνηστικών
ειδών που βρίσκεται στην Πανεπιστημι-
ούπολη του Πανεπιστημίου Κύπρου. Σύν-

τομα θα μπορεί το αγοραστικό κοινό να
το βρει σε βιβλιοπωλεία της Κύπρου και
της Ελλάδας.
–Σήμερα τα παιδιά μαθαίνουν να δια-
βάζουν ή η τεχνολογία είναι εμπόδιο
παρά βοήθεια;

–Διαβάζουν με διαφορετικό τρόπο. Η
συνήθεια των γονιών να διαβάζουν ένα
βιβλίο για καληνύχτα στο τέλος της ημέρας
νομίζω δεν έχει σταματήσει. Μεγαλώνον-
τας τα παιδιά, βέβαια, αποκτούν τις δικές
τους συνήθειες. Η τεχνολογία τους επι-
τρέπει να έχουν πρόσβαση σε μια τεράστια
βιβλιογραφία και αυτό σίγουρα δεν είναι
εμπόδιο. Τα ανταγωνιστικά πρότυπα της
κοινωνίας μας, ναι, αυτά μπορούν να στα-

θούν εμπόδιο, η τηλεόραση το ίδιο, αλλά
όχι η τεχνολογία.
–Παρατηρώ στο κείμενο μια μουσικό-
τητα, αρμονία λέξεων, σωστά; 

–Προσπαθώ να διατηρήσω έναν ρυθμό.
Οι ρίμες βοηθούν σε αυτό πάρα πολύ. Μου
αρέσει οι προτάσεις του λόγου να ολο-
κληρώνουν, όπως και οι μουσικές προτά-
σεις, ένα μοτίβο. 
–Πόσο εύκολο είναι να δώσει κάποιος
σύνθετες έννοιες και καταστάσεις με
απλό τρόπο (περιβάλλον, γνώση, επι-
στήμη κ.ά.);

–Αν η τύχη φέρει το εύρημα στο μυαλό
σου και το καταλάβεις, μετά είναι θέμα
δουλειάς και επιμέλειας να προχωρήσεις

και να εξηγήσεις ό,τι θέλεις.
–Διακρίνω ότι στο βιβλίο λειτουργείτε
με γνώμονα την έμφυτη περιέργεια ενός
παιδιού, εντάσσοντας στο κείμενο λέξεις
δύσκολες, το προτρέπετε να ψάξει πε-
ρισσότερο; 

–Να ψάξει, να ρωτήσει, να συζητήσει
και να απαντήσει.
–Βρίσκω την εικονογράφηση εξαιρετικά
πετυχημένη, πείτε μου δυο λόγια.

–Ο Γιώργος Νικόπουλος, αν και κάνει
το ντεμπούτο του με αυτό το βιβλίο ως ει-
κονογράφος, έχει ασχοληθεί αρκετά χρόνια
με τη δημιουργία χαρακτήρων σε ταινίες
animation. Αυτό είναι που δίνει και αυτήν
την αίσθηση του μοντέλου 3d στις εικόνες
της ιστορίας.
–Από μουσικός, συγγραφέας παραμυ-
θιών, τελικά τα παιδιά είναι κινητήριος
δύναμη για πολλά πράγματα, σωστά; 

–Αν και η αφετηρία για να ασχοληθώ
με τα παραμύθια τοποθετείται δέκα και
πλέον χρόνια πριν δεν ξεχνάω ότι το παιδί
μου ήταν η αφορμή.

“Το βιβλίο αυτό είναι μία ακόμη
προσπάθεια δημιουργικής εξω-
στρέφειας του Πανεπιστημίου
Κύπρου. Η σοφία του Ιδρύματος
περνάει ευχάριστα και
στη Σοφία τη μέλισσα, και
μαζί της σε πολλούς ακόμη.

Αλλες εκδόσεις
και συνεργασίες
O Δημήτρης Μπασλάμ εκτός από την πλού-
σια μουσική του φαρέτρα (συνεργάστηκε δι-
σκογραφικά και σε ζωντανές παραστάσεις
μεταξύ άλλων με τους Θανάση Παπακων-

σταντίνου, Γιάννη Αγγε-
λάκα, Σωκράτη Μάλαμα,
Μανόλη Φάμελλο, Δή-
μητρα Γαλάνη, Μελίνα
Κανά, Νίκο Ζιώγαλα,
Παύλο Παυλίδη) έχει εκ-
δώσει τα έξι παραμύθια:
«Τα παπούτσια του βα-
ρύτονου», Επόμενος

Σταθμός (2014), «Η θυμωμένη μπετονιέρα»,
Επόμενος Σταθμός, 2013, «Λέω να πετά-
ξω...», Επόμενος Σταθμός (2011), «Ο γαργα-
ληστής», Επόμενος Σταθμός, (2005, 2009),
«Ο Αγησίλαγος», Επόμενος Σταθμός (2007). 
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Οσον αφορά τον «Πόλεμο των άστρων»,
ανήκω σε εκείνη τη γενιά που είδε
πρώτα τα «καινούργια». Η δεύτερη
τριλογία (1999-2005) του Τζορτζ Λού-
κας μπορεί να απογοήτευσε τους πα-
λιούς φαν, όμως θυμάμαι να εντυπω-
σιάζει εμάς τους νεότερους, στους
οποίους το σύμπαν του «Star Wars»
ήταν καινούργιο και θαυμαστό. Λίγα
χρόνια αργότερα, έχοντας δει και τις
παλιές ταινίες σε DVD, είχαμε πια κι
εμείς «κολλήσει» οριστικά, γίναμε με
λίγα λόγια κοινωνοί του ποπ φαινο-
μένου που μοιάζει να μεταφέρεται –
και να ανανεώνεται– από γενιά σε γε-
νιά. Δεν αποκλείεται κάτι ανάλογο να
συμβεί και με την επανεκκίνηση του
μύθου διά χειρός Τζ. Τζ. Αμπραμς, η
οποία κυκλοφορεί αυτή την Πέμπτη
στα σινεμά: να απογοητεύσει δηλαδή
και να ενθουσιάσει εξίσου. Σε κάθε
περίπτωση, είτε μοιάζει περισσότερο
στις προ δεκαετίας ψηφιακές υπερ-
παραγωγές είτε στα κλασικά του πρό-
τυπα των δεκαετιών του ’70 και του
’80, το νέο φιλμ αποτελεί αδιαμφισβή-
τητα το κινηματογραφικό γεγονός
της χρονιάς.

Οταν το 2013 η Ντίσνεϊ εξαγόρασε
τη LucasFilms και μαζί το brandname
του «Πολέμου των άστρων» έναντι
4 δισ. δολαρίων (κοψοχρονιά), ήταν
προφανές τι θα ακολουθήσει· εδώ
δεν μιλάμε απλώς για μια ταινία ή
έστω τριλογία, όπως έχει ήδη προ-
γραμματιστεί, αλλά για ένα ολόκληρο

πρότζεκτ, το οποίο σχεδιάστηκε για
να «τραβήξει» μαζί του ολόκληρη την
κινηματογραφική βιομηχανία. Από
το πρώτο σύντομο teaser, που κυ-
κλοφόρησε σχεδόν ένα χρόνο πριν,
μέχρι τα πλήρη τρέιλερ και τις επί-
σημες παρουσιάσεις, κάθε μικρή και
μεγαλύτερη είδηση γύρω από την
ταινία προκαλούσε διαδικτυακό πα-
ροξυσμό. Γενικώς πρέπει να είναι
ελάχιστα τα φιλμ στην ιστορία του
σινεμά για τα οποία έχουν γραφτεί
και ειπωθεί τόσα πολλά προτού καν
κυκλοφορήσουν.

Αυτό που προκαλεί έκπληξη πάντως
είναι ότι το κομμάτι της εμπορικής
καμπάνιας, παρά την τεράστια συζή-
τηση, ίσως τελικά και να μην είναι
τόσο εξωπραγματικό. Συγκεκριμένα,

σύμφωνα με πρόσφατο δημοσίευμα
της Wall Street Journal, το κόστος
για την προώθηση της ταινίας δεν
φαίνεται να ξεπερνά τα 100 εκατομ-
μύρια δολάρια, ποσό φαινομενικά τε-
ράστιο, στην πραγματικότητα όμως

κατά τι λιγότερο από αυτό που απο-
τελεί κανόνα για τα περισσότερα με-
γάλα μπλοκμπάστερ. Αν το καλοσκε-
φτεί κανείς, κάτι τέτοιο δεν είναι και
παράλογο: ο «Πόλεμος των άστρων»
είναι, κατά βάση, ένα προϊόν αυτο-

διαφημιζόμενο. Οι ιππότες Τζεντάι,
οι σκοτεινοί Σιθ, οι στρατιώτες-κλώνοι,
τα γιγάντια διαστημόπλοια, οι φαν-
ταστικοί πλανήτες και τα φεγγάρια·
όλα αυτά είναι ο «Πόλεμος των
άστρων».

Μαζί με τα αδέρφια Λουκ και Λέια,
τον δημοφιλέστατο κακό Νταρθ Βέιν-
τερ, τον πειρατή Χαν Σόλο, τον τρι-
χωτό Τσιουμπάκα, τον γκαφατζή C-
3PO και όλους τους άλλους χαρακτή-
ρες, αποτελεί ένα τεραστίων διαστά-
σεων καλτ φαινόμενο. Χαρακτηρι-
στικές είναι άλλωστε οι εκατοντάδες
αναφορές που υπάρχουν σε άλλες
(άσχετες) ταινίες, τηλεοπτικές σειρές,
ακόμα και βιβλία. Τα τελευταία χρόνια
μάλιστα, όταν και συντελέστηκε η
λεγόμενη εκδίκηση του «σπασίκλα»
(βλέπε και «The Big Bang Theory»),
με την υποκουλτούρα των κόμικς και
της φαντασίας να έρχονται για τα
καλά στο προσκήνιο, ήταν φανερό
πως η επιστροφή της geek «ναυαρ-
χίδας» θα προκαλέσει πάταγο.

Ισως να ήταν ακριβώς η «λαϊκή»
απαίτηση των θαυμαστών του fran-
chise, που έδωσε ουσιαστικά τη δου-
λειά σε έναν από αυτούς. Ο Τζ. Τζ. Αμ-
πραμς, ο οποίος είχε αποδείξει ήδη
την αξία του με τη μεταφορά του «Star

Trek», υποσχέθηκε να γυρίσει τον
«Πόλεμο των άστρων» στις ρίζες του.
Εδωσε ρόλο σε παλιούς πρωταγωνι-
στές, όπως ο Χάρισον Φορντ και ο
Μαρκ Χάμιλ, απέκλεισε άλλους λιγό-
τερο... δημοφιλείς και προτίμησε να
κάνει γυρίσματα σε αυθεντικά σκη-
νικά, αντί να ψηφιοποιήσει τα πάντα.
Κυρίως φρόντισε με μαεστρία να κρα-
τήσει τα διάφορα «μυστικά» της ταινίας
επτασφράγιστα ώς το τέλος, δημιουρ-
γώντας έτσι ακόμα μεγαλύτερη προ-
σμονή και κουβέντα ενόψει της χρι-
στουγεννιάτικης κυκλοφορίας.

Προς το παρόν δεν γνωρίζουμε αν
ο νέος «Πόλεμος των άστρων» θα απο-
δώσει τα προσδοκώμενα σε επίπεδο
εισπράξεων. Σίγουρα ο «τρομερά αγ-
χωμένος» σκηνοθέτης του, όπως πρό-
σφατα τον χαρακτήρισε ο φίλος και
μέντοράς του Στίβεν Σπίλμπεργκ, θα
ήθελε πολύ να σπάσει το ρεκόρ όλων
των εποχών του «Αvatar» (2.73 δισ.
δολάρια), όμως κι αυτό να μη συμβεί,
δεν χάθηκε ο κόσμος. Το σίγουρο είναι
πως άλλη μια γενιά θα ξεκινήσει το
ταξίδι της προς τα αστέρια· όσο για
εμάς τους υπόλοιπους, έχουμε ήδη
αρχίσει τους «μαραθώνιους» με τα
παλιά φιλμ για να προετοιμαστούμε
κατάλληλα...

Αλλη μια γενιά προς τα αστέρια
Το σύμπαν του «Star Wars» επανεκκινείται διά χειρός Τζ. Τζ. Αμπραμς και το ταξίδι του ξεκινάει παραμονή Χριστουγέννων

Ο Τζ. Τζ. Αμπραμς υποσχέθηκε να γυρίσει τον «Πόλεμο των άστρων» στις ρίζες του. Εδωσε ρόλο σε παλιούς πρωταγωνιστές και προτίμησε να κάνει γυρίσματα σε αυθεντικά
σκηνικά, αντί να ψηφιοποιήσει τα πάντα. Κυρίως φρόντισε με μαεστρία να κρατήσει τα «μυστικά» της ταινίας επτασφράγιστα ώς το τέλος, δημιουργώντας ακόμα μεγαλύτερη
προσμονή ενόψει της χριστουγεννιάτικης κυκλοφορίας.

«Οταν ήμουν επτά χρόνων, είδα την πρώ-
τη ταινία του “Πολέμου των άστρων” στη
μεγάλη οθόνη και ένιωσα δέος για το δια-
γαλαξιακό αριστούργημα του Λούκας»,
γράφει ο Τόνι Ντιτερλίζι στο καλαίσθητο
graphic novel «Star Wars. Ενας ιππότης
Τζένταϊ. Οι περιπέτειες του Λουκ Σκαϊ-
γουόκερ» (εκδ. Μεταίχμιο). Θα μπορούσα
να υπογράφω αυτή την πρόταση: τόσο
ήμουν όταν είδα την πρώτη ταινία στο
κλειστό πια «Αννα Ντορ» της Γλυφάδας
και μέχρι να προβληθεί η «Επιστροφή του
Τζένταϊ» (1983), με ενδιάμεσο σταθμό το
«Η αυτοκρατορία αντεπιτίθεται» (1980),
βρισκόμουν υπό την απόλυτη σαγήνη αυ-
τής της φαντασμαγορικής διαστημικής
τρίπρακτης όπερας. Οταν ο μεγαλύτερος
αδελφός μου έφυγε για να σπουδάσει πι-
λότος στην Αμερική, τον έβαλα κι έγινε
μέλος στο επίσημο αμερικανικό Star Wars

fun club και κάπως έτσι γέμισα το παιδικό
δωμάτιο με έναν στόλο από μινιατούρες,
με πιο αγαπημένη εκείνη του Νταρθ Βέιν-
τερ. Οντας μέλος της «πρώτης γενιάς»,
απογοητεύτηκα πλήρως με τη δεύτερη
τριλογία του Λούκας (θες λόγω ηλικίας,
θες επειδή όντως είναι κακή), και τώρα
αναμένω τη νέα ταινία με ανάμεικτα συ-
ναισθήματα. Βλέπω όμως τον ρυτιδιασμέ-
νο Χαν Σόλο να αγκαλιάζει τρυφερά μια
επίσης ωριμασμένη Λέια και μια κάποια
νοσταλγία σαλεύει εντός μου: θυμάμαι
μάλιστα πώς έκλειναν οι επιστολές του
αμερικανικού fun club στον αδελφό μου:
όχι με «Yours Sincerely» αλλά: «May the
Force Be With You». Δηλαδή, «Είθε η Δύ-
ναμη να είναι μαζί σου». Οχι τίποτε άλλο,
μα χάρη στο «Star Wars» έμαθα στα δέκα
μου τι σημαίνει η λέξη «είθε»...

ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Είθε η Δύναμη...

“Ο «Πόλεμος των άστρων» αποτε-
λεί το κινηματογραφικό γεγονός
της χρονιάς και είναι σίγουρο ότι
πολλούς θα ενθουσιάσει κι άλ-
λους τόσους θα απογοητεύσει.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΜΠΟΥΡΑ

Η Ελλάδα σμικρύνεται από τον Χρι-
στόφορο Παπακαλιάτη, στη νέα
του ταινία «Ενας άλλος κόσμος»,
στα μέτρα μιας χαρακτηριστικής
μικρομεσαίας οικογένειας. Για να
δοκιμαστεί, μελοδραματικά και
ακραία, από την οικονομική κρίση
και τον ρατσισμό που έχουν πάρει
διαστάσεις μεταφυσικής κατάρας
σε αυτή τη μοντέρνα κινηματο-
γραφική σαπουνόπερα. Ολοι μια
οικογένεια και όλα σε δοκιμασία,
με αφέλεια και στυλ: Η ανιδιοτελής
αγάπη δύο νέων, οι οποίοι γύρισαν
την πλάτη τους στον ρατσισμό και
την ξενοφοβία για να ζήσουν πρό-
σκαιρα το πάθος τους στην εξωτική
παραλία της Βοϊδοκοιλιάς στην
Πύλο. Η φιλία δύο ανδρών, οι οποίοι
βλέπουν καθημερινά να θριαμβεύει
το «ο θάνατός σου, η ζωή μου»
στον εργασιακό τους χώρο. Οι αξίες
και οι δεσμοί μιας αθηναϊκής οι-
κογένειας, η οποία εθελοτυφλεί
και ζει στην υποκρισία μέχρι την
τελευταία της πνοή. Ολα αυτά σε
μια σύνθεση από εικόνες κλισέ
που λάμπουν.

Πριν από τρία χρόνια στο «Αν...»,
στο κινηματογραφικό του ντεμ-
πούτο, ο Παπακαλιάτης θέλησε να

βγει από τον δοκιμαστικό σωλήνα
της τηλεόρασης, όπου έγινε διά-
σημος. Σήμερα νομίζεις πως θέλει
να ξεφύγει και από τον τηλεοπτικό
του μύθο. Τα πράγματα θα ’ταν
πολύ καλύτερα, όμως, αν έβγαινε
και λίγο πιο έξω από τον ατομικό
του μικρόκοσμο και εμπιστευόταν
έναν έμπειρο κινηματογραφικό σε-
ναριογράφο.

Η ταινία έχει γερή ραχοκοκαλιά

(τρεις παράλληλες ιστορίες που
συγκλίνουν υποδειγματικά στη σε-
κάνς του επιλόγου), όμως, το ψαχνό
είναι λίγο και οι προθέσεις σχήματα.
Στην πρώτη ιστορία, με τίτλο «Bo-
omerang», η Δάφνη, φοιτήτρια Κα-
λών Τεχνών, δέχεται επίθεση, βρά-
δυ, στο ιστορικό κέντρο της Αθή-
νας. Ο Φάρις, Σύρος πρόσφυγας
που πουλάει μπιχλιμπίδια στα φα-
νάρια, με αυτοθυσία τη σώζει. Οι

δυο νέοι ξανασυναντιούνται τυχαία
στο αστικό λεωφορείο και ερω-
τεύονται. Ο πατέρας της Δάφνης,
κατεστραμμένος οικονομικά έμ-
πορος, στρατολογείται σε μια να-
ζιστική οργάνωση που σχεδιάζει
πογκρόμ κατά των μεταναστών.
Ο ρόλος του έλαχε να γίνει το κύ-
κνειο άσμα για τον Μηνά Χατζη-
σάββα. Στη δεύτερη, το «Loseft
50mg», στην οποία ο Παπακαλιάτης

είναι και ο πρωταγωνιστής, ένα δι-
ευθυντικό στέλεχος, που πάσχει
από κατάθλιψη, ερωτεύεται μια
ψυχρή Σουηδέζα, εκπρόσωπο ενός
fund, η οποία βρίσκεται στην Αθήνα
για να αναδιαρθρώσει εσωτερικά
την εταιρεία του. O κολλητός του
φίλος κινδυνεύει να χάσει τη δου-
λειά του. Στην τρίτη ιστορία, η
οποία είναι και η καλύτερη, το «Se-
cond Chance», μια παντρεμένη μέ-
σης ηλικίας συναντιέται αθώα σε
ένα σούπερ μάρκετ κάθε εβδομάδα,
την ίδια μέρα και ώρα, με έναν μει-
λίχιο Γερμανό εργένη. Η Ελληνίδα
είναι νοικοκυρά, η οποία δύσκολα
τα φέρνει βόλτα, και ο Γερμανός
συνταξιούχος ιστορικός και φιλέλ-
ληνας. Η Μαρία Καβογιάννη και ο
Τζ. Κ. Σίμονς φέρνουν μια αύρα
από δραματική κομεντί.

Συνδετικός κρίκος των τριών αυ-
τών ιστοριών είναι η πομπή του
Επιταφίου Θρήνου, η οποία κάθε
φορά εμφανίζεται σαν εξωτερική
σφήνα στη δράση, κατά την κορύ-
φωση του ανθρώπινου δράματος.

Ολα για τη μητέρα μου
«Οταν πλένω τα πιάτα είναι η

στιγμή που αμφισβητώ τα πάντα»
λέει σαν ονειροπαρμένη κάποια
στιγμή η νοικοκυρά. Φευγαλέα ατά-

κα, απλή και μεστή, μιας ταινίας
που επιδιώκει να βρει και τη λαϊκή
της ρίζα. Στο «Ενας άλλος κόσμος»
ο ισχυρός πόλος είναι γυναίκα ως
τσακισμένη σύζυγος και μητέρα.
Σε αυτή τη γυναίκα, την τυπική
καταναλώτρια άρλεκιν και σαπου-
νόπερας, υποκλίνεται με σεβασμό
ο Παπακαλιάτης λίγο πριν από το
τέλος της ταινίας του. Εκεί αφήνει
να φανεί πως η οικονομική κρίση
και κατάρρευση, ο ρατσισμός και
ο καθημερινός φασισμός αποτελούν
το πρόσχημα και όχι το θέμα της
ταινίας.

Ο συναισθηματισμός του και η
τροχιά του προς ένα παράλληλο
σύμπαν, όπου ο έρωτας ξορκίζει
το κακό και λυτρώνει την ψυχή,
μπορεί να σε αφήνουν αδιάφορο.
Αν θες όμως να ’σαι αντικειμενικός,
πρέπει να παραδεχθείς τον επαγ-
γελματισμό του και την τελειοθηρία
του, κυρίως σε ό,τι αφορά την πα-
ραγωγή και τη σκηνοθεσία της ται-
νίας. Μακάρι ο εμπορικός κινημα-
τογράφος μας να έθετε πάντα τόσο
ψηλά τον πήχυ, κοιτώντας άφοβα
το μέλλον του, αντί να αναδιπλώ-
νεται ή να οπισθοχωρεί άτακτα
προς το παρελθόν του.

dbouras@kathimerini.gr

Η επιστροφή του Χριστόφορου Παπακαλιάτη
Η οικονομική κρίση και ο ρατσισμός κυριαρχούν στη μοντέρνα κινηματογραφική σαπουνόπερα «Ενας άλλος κόσμος»

Ο Αμερικανός ηθοποιός Τ. Κ. Σίμονς ενσαρκώνει έναν Γερμανό συνταξιούχο καθηγητή Ιστορίας και η Μαρία Καβο-
γιάννη μια Αθηναία νοικοκυρά.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ 

Το νέο βιβλίο μαγειρικής της Αθη-
νάς Λοϊζίδου «Εύκολα & Κυπρια-
κά»δεν είναι μία ακόμη προσθήκη
στη μαγειρική βιβλιογραφία, αλλά
θα μπορούσαμε να πούμε ότι είναι
ένας σύγχρονος και απλός οδηγός
που παντρεύει παραδοσιακές συν-
ταγές με τη μαγειρική του σήμερα.
Αυτός ήταν και ο στόχος της συγ-
γραφέως που μας μίλησε για την
κουζίνα του σήμερα, εμπνεόμενη
από συνταγές που πηγαίνουν χρό-
νια πίσω. 
–Η μαγειρική επιστρέφει στα
βασικά με το νέο σας βιβλίο;

–Από τα βασικά, για να είμαι
ειλικρινής, δεν έφυγα ποτέ. Απλά
στο μυαλό μου είχα την άποψη
ότι δεν χρειαζόταν ακόμα ένα βι-
βλίο με παραδοσιακές συνταγές.
Μια και όλοι, λίγο πολύ, έχουμε
συνταγές για μακαρόνια του φούρ-
νου, κεφτέδες, φακές και άλλα
παρόμοια. Παρατήρησα όμως ότι
όσες φορές έχω δημοσιεύσει πα-
ραδοσιακές συνταγές ή έχω φτιά-
ξει στην τηλεόραση γλυκά, όπως
οι ταχινόπιτές μου, η ανταπόκριση
και ο ενθουσιασμός από αναγνώ-
στες και τηλεθεατές ήταν μεγάλος.
Έτσι, λοιπόν, άρχισα να ασχο-
λούμαι περισσότερο με τις δικές
μας κυπριακές συνταγές.
–Η Κύπρος έχει πλούσια γαστρο-
νομική παράδοση που αναδει-

κνύεται μέσα από το βιβλίο σας
αυτό, τι σας έκανε να γράψετε
για τις παραδοσιακές αυτές συν-
ταγές;

–Η Κύπρος έχει μία κουζίνα βα-
σισμένη σε απλά και οικονομικά
υλικά του τόπου μας. Παλιά στο
εμπόριο δεν υπήρχε αυτή η πλη-
θώρα νέων και εισαγόμενων υλι-
κών που βρίσκουμε σήμερα. Η
κουζίνα μας είναι βασισμένη σε
ό,τι ήταν διαθέσιμο και οικονο-
μικότερο. Επηρεάστηκε, βέβαια,
και από τους διάφορους κατακτη-
τέςανά τους αιώνες. Αυτό το βιβλίο
είναι περισσότερο βασισμένο
στην κυπριακή κουζίνα της γενιάς
μου. Δηλαδή, δεν προσπαθώ ιδι-
αίτερα να εμβαθύνω στην παλιά
παράδοση αλλά στη σημερινή
εκτέλεση, που πρέπει να είναι εύ-
κολη και πρακτική, να συμβαδίζει
με τους έντονους ρυθμούς της
σημερινής ζωής. 
–Πώς μπορεί να συνδυαστεί η
παράδοση με τις νέες τάσεις
στη μαγειρική; 

–Νομίζω πολύ εύκολα. Θυμάμαι
τη γιαγιά μου, τηνΑθηνούλα Λόρ-
δου, να φτιάχνει φλαούνες. Ήταν
μία πολύ χρονοβόρα διαδικασία,
διαρκούσε τρεις ημέρες! Η δική
μου συνταγή για φλαούνες χρει-
άζεται 45 λεπτά ετοιμασία! Εγώ
χρησιμοποιώ την τεχνολογία, το
τυρί τρίβεται στο πολυμίξερ και
εκεί ζυμώνεται κι η ζύμη. Βέβαια,

αντί προζύμι βάζω μαγιά. Αλλά
πάλι τα υλικά είναι της ίδιας άρι-
στης ποιότητας, η όλη διαδικασία
είναι βασισμένη στους μοντέρνους
ρυθμούς μας.
–Από πού προέρχονται οι συν-
ταγές του νέου σας βιβλίου; 

Πολλές είναι από τηγιαγιά μου,
τη μητέρα μου, τις θείες μου, τις
φίλες μου και άλλες είναι παρμένες
ή εμπνευσμένες από φαγητά που
δοκίμασα σε ταβέρνες ανά την
Κύπρο. Ακόμα, βοήθεια έχω πάρει
από βιβλία μαγειρικής που είχα
μικρή. Μεγάλη έμπνευση για μένα
τα βιβλία «Η μαγειρική στην Κύ-
προ» του ανεπανάληπτου Μάριου
Μουρτσή και το βιβλίο «Μαγει-
ρεύοντας για φίλους» της Σάνδρης
Λυσάνδρου, το οποίο είχα φοιτή-
τρια στην Αγγλία. Πάντα μου αρέ-
σει να διαβάζω βιβλία μαγειρικής,
ειδικά κυπριακής μαγειρικής.
–Μία ερώτηση… παγίδα. Ποιος

πιστεύετε ότι είναι καλύτερος
μάγειρας, ένας επαγγελματίας
ή κάποια γιαγιά;

–Η γιαγιά μαγειρεύει με αγάπη,
γιατί μαγειρεύει γι’ αυτούς που
αγαπά. Φτιάχνει το ίδιο φαγητό,
δηλαδή μια γκάμα 20 πιάτων, τα
οποία φτιάχνει ξανά και ξανά με
πείρα και δοκιμασμένα αποτελέ-
σματα. Ένας επαγγελματίας μα-
γειρεύει γιατί αυτό είναι η δουλειά
του. Την οποία, όμως, πρέπει να
κάνει πολύ καλά, χωρίς περιθώρια
λάθους. Ακόμα, πρέπει να ξέρει
να χρησιμοποιεί τη φαντασία του
και να φτιάχνει νέα πιάτα συνε-
χώς. Άρα όσον αφορά στην πα-
ράδοση, θα έλεγα ότι η γιαγιά θα
την αποδώσει καλύτερα.
–Παραδοσιακά πιάτα και παρα-
δοσιακό πρωινό στα ξενοδοχεία,
έτσι ίσως μπορεί να αναδειχθεί
περισσότερο η κυπριακή γα-
στρονομική παράδοση; 

–Είναι μία θαυμάσια ιδέα που
απ’ ό,τι γνωρίζω υιοθετείται ήδη
σε αρκετά ξενοδοχεία τηςΚύπρου.
Είναι πολύ φυσικό ένα τουρίστας,
όταν είναι στην Κύπρο, να θέλει
να δοκιμάσει την παραδοσιακή
μας κουζίνα, να μπει για λίγες μέ-
ρες στη δική μας κουλτούρα. Τι
πιο καλό να αρχίσει την ημέρα
του με ζεστό κουλούρι, χαλούμι,
ελιές, κυπριακές ντομάτες και
φρέσκο δυόσμο! Μπορείτε να
σκεφτείτε κανέναν που δεν θα
τρελαινόταν με αυτό; Νομίζω πώς
αν επιμένουμε στα καλά παρα-
δοσιακά υλικά, υποστηρίζοντας
παραγωγούς και εταιρείες που
τηρούν την παράδοση, θα είναι
πιο εύκολο να κρατήσουμε τις
συνταγές μας. Ακόμα, βιβλία σαν
το «Εύκολα & Κυπριακά» που είναι
γραμμένα για μοντέρνους ανθρώ-
πους βοηθούν στη συνέχιση της
παράδοσής μας.

Μαγειρεύοντας
όχι απλώς εύκολα,
αλλά και κυπριακά
«Οι παραδοσιακές συνταγές μπορούν πολύ εύκολα
να συνδυαστούν με τις νέες τάσεις στη μαγειρική»

“Τι πιο καλό να αρχίσει
την ημέρα του ο επι-
σκέπτης του νησιού
μας με ζεστό κουλούρι,
χαλούμι, ελιές, κυ-
πριακές ντομάτες και
φρέσκο δυόσμο! Μπο-
ρείτε να σκεφτείτε κα-
νέναν που δεν θα τρε-
λαινόταν με αυτό;

«Αυτό το βιβλίο είναι περισσότερο βασισμένο στην κυπριακή κουζίνα της γενιάς μου. Δηλαδή, δεν προσπαθώ ιδιαίτε-
ρα να εμβαθύνω στην παλιά παράδοση αλλά στη σημερινή εκτέλεση, που πρέπει να είναι εύκολη και πρακτική».
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Αυτοί που δίνουν τον καλύτερό τους εαυτό
Ενδεικτική παρουσίαση των τίτλων που ξεχώρισαν στη διάρκεια μιας δύσκολης χρονιάς και για τον χώρο του ελληνικού βιβλίου

Είναι κάθε χρόνο ένα πολύ ευχά-
ριστο βάσανο να προσπαθείς να
συγκεντρώσεις σε λίγες σελίδες
τους πιο «διαβαστερούς» τίτλους
βιβλίων που κυκλοφόρησαν τους
τελευταίους αυτούς μήνες. Πάν-
τοτε αισθάνεσαι ότι απέτυχες
εξαιτίας όσων άφησες απέξω.
Εχει ενδιαφέρον αυτό, αν σκε-
φτούμε πως μιλάμε για μια πε-
ρίοδο οξύτατης οικονομικής κρί-
σης και με ακόμα πιο αβέβαιο
μέλλον (κοντινό, όχι μακρινό).
Αν πέρυσι, τέτοιον καιρό, επι-
κρατούσε μια αμυδρή αίσθηση
ότι ίσως κάτι αρχίζει να αλλάζει
σιγά σιγά, μετά και τον εφιάλτη
του περασμένου καλοκαιριού η
διάθεση έχει πέσει κάθετα και η
απαισιοδοξία περισσεύει. Κι ωστό-
σο εκδότες, επιμελητές, μετα-
φραστές, διορθωτές, βιβλιοπώλες
και γενικά όλοι όσοι εργάζονται
στον πολύπαθο χώρο του ελλη-
νικού βιβλίου μοιάζουν να δίνουν
τον καλύτερό τους εαυτό.

Είναι αξιοσημείωτο αυτό αν
αναλογιστεί κανείς πως η παρα-
γωγή έχει όντως μειωθεί, είδαμε
παλαιότερα και νεότερα βιβλιο-
πωλεία μαμούθ να καταρρέουν
και, όπως σε όλα τα υπόλοιπα κα-

ταστήματα, οι λεγόμενοι «μικροί»
βιβλιοπώλες παραπονιούνται πως
περιμένουν «έναν Δεκέμβριο»
για να νιώσουν πως κάτι έγινε,
κι όμως σχεδόν όλοι στον χώρο
σχεδιάζουν και δημιουργούν σαν
να μην έχει συμβεί τίποτα – η
καρδούλα τους το ξέρει βέβαια
(πόσος κόσμος εργάζεται απλή-
ρωτος ή με ελάχιστη αμοιβή),
αλλά προς τα έξω, το αποτέλεσμα
της δουλειάς τους φανερώνει έμ-
πνευση, δυναμική και ακεραι-
ότητα. Οπως και να ’χει, με το μι-
κρό αυτό αφιέρωμα, πέρα από
τους τίτλους που προτείνουμε
από διάφορες κατηγορίες (ελλη-
νική και ξένη πεζογραφία, δοκί-
μια, μελέτες, παιδικά, ποίηση,
λευκώματα, αρχιτεκτονική, αυ-
τοβιογραφία κ.ά.), στην ουσία
προσπαθούμε να παροτρύνουμε
τον αναγνώστη να βγει εκεί έξω,
να πάει ο ίδιος στα βιβλιοπωλεία
και να αναζητήσει, να ψάξει από
μόνος του, να μην περιοριστεί,
εννοείται, μονάχα στις δικές μας
προτάσεις που είναι ενδεικτικές.
Τα καλά βιβλία, ελληνικά και ξένα,
αφθονούν εν μέσω γενικευμένης
ξηρασίας και ανοησίας, και πε-
ριμένουν να ανακαλυφθούν.

ΕΥΓΕΝΙΟΣ ΤΡΙΒΙΖΑΣ
Ενα ποντικάκι που ήθελε 
να αγγίξει ένα αστεράκι
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 72

Παρόλο που η ιστορία δεν εί-
ναι καινούργια –το παρόν βιβλίο
αποτελεί ανατύπωση παλαιότερης
έκδοσης από τα Ελληνικά Γράμμα-
τα– εντούτοις είναι πάντα επίκαιρη.
Η ιστορία του ποντικιού που δεν
σταματάει να ονειρεύεται είναι μια
ιστορία που αγγίζει τις καρδιές όλων

των παιδιών. Αυτό που πολύ
πιθανόν να αγγίξει τις καρ-
διές, όχι μόνον των ανήλι-
κων αναγνωστών αλλά και
των ενηλίκων, είναι το γε-
γονός ότι το ποντικάκι δεν

υπαναχωρεί από την επιθυμία του
να αγγίξει το αστέρι, δεν συμβιβά-
ζεται και δεν παραιτείται από το
βαθύτερο όνειρό του, ακόμα και αν
οι διάφορες Σειρήνες τού υπόσχον-
ται τακτοποίηση, φήμη ή βόλεμα.

ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ανατύπωση

Ονειρα χωρίς τέλος

ΑΝΤΟΝΙΟ ΝΤΙΚΕΛΕ 
ΝΤΙΣΤΕΦΑΝΟ
Εξω βρέχει, μέσα το ίδιο, να
σε πάρω να φύγουμε;
μτφρ.: Δήμητρα Δότση
εκδ. Πατάκης, σελ. 205

Δεν μοιάζει με τίποτα από όσα έχω
διαβάσει ώς τώρα. Είναι η αυτοβιο-
γραφία μιας εφηβείας οργισμένης,
παράφορης, εμπνευσμένης. «Τα μά-
τια της ήταν υπέροχα, το πιο όμορφο

μέρος όπου είχα ταξιδέψει·
θύμιζαν την Κορέα του Χίν-
τινκ, που έφτασε τρίτη στο
Μουντιάλ του 2002, υπέρο-
χη». Ο Αντόνιο, 23 ετών,
αφρικανικής καταγωγής, έγ-
χρωμος, γεννιέται, μεγαλώ-

νει, θυμώνει και ερωτεύεται στη ση-
μερινή Ιταλία, παιδί φτωχών μετα-
ναστών. Στην Ιταλία, το βιβλίο «σκί-
ζει». Μακάρι, σε όλη την Ευρώπη.

ΜΑΡΙΑ ΤΟΠΑΛΗ

Εφηβικό

Μετανάστης στην Ιταλία

Το ποντικάκι στην ιστορία του Ευγένιου Τριβιζά δεν υπαναχωρεί της επιθυ-
μίας του να αγγίξει το αστέρι, ακόμα και αν οι διάφορες «σειρήνες» τού υπό-
σχονται τακτοποίηση, φήμη ή βόλεμα.

ΧΟΥΛΙΟ ΚΟΡΤΑΣΑΡ
Ο λόγος της αρκούδας
Εικονογρ.: Emilio Urberuaga
Απόδοση: Χρήστος Σιορίκης
εκδ. Πάπυρος, σελ. 28

Οι θόρυβοι των σωλήνων μιας
πολυκατοικίας αποκτούν στο εξής
πρόσωπο και ψυχή: είναι μια γλυκιά
κοκκινότριχη αρκούδα που κατοικεί
εντός τους, σαν ένα σύγχρονο ξω-

τικό πόλης. Ο μαγικός ρε-
αλισμός του μεγάλου Χού-
λιο Κορτάσαρ συναντιέται
ευτυχισμένα στο βιβλίο
αυτό με την εμπνευσμένη
εικονογράφηση και με την
ελληνική απόδοση του κει-

μένου από την πένα ενός ποιητή.
Διαβάζεται απολαυστικά από παιδιά
5 έως 105 ετών.

ΜΑΡΙΑ ΤΟΠΑΛΗ

Για κάθε ηλικία

Σύγχρονο ξωτικό πόλης

OLIVER JEFFERS
Πετάνε οι Πιγκουίνοι;
μτφρ: Φίλιππος Μανδηλαράς
εκδ. Ικαρος, σελ. 44

Ο Oliver Jeffers είναι λατρεία.
Οι ζωγραφιές του έξυπνες
και παιχνιδιάρικες. Γοητευτικές μέσα
στην απλότητά τους. Τα βιβλία του
με τις γλυκές ιστοριούλες διαβάζονται

με χαρά, στο τέλος αφήνουν
ένα χαμόγελο και μετά δεν
κλείνουν, αλλά ξαναδιαβά-
ζονται για να χαρείς και πάλι
την εικονογράφηση. Ο,τι δι-
κό του έχουμε δει να εκδί-
δεται είναι κουκλί. Οπως και

αυτό, στο οποίο αναρωτιέται αν πε-
τάνε οι πιγκουίνοι.

ΣΠΥΡΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

Εικονογράφηση

Χαμογελαστές ιστορίες

EMMA MARRIOTT
Παγκόσμια Ιστορία
μτφρ.: Τρισεύγενη Παπαϊωάννου
εκδ. Οκτώ, 2015, σελ. 217

Η ιδέα ότι συνοψίζονται 5.000 χρόνια
παγκόσμιας ιστορίας, ξεκινώντας από
τους Σουμέριους της Μεσοποταμίας και φθάνοντας μέχρι
τον Δεύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο, σε 200 σελίδες μικρού
μεγέθους και σχετικά μεγάλης γραμματοσειράς, συν
τους χάρτες, είναι, αν μη τι άλλο, ελκυστική. Το ευκολο-
διάβαστο βιβλίο περιέχει όλες τις σημαντικές πληροφορίες
για την ιστορία λαών και περιοχών, χωρίς να αφήνει
απέξω την Αφρική, την Κίνα, την Ωκεανία. Η μέγιστη
ποσότητα αφήγησης στον ελάχιστο αριθμό σελίδων.

ΜΑΡΙΑ ΤΟΠΑΛΗ

Παγκόσμια αφήγηση
σε 200 σελίδες

BEN BERNANKE «The Courage to Act: A Me-
moir of a Crisis and Its Aftermath
εκδ. W.W. Norton & Company, σελ. 624

Ο ρόλος του Bernanke
όταν ξέσπασε η οικονο-
μική κρίση το 2008 ήταν
κρίσιμος, τόσο στη δια-
χείρισή της, όσο και στη
μετέπειτα προσπάθεια
για την ταχεία ανάκαμ-
ψη. Αυτό το βιβλίο, με
τον πομπώδη τίτλο, είναι η μαρτυρία του
για όσα έζησε, για τα διλήμματα στα οποία
βρέθηκε και για τις αποφάσεις που πήρε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΓΑΣ

Οικονομία

Ιστορικότητα
των στιγμών

ΣΤΑΘΗΣ Ν. ΚΑΛΥΒΑΣ
Καταστροφές και Θρίαμβοι - Οι επτά κύκλοι
της σύγχρονης ελληνικής ιστορίας
μτφρ.: Ν. Ρούσσος
εκδ. Παπαδόπουλος, σελ. 324

Η κρίση αναζητούσε από την αρχή μια
νέα αφήγηση που να εξηγεί το πώς φθά-
σαμε σε αυτό το αδιέξοδο. Ο Στ. Καλύβας, συνδυάζοντας
αριστοτεχνικά πολιτική επιστήμη και ιστορία, οργάνωσε
μια αφήγηση του εθνικού μας παρελθόντος που είναι
ταυτόχρονα και μια ερμηνεία του. Το εθνικό κράτος οδη-
γήθηκε κι άλλες φορές σε κρίσεις. Ωστόσο, η προωθητική
του δύναμη παρέμεινε πάντοτε προσανατολισμένη στο
δυτικό υπόδειγμα. Θα αποδειχτεί ξανά έτσι, άραγε;

ΔΗΜΗΤΡΗΣ Π. ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ

Η Ελλάδα 
σε κρίσεις

ΚΩΣΤΑΣ ΣΗΜΙΤΗΣ
Δρόμοι Ζωής
εκδ. Πόλις, σελ. 688

Το αυτοβιογραφικό βιβλίο του Κώστα
Σημίτη είναι άκρως ενδιαφέρον
γιατί, πέρα από το ότι είναι μια
μαρτυρία ενός ανθρώπου που έζησε
και πρωταγωνίστησε στην πολιτική
ζωή της χώρας τα τελευταία 40 χρόνια, είναι και το
πρώτο που περιγράφει τόσο απελευθερωμένα τις επι-
τυχίες, τις ήττες και τις απογοητεύσεις του συγγραφέα
του. Κατά την περιγραφή των τελευταίων, αντηχεί
στον αναγνώστη η γνωστότερη ίσως φράση του: «Αυτή
είναι η Ελλάδα».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΓΑΣ

Ανθρώπινη 
αφήγηση

Ιστορία Ιστορία Αυτοβιογραφία

KENNETH GOLDSMITH
Capital: New York, 
Capital of the 20th Century
εκδ. Verso, σελ. 928

Αυτή εδώ η πειραγμένη αντι-ιστορία της
Νέας Υόρκης προεκτείνει και εμπλουτίζει
την αίσθηση της ζωής στη μητρόπολη
κατά τη διάρκεια του 20ού αιώνα, όπως

κατάφεραν να την αιχμα-
λωτίσουν και αποτυπώ-
σουν τα καλύτερα φιλμ,
βιβλία και ντοκιμαντέρ.
Την ιστορία συνέθεσε ή,
ακριβέστερα, μετέγραψε
ο πειραματιστής ποιητής

Kenneth Goldsmith, διατάσσοντας σε πε-
ρίτεχνα δομημένες θεματικές ενότητες
εκατοντάδες αποσπάσματα από χρονικά,
μυθιστορήματα, βιογραφίες, γράμματα, e-
mails, ακόμη και αποχαρακτηρισμένα έγ-
γραφα.

ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΚΑΛΟΣΠΥΡΟΣ

Η «ποιητική»
οπτική για
τη Νέα Υόρκη

ΞΕΝΙΑ ΚΑΛΟΓΕΡΟΠΟΥΛΟΥ
Γράμμα στον Κωστή
εκδ. Πατάκης, σελ. 374

Δεν είναι μια συνηθισμένη αυτοβιογρα-
φία. Είναι η αφήγηση μιας ζωής «μαζί»,
αυτής που μοιράστηκαν η Ξένια Καλο-
γεροπούλου και ο Κωστής Σκαλιώρας.

Επί 37 «ολόκληρα χρό-
νια», όπως γράφει αυ-
τοσαρκαστικά - «λες
και υπάρχουν χρόνια
ολόκληρα ή μισά»,
όπως την πείραζε ο
Κωστής Σκαλιώρας.
Είναι οι μνήμες μετά

την οριστική απουσία, γραμμένες με
ειλικρίνεια, με απέραντη αγάπη, που
εμπεριέχουν όχι μόνο μια σχέση και
μιαν εποχή, αλλά και ένα διαφορετικό
τρόπο αυτού του «μαζί». Κι αυτό είναι
το κέρδος από αυτό το βιβλίο.

ΟΛΓΑ ΣΕΛΛΑ

Πώς η απουσία
γίνεται
παρουσία

PATRICK AVRANE
Ενα παιδί στον ψυχαναλυτή
εισαγ.-μτφρ.: Νίκος Παυλάτος
εκδ. Γαβριηλίδης, σελ. 335

Είναι δύσκολες οι θεραπείες με τους ενή-
λικες, αλλά ακόμα πιο δύσκολες οι θε-
ραπείες με τα παιδιά ή τους εφήβους.

Και οι λόγοι είναι πολ-
λοί. Από τη μια πλευ-
ρά, η φύση της ψυ-
χανάλυσης, από την
άλλη το γονεϊκό πλαί-
σιο, η μη ισοτιμία, ή
η παράδοση άνευ
όρων του παιδιού
στον ψυχαναλυτή

του. Ο Patrick Avrane παρουσιάζει πε-
ριπτώσεις παιδιών και προσεγγίζει με
ευαισθησία, λεπτότητα, φαντασία, γνώση
αλλά κυρίως τέχνη τη δύσκολη δουλειά
του ψυχαναλυτή παιδιών.

ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Παιδιά στο
ντιβάνι του
ψυχαναλυτή

Αντι-ιστορίαΜνήμη Ψυχανάλυση

BRYAN DOERRIES
The Theater of War
εκδ. Knopf, σελ. 284

Στο «Θέατρο του Πολέμου» θαύμασα
το πάθος ενός «ευαγγελιστή», που
έταξε σκοπό της ζωής του να διαδώσει
τη «θεραπευτική αξία» της αρχαίας
ελληνικής τραγωδίας, σκηνοθετώντας

θεατρικές παρα-
στάσεις για την
ανακούφιση βασα-
νισμένων από τα
τραύματα του πο-
λέμου και τον πόνο
της ασθένειας. Δεν
κρύβω και την υπε-

ρηφάνεια που ένιωσα, γιατί το αρχαίο
δράμα εξακολουθεί, 2.500 έτη μετά,
να αγγίζει ψυχές σ’ όλο τον κόσμο σε
αναζήτηση αυτογνωσίας, αλήθειας
και κάθαρσης.

ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΣ

Θέατρο

Η τραγωδία
και η
κάθαρση

ΓΙΩΡΓΟΣ Θ. ΜΑΥΡΟΓΟΡΔΑΤΟΣ
1915, ο Εθνικός Διχασμός
εκδ. Πατάκης, σελ. 343

Ενα βιβλίο που «γράφεται» κομμάτι-κομ-
μάτι επί 40 έτη. Τεκμηριωμένο εξαντ-
λητικά για κάθε λέξη του, πρόκειται για
ό,τι πληρέστερο έχει γραφτεί περί του

Εθνικού Διχασμού, μια
στιγμή καθοριστική
για τον ελληνικό 20ό
αιώνα. Ο ιστορικός Γ.
Θ. Μαυρογορδάτος δεν
κρύβεται πίσω από την
έρευνά του. Κατ’ αυ-
τόν, τα τεκμήρια οδη-

γούν σε συμπεράσματα, που πρέπει να
αναδειχτούν: αφενός επρόκειτο για
κρίση εθνικής ολοκλήρωσης και αφε-
τέρου για εμφύλιο, τις μεγαλύτερες ευ-
θύνες για τον οποίο έφεραν οι αντιβε-
νιζελικοί.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ Π. ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ

Ιστορική έρευνα

Περί
διχαστικού
έτους 1915
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Αρχεία Νεοελληνικής 
Αρχιτεκτονικής
Μουσείου Μπενάκη
Το εργαστήριο του αρχιτέκτονα
επιμέλεια: Λέτη Αρβανίτη-Κρόκου
σελ. 24, δίγλωσση έκδοση

Η συνοδευτική έκδοση της ομότιτλης έκ-
θεσης είναι περισσότερο ένα μικρό ανα-
μνηστικό. Μια συναισθηματική κατά-
δυση στην ιστορία των εργαλείων που

συνθέτουν το συναρπαστικό
εργαστήριο του αρχιτέκτονα
ώς τη στιγμή που τα άυλα δια-
δικτυακά και ψηφιακά μέσα κυ-
ριάρχησαν στον σχεδιασμό. Εί-
ναι όλα εκεί: από το ξύλινο τα-

ξιδιωτικό κιβώτιο του Λύσανδρου Καυ-
ταντζόγλου μέχρι ανώνυμους διαβήτες,
κλιμακόμετρα, μολύβια, καμπάνες, τρί-
γωνα, γόμες, μακέτες και σχεδιαστήρια.

ΤΖΙΝΑ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

Αναμνηστικά

Η ιστορία των εργαλείων

LE CORBUSIER
Le Modulor 1 & 2
μτφρ.: Αλκηστις Κωσταβάρα- Παπαρρήγα
Επιστ. επιμέλεια: 
Παναγιώτης Φαραντάτος
εκδ. Παπασωτηρίου, σελ. 638

Επιτέλους μεταφράστηκε το Le Modulor
του Λε Κορμπυζιέ, 65 χρόνια μετά την
πρώτη έκδοσή του. Αυτοί οι δύο πολυ-
σέλιδοι αλλά μικρών διαστάσεων τετρά-

γωνοι τόμοι, μόλις 15 εκατο-
στών, κοσμούν αμέτρητες αρ-
χιτεκτονικές βιβλιοθήκες σ’ όλο
τον κόσμο και μας υπενθυμίζουν
πως η αρχιτεκτονική είναι και

για να γεννά κοσμοθεωρίες, να εφευρίσκει
νέους ουτοπικούς και ανεφάρμοστους
κανόνες, να παράγει νεωτεριστικά εργα-
λεία και κυρίως να επενδύει σε μια ου-
μανιστική θεώρηση του κόσμου.

ΤΖΙΝΑ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

Αρχιτεκτονική

Εφευρίσκοντας κανόνες

Λεπτομέρεια από έργο του Νικολάου Δραγούμη (1874-1933). Στο λεύ-
κωμα από την πρόσφατη έκθεση που εξέδωσε το Μορφωτικό Ιδρυμα
Εθνικής Τραπέζης, η πολυτάραχη ζωή και το μεγάλο έργο του ξεδιπλώ-
νονται ως μία ενιαία γραμμή.

Νίκος Δραγούμης, 
ο ζωγράφος
εκδ. ΜΙΕΤ, σελ. 218

Ο γιατρός Νίκος Παΐ-
σιος, κυνηγός των
καλλιτεχνών που
τους έκρυψε η σκιά
της Ιστορίας, είναι
ένας εργάτης της μνήμης. Στο
λεύκωμα της έκθεσης για τον
Νίκο Δραγούμη (1874-1933),
της γνωστής οικογενείας των
Δραγούμηδων, παρακολουθού-
με τη βιογραφία και το έργο
ενός σπουδαίου καλλιτέχνη που
πέρασε τη ζωή του αναζητών-
τας την ησυχία και παλεύοντας

με τα εσώτερα φαν-
τάσματά του. Από
την Ελλάδα στη Γαλ-
λία, στην Ελβετία, πί-
σω, αργότερα, στην
Ελλάδα, έγκλειστος
ψυχιατρείων. Η πο-
λυτάραχη ζωή και το
μεγάλο έργο του Νί-

κου Δραγούμη, σ’ αυτό το λεύ-
κωμα, ξεδιπλώνονται ως μία
ενιαία γραμμή. Μία αποκάλυψη
του, ίσως, Ελληνα Βαν Γκογκ.
Μία ζωή ταυτισμένη με την τέ-
χνη και την τρέλα της. Ενα λεύ-
κωμα που επισημαίνει τις υπαρ-
ξιακές ταυτίσεις στην Τέχνη.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΑΘΗΝΑΚΗΣ

Λεύκωμα

Για τον Νίκο Δραγούμη

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ 
Ν. ΔΕΚΑΒΑΛΛΑΣ
Περπατώντας στην πόλη
Η αρχιτεκτονική του χώ-
ρου των πεζών
εκδ. Μέλισσα, σελ. 402

Αμέτρητα σαγηνευτικά ιχνογρα-
φήματα και έξοχα κείμενα του
περιπλανώμενου περιπατητή
Κωνσταντίνου Δεκαβάλλα κα-
ταγράφουν τις ρυθμικές εναλ-
λαγές του δημόσιου χώρου. Γραμ-
μικά ασπρόμαυρα σκαριφήματα
αφηγούνται ιστορίες από την

Τοσκάνη και τις Βερ-
σαλλίες μέχρι τα αιγαι-
οπελαγίτικα νησιά και
την Πλάκα, μέσα από
στοές, μνημεία, πλατεί-
ες αλλά και φανοστάτες,
τηλεφωνικούς θαλά-

μους και επιγραφές. Η εναλλαγή
της κλίμακας, η εμμονή στην
λεπτομέρεια και η δημιουργική
παρατηρητικότητα παραμένουν
βασικά εργαλεία της συνθετικής
ευαισθησίας ενός μεγάλου αρ-
χιτέκτονα.

ΤΖΙΝΑ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

Δημόσιος χώρος

Ιστορίες με σκαριφήματα

ΕΛΕΝΑ 
ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΥ
Σχεδιαστές μόδας 
στην Οπερα
εκδ. Καπόν, σελ. 192

Δέκα κορυφαίοι σχε-
διαστές μόδας από τις
πασαρέλες περνάνε στον κόσμο
της όπερας, σχεδιάζοντας μο-
ναδικής αισθητικής κοστούμια
και σκηνικά για φημισμένα έργα,

που ανέβηκαν στα με-
γαλύτερα λυρικά θέα-
τρα του κόσμου. Θαυ-
μάστε σ’ ένα πολυτελές
λεύκωμα, τις αυθεντι-
κές δημιουργίες του
Λάργκερφελντ, του
Ουγκαρό, της Πράντα,

κ.ά., τα πρωτότυπα σχέδια αλλά
και τις εντυπωσιακές φωτογρα-
φίσεις τους στη σκηνή.

ΝΙΚΟΣ ΔΑΒΒΕΤΑΣ

Ενδυματολογία

Μόδα και όπερα

ΑΝΤΟΝΥ ΚΕΝΝΥ
Θωμάς Ακυινάτης
μτφρ.: Γιάννης Α. Δημητρακόπουλος
εκδ. Πανεπιστημιακές Εκδ. Κρήτης,
σελ. 160

Ο Ελληνας αναγνώστης που θα
θελήσει να διαβάσει Ακινάτη δεν θα βρει
στα βιβλιοπωλεία μας κανένα έργο του

μεταφρασμένο στα νέα ελληνικά.
Τι και αν είναι ο Ακινάτης κεν-
τρική πνευματική φυσιογνωμία
της Ευρώπης, εμείς εξακολου-
θούμε να τον αγνοούμε επιδει-
κτικά. Σήμερα διαθέτουμε μια
εξαιρετική εισαγωγή στη ζωή και

το έργο του, από έναν σπουδαίο ιστορικό
της φιλοσοφίας. ΣΤΑΥΡΟΣ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗΣ

Φιλοσοφία

Εισαγωγή στον Ακινάτη

JACQUES JULLIARD
Οι Αριστερές της Γαλλίας
μτφρ. Χριστιάννα Σαμαρά
εκδ. Πόλις, σελ. 944

Οχι απλώς μια χορταστική, ερε-
θιστική κοινωνιολογία και ιστορία

της γαλλικής Αριστεράς, εμμέσως
και της Δεξιάς, αλλά και ένα στο-
χαστικό, φιλοσοφικό δοκίμιο για
τη γαλλική διανόηση και τη δυτική
σκέψη των τελευταίων τριακοσίων
ετών.

ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΚΑΛΟΣΠΥΡΟΣ

Κοινωνιολογία

Περί γαλλικής Αριστεράς

Προσδοκώντας το θαύμα των Χριστουγέννων
Κλασικές ιστορίες για την ιδιέτερη μέρα, των μεγάλων συγγραφέων  Τσέχωφ, Μωπασάν, Σιμενόν, Ντοστογιέφσκι, Τσίβερ 

Της ΧΡΥΣΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Μια ιδιαίτερη ημέρα, η ημέρα των Χριστουγέννων, συσχετίζεται
με τη χαρά και την αλληλεγγύη, την αθωότητα και την ευ-
γνωμοσύνη, την οικογενειακή ζεστασιά και θαλπωρή, στην
καρδιά του χειμώνα. Πρόκειται για μια περίοδο που ενέπνευσε
μεγάλους συγγραφείς, οι οποίοι έγραψαν ιστορίες σχετικές
με τη χαρά και την προσμονή του ατόμου για να ζήσει το
θαύμα, μια έστω προσωρινή αλλαγή στην καθημερινότητα.
Οι περισσότεροι, ωστόσο, απέδωσαν τη σύγκρουση ανάμεσα
στο κακό και το καλό, την ευτυχία και τα προνόμια ορισμένων
ομάδων και τη δυστυχία, τη μοναξιά κάποιων άλλων, καθώς
η ζωή συνεχίζει τις εναλλαγές και τους ρυθμούς της ακόμη
και σε μια περίοδο που όλοι προετοιμάζονται για την απόλαυση
της συντροφικότητας και της αφθονίας, στα υλικά και συ-
ναισθηματικά ζητήματα. Αλλοτε περιμένει κανείς το πνεύμα
των Χριστουγέννων να φέρει την ευτυχία και την ανατροπή
στη μιζέρια, αλλά συμβαίνει ακριβώς το αντίθετο, και άλλοτε
μια απλή κίνηση, ένα νεύμα, που έρχεται από το πουθενά,
προσφέρει τα «δώρα» της γενναιοδωρίας σε εκείνους που
είναι έτοιμοι να τα αποδεχτούν. Κάποιοι, ωστόσο, θεωρούν
μάταια και υποκριτικά τα εφήμερα «ενδιάμεσα» στην πλήξη
και την κακοτυχία.

Αντον Τσέχωφ,
«Νύχτα Χριστουγέννων»,
από τη συλλογή «Χριστουγεννιάτικες ιστορίες»,
μτφρ. Ελένη Μπακοπούλου,
εκδ. Νάρκισσος, 2003

Με απλό τρόπο ο Αντον Τσέχωφ ξεδιπλώνει τις έντο-
νες συναισθηματικές συγκρούσεις μιας νεαρής γυναί-
κας, που τη νύχτα των Χριστουγέννων περιμένει με
αγωνία, στην ακτή, την επιστροφή του άντρα της με τα
αλιευτικά του. Η χιονοθύελλα, όμως, όλα τα σαρώνει
και η αγωνία μετατρέπεται σε δυσάρεστη έκπληξη όταν
εμφανίζεται ο άντρας της, ο οποίος αμέσως αντιλαμβά-
νεται τη συναισθηματική μεταστροφή της γυναίκας του.
Θα τον προτιμούσε νεκρό. Βγαίνει στη θάλασσα και πά-
λι, και όταν η γυναίκα καταλαβαίνει ότι το τέλος του δεν
θα αργήσει, του φωνάζει να επιστρέψει. Οι καμπάνες
χτυπούν χαρμόσυνα για τα Χριστούγεννα και εκείνη
ανακαλύπτει ότι δεν θέλει να τον χάσει. Χαμηλοί τόνοι,
συναισθηματικές μεταπτώσεις και η αναγνώριση της
προσφοράς του άλλου σε ακραίες καταστάσεις.

Γκυ ντε Μωπασάν,
«Χριστουγεννιάτικη ιστορία»,
από τη συλλογή «Ο λύκος και άλλα διηγήματα»,
μτφρ. Αλέξης Ζήρας,
εκδ. Υψιλον, 1993

Μια φανταστική ιστορία διηγείται ο γιατρός Μποναν-
φάν, ένα περιστατικό που συνέβη τη νύχτα των Χρι-
στουγέννων. Κάπου στη Νορμανδία, όπου ζούσε, όταν
είχαν καλυφθεί όλα από το χιόνι και οι κάτοικοι παρέμε-
ναν φοβισμένοι στα σπίτια τους, ο σιδεράς βρήκε, κον-
τά σε φράκτη, ένα αυγό που το έδωσε στη γυναίκα του
να το φάει. Αυτή, μόλις το έφαγε, άρχισε να φωνάζει
και να έχει σπασμούς. Το νέο κυκλοφόρησε γρήγορα
και όλοι πίστεψαν ότι είναι δαιμονισμένη. Ο ιερέας ζή-
τησε τη βοήθεια του γιατρού, το πρωί της παραμονής,
και του πρότεινε να οδηγήσουν τη γυναίκα στην εκκλη-
σία, στη λειτουργία της νύχτας. Εκεί, καθώς η δαιμονι-
σμένη έβλεπε τον δίσκο που κρατούσε ο ιερέας, έγινε
το θαύμα. Αποκοιμήθηκε και όταν ξύπνησε δεν θυμό-
ταν τίποτε.

Ζωρζ Σιμενόν,
«Τα Χριστούγεννα του Μαιγκρέ, και άλλες ιστορίες»,
μτφρ. Αργυρώ Μακάρωφ,
εκδ. Αγρα, 2013

Τρεις ατμοσφαιρικές ιστορίες με πρωταγωνιστή τον επι-
θεωρητή Μαιγκρέ, οι οποίες διαδραματίζονται στο εορτα-
στικό, χριστουγεννιάτικα στολισμένο Παρίσι. Δύο κόσμοι
συγκρούονται, αυτός της χαράς και της αγαλλίασης και ο
άλλος, ο κόσμος των σκιών και της παράνοιας. Στην πρώτη,
ανήμερα τα Χριστούγεννα, ο επιθεωρητής περνάει τη μέρα
του στο σπίτι του, παρέα με τη γυναίκα του, και απολαμβά-
νει την οικογενειακή θαλπωρή. Η ακινησία δεν θα τον εμ-
ποδίσει να ερευνήσει τα οικογενειακά των γειτόνων του.
Στη δεύτερη, τη νύχτα των Χριστουγέννων, δολοφονείται
μια ηλικιωμένη τοκογλύφος, ενώ ένα αγόρι και ο δολοφό-
νος τρέχουν στους φωτισμένους δρόμους, στο Παρίσι.
Στην τελευταία, ένας Ρώσος δίνει τέλος στη ζωή του, σ’ ένα
καφέ, ενώ μια πόρνη αναλαμβάνει να σώσει μια άβγαλτη
κοπέλα που βρίσκεται σε απόγνωση και παρασύρεται
στους σκοτεινούς δρόμους του υποκόσμου.

Φ. Μ. Ντοστογιέφσκι,
«Το παιδί στο χριστουγεννιάτικο δέντρο του
Χριστού», από τη συλλογή «Χριστουγεννιάτικες
Ιστορίες»,
μτφρ.: Ελένη Δημητρίου,
εκδ. Gutenberg, 1989

Μια ιστορία γεμάτη ανθρωπιά και πόνο  δύο
κόσμοι αντίθετοι, διαφορετικοί, συναντώνται
τα Χριστούγεννα, όταν ένα παιδί, ταλαιπωρη-
μένο και πεινασμένο, αφήνει τη φτωχή περιο-
χή από την οποία κατάγεται, για να βρει καλύ-
τερη τύχη στη μεγαλούπολη. Εδώ όλα είναι
φωτεινά και θορυβώδη, ωστόσο απουσιάζει
το ζεστό καταφύγιο, η θερμή αγκαλιά. Το παιδί
βλέπει τα χαρούμενα πρόσωπα, τις λιχουδιές
και τα δώρα που ανταλλάσσουν μικροί και με-
γάλοι, και επιθυμεί και αυτό λίγη από την ευ-
τυχία των άλλων. Γύρω του, όμως, υπάρχει
αδιαφορία και επιφυλακτικότητα. Θαυμάζει
τις βιτρίνες, ώσπου πλαγιάζει κάπου, για να
ξεκουραστεί, και ονειρεύεται το χριστουγεν-
νιάτικο δέντρο του Χριστού...

Τζων Τσίβερ,
«Τα Χριστούγεννα είναι μια μελαγχολική πε-
ρίοδος για τους φτωχούς», από τη συλλογή «Ο
κολυμβητής και άλλες ιστορίες»,
μτφρ.: Κωστής Καλογρούλης,
εκδ. Καστανιώτης, 2013

Ο ήρωας είναι ένας μοναχικός άντρας που ερ-
γάζεται σε ένα κτίριο με πολυτελή διαμερίσμα-
τα ως χειριστής ασανσέρ, στη Νέα Υόρκη. Ανή-
μερα τα Χριστούγεννα, πηγαίνει στο πόστο του,
λυπημένος που από τα χαράματα, μια τέτοια μέ-
ρα, οφείλει να εργαστεί, όταν άλλοι γιορτάζουν
με τους αγαπημένους τους. Οι ένοικοι του προ-
σφέρουν καλούδια, κάθε φορά που τους απαν-
τάει στις ευχές τους, ότι τα Χριστούγεννα είναι
μια μελαγχολική περίοδος. Τι να την κάνει,
όμως, όλη αυτή τη γενναιοδωρία, που κρατάει
μόνο μία μέρα; Και τότε αποφασίζει να μοιρα-
στεί με τους άλλους τα δώρα που έχει συγκεν-
τρώσει.

Albert Chevallier Tayler, «The Christmas Tree» (1911).
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MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
Στη Μεγάλη Πλατεία της Ευρώπης
Η Grand Place στις Βρυξέλλες είναι –
λόγω θέσης, συμβολισμού και αρχιτε-
κτονικού σκηνικού– από τις πιο φωτο-
γραφημένες πλατείες του κόσμου. Η
χριστουγεννιάτικη αγορά στην καρδιά

της Ευρώπης γίνεται αντικείμενο θαυ-
μασμού με τα παιχνίδια του Ηχου και
του Φωτός, αλλά και ευκαιρία για φαν-
τασμαγορική φωτογράφιση των περί-
τεχνων προσόψεων, που αποκαλύ-
πτουν το βάθος και τον πλούτο της
ιστορίας της πόλης. Το επιβλητικό δη-

μαρχείο, έμβλημα της πλατείας, χτί-
στηκε τον 15ο αιώνα. Στην Grand Pla-
ce, αλλά και σε πολλά ακόμη σημεία
των Βρυξελλών, στην Place de la Mon-
naie, στο Χρηματιστήριο, στην Place
Saint-Catherine και αλλού, οι υπαί-
θριες αγορές προσελκύουν χιλιάδες

τουρίστες, που μετέχουν έτσι σε μια
μακραίωνη παράδοση. Οι ειδικοί φωτι-
σμοί στα περίτεχνα αρχιτεκτονήματα,
που συνθέτουν ένα συμπαγές όσο και
ονειρικό σκηνικό, δημιουργούν την
απαραίτητη προέκταση μιας εμπειρίας
σχεδόν ψευδαισθητικής.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

AF
P/

 JU
ST

IN
 T

AL
LI

S

AP
/ 

JA
E 

C.
 H

O
N

G

AP
/ 

RI
CH

AR
D

 S
H

OT
W

EL
L

BO
ST

O
N

 M
U

SE
U

M
 O

F 
FI

N
E 

AR
TS

ΤΑΪΠΕΪ
Και η Ταϊβάν γιορτάζει
Πολλά χρόνια τώρα, τα Χριστούγεννα,
ως κοσμική μόνο γιορτή, μαζί με όλα
τα παραφερνάλιά της, έχει μεγάλη
διάδοση και στον μη-χριστιανικό κό-
σμο. Αυτή η οικογένεια της Ταϊπέι συμ-
βολίζει ακριβώς τη διάχυση του χρι-
στουγεννιάτικου πνεύματος ως ενός
οροσήμου του χρόνου που φέρνει
κοντά τον κόσμο και αναζωπυρώνει
την εμπορική κίνηση. Στους δρόμους
της πρωτεύουσας της Ταϊβάν, τα χρι-
στουγεννιάτικα δέντρα είναι σύνηθες
θέαμα, όπως και όλος ο δυτικός εορτα-
στικός διάκοσμος, μαζί με την τελε-
τουργία των δώρων και τα δυτικά χρι-
στουγεννιάτικα ακούσματα.

ΑΜΣΤΕΡΝΤΑΜ
Φωτεινές βιτρίνες
Στην καρδιά του Αμστερνταμ, στην Dam,
oι βιτρίνες του ολόφωτου ιστορικού πο-
λυκαταστήματος De Bijenkorf δημιουρ-
γούν τόσο ευχάριστες και οικείες εικό-
νες, ιδίως αυτήν την εποχή, που το κατα-
ναλωτικό κοινό παρασύρεται να ζήσει
εκδοχές ενός αστικού χριστουγεννιάτι-
κου παραμυθιού. Τουλάχιστον, τις ώρες
εκείνες που βρίσκεται σε καταναλωτική
διάθεση. Το De Bijenkorf εγγυάται.

ΑΜΒΟΥΡΓΟ
Χρυσό δημαρχείο
Το μεγάλο πλήθος που γεμίζει την πλα-
τεία μπροστά στο επιβλητικό δημαρχείο
του Αμβούργου μάς υπενθυμίζει τη μα-
κρά παράδοση των υπαίθριων χριστου-
γεννιάτικων αγορών στην Κεντρική και
Βόρεια Ευρώπη. To δημαρχιακό μέγαρο
του Αμβούργου είναι ένα τεράστιο νεοα-
ναγεννησιακό οικοδόμημα που αποπερα-
τώθηκε το 1897 και είναι έδρα και της το-
πικής κυβέρνησης.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Μελωδικά Χριστούγεννα
Το Ροκφέλερ Σέντερ στο Μανχάταν
συνδέεται απόλυτα με το πνεύμα των
ημερών, και η εορταστική εικόνα του
έχει αναπαραχθεί σε αμέτρητες κινημα-
τογραφικές ταινίες. Παραδοσιακά, στο
Ροκφέλερ Σέντερ μπορεί κανείς να πά-
ρει τα παγοπέδιλά του, αλλά και να ακού-
σει μουσική από τα χάλκινα πνευστά που
συνοδεύουν τους ερμηνευτές των χρι-
στουγεννιάτικων τραγουδιών.

  άναμε μια συμφωνία με τον κύριο Γκρι: να προ-
τείνουμε και οι δύο βιβλία, εναλλάξ όμως. Σήμερα
εγώ, την ερχόμενη Κυριακή, καταμεσής των

γιορτών, εκείνος. Επέμεινε πολύ σε αυτό, καθώς,
όπως μου είπε, «το αφιέρωμα που κάνατε δεν αρκεί,
τα καλά βιβλία είναι πολύ περισσότερα», οπότε
δέχθηκα την πρότασή του. Μια ελάχιστη επιλογή,
όσο επιτρέπει ο χώρος, λοιπόν:

1. «Καθολικοί πειρατές και Ελληνες έμποροι. Μια
ναυτική ιστορία της Μεσογείου» της καθηγήτριας
στο Πρίνστον, Molly Greene (μτφρ. Γ. Τσεζόπουλος,
εισ.: Ελένη Γκορά, Εκδόσεις του Εικοστού Πρώτου,
σελ. 400). Βασισμένη στα αρχεία του Τάγματος των
Ιπποτών του Αγίου Ιωάννη στη Μάλτα, διαβόητων
κουρσάρων (βλέπε φωτο), και ανασυνθέτοντας τη
γενεαλογία και τη λειτουργία των δικαστικών θεσμών
στους οποίους απευθύνονταν οι Ελληνες έμποροι
που υπήρξαν θύματα επιθέσεων, η συγγραφέας αφη-
γείται ένα περιπετειώδες
χρονικό και παράλληλα
ζωντανεύει την άγρια θα-
λασσινή ζωή κατά τον
16ο-17ο αιώνα, αναλύον-
τας, επίσης, τις λεπτές
πολιτικές, οικονομικές
και κοινωνικές ισορρο-
πίες στην Ανατολική Με-
σόγειο, έναν κόσμο στο
επίκεντρο του οποίου
βρίσκονταν τότε οι Ελ-
ληνες έμποροι.

2. «Ο άνθρωπος που επινόησε την Ιστορία. Ταξίδι
με τον Ηρόδοτο» του ταξιδιωτικού συγγραφέα και
δημοσιογράφου στο BBC, στον Economist και τους
FT, Τζάστιν Μαρότσι (μτφρ. Μ. Τουλγαρίδου, εκδ.
Τόπος). Ποιοι είναι οι τόποι που επισκέφθηκε ο Ηρό-
δοτος και ποιες οι διαδρομές που ακολούθησε; Χιλιάδες
χρόνια μετά, ο Μαρότσι επαναλαμβάνει τα δρομολόγια
των θρυλικών «Ιστοριών» του λεγόμενου και «πρώτου
ρεπόρτερ της Ιστορίας». Εξαιρετικό ανάγνωσμα, δια-
βάστε το μαζί με τις «Ιστορίες» αλλά και με τα παλαι-
ότερα «Ταξίδια με τον Ηρόδοτο» (εκδ. Μεταίχμιο)
του μεγάλου Ρίσαρντ Καπισίνσκι, που έκανε κάτι
πολύ ανάλογο με τις διαδρομές του Μαρότσι.

3. «Από το μεγάλο πάρτι στη χρεοκοπία. 2009-
2015: Δημαγωγία και μοιραίες επιλογές» του καλού
συναδέλφου στην «Κ», Γιάννη Παπαδογιάννη (εκδ.
Παπαδόπουλος). Ο Γ. Παπαδογιάννης έχει ήδη στο
ενεργητικό του δύο πολύ αξιόλογα βιβλία πάνω στα
αίτια της διεθνούς οικονομικής κρίσης (επίσης από
τις εκδόσεις Παπαδόπουλος). Εδώ, τώρα, ανατέμνει
με χαρακτηριστική ευστοχία και εξιστορεί με αξιο-
θαύμαστη αφηγηματική δεινότητα το χρονικό της
ελληνικής κρίσης, η οποία, όπως σημειώνει και ο
ίδιος ο συγγραφέας, δεν πρόκειται απλώς για οικονομική
αλλά για μια άνευ προηγουμένου κοινωνικοοικονομική
καταστροφή. Τον πρόλογο του βιβλίου υπογράφει ο
διευθυντής της «Κ», Αλέξης Παπαχελάς.

4. «Κωνσταντίνος Καραμανλής. Στη σκιά ενός με-
γάλου. Καραμανλής, ο φίλος» του Τάκη Λαμπρία (εκδ.
Ποταμός, σελ. 655). Επί τριάντα χρόνια στενός συ-
νεργάτης της κορυφαίας πολιτικής φυσιογνωμίας
της χώρας, ο συγγραφέας αποπειράται σε δύο μέρη
μιαν άτυπη βιογραφία ή αλλιώς μια ιστορία της
νεότερης Ελλάδας μέσα από τη δράση, τη σκέψη, τις
αγωνίες του Κωνσταντίνου Καραμανλή. Απολαυστικό
ανάγνωσμα με άγνωστες πτυχές και λεπτομέρειες,
και ενδιαφέρον φωτογραφικό υλικό. Θα μελαγχολήσετε,
κάνοντας συγκρίσεις με το σήμερα, όμως αξίζει τον
κόπο!

Κ

<<<<<<

Από τον Ηρόδοτο
και τους
πειρατές της
Ανατολικής
Μεσογείου στον
Κωνσταντίνο
Καραμανλή.

Προτάσεις
ανάγνωσης

μέρος πρώτο

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

ΚΟΙΛΑΔΑ ΤΟΥ ΙΟΡΔΑΝΗ
Χριστιανοί του Ιράκ
Αυτό το μικρό αγόρι ανήκει σε πολυμε-
λή κοινότητα χριστιανών του Ιράκ που
ζουν τώρα στην Ιορδανία, στην πόλη
Shouneh, στον Ιορδάνη ποταμό. Ανάβει
ένα κερί στη διάρκεια της συμβολικής
γιορτής που έγινε όταν άναψε το
ύψους 12 μέτρων χριστουγεννιάτικο
δέντρο έξω από τη λουθηρανική εκ-
κλησία της περιοχής. Η εκκλησία ανε-
γέρθηκε στο σημείο όπου έγινε η βά-
πτιση στον Ιορδάνη ποταμό και είναι
ένα από τα σύμβολα της επιβίωσης του
Χριστιανισμού σε διάφορες κοινότητες
της Μέσης Ανατολής.
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XΡΟΝΟΓΡΑΜΜΗ / Της ΟΛΓΑΣ ΣΕΛΛΑ

Ενα εικοσιτετράωρο με την ηθοποιό Σύρμω Κεκέ
12 το μεσημέρι περίπου
Με απασχόλησε το θέμα αυτής της συνομι-
λίας. Γιατί ξαφνικά φέτος έχω πάρα πολύ
χρόνο και αναρωτήθηκα τι κάνω όταν δεν
δουλεύω και δεν έχω οικογένεια και παιδιά.
Είναι σαν να ξαναπαρατήρησα λίγο τον
εαυτό μου. Το πρώτο διάστημα λες θα ξε-
κουραστώ και θα κοιτάω τον τοίχο. Οταν
όμως αυτό έχεις να το διαχειριστείς πραγ-
ματικά, κρίνεις και τον εαυτό σου. Αυτόν
τον καιρό μια μέρα χωράει ό,τι κάνω σε
μια εβδομάδα, αν εξαιρέσω την παράσταση.
Ετσι, οι μέρες μου μοιάζουν πολύ μεταξύ
τους. Μπορώ να μιλήσω για την Τρίτη σαν
να είναι η Κυριακή. Ξυπνάω, λοιπόν, ό,τι
ώρα θέλω. Μπορεί να ξυπνήσω στη 1 το
μεσημέρι ή στις 10 το πρωί. Βάζω το μπρίκι
στο γκάζι και ανοίγω τον υπολογιστή. Πίνω
ελληνικό καφέ ή, αν βαριέμαι, θα κάνω
νες. Θα τσεκάρω μηνύματα, θα δω ειδήσεις
και θα παίξω για όση ώρα θέλω παιχνίδια
στον υπολογιστή μου. Τον τελευταίο καιρό
ξανάπιασα το τσέλο...

2.30 μ.μ.
Και μετά, για να μη νιώθω ότι η μέρα πάει
στράφι, θα διαβάσω κάτι, κάνω κάποιες
δουλειές στο σπίτι, βλέπω φίλους, είτε για
να φάω μαζί τους είτε για έναν καφέ. Τα

μεσημέρια μ’ αρέσει να τρώω στη Μαίρη,
στην πλατεία Αγίου Γεωργίου στην Κυψέλη,
αλλιώς κινούμαι στην περιοχή των Εξαρ-
χείων, όπου μένω. Μ’ αρέσουν πολύ τα φα-
γάδικα και οι ταβέρνες. Παλαιότερα μα-
γείρευα, τα τελευταία χρόνια όχι τόσο. Ξέ-
ρεις, είμαι πολύ μοναχικός άνθρωπος, και
η τάση μου είναι να είμαι στο σπίτι. Κι
επειδή η δουλειά μας έχει πολλή συνάφεια,
έχω την ανάγκη για ησυχία. Κι έχω κατα-
λάβει ότι η ζωή μου λειτουργεί κυρίως το
βράδυ.

5 μ.μ.
Οταν έχω παράσταση είμαι πιο προσεκτική.
Δηλαδή δεν θα πιω το μεσημέρι, θέλω να
είμαι συγκεντρωμένη, γιατί ο στόχος είναι
η παράσταση. Πώς λένε κάποιοι άνθρωποι
ότι πρέπει να κοιμηθώ νωρίς γιατί θα ξυ-
πνήσω πρωί; Ε, εγώ πρέπει να προστατεύσω
ένα διάστημα που είναι χρονικά αλλού.
Τώρα που το θέατρο είναι κοντά στο σπίτι
μου, το ζέσταμά μου είναι να περπατάω
μέχρι το θέατρο. Μετά το φαγητό, έχω ένα
δίωρο μέχρι την παράσταση. Θα κάνω ένα
μπάνιο, τελετουργικό της ημέρας, και υπάρ-
χουν ημέρες που θα πάω να δω τη γιαγιά
μου. Δεν το κάνω συχνά, αλλά προσπαθώ
να το κάνω. Η γιαγιά μου είναι σε οίκο ευ-

γηρίας στη Νίκαια γιατί πάσχει από Αλ-
τσχάιμερ. Υπήρχε ένα διάστημα που δεν
άντεχα να πάω, αλλά σκέφτηκα ότι έπρεπε
να το αντιμετωπίσω. Την αγαπάμε πολύ,
γιατί μας μεγάλωσε. Οταν πρωτοπήγα, είχα
καιρό να τη δω. Δεν θυμάται τίποτα, αλλά
όταν μπήκα μου είπε: «Εσύ ήρθες για μένα.
Εσύ είσαι δικιά μου». Και δεν ήξερε ποια
είμαι. Την χάιδεψα, την τάισα, της πήγα
γλυκά, κι ήταν σαν να ανταποδίδω κάτι
που έχω δεχθεί από εκείνην, όταν ήμουν
μικρή. Ηταν θεραπευτικό και μαζί σκληρό.
Και το εντυπωσιακό είναι ότι όταν φεύγω
με σταυρώνει.

7.30 μ.μ.
Είναι η ώρα που πηγαίνω στο θέατρο. Θέλω
να έχουμε λίγη ώρα και μεταξύ μας στα κα-
μαρίνια. Σε συγκεντρώνει αυτό, μαζί με το
μακιγιάζ και την προετοιμασία. Και ξέρεις,
οι δεσμοί που αναπτύσσονται στο καμαρίνι
είναι κάτι πολύ ειδικό. Ισως να υπάρχει και
σε άλλες δουλειές, αλλά έρχεσαι πολύ κοντά
με τον άλλον. Και μπορεί αυτό να συμβεί
μόνο για τρεις μήνες και μετά να μην τον
ξαναδείς, να μην συνεργαστείς ξανά.

11 μ.μ.
Τελειώνει η παράσταση, ξεβαφόμαστε, ντυ-

νόμαστε. Συνήθως βγαίνω μετά και μου
αρέσει πολύ. Θα μπορούσε να πάει μέχρι
τις 6 το πρωί. Είμαι πολύ νυχτοπούλι.
Τώρα δεν μένω μέχρι τόσο αργά, γιατί
από ένα σημείο αρχίζεις και κουράζεσαι.
Αγαπώ συγκεκριμένα μέρη. Το Τρα λα λα
στην Ασκληπιού, το Παρασκήνιο, τον
Ενοικο στην Καλλιδρομίου, το Au revouir.
Το να κάθομαι στην μπάρα με φίλους να
τα λέμε είναι το καλύτερό μου. Για φαγητό,
ανάλογα. Πέρυσι πήγαινα πολύ στο Duen-
de. Τώρα πηγαίνω στη Μαίρη ή στα Μπρι-
ζολάκια. Μ’ αρέσουν τα Εξάρχεια, αλλά
εγώ μεγάλωσα σε πραγματική γειτονιά,
στο Αιγάλεω, και κάποια στιγμή θα επι-
στρέψω.

2.30-3 π.μ.
Θα ξαναμπώ λίγο στον υπολογιστή, ίσως χα-
ζέψω σε καμιά ταινία. Αρχίζω όμως να κα-
τεβάζω ταχύτητες. Και βάζω εκείνη την
ώρα μαστίχα με στυμμένο λεμόνι, μ’ ένα
παγάκι. Χαλαρώνω και πάω σιγά σιγά για
ύπνο.

  Η Σύρμω Κεκέ παίζει στο Θέατρο της Οδού
Κεφαλληνίας στο έργο του Χέρμαν Μπροχ

«Η Τσερλίνε και το σπίτι των κυνηγών», σε σκηνο-
θεσία Γιάννη Καλαβριανού.

Σύρμω Κεκέ: «Η γιαγιά μου είναι σε οίκο
ευγηρίας, πάσχει από Αλτσχάιμερ. Οταν
πρωτοπήγα, είχα καιρό να τη δω. Δεν θυμά-
ται τίποτα, αλλά όταν μπήκα μου είπε: "Εσύ
ήρθες για μένα. Εσύ είσαι δικιά μου". Και
δεν ήξερε ποια είμαι».
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Αυτή η Κυριακή δεν θα είναι συννεφιασμένη!
Η πρωτότυπη μουσική του Θέμη Καραμουρατίδη &
τα τραγούδια του Βασίλη Τσιτσάνη από την ταινία

Εκτάκτως την Παρασκευή 25 Δεκεμβρίου με την

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΜΠΟΥΡΑ

Οι ταινίες μερικές φορές ασκούν
μια παράξενη, σχεδόν αλλόκοτη,
γοητεία, χάρη στην υφή τους. Οι
προθέσεις σεναριογράφων και
σκηνοθετών μπορεί να μένουν
ανολοκλήρωτες. Οι ιστορίες μπο-
ρεί να χωλαίνουν, ενίοτε να γί-
νονται και βαρετές, και όμως οι
φυσικοί χώροι στους οποίους εκτυ-
λίσσονται τα δράματα, αλλά και
η ατμόσφαιρα που αναδύεται από
αυτούς, κάνουν τις κινηματογρα-
φικές εικόνες μια πρωτόγνωρη

εμπειρία για τις αισθήσεις. Από
το ασπρόμαυρο «Ταξίδι στην Ιτα-
λία» του Ρομπέρτο Ροσελίνι, που
θα μπορούσε να θεωρηθεί ένας
προπομπός του μοντέρνου σινεμά,
μέχρι το σημερινό «Δίπλα στη θά-
λασσα» της Αντζελίνα Τζολί, που
ομολογουμένως είναι κάτω των
προσδοκιών, η περιπλάνηση στον
ευρωπαϊκό Νότο και η φυγή στη
Μεσόγειο προσέδωσαν αισθαν-
τικότητα σε πολλές ταινίες.

Η Μπε Μπε στο Σεν Τροπέ
Το φυσικό τοπίο και το φως

είχαν πρωταγωνιστικό ρόλο σε
φιλμ που παραγνωρίστηκε η αξία
τους και ξεχάστηκαν, σε ταινίες
που τις ανακαλύψαμε αργά χάρη
στις επανεκδόσεις, αλλά και σε
έργα-σταθμούς του ευρωπαϊκού
κινηματογράφου που παραμέ-
νουν αναλλοίωτα στο πέρασμα
του χρόνου. Πολλά είναι τα πα-
ραδέιγματα.

Το 1963 στο Κάπρι, στην Casa
Malaparte, εξαίρετο δημιούργη-
μα αρχιτεκτονικής, που έγινε
σκηνικό της «Περιφρόνησης»
του Ζαν Λικ Γκοντάρ, η Μπριζίτ
Μπαρντό εξέφρασε κατάμουτρα
την περιφρόνησή της στον Μισέλ
Πικολί. Επτά χρόνια πριν από
την «Περιφρόνηση», η Μπε Μπε
είχε αναδειχθεί σε sex symbol
για τα αρσενικά ολόκληρου του
πλανήτη. Ξάπλωνε αθώα στον
ήλιο του Σεν Τροπέ και έπαιζε
με τη σεξουαλικότητά της. Πριν
από τα παιχνίδια της Μπε Μπε,
το Σεν Τροπέ ήταν μια μικρή κι
ασήμαντη κουκκίδα στην ακτο-
γραμμή της Γαλλικής Ριβιέρας.

To 1960 στο Αρχιπέλαγος των
Αιολίδων, στο ερημονήσι Lisca
Bianca, ο Μικελάντζελο Αντο-
νιόνι γύρισε την «Περιπέτειά»
του, κορυφαία ταινία του μον-
τέρνου ευρωπαϊκού σινεμά, εξα-
φανίζοντας ανεξήγητα μια νέα
γυναίκα. Στο τραχύ Lisca Bianca,
στη διάρκεια μιας τρικυμίας συ-
ναισθημάτων των ηρώων του,
o Αντονιόνι άρχισε να χαρτο-
γραφεί την εσωτερική έρημο του
σύγχρονου ανθρώπου.

Το 1959 ο Ρενέ Κλεμάν γύρισε
στη Μεσόγειο ένα από καλύτερα
μεταπολεμικά γαλλικά θρίλερ,
το «Γυμνοί στον ήλιο», εκθέτον-
τας τον θαμπό και διφορούμενο
κόσμο της Πατρίσια Χάισμιθ στο
άπλετο φως. Ο Αλέν Ντελόν, ο
Μορίς Ρονέ και η Μαρί Λαφορέ,

όλοι τους σε νεαρή ηλικία, ήταν
σαν αέρινες φιγούρες σε πίνακα
ζωγραφικής. Ετσι φάνταζαν οι
ακτές της Ταορμίνας χάρη στη
ματιά του διευθυντή φωτογρα-
φίας Ανρί Ντεκαέ. «Life is very
flat», λέει ο Αλμπερτ Φίνεϊ στην
Οντρεϊ Χέμπορν, διαπιστώνοντας
ότι σπάνια συζητούν όταν βγαί-
νουν για δείπνο τα βράδια. Το
δράμα που ενσαρκώνουν οι δύο
ηθοποιοί στο «Δύο για τον δρό-
μο» του Στάνλεϊ Ντόνεν (1967)
αφορά ένα παντρεμένο ζευγάρι
Βρετανών, οι οποίοι συνειδητο-
ποιούν τη σοβαρή κρίση του γά-
μου τους. Διασχίζουν τη Γαλλία
με προορισμό τον Νότο. Την ίδια
διαδρομή είχαν κάνει ως παθια-
σμένοι εραστές στο παρελθόν.

«Δίπλα στη θάλασσα»
Η τελευταία ταινία της Αντζε-

λίνα Τζολί, στην οποία είναι σκη-
νοθέτις, αλλά και πρωταγωνί-
στρια στο πλευρό του συζύγου

της Μπραντ Πιτ, από ένα σημείο
και έπειτα γίνεται απελπιστικά
κουραστική. Στο πρώτο μέρος
της, όμως, η ατμόσφαιρα γοη-
τεύει την όραση. Το φυσικό ντε-
κόρ, το φως και η παλέτα των
χρωμάτων δίνουν πρωταγωνι-
στικό ρόλο στις εικόνες ενός λι-
τού, μονόχορδου δράματος. Η
Τζολί και ο Πιτ νομίζεις πως απο-
τίουν φόρο τιμής σε παλιές ευ-
ρωπαϊκές ταινίες σαν και αυτές
που αναφέραμε παραπάνω.

Το 1973, λίγο πριν από τέλος
του καλοκαιριού, ένα παντρεμένο
ζευγάρι Αμερικανών, ο Ρόλαντ
και η Βανέσα, πηγαίνουν σε ένα
ψαροχώρι της Γαλλικής Ριβιέρας.
Ο σύζυγος, συγγραφέας που δυ-
σκολεύεται να χτυπήσει μια αρά-
δα στη γραφομηχανή του, βυθί-
ζεται στο αλκοόλ. Η σύζυγος, ξε-
πεσμένη χορεύτρια, νιώθει τσα-
κισμένη και ανήμπορη να ξανα-
ζήσει το ερωτικό πάθος. Η δράση
είναι προσχηματική, ενώ οι διά-

λογοι δεν διαφωτίζουν περισσό-
τερο το δράμα τους.

Ο Πιτ παίζει ρεαλιστικά και πιο
πειστικά, η Τζολί ποζάρει σαν να
έχει τις αστές ηρωίδες του Αντο-
νιόνι στην πίσω πλευρά του μυα-
λού της. Το απαλό φως, η λιτότητα
των βράχων, αλλά και τα ζεστά
χρώματα στις προσόψεις των λι-
γοστών κτιρίων συνθέτουν μια
εικόνα νοσταλγίας που κάνει ανά-
λαφρη την κατάθλιψη. Το «Δίπλα
στη θάλασσα», το οποίο γυρίστη-
κε στο νησάκι Γκόζο της Μάλτας,
από μια άλλη οπτική γωνία σε
κάνει να λυπάσαι: όταν βγεις από
την ψευδαίσθηση του σινεμά και
προσγειωθείς στη θλιβερή πραγ-
ματικότητα μιας Ελλάδας ανήμ-
πορης να εκμεταλλευτεί τη θέση
της κάτω από τον ήλιο.

Το πιο πλούσιο και πιο φωτεινό
φυσικό κινηματογραφικό σκηνικό
της Μεσογείου, το ελληνικό, προ-
σφέρεται αφειδώς μονάχα για
selfies.

Κάτω από τον ήλιο
της Μεσογείου
Ιστορίες του σινεμά στον γενναιόδωρο ευρωπαϊκό Νότο

“Από τον Ροσελίνι μέχρι την
Αντζελίνα Τζολί, το φυσικό
τοπίο και το φως της περιο-
χής ήταν οι βασικοί «πρωτα-
γωνιστές» των ταινιών.

Η Ινγκριντ Μπέργκμαν και ο Τζορτζ Σάν-
τερς στο «Ταξίδι στην Ιταλία» του Ρομπέρ-
το Ροσελίνι.

Ο Μπραντ Πιτ και η Αντζελίνα Τζολί βγαίνουν από μια σπορ Σιτροέν της δεκαετίας του ’70. Το στιγμιότυπο είναι
από τα γυρίσματα της τελευταίας ταινίας τους, «Δίπλα στη θάλασσα», στο νησάκι Γκόζο της Μάλτας.

Ο Αλμπερτ Φίνεϊ και η Οντρεϊ
Χέμπορν στο «Δύο για τον δρόμο».
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07.30 Θεία λειτουργία
10.15 Πόσα ξέρεις - (E)

Τηλεπαιχνίδι με την Άν-
τρη Καραντώνη.

11.15 Πέτρινο ποτάμι - (E)
Κυπριακή σειρά.

12.30 H Kύπρος κοντά σας
Εκπομπή για τους από-
δημους.

13.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης 
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.10 Xωρίς αποσκευές - (E)

Ταξιδιωτική εκπομπή με
την Αλεξία Αναστασίου.

14.35 Σάββατο κι απόβραδο-(E)
Ψυχαγωγική εκπομπή
με τον Φίλιππο Σοφιανό.

16.15 Τετ - Α - Τετ - (Ε)
Talk show με
τον Τάσο Τρύφωνος.

17.30 Σπίτι στη φύση
Περιβαλλοντική εκπομ-
πή. Πρόγραμμα 12ο.

18.00 EIΔHΣEIΣ 
18.15 Το καφενείο - (E)

Κωμική σειρά με τους 
Κώστα Δημητρίου,
Σταύρο Λούρα, κ.ά.

18.45 Μάθε τέχνη κι άστηνε
Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Αλεξία Αναστασίου. 

19.25 Πατάτες 11 - (E)
Σατιρική εκπομπή.

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.30 A christmas song

Ρομαντική κωμωδία, με
τους Νατάσια Χένστριτζ,
Γκειμπ Χόγκαν, κ.ά.   

23.15 EIΔHΣEIΣ
23.30 Τετ - Α - Τετ - (E)
00.45 Μάθε τέχνη κι άστηνε
01.15 Χωρίς αποσκευές - (E)
01.45 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.15 Η Κύπρος κοντά σας - (E)

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000

07.30 Παιδική ζώνη
11.00 Στη χώρα του γιατί - 

Γιατί ΤV - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη
16.00 100 καλές πράξεις 

για τον Έντι Μακντάουντ
(100 deeds for Eddie 
Macdowed). Οικογενει-
ακή σειρά. Επ. 5ο.

16.30 Οικογένεια Στίβενς
(Even Stevens, ΙIΙ)
Κωμική, οικογενειακή
σειρά.  Eπεισ. 15ο/22.    

17.00 Διάσημες παραλίες 
του κόσμου
(Life’s a beach)
Σειρά ντοκιμαντέρ.
«Μπιάριτζ».

17.30 Ξεκλειδώνοντας 
το παρελθόν 
(Unlocking the past)
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

18.00 Φόρμουλα «Ε»
Αγώνας από την
Ουρουγουάη - (Ε)

19.50 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (τουρκική) 
20.10 Euromaxx

Τηλεοπτικό περιοδικό.
20.40 Ιστορίες της φύσης, 

αλήθεια ή μίσος;
(Fooled by nature). 
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

21.05 Σάββατο κι απόβραδο
Ψυχαγωγική εκπομπή.

22.30 Σπίτι στη φύση - (Ε)
Περιβαλλοντική εκπομπή.

23.00 Συμμορίες του Σίδνεϊ
(Underbelly:Razor)
Γκανγκστερική σειρά 
δράσης. (Τελευταίο).

23.50 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
00.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
10.00 9 μήνες - (E)

Δραματική σειρά με τους
Αλέξανδρο Σταύρου,
Νίκο Γαλανό, κ.ά.

11.00 Πρόσωπα - (E)
Ντοκιμαντέρ με τον Στέ-
λιο Γεωργίου και την Κα-
τερίνα Αγαπητού

11.40 Τροχός της τύχης - (E)
12.40 Αλήθειες με τη Ζήνα

Κοινωνική εκπομπή
με την Ζήνα Κουτσελίνη.

14.20 Ελάτε να 
μαγειρέψουμε - (E)

15.00 Τρελή οικογένεια - (E)
Ελληνική κωμική σειρά.

15.40 Bridge to Terabithia
Oικογενειακή ταινία 
φαντασίας, με τους 
Tζος Xάτσερσον, 
Άνα-Σοφία Pομπ, κ.ά.

17.10 Aντικλείδι 
Ντοκιμαντέρ 
με τη Χριστίνα Ιακώβου. 

17.50 Mάλιστα, Σεφ!
Νέα κωμική σειρά με
τους Ιεροκλή Μιχαηλίδη,
Προμηθέα Αλειφερό-
πουλο. «Η δεξίωση γενε-
θλίων και μια χήνα».

18.10 EIΔHΣEIΣ
18.50 FAΚATEτους - (E)

Σατιρική εκπομπή. 
20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 DanSing Junior Live -

Τελικός
Παιδικό talent show, 
με την Άννα Μονογιού.   

00.00 EIΔHΣEIΣ
00.40 Yolo - (E)
01.30 Αλήθειες με τη Ζήνα - (E)
03.00 Moυσικό κουτί - (E)
05.00 Πόρτα κλειδωμένη - (E)

MEGA        ΤHΛ.: 22477777

06.30 Πρωινή ενημέρωση
07.10 Εκπαιδεύοντας 

τον Μπάμπη - (E)
Eλληνική σειρά.   

08.00 Πάρης και Ελένη - (E)
Eλληνική σειρά.   

08.50 Santa Γιολάντα - (E) 
Κυπριακή σειρά.   

10.30 Οι συμμαθητές - (E)
Ελληνική σειρά.  

12.10 Εκείνες κι εγώ - (E)
Ελληνική σειρά.  

13.00 Follow
Νέα εκπομπή με 
την Αφροδίτη Γεωργίου. 

14.00 Χωρίς εσένα - (E) 
Kυπριακή σειρά.   

16.45 Η μαμά μου μαγειρεύει 
καλύτερα από τη δική
σου - (E)
Εκπομπή μαγειρικής.

17.45 Tα νέα του ANT1 σε 10΄ 
17.55 Συνέχεια της εκπομπής
18.45 Οι συμμαθητές, ΙΙ

Κωμική σειρά
με τους Παύλο Χαϊκάλη,
Μαριάννα Τουμασάτου. 

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Απόδραση στον αέρα

(Con air). Tαινία δράσης, 
με τους Nίκολας Kέιτζ, 
Tζον Kούζακ, κ.ά.   

23.15 Replay
Αθλητική εκπομπή.

00.45 Tίτλοι ειδήσεων
00.50 Steps - (E)

Ελληνική σειρά. 
01.40 Mαύρος ωκεανός - (E)

Ελληνική σειρά.  
02.30 Solo καριέρα - (E)

Ελληνική σειρά.  
03.20 Tα νέα του ANT1 - (Ε)
04.10 Αλίκη - (E)
05.00 Έκπτωτος άγγελος - (E)

ANT1         ΤHΛ.: 22200200

07.55 Βουράτε γειτόνοι - (E)
Κυπριακή σειρά.

09.15 Η Μπάρμπι και οι τρεις 
σωματοφύλακες
(Barbie and the three 
musketeers). Παιδική 
ταινία κινουμένων σχε-
δίων στα ελληνικά.    

10.45 Λόγια του αέρα - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά 
με τους Ανδρέα Τσουρή,
Μαρούσα Αβρααμίδου. 

11.35 Mην αρχίζεις 
τη μουρμούρα - (E)
Ελληνική σειρά.

12.20 The Musical Kids - (E)
Παιδικό talent show. 

14.00 The Social 
Media Show - (E)

14.35 Κατά λάθος - (Ε) 
Κυπριακή κωμική σειρά.

15.20 Tα κόκκινα παπούτσια 
(The Christmas Shoes). 
Δραματική τηλεταινία, 
με τους Pομπ Λόου, 
Kίμπερλι Γουίλιαμς, κ.ά. 

17.00 Πάμε πακέτο - (E)
Εκπομπή με τη
Βίκυ Χατζηβασιλείου.

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10 Πάμε πακέτο (Συνέχεια)   
18.35 The Musical Kids

Παιδικό talent show. 
9η Διαγωνιστική Φάση.   

20.15 Τομές στα γεγονότα
21.20 Mr Cyprus - 6o Live

Aνδρικά καλλιστεία.   
00.30 Γεγονότα σε τίτλους
00.35 CSI: Miami, IX

Ξένη αστυνομική σειρά.
01.20 Όρκος σιωπής - (E)
02.10 Κατά λάθος - (E)

Κυπριακή κωμική σειρά.
03.30 Ζήσε το! - (E)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

06.30 Παιδική ζώνη
09.30 Στα καλά καθούμενα

Ψυχαγωγική εκπομπή 
με την Κατ. Καραβάτου
και τον Κρ.  Κατσούλη.

13.55 Αποκαλυπτικά
17.00 Τηλεαγορά
18.35 Η Μεσόγειος στο πιάτο

Τηλεπαιχνίδι.
19.00 Χριστουγεννιάτικη ταινία
21.00 Κοίτα ποιος μιλάει τώρα!

(Look who’s talking now)
Κομεντί. 

23.00 Ξένη ταινία
01.30 Vows of deception

Αστυνομικό δράμα.
03.05 Back to the future, III

Κωμική περιπέτεια.

CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

NOVACINEMA 1
06.20 Buona Giornata 07.50
Cine News 08.50 Alceste A Bi-
cyclette 10.40 Mon Meilleur
Ami 12.20 Cine News 13.10 Big
Eyes 15.00 Sleeping Beauty
16.20 Cedar Cove, III 17.15 NCIS,
XIII 18.10 Cine News 18.35 Hol-
idaze 20.10 Heaven Is For Real
22.00 Paddington 23.45 The
Knick 00.50 Woman In Gold
02.45 Cine News 

NOVACINEMA 2
06.45 Χρυσόσκονη 08.15 Alice
doesn’t live here anymore 10.10
Cine News 11.00 Star Wars, ΙV:
A New Hope 13.05 The Good
Lie 14.55 Cine News 15.25 Juno
17.05 The Hundred-Foot Journey
19.15 The Giver 21.00 Science
Of Star Wars: Man and Machine
22.00 Star Wars: The Empire
Strikes Back 00.10 Requiem
For A Dream 01.55 Harry Brown
03.40 The Gambler

NOVASPORTS
07.00 Super League Ελλάδα
2015-16 - 15η Αγωνιστική (Βέ-
ροια-Αστέρας Τρίπ.) 09.00 Παί-
ζουμε Ελλάδα 12.30 Novasports
Classic Zone 14.30 TODAY 15.00
Ο Δρόμος προς το Ρίο (Ε) 15.30
O Kόσμος του Ποδοσφαίρου
(Ε) 16.00 Παίζουμε Eλλάδα
(Live) 19.30 Πανθρακικός-Πα-
ναθηναϊκός (Live) 21.30 Παί-
ζουμε Ελλάδα (Live)

ΕΡΤ
07.00 Διπλή ματιά 10.00 Ακρι-
βώς στις 10.00 12.00 EIΔHΣEIΣ
13.00 Το αλάτι της Γης 15.00
EIΔHΣEIΣ 16.00 Τα στέκια 17.00
Προσωπικά «Χριστούγεννα στην
Ίμβρο» 18.00 EIΔHΣEIΣ 18.30
Ιατρική και λαϊκές παραδόσεις
19.00 Οι περιπέτειες του Ηρα-
κλή Πουαρό 20.40 Σαν σήμερα
τον 20ο αιώνα 21.00 EIΔHΣEIΣ
22.00 Αθλητική Κυριακή 00.30
EIΔHΣEIΣ 01.00 Demonlover

MAD          ΤHΛ.: 22472472

07.15 Εxtra Kids
09.00 Παιδική ταινία
12.00 Ελληνική ταινία
14.00 Ψυχαγωγική εκπομπή
16.00 Παιδική ζώνη
16.45 EIΔHΣEIΣ (νοηματική) 
17.00 Ελληνική ταινία 
18.45 EIΔHΣEIΣ 
19.30 Ελληνική ταινία 
20.45 Ψυχαγωγική εκπομπή
21.30 Μουσικό πρόγραμμα
22.30 Ελληνική ταινία
23.55 Ξένη ταινία
01.00 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
01.30 Ελληνική ταινία
03.15 Το πάρτι της ζωής σου
04.00 Ελληνική ταινία

21.30 A christmas song 23.00 Συμμορίες του Σίδνεϊ 21.20 DanSing Junior Live 21.20 Con air 21.20 Mr Cyprus 21.15 Belle20.00  OK @ Night

21.00 Look who’s talking now

06.00 Wake Up... Hits 
08.00 Breakfast
11.00 Greeks Only Mixer
12.00 Mixer
15.00 Zone M
17.00 30 Best Videos
18.30 MAD X Rays
19.00  Λάικ στα ελληνικά   
20.00  OK @ Night
21.00 Στη Διαπασών
23.00 Ζone M
00.00 TV War
01.30 Insomnia Mixer

EXTRA TV   ΤHΛ.: 25715111

ΤΑ ΜΥΣΤΙΚΑ ΤΩΝ ΑΡΙΘΜΩΝ: 7.12.2015 - 13.12.2015

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ 

Η τηλεόραση έχει δύναμη, αυτό
το ξέρουμε και το έχουμε εμπεδώ-
σει. Τι γίνεται, όμως, όταν το τη-
λεοπτικό γυαλί συνεπικουρείται
από το γυαλί του κινητού, του τάμ-
πλετ, του υπολογιστή και λοιπών
τεχνολογικών μέσων; Τότε έχουμε
τη συγκρότηση ενός επικίνδυνου
μετώπου, που πρέπει όσοι εκτίθεν-
ται σε αυτό να το διαχειριστούν
καταλλήλως.

Ο Ευγένιος Χαμπουλλάς του ΔΗ-
ΣΥ το τερμάτισε, αφού προβοκα-
τόρικα έβαλε στο facebook την πια-
τέλα με τα αμπελοπούλια και έγρα-
ψε ό,τι έγραψε, τη σκυτάλη πήρε
η τηλεόραση, άλλος θα πει ότι τον
εξέθεσε στο κοινό και άλλοι θα πού-
νε ότι του έδωσε την ευκαιρία να
πείσει όσους δεν είχαν πειστεί για
τη σκοπιμότητα της ακατάληπτης

ενέργειάς του να αδιαφορήσει για
τους νόμους του κράτους που υπη-
ρετεί ή, έστω, να προκαλέσει το
κοινό αίσθημα, μιας και η νομοθεσία
δεν είναι ξεκάθαρη περί του πα-
ράνομου της βρώσης απαγορευμέ-
νων θηραμάτων.

Βγήκε ο κ. Χαμπουλλάς στην τη-
λεόραση και εκεί υποστήριξε με
περισσότερο σθένος την επιλογή
του να κάνει post το συγκεκριμένο
έδεσμα. Στη δική μου οπτική, έκανε
μία μίνι προεκλογική δήλωση, έριξε
μία κανονιά τροχιοδεικτικών πυρών
για να ξέρει πού περίπου θα κινηθεί.
Λόγια πολλά ειπώθηκαν, ξαναθυ-

μηθήκαμε τι έκαναν οι πρόγονοί
μας πριν από 752 χρόνια, και ότι
η Κύπρος εξήγε αμπελοπούλια ξυ-
δάτα στις αυλές των Ευρωπαίων
βασιλέων, οπότε γιατί να μην το
κάνουμε κι εμείς;

Φυσικά, οι πρόγονοί μας έκαναν
και άλλα τότε, που σήμερα δεν δια-
νοούμαστε να κάνουμε, αλλά ας εί-
ναι. Άραγε ο κ. Χαμπουλλάς κέρδισε
ή έχασε από την ενέργειά του αυτή;
Θα φανεί, αυτό που με απασχολεί
είναι το πώς χρησιμοποιείται ο δη-
μόσιος λόγος, κατά την άποψή μου,
κουτοπόνηρα. Και ο κ. Ευγένιος
μόνο ευγενικά δεν συμπεριφέρθηκε.

Την περασμένη εβδομάδα μας απα-
σχόλησαν, επίσης, και οι δηλώσεις
της κ. Αθηνάς Κυριακίδου. Μεταξύ
άλλων, είπε ότι πρέπει να πληρώνει
και το κομμωτήριό της, διότι η βου-
λευτής πρέπει να είναι προσεγμένη.
Θεωρώ ότι στη συγκεκριμένη πε-
ρίπτωση το lapsus linguae της βου-
λευτού την αδίκησε, νομίζω όμως
ότι αδικήθηκε από όσους έσπευσαν
να την κατηγορήσουν για αναλγη-
σία, αδιαφορία για όσους σιτίζονται
από τις κοινωνικές δομές κ.λπ.

Όσοι επώνυμοι έβαλαν εναντίον
της θα πρέπει να κοιτάξουν λίγο
πίσω, κάπου εκεί θα δουν την καμ-

πούρα τους. Θεωρώ, βέβαια, ότι
γλώσσα λανθάνουσα τα αληθή λέ-
γει, αλλά πρέπει να προσέχεις πώς
τα λες και να είσαι και λίγο υπο-
ψιασμένος για το τι θα πεις, διότι
όλα όσα λέγονται ενώπιον χιλιάδων
ματιών και αναπαράγονται από χι-
λιάδες άλλους μπορεί να είναι κα-
ταστροφικά για τη συνολική σου
εικόνα. Και για να μην παρεξηγηθώ,
δεν είναι πράγμα να το πεις αυτό,
προκαλείς τον κόσμο. Έπεσε, όμως,
η κ. Κυριακίδου στην παγίδα του
γυαλιού και, από τη στιγμή που το
είπες, το γυαλί και τα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης δεν συγχωρούν. 

Ε Ι Δ Α Ν

Europa League
AΠΟΕΛ Vs Sparta

ΡΙΚ1 10/12
38,2% 

77.570

Πρώτη
σταγόνα

ΑΝΤ1, 08/12
36,0%

89.590

Ο Τροχός
της Τύχης

Mega, 08/12
36,1%

90.740

Μπρούσκο

ΑΝΤ1 10/12
29,1%

97.970

FAKATEτους

Mega, 09/12
33,4%

100.280

ΑΝΤΙΘΕΤΟ ΠΛΑΝΟ

ΜΑD και
Μega μαζί
Το MAD Κύπρου ανακοινώνει
την υπογραφή στρατηγικής συ-
νεργασίας με το Μega Κύπρου,
που συμπεριλαμβάνει την απο-
κλειστική προβολή σε πρώτη
μετάδοση των εκδηλώσεων
MADWalk και MAD Awards, αλ-
λά και τη δημιουργία αποκλει-
στικού περιεχομένου για το κα-
νάλι Mega, μέσω των μεγάλων
μουσικών παραγωγών του MAD
Κύπρου. Επιπλέον, εκπομπές
του MAD Κύπρου θα αναμεταδί-
δονται από το Mega σε συγκε-
κριμένες ώρες κατά τη διάρκεια
της ημέρας, ενώ το μεγάλο κα-
νάλι θα αναμεταδίδει τη ΡΟΗ
του MAD Κύπρου σε βραδινές
ώρες της εκπομπής του. Υπεν-
θυμίζεται πως το MAD Κύπρου
είναι το μοναδικό μουσικό κα-
νάλι του τόπου που μεταδίδεται
από τις πλατφόρμες Cytavision,
Cablenet και Primetel σε άνω
των 120.000 νοικοκυριών σε
όλη την Κύπρο.

Τηλεο… δικίες για όλους
Το γυαλί, αχ αυτό το γυαλί, άλλους τους ανεβάζει κι άλλους τους κατεβάζει

06.35 Παιδική ζώνη
11.20 Tηλεαγορά
12.25 Άστρα είναι 

θα περάσουν - (Ε)
13.30 On Air

Μουσική εκπομπή.
14.25 Τips διακόσμησης - (Ε)

Εκπομπή διακόσμησης.
15.20 Τηλεαγορά
16.20 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (στη ρωσική) 
17.00 KΟΥΙΖ FUN

Τηλεπαιχνίδι.
19.05 Janissary

Ρώσικη τηλενουβέλα.
19.50 Σαν το σκύλο με τη γάτα

Ψυχαγωγική εκπομπή με
τους Τρ. Αναστασιάδη και
Σόφη Χρυσάνθου.

21.15 Belle
Ξένη ταινία.

23.10 Driving Miss Daisy
Δραματική ταινία.

01.00 Άστρα είναι 
θα περάσουν

OTHERS: DreamBox, Nova Gr, Nova Cy, Ξένα κανά-
λια των CytaVision, Primetel, Cablenet. OTHER CY:
Extra, Capital, MADcy, Music Tv. CY PAY: LTV, LTV
1, 2, 3, LTV SPORTS 1, 2, CYTACINEMA, CYTA-
SPORTS, NRG.

ΠΗΓΗ: NIELSEN AUDIENCE MEASUREMENT 

1
2
3
4
5
6
7
8

OTHERS 20,9% 

ΑΝΤ1 19,3%

MEGA 17,4%

ΡΙΚ1 15,9% 

ΣΙΓΜΑ 12,4% 

OTHER CY 10,1% 

ΡΙΚ2 2,3% 

ΕΡΤ 1,6% 

Ο δημόσιος λόγος δεν πρέπει να χρησιμοποιείται κουτοπόνηρα, δεν είναι ούτε τίμιο ούτε και ωφέλιμο.

“Ο δημόσιος λόγος, πλέον,
πρέπει να έχει και το δικό
του χαλινάρι, διότι τηλε-
όραση και μέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης δεν συγ-
χωρούν και καμιά φορά
την πληρώνει ολόκληρη
η κοινωνία…

10 TEXNES TV NEW2_Master_cy  18/12/15  15:37  Page 10



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     11Κυριακή 20 Δεκεμβρίου 2015 Π Ε Ρ Ι Η Γ Η Σ Ε Ι Σ

ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα στη Λακατάμια 2 υπνο-
δωματίων, πλήρης επιπλωμένο, με όλα τα είδη οι-
κιακών συσκευών. 75τ.μ. και 15τ.μ. βεράντα, στον
3ο όροφο με ανσασέρ σε ολοκαίνουργια πολυκα-
τοικία 1 ετών και με γκαράζ στεγασμένο. Τηλέφωνο
επικοινωνίας 99184295. Τιμή €370,00.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ή πωλείται μοντέρνο διαμέρισμα,
ανεξάρτητο, 170τ.μ., στον τρίτο όροφο, συγκρότημα
Laxia Boutique, με κοινόχρηστη πισίνα. Μεγάλο
μέτωπο, βεράντα 32τ.μ., κυρίως υπνοδωμάτιο με
γκαρνταρόμπα και χώρο υγείας, υπνοδωμάτιο, με
πλήρη ποιοτικό εξοπλισμό και φωτιστικά σώματα.
Για φωτογραφικό υλικό και άλλες πληροφορίες:
info@grandad.com.cy ή τηλέφωνο 99621380.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 2 υπν. 105 τ.μ. στην
περιοχή Παλουριώτισσας, έναντι Πύλης Αμμοχώστου,
σε άριστη κατάσταση. Εντοιχισμένη κουζίνα, 2WC,
Storage Heaters, επιπλωμένο, Air Conditions σε
όλους τους χώρους, ηλιακό, αποθήκη και στεγασμένο
χώρο στάθμευσης. Tιμή €400. Για περισσότερες
πληροφορίες στα τηλ. 99490942, 99566540.

ENOIKIAΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 1 υπν. (54 τ.μ.) στη Μα-
κεδονίτισσα, πίσω από τον Τύμβο. Βρίσκεται σε
ήσυχη περιοχή κοντά στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας
και διαθέτει χώρο στάθμευσης και μικρή αποθήκη.
Ενοίκιο €400. Τηλέφωνο επικοινωνίας 99693859.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  στην Έγκωμη απέναντι από τα
φώτα του Hilton Park χώρος 2200τ.μ. από τα οποία
τα 1000τ.μ. είναι στεγασμένα. Ιδανικός χώρος για
οποιαδήποτε εργασία. Τηλ. 22673403, 99908143.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΟΙΚΟΠΕΔΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικιστικό τεμάχιο, 724 τ.μ., στην Αλάμπρα,
μεταξύ Παλαιού και Νέου δρόμου Λ/σίας- Λεμεσού.
Τιμή: € 150.000  τηλ.99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ εξαιρετικό οικόπεδο 661 τ.μ στην περιοχή
Coloumbia-Γερμασόγεια. Εφάπτεται πεζόδρομου
και μεγάλου διαμορφωμένου χώρου πρασίνου.Με
τίτλο κι όλες τις παροχές. ΣΔ 100%. Μέχρι τρεις
ορόφους. Τιμή 370.000 ευρώ (συζητήσιμη). Τηλ
97742121.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο στην Αγία Φύλα, 776τ.μ. με
τίτλο ιδιοκτησίας, 90% ΣΔ, 3 ορόφοι. Τιμή 290.000
ευρώ. Τηλ 99787862. Email: e.zoidou@gmail.com

ΠΩΛΕΙΤΑΙ oικόπεδο στο χωριό Ποταμιά, 580 τ.μ.
με τίτλο ιδιοκτησίας, 90% Συντελεστή Δόμησης,
σε εξαιρετική περιοχή με νέες κατοικίες. Τιμή
130.000 ευρώ. Τηλ. 99574611.

ΠΩΛEITAI ΟΙΚΙΣΤΙΚΟ ΤΕΜΑΧΙΟ ΚΑΤΑΛΛΗΛΟ ΓΙΑ
ΕΠΕΝΔΥΣΗ. Το οικιστικό τεμάχιο βρίσκεται στην
περιοχή Φοινικαριά. Ολικο εμβαδο 5,686 με Σ.Δ
20%.Τηλ : 96885030 ιδιοκτήτης.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ καινούργια, 2όροφη κατοικία, 4 υπν.,
214 τ. μ. σε 600 τ.μ. οικιστικό τεμάχιο, στην Αλάμπρα,
πάνω στον παλιό δρόμο Λευκωσίας- Λεμεσού.
Τιμή: € 265.000   τηλ. 99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ καινούργιο διαμέρισμα, ισόγειο 2 υπνο-
δωματίων με A/C κοινή πισινα,2 parking και μεγάλη
βεράντα με κήπο στην περιοχή Τάφοι των Βασιλέων,
με τίτλο ιδιοκτησίας στην Παφο.Τιμη:130.000 Τηλ.
99425558 

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ BMW 318ci Coope του 2000, manual,
leder, σε γκρί χρώμα σε πολύ καλη κατάσταση.
Τιμή €2,700. Τηλέφωνο επικοινωνίας 99184295

ΠΩΛΕΙΤΑΙ Toyota Starlet Glanza 13άρι turbo, χρώ-
ματος ασημί, γραμμένο και επιθεωρημένο, 4.500
ευρώ. Τιμή συζητήσιμη! 96766150 Λεμεσός.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ Mercedes e 220 CDI μοντέλο 2001 silver,

MOT 5/2014, πρόσφατο γενικό service, full extra,
5.500 ευρώ, λόγω αναχώρησης στο εξωτερικό.
Για περισσότερες πληροφορίες 99177507.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ αμάξι Renault Megane Cabrio, έτος 2006
16 άλογα, αρ. εγγραφής KJY, περασμένο ΜΟΤ,
σύστημα triptonic, leather, με αρκετά extra. Τιμή
5.800 ευρώ. Τηλ. 99850944 Λεμεσός.

ΔΙΑΦΟΡΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ επικερδής επιχείρηση στον ίδιο χώρο
λειτουργεί υπηρεσία money gram, υπάρχει ενσω-
ματωμένο dvd club και τεράστιο περίπτερο. Στον

ίδιο χώρο λειτουργεί κα ι κατάστημα αθλητικών πα-
πουτσιών. Πλούσιο stock. Τηλ. 99843498.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ επιχείρηση (Πάρκο Καφεστιατόριο) με
τον εξοπλισμό, λόγο άλλων ασχολιών του ιδιοκτήτη.
Υπαίθρια παιχνιδούπολη και κλειστή αίθουσα παι-
χνιδιών. Κατάλληλο για διοργάνωση εκδηλώσεων
(γάμων, βαφτίσεων κ.α). Τηλ: 99843498.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ φουσκωτά κάστρα σε διάφορα
μεγέθη για εσωτερικούς και εξωτερικούς χώρους
για διάφορες εκδηλώσεις! Τηλ.: 99484639

ΠΩΛΕΙΤΑΙ σκούτερ Piaggio μοντέλλο Beverly - An-

niversary Edition, κυβισμού 500 κ.ε. χρώματος
μολυβί, έτους 2012, πολύ καλή κατάσταση, με εγ-
γύηση αντιπροσωπείας 2 χρόνια με χιλιόμετρα
2400. Πληροφορίες: 99634136, 97686236. Λάρνακα. 

ΠΩΛΕΙΤΑΙ εργοστασιακό eνυδρείο, 100 x 30 κ. εκ.
μαζί με όλα τα απαραίτητα για χρήση του και με
επίσης με χαλίκια. 60 ευρώ. Τηλ. 99- 634136. 

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ 2 ηλεκτρογεννήτριες HONDA μοντέλο
GX390 - απόδοσης 7 ΚVA. ελαφρώς μεταχειρι-

σμένες, κατάλληλες για τουρμπίνα νερού. Τιμή
έκαστη: ευρώ 1.200. Για ραντεβού: 99634136 Λάρ-
νακα.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ μια βιβλιοθήκη χρώματος άσπρου δια-
στάσεων 2.5x2.5 με χώρο για τηλεόραση στο
κέντρο. Πολύ καλή κατασκευή, σε πολύ λογική
τιμή. Επίσης δύο θερμάστρες σχεδόν καινούργιες
και πολύ αποδοτικές και οικονομικές σε κατανάλωση
ενέργειας. Τηλ. 99316392.

ΚΥΠΡΙΑΚΗ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ
(ΠΑΡΕΚΚΛΙΣΕΙΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1999

ΕΙΔΟΠΟΙΗΣΗ ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ 12(1)

Σύμφωνα με τον Κανονισμό 12(1) των περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Πα-
ρεκκλίσεις) Κανονισμών,  με την παρούσα γνωστοποιείται ότι ο/η/οι: AGECARE
(CYPRUS) LIMITED (ονόματα αιτητού / των) προτίθεται/θενται να υποβάλει/ουν
αίτηση στον τμήμα Πολεοδομίας και οικήσεως (επαρχιακό Γραφείο – Λευ-
κωσίας)
Για τη χορήγηση πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση των προνοιών του
Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας για την ακόλουθη ανάπτυξη:
Προσθήκη ορόφου και μετατροπές σε υφιστάμενη στέγη ευγηρίας στα Λα-
τσιά.
Η αίτηση αφορά το τεμάχιο με αρ. 6 Φ/Σχ 30/15 WI στην περιοχή του Δήμου/Κοι-
νοτικού Συμβουλίου  Λατσιών το τεμάχιο βρίσκεται στην Οδό / Λεωφόρο
Αθαλάσσης αρ. 41. Η παρέκκλιση για την οποία υποβάλλεται η αίτηση αφορά:
Υπέρβαση στον Επιτρεπόμενο Συντελεστή Δόμησης της Ισχύουσας Ζώνης.

Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Πιτσιρίκια με σακίδια στους ώμους τρέ-
χουν να προλάβουν κάποιο από τα λε-
ωφορεία που κάνουν στάση μπροστά
στο δημαρχείο. Στελέχη από τις τράπεζες
του κέντρου βγαίνουν για έναν εσπρέσο
στα μαγαζάκια της Chichester Street.
Κυρίες κοντοστέκονται μπροστά στις
βιτρίνες της Royal Avenue. Φοιτητές
με ποδήλατα στρίβουν στα φανάρια
της University Road με κατεύθυνση
την πανεπιστημιούπολη. Ηλικιωμένοι
περπατούν αργά κρατώντας σακούλες
από τη Saint George Market. Καλώς ήλ-
θατε στο Μπέλφαστ.

Μόλις το αεροπλάνο προσγειωθεί
στο αεροδρόμιο «Τζορτζ Μπεστ» (προς
τιμήν του διάσημου παίκτη της Μάν-
τσεστερ Γιουνάιτεντ), καταλαβαίνεις
τη διαφορά. Ο παγωμένος αέρας που
φυσάει από τον Ατλαντικό επιβεβαιώνει
τις γεωγραφικές συντεταγμένες: βρί-
σκεσαι στον 54ο παράλληλο και μόλις

2 μίλια από την πρωτεύουσα της Βόρειας
Ιρλανδίας, που τα τελευταία χρόνια κα-
ταβάλλει τεράστιες προσπάθειες να
σβήσει το ζοφερό παρελθόν της και να
αναγεννηθεί ως δημοφιλής τουριστικός
προορισμός – ιδανικός για city break.
Κι όλα δείχνουν ότι η στρατηγική του
Εθνικού Οργανισμού Τουρισμού έχει
αρχίσει να αποδίδει...

Το «χρυσό» ναυάγιο
To 2014 ο αριθμός των επισκεπτών

πλησίασε τα 9 εκατομμύρια, σημει-
ώνοντας αύξηση 11% σε σχέση με την
προηγούμενη χρονιά. Οι διανυκτερεύ-
σεις ήταν 15,1 εκατ. και τα έσοδα για
τη χώρα ξεπέρασαν τα 750 εκατ. Χωρίς
να διαθέτει τη ζωντάνια του Λονδίνου,
τα αξιοθέατα του Παρισιού ή την ατμό-
σφαιρα της Βαρκελώνης, το Μπέλφαστ
στον τουριστικό ανταγωνισμό των ευ-
ρωπαϊκών πόλεων αντιπαραθέτει τα
δικά του «ατού»: τα βικτωριανού στυλ
μνημεία του, τις αθλητικές υποδομές
(όπως το Citigolf, έναν… παιδότοπο
των ενηλίκων φαν του γκολφ), τις παμπ,
τους ποδηλατόδρομους κατά μήκος του
ποταμού Λάγκαν, τα ναυπηγεία όπου
κατασκευάστηκε ο «Τιτανικός».

Εκατοντάδες πλοία ναυπηγήθηκαν
εκεί αλλά έμελλε να διαφημίζεται μέχρι
σήμερα το μοναδικό από αυτά που βυ-
θίστηκε. Κι επιπλέον, αυτό το ναυάγιο
να αποτελεί σταθερή πηγή εσόδων για
τη Βόρεια Ιρλανδία. Aπό το 2012, που
άνοιξε τις πόρτες του το εντυπωσιακό
Titanic Belfast visitor centre, σύμβολο

του «νέου Μπέλφαστ», έχει υποδεχθεί
περισσότερους από 1 εκατ. επισκέπτες
και έχει φιλοξενήσει περί τα 400 συνέ-
δρια. To εισιτήριο κοστίζει 17 στερλίνες
– με 24 συμμετέχετε στο Afternoon Tea
και με 34 απολαμβάνετε και ένα ποτήρι
σαμπάνια.

Επειτα ήρθαν οι Thronies
Αν βγείτε μια βόλτα στις εξοχές πέριξ

του Μπέλφαστ, θα τους δείτε. Φορούν
μάλλινες κάπες, κρατούν πλαστικά σπα-
θιά και τόξα, βγάζουν selfies μπροστά
σε σπηλιές και κάστρα. Είναι οι λεγό-
μενοι Thronies. Από το 2009 που τα γυ-
ρίσματα της δημοφιλούς τηλεοπτικής
σειράς του ΗΒΟ «Game of Thrones» ξε-
κίνησαν στην περιοχή, οι φαν συρρέουν
κατά χιλιάδες. Καθόλου δυσεξήγητο,
από τη στιγμή που προβάλλεται σε 70
χώρες και την παρακολουθούν περίπου
18 εκατ. άνθρωποι. Σύμφωνα με τον
εκπρόσωπο του ιρλανδικού οργανισμού
τουρισμού, τα περισσότερα γραφεία
που πραγματοποιούν ξεναγήσεις στις
τοποθεσίες των γυρισμάτων αναγκά-
στηκαν να επεκτείνουν το σέρβις τους
από τις τρεις ημέρες εβδομαδιαίως σε
όλη την εβδομάδα. Οσο για το... μενού;
Περιλαμβάνει tour με ταξί, λεωφορειάκι,
πλοιάριο, ακόμα και ποδήλατο. Ανάλογα
με το βαλάντιο καθενός.

Η σταθερή αξία
To 2016 έχει ανακηρυχθεί από την

κυβέρνηση της Βόρειας Ιρλανδίας Ετος

Φαγητού και Ποτού. Κάθε μήνας θα
είναι αφιερωμένος σε ένα θέμα: o Ια-
νουάριος στο πρωινό, ο Φεβρουάριος
στις τοπικές σπεσιαλιτέ κ.ο.κ. Πάντα
με άξονα τη γαστρονομία και το αλκοόλ.
Και το Μπέλφαστ σ’ αυτό το «γήπεδο»
είναι εξαιρετικός παίκτης, χάρη στις
ασυναγώνιστες ιστορικές παμπ του.
Ανάμεσά τους, μία ξεχωρίζει: το Crown
Liquor Saloon. Το εξωτερικό της παρα-
πέμπει στην Αγρια Δύση: ένα σαλούν
με τα… όλα του στην πολυσύχναστη
Great Victoria Street. Και στο εσωτερικό
της, περίτεχνα ξυλόγλυπτα στο ταβάνι,
φωτιστικά-αντίκες, βιτρό στα παράθυρα
και δέκα μικρά σεπαρέ για τις τυχερές
παρέες που θα μπορέσουν να εξασφα-
λίσουν ένα ελεύθερο.

Αν ταξιδέψετε στο Μπέλφαστ, περά-
στε ένα απόγευμα στο «Στέμμα» του.
Αφουγκραστείτε τις κουβέντες των ντό-
πιων, απολαύστε την εντυπωσιακή ποι-
κιλία από μπίρες που διαθέτει -με προ-
εξάρχουσα, φυσικά, την Guiness- μαζί
με κάποιο από τα καλομαγειρεμένα πιά-
τα του. Θα υπερηφανεύεστε ότι έχετε
βρεθεί σε ένα από τα πιο διάσημα μπαρ
στον κόσμο.

Τιτανικός,
μπίρες και...
«Game
of Thrones»
Το Μπέλφαστ σβήνει το ζοφερό
παρελθόν του και ανοίγεται στο μέλλον

Δείτε επίσης...
• Το Cathedral Quarter, καρδιά
της παλιάς πόλης.
• Τις φυλακές Crumlin Road Ga-
ol, που από το 1846 μέχρι το
1996, που έκλεισαν, «φιλοξένη-
σαν» 25.000 κρατουμένους.
• Τους Βοτανικούς Κήπους, με
πολλά... εξωτικά φυτά.
• Το δημαρχείο, αριστούργημα
της μπαρόκ αρχιτεκτονικής.
• Το W5 Science & Discovery
Centre, ιδανικό για παιδιά, με
250 διαδραστικά εκθέματα.
• Τη St George’s Market, την πιο
παλιά του Μπέλφαστ (χτίστηκε
στα τέλη του 19ου αιώνα), με
250 πάγκους και μεγάλη ποικι-
λία προϊόντων. Κάθε Κυριακή,
παζάρι αντίκας και παραδοσιακό
φαγητό.
• Το γοτθικού ρυθμού Albert
Clock, η απάντηση των Ιρλανδών
στον Πύργο της Πίζας. Ναι, σω-
στά καταλάβατε, γέρνει!
• Το Stormont Castle, «σπίτι»
του Κοινοβουλίου της Βόρειας
Ιρλανδίας.
• Το Εργοστάσιο Ζαχαρωτών
της Θείας Σάντρας: χειροποίητες
σοκολάτες και άλλα γλυκίσματα
με συνταγές 100 και πλέον ετών.Ενα από τα δέκα σεπαρέ της ιστορικής παμπ Crown Liquor Saloon και δίπλα ο κύριος O’Doherty στο

παντοπωλείο του.

“To 2014 ο αριθμός των επισκε-
πτών πλησίασε τα 9 εκατ. σημει-
ώνοντας αύξηση 11% σε σχέση με
την προηγούμενη χρονιά. Οι δια-
νυκτερεύσεις ήταν 15,1 εκατ. και
τα έσοδα ξεπέρασαν τα 750 εκατ.

Το κέντρο της πόλης και το δημαρχείο με γιορτινό... αμπαλάζ στο κλίμα των Χριστουγέννων. Μία από τις τοποθεσίες γυρισμάτων του «Game of Thrones», λίγο έξω από το Μπέλφαστ.

Το νέο μουσείο του «Τιτανικού» κόστισε
97 εκατ. στερλίνες.
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